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TEMPEST OF BROUGHTON-IN-CRAVEN AND COLEBY, CO. LINCOLN
[Tempest of Broughton-in-Craven and Coleby co. Linc. Sheet I]

 Tempest had 2 sons ‑

i. Roger Tempest (181), see below XIX.

ii. Richard (182), brother of Roger Tempest witnessed before January 1154-5 the grant by Alice de Rumeli of a house and land in Broughton to the monks of St. John of Pontefract (Mon: Angl: Vol. 5 (1825) p.125). 
XIX. ROGER TEMPEST (181),(born say 1098). In 1120-1 (21 Henry j) Roger Tempest witnessed the charter from Cecilia de Rumelli and William de Meschines her husband founding the Augustinian priory of St. Mary & St Cuthbert at Emb​say near Skipton in Craven (Dodsw: MSS, vol. 118, fol.145d) and to that of her daughter 1 Henry ij (1155), Alice de Rumelli removing the Canons to Bolton (Mon: Angl: vol. 6, pt 1 (1830), p.203, No.5), and several others (Ibid: No. 3, Whitaker's Craven (1805), p.329 etc:). Prior to January 1154-5, Roger Tempest and his brother Richard attested the grant from Alice de Rumelli; with the consent of her son William (de Egremont) of a carucate of land and a house for hospitality in Broctune (Broughton) to the monks of St John of Pontefract (Mon: Angl. vol. 5 (1825), p.125). About the same date he witnessed the grant. of Alice, daughter and heir of Cecilia de Rumelli, and William fitz Duncan her husband of the church of All Saints, Broctune (Broughton) to the canons of Embsay, Alexander abbot of Kirkstall and Benedict abbot of Salley also attesting (Ibid. vol. 6 (1830), p.203, No. 4). He also attested at Skipton to Alice de Rumelli's gift of land in Kilnsey to Fountain's abbey (Fountain's chart. ij, Add. MSS, 37,770 fol.223, No.l), and several from her to the church of St Bees (Surtees Soc. vol. 126, pp.41, 42, etc.).

In the return for the aid "ad maritandum" 13-14 Henry ij (1166-7), Roger Tempest was declared, to hold 3 carucates
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and 2 bovates of land (where 14 carucates make a knight's fee) of Alexander fil. Gernon of the Skipton fee by "new feoffment", i.e. since 1154 (Red Bk of Exchequer (Hall's ed:) vol. l, p.431). Roger Tempest probably came in the train of Robert de Rumelli, being given by him or his son the land in the Skipton fee (E.B.T.). In the 18th cent: a family of Tempest existed in Normandy (Letters of Steph: Tempest 1739 p. . . Bro'ton Lib...). He and his son Richard, witnesses circa 1156 (Whitaker's "Craven" (1805) p.375). Roger (181) and . . . had 3 sons ‑

i. Richard Tempest (183), see below XX.

ii. Alan Tempest (184), test. between April 1174 & 1178 to Kilnsey deed (Fountain's Chart. iii, fol.    No.11).

iii. William de Carleton (185), filius Rogeri Tempest, clericus de Skipton, witness (after 1137) to grant from Henry de Traches and Cecilia his wife of Kildwick to the canons of Embsay (Mon: Ang: vol. 6, p.204, No. 8).

XX. RICHARD TEMPEST (183), (born say 1124). He was witness with his father Roger, circa 1156 to grant of land in Apple​trewick by Alice de Rumelli to Eudolf de Culnesse (Kilnsey) (Charter, Whitaker's "Craven" (1805), p.375). Richard Tem​pest attested about same date with Osbert the archdeacon, Ralph the dean, Elias de Rilleston etc: to the confirmation by Alice de Rumelli of her mother Cecilia's gift of Silsden mill to Bolton priory (Dodsw: MSS, vol. 9 [29?], fol. 220d), and between April 1174 and 1178 he with Alan Tempest, William Mauleverer, Henry his brother, Elias de Rilleston etc: wit​nessed the confirmation by Alexander fitz Gerold of Eudulf de Kilnesse's gift of land in Kilnsey to Fountains abbey (Fountain's Chart. iij, Add: MSS. 37,770, fol. 232, No.11, [Lancaster's Ed:] vol. 1, p.473). Richard Tempest (183) had a son –
XXI. ROGER TEMPEST (186),(born say 1148). In 1168, Roger
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Tempest paid half a mark to the Treasury for unjust disseisin in co. York (Pipe Ro: 14 Henry ij, Pipe Ro: Soc: vol. 12, p.85), and in 1209-10 he was fined 26s. 8d. for forest tres​pass in co. York and in 1210-11, Henry de Nevill, the sheriff rendered account for two marks paid by Roger Tempest (Pipe Ro: N°55, York, 11 John & no.56, 12 John). He witnessed several charters about this date (Dodsw: MSS. vol. 83, fols. 39d & 40). He was dead before November 1221 (Curia Rege Ro: Mich: 5 Henry iij, No.78, m.2), before 1216 (36 Rep. Dep. K.P.R. p.186).

Roger Tempest (186) married Alice (187), daughter of Elias de Rilleston of Rilleston-in-Craven (36 Rep: Dep. Keep: P.R. p.186). Living his widow between 1188 & 1216 (Ibid. & Dodsw: MSS. vol. 83, fol.14).

Roger (186) and Alice (187) had a son –
XXII. RICHARD TEMPEST (188), of Bracewell (born say 1173). In October 1221, the abbot of Kirkstall sued Richard Tem​pest concerning the advowson of Bracewell church, which in June following Richard claimed as his ancestors possession (Curia Regis, Mich. 5 Henry iij, No.78, m.2), and No. 81, Trinity, 6 Henry iij, m.8). Later as "Ric's filius Rogeri Tempest de Braicewell" he released the advowson which his ancestors had held, to the abbot and convent of Kirkstall (Mon: Angl: vol. 5 (1825), p.535). By undated charter he released to Robert de Stiveton the land in Threpland given Robert by "Alice mater mea" (de Rilleston) (Dodsw: MSS. vol. 83, fol. 14). As Richard fil: Roger Tempest of Braycewell he released to Richard del Hackhouse the service due on land bought in Stock to Bracewell Mill (Dodsw: MSS. vol. 155, fol. 164d). He was dead by 1237 (Pipe Roll).

Richard Tempest (188), married Elena (189), daughter of Richard de Tong. Her father gave her 6 bovates of land in Bracewell and stock in marriage (Harrison's Hist. of Yorks, vol. l, p.105). Query, authority (E.B.T.).
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Richard (188) and Elena (189) had 2 sons ‑

i. Sir Richard Tempest (190), see below XXIII

ii. William Tempest (192) of Midhope and Thornton. Mar​ried firstly Dionisia, daughter of Richard de Horton and had a son Peter Tempest, secondly Avice daughter and coheir of Anabilla; living 1278 (Assize Ro: 1045 & 1050, and Tempest of Bracewell Ped. by E.B.T.).

XXIII. SIR RICHARD TEMPEST (190), of Bracewell, knight, (born say 1201). In 1237 he paid half a mark to the Treas​ury for default (Pipe Ro: No. 8, Yorks, 21 Henry iij). He was a knight by Easter 1246, being one of four knights sent to take deposition from Adam de Newmarket (Assize Ro: 1045, m.12 or 13b). In 1251 [1250?], he defended his title to 3 carucates of land in Bracewell and Stock against Richard de Tong, who claimed from a common ancestor, but acknowledged Tempest's right 20 January 1251-2 (Feet of Fines, Yorks, 31-36, Henry iij, No. 196). About 1250 he witnessed a demise of land in Broughton from the prior of St John of Pontefract (Bro'ton deeds, No. 5). Died circa 1267 (see below).

Sir Richard Tempest (190), married . . . (191), and had two sons -

i. Sir Roger Tempest (193), see below XXIV.

ii. John Tempest (195), a lawyer (De Banco Ro:). Alive 1288 & dead by 1291 (see Ped. by E.B.T.).

XXIV. SIR ROGER TEMPEST (193), of Bracewell & Waddington, knt (born say 1226). In January 1267-8 he is styled chief lord of Waddington co. York (Assize Ro: No. 1050, m.61d). By inquest at Skipton 1272 Roger Tempest was found to hold 6 1/2 carucates, 2 bovates of land of the Skipton castle fee, viz. 3 carucates in Bracewell and Stock, 1 car. in Kyghley, 1 car. in Laycock, 1 car. in Rilleston & 7 bovates in Skipton (Bro'ton deeds, No. l).

In November 1287, he held 6 carucates and 2 bovates of the Skipton fee (Cal: Inq: p.m. Edward j, vol. 2, p.352).
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In 1276 Roger Tempest of the deanery of Craven gave 40s. "pro devotione", towards the crusades (Archbp Gifford's Reg. vol. 109, Surtees Soc. p.284). His arms said to be, Argent, a bend between vj martlets sa: (York Roll). The arms assigned to Waddington by the Heralds being, Argt a chevron between iij martlets gules (Glover's Visita: of Yorks 1584-5, sub Tempest).

Sir Roger Tempest (193), married Alice (194), daughter and coheir of Walter de Waddington (Dodsw: MSS, vol. 6, p. 153). She had dower as Roger's widow in Bracewell and Wad​dington and died March 8, 1301-2 (Escheat Accts. (U.T) 30-31 Edward j). Sir Roger (193) and Alice (194) had issue -

i. Richard Tempest (196), see below XXV.

ii. Nicholas Tempest (198), a lawyer, held Waddington during nephew's nonage (see Ped. de Banco Ro:).

iii. John Tempest (199), a monk.

XXV. RICHARD TEMPEST (196) of Bracewell, etc. (born say 1250). Wed* before November 1282 (Cal. Geneal. vol. 2, p.675). In 1276, he sued, through his uncle John Tempest, John Percy and others for an assault on him at Bracewell (De Banco Ro: 17, 4 Edward j, m.106). In 1293, William de Hertlington was found to hold of Richard Tempest, one carucate of land in Rilleston (Chanc. Inq. p.m., 21 Edward j, No. 48). He was possibly wounded at the battle of Stirling 11 September (E.B.T.). He died 29 September 1297, his heir being under age (Escheat: Accts Ultra Trent: Ro: 26a de Lythegreynes and Pipe Ro: 30 Edward j).

Richard Tempest (196), married . . . (197) daughter of . . .  who was dead by 1297 (Pipe Ro: 30 Edward j).
They had two sons -

i. Sir John Tempest (200), see below XXVI.

ii. Thomas Tempest (202), vix (see Bracewell, sheet I, [no.27, page 283]).

XXVI. SIR JOHN TEMPEST (200), of Bracewell etc. knt, born at
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Bracewell, 24 August 1283 (Inq: prob: aet. 32 Edward j, No. 199). He was in ward to the king and had livery of his lands in Oct: 1304 (Close Ro: 126, 32 Edward j, m.3). He joined with lord Holand and others in the rising against Piers Gaveston, receiving pardon October 1313, but rebelled again and was pardoned and fined in July 1322 (Parl: Writs, vol. 2, p.67, No.12 and p.206, No.51 [216 No 57?]).

He was summoned as a knight of the Shire for Yorkshire to the Parliament held 30 May 1324 (Ibid. vol. l, p.646, No.58). Between 1316 and 1324, William son and heir of Richard de Eston granted to John Tempest of Bracewell his capital mess​uage in Broghton-in-Craven, 3 tofts, 11 bovates of land, the

mediety of the water mill, and the services of his three free tenants, Peter Gylot, William de Lanum and Alan de Hoderode; also the reversion of the rest of the mill which Juliana de Eston, William's mother holds in dower, with all demesne etc. to hold to John and heirs in fee etc: (Bro'ton No.16).

The 7 January 18 Edward ij (1324-5), Sir John was summ​oned for military service in Gyenne (Parl: Writs, vol. 2, Div. ij, p.692, No.92) and in May 1325 he was at Portsmouth with his 3 "valets", or esquires embarking for Gascony, his charger being valued at £24 (Exch: Q.R. Acct Bks, Bundle 16, No.39). The 25 June 30 Edward iii (1356) Sir John, with his sons John and Richard, knights, witnessed a deed at Elslack (Collect: Topo. et Geneal. vol. 6, p.143).

Sir John Tempest (200), married Margaret (201), daughter of Sir Robert Holand kt, lst baron Holand, by his wife, lady Maude, daughter of Alan Lord Zouche. She outlived her hus​band (Visita: of Devon 1546 sub Holand)

Sir John (200) and Margaret (201) had issue -

i. Sir John (203), see below XXVII.

ii. Sir Richard Tempest (205) of Studley, Bart, died 1378 (see Bracewell, No.II, [no.30, page 34]).

iii. Peter Tempest (206), of Calfhowe O.S.P. 1361 (Brace‑
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well, No.II, [no.32, page 73]).

XXVII. SIR. JOHN TEMPEST (203), of Bracewell etc: knt (born say 1308). A witness with his father Sir John at Beamsley July 1349 (Dodsw. MSS. vol. 83, fol. 123 [125?]). He and his wife Catherine had papal Indult 1354 (Cal: Pap. Reg: vol. 3, p. 527). A witness at Elslack with his father Sir John and brother Sir Richard June 1356 (Collect: Topo: et Geneal: vol. 6, p.143). In 1362, he sued his bailiff at Waddington for arrears (De Banco: Ro: 140, m.163). In 1379 paid Poll Tax at Waddington (Poll Tax Return, p.284). Died soon after (E.B.T.)

Sir John Tempest (203) married Catherine (204), daughter of Sir Robert Sherburn of Mitton knt by his wife Alice Black​burne. Alive 1354 (see Bracewell, sheet III, [no.43, page 76 and see VIII, page 74]). They had issue:
i. Sir Richard Tempest (207), see below XXVIII.

ii. Peter Tempest (209) as "Armatus", i.e. being in arms without land, he paid 40 pence Poll Tax at Bracewell for himself and wife 1379 (Poll Tax returns W.R.Y. p. 285).

iii. Margaret (210), daughter of Sir John Tempest (?the father) married Sir James Radcliffe of Radcliffe Towers (Bracewell sheet, [no.44, page 74]).

XXVIII. SIR RICHARD TEMPEST (207), of Bracewell etc. knt (born say 1332). In March 1359-40, Sir Richard Tempest, chivaler prosecuted William Burgeys of Gargrave for having broken into his granery at Gargrave and stolen therefrom a quarter of wheat worth 3 shillings on the 17 November 1354 (Goal Delivery York Castle, 24 Edward iij, No.21).

In 1379, Sir Richard Tempest chivaler paid 20 shillings Poll Tax at Bracewell for himself and his wife (Poll Tax Returns W.R.Y. (Y.A.S.) p.285). In 1380, he sued Thomas Castleford, clerk, for depasturing his corn and grass at Bracewell (De Banco Ro: Easter, 2 Richard ij, m.364). In August 1382 (6 Richard ij), John Tempest, son and heir of
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Sir Richard Tempest of Stodeley (Studley) knt granted to Sir Richard Tempest, son of Sir John Tempest of Bracewell knts all the land in Pathorne which the said John had in​herited from his father, and by deed dated at Bolton (by Bolland), 30 September 1382, this same John son and heir of Sir Richard Tempest of Studley, released to Sir Richard Tem​pest knt "consanguinio meo" all the lands in Pathorne he in​herited from his father and at the same time sealed a bond in 500 marks to Sir Richard Tempest of Bracewell to observe covenants of that date (Richard Gascoigne's Abstracts of Gascoigne deeds circa 1575 at Parlington Hall and seen 1905 by E.B.T.).

In April 1384, he witnessed a grant of land in Stretton near Skipton from John de Malham of Calton (Lord Ribbles​dale's MSS. Skipton deeds, No. l), and in July of the same year witnessed at Midhope the feoffment made by Richard le Lyd​ster de Derby & Catherine his wife of their land in Midhope (Dodsw: MSS. vol. 155, fol. 174). Sir Richard Tempest was on the Commission of Array for the W.R. Yorks, 26 April 1385, in view of the expected invasion of the French (Cal: Pat: Ro: 1381-85, p.590). In October 1387, he sued Nicholas de Horton and others for damage done to his property at Pathenhall (Painley) (De Banco Ro: Michaelmas, ll Richard ij, m.636). He was dead by 16 February 13 Richard ij (1389-90) (Release, Hop​kinson MSS. (Bradf: Pub: Lib:), vol. 1, fol. 85d).

Sir Richard Tempest (207), married Maria (208), daughter of Sir Thomas Talbot knt. In February 1389-90, as widow of Sir Richard Tempest, she released to Sir Richard Tempest, her son, her dower in Pathorne and Thornton (Hopkinson MSS. vol. l, fol. 85d). They had children -

i. Sir Richard Tempest (211), see below XXIX. p. 263
ii. Catherine (213),wife of John Huddleston of Millum co. Cumb. c. 1377. (See Bracewell, Sheet III, [no. 52, page 83]).
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iii. Nicholas Tempest (214), had a pension from the earl of Northumberland 1405. Pardoned for a rebellion 1408 (see Bracewell, sheet III, [no.50, page 79]).

iv. Margaret (215), wife of John Standon (See Bracewell, sheet III, [no.53, page 83]).

v. Robert Tempest (216), wed 1408 Isabel, widow of Sir William Carnaby (see Bracewell, Sheet III, [no.51, page 81]).

XXIX. SIR RICHARD TEMPEST (211), of Bracewell, Waddington and Broughton-in-Craven, knt. born 1356 (Scrope and Grosvenor Roll (Nicholas) vol. l, p.198). He commenced his military career in 1371, fighting in Gascony under John, lord Nevile, the Lieut. of Aquitaine at the relief of Wm de Montenay at Caen (Sep. 1377). He fought in Scotland under the earl of Lancaster and was with the king's expedition to that country in 1385 (Ibid:). The 23 February 1380-l (4 Richard ij), Sir Richard Tempest, chivaler, with Sir Gerard Salvin were retained to serve under Sir Thomas de Felton in Aquitaine with 25 archers and 23 men at arms (Exch: Q.R. Memo: Writs to Barons, Trinity, 8 Rich​ard ij, m.14d).

In October 1384, he and Sir Matthew Redmayne, etc: were commissioners to inquire on the devastations done by the Scots at Berwick, Roxburgh Castle and Newcastle on Tyne (Rot: Scot: vol. 2, pp.68 & 69). The 28 February 8 Richard

ij (1384-5), Sir Richard Tempest and Sir Thomas Swynburne knts agreed with the king to be wardens of Roxburgh Castle for a year from 2 April 1385, receiving 4300 marks for the same (Exch: Q.R. Miscell: Army 52/11) & Sir Richard was made sheriff of co. Roxburgh, 8 March 1384-5 (Originalia, 8 Richard ij, m.32).

In June 1385, Sir Richard Tempest was sued for the balance of £605, king's money, by the Exchequer, which he and Sir Gerard Salvin received from Sir Thomas de Felton when serving in Aquitaine in 1381. Sir Richard acknowledged
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the receipt of £165 for payment of himself and retinue, Sir Gerard had received £100, and the rest had been paid to others who also served under Felton, but by writ under the privy seal 23 June 9 Richard ij (1385) in consideration of the cost he is put to in guarding Roxburgh castle and on its fortifications, Sir Richard's accounts at £165 were passed and he pardoned all balance (Exch: Q.R. Memo: Writs to Barons 8 Richard ij, m.14d). By indenture at Newcastle-on-Tyne, 21 August 1385, Sir Richard Tempest and Sir Thomas Swynburne, chivalers, wardens of Roxburgh castle, agree to attend the king for 29 days, from Friday following, with 40 men at arms and 80 archers beyond their garrison (Exch. T.R. Miscell: 46/1).

By indenture of 23 March 9 Richard ij (1385-6) Sir Richard Tempest and Sir Thomas Talbot chivalers were appointed wardens of Berwick-on-Tweed from 18 April 1386 to 26 May 1387 and to receive £7000 for which they were to keep a garrison of 495 men, all of whom, but a few were to be men of Craven or South Richmondshire. Sir Richard sealed this agreement with his amorial coat, a bend between 6 martlets, the crest being, on a cap of maintenance a bird statant (see sketch) (Exch: K.R. Accts Bdle 73/2, No. 34). Afterwards, on account of a truce made with the Scots 27 June 1386 to last till May following, Sir Richard Tempest and Talbot agreed 18 April 1386 at Westminster, to accept at the rate of £3500 only for the year and to keep 270 men only (Foreign Accts, 12 Richard ij, (G), No.5). His wife was abducted from Roxburgh by the Scots between April 1385 and April 1386 (Exch: Q.R. Memo: Mich: 1 Henry iv, m.9).

The 6 June 1387, the king granted to his beloved knight Richard Tempest licence to fight, accompanied by one esquire, a certain Scotch knight who had challenged him (Rot: Scot: vol. 2, p.90). In 1388, he heads the list of the retinue of the earl of Northumberland with 26 followers, for the govern‑
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ment of Carlisle and the West Marches (Cotton Charters (B.M.) xiij, No.3). By writ of June 1389, the Treasury was direc​ted to make account with Sir Richard Tempest and Sir Tho​mas Talbot as wardens of Berwick-on-Tweed (Foreign Accts, No.5, 12 Richard ij (G)). In August 1389, he was found to hold half a knights fee worth 100 shillings of the Skipton fee in Bracewell, Stock, Rilleston, Keighley and Skipton (Inq:: p.m. Roger de Clifford, 13 Richard ij, No.14, m.21). By deed at Bracewell, 16 February, 13 Richard ij (1389-90) Mary, widow of John Tempest (of Studley) released to Sir Richard Tempest knt all title to dower in Pathorne-in-Craven and Thornton (Deed penes Col. Trench-Gascoigne, D.S.O. at Parlington Hall 1905), and the same day Maria widow of Sir Richard Tempest knt released to Sir Richard Tempest knt "filio meo" her dower in the same vills (Hopkinson MSS. vol. 1, fol. 85d).

He was co-exor’ and residuary legatee of Robert de Stainforth 16 May 1390 (Reg: Test: Ebor). By indenture at Ber​wick, 1 April 1394 (17 Richard ij) Sir Richard Tempest knt agreed with Henry de Percy; earl of Northumberland to be his lieutenant of Berwick for a year, with a certain garrison (Wolley Chart. [B.M.] V.7). In 1401, he was one of the knights of the shire for Lancashire (Proceed: Priv: Council vol. 1, p.164). In January 1403-4, he petitioned Parliament for the repayment of 500 marks, which he had paid in wages to soldiers when he was Lieutenant of the castle of Carlisle in 1396, under John Holland, earl of Huntingdon (Rot: Parl: vol. 3, p.542). He was Knight of the Shire for Yorkshire 1403-4 (Blue Bk M.P's, Vol. 1, p.266).

In October 1406, the king granted to Sir Richard Tempest £20 a year for life out of the town of Preston-in-Craven, the annual rent granted him by the earl of Northumberland inclu​ded, the estates having been attainted from the earl (Exch; Q.R. Memo: Writs to Barons, Mich. 8 Henry iv, m.5). In
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July 1409, he was commissioned to treat with the Scots (Cal: Scot: Documts, vol. 4, p.159). The 12 November, 11 Henry iv, (1409) Thomas fil: Richard de Frekylton enfeoffed Sir Richard Tempest knt of 4 bovates of land etc: in Burnsall and Thorpe (Burnsall No.9) and 19 December 1409 the same Thomas de Frekylton released to Sir Richard all his messuages lands etc: in Thorpe, Burnsall and Appultrewick and 10 September 1410, Cecilia, widow of Thomas Cokeson of Crakow re​leased to him the lands and tenements in Burnsall which her husband had granted him (Ibid. Nos 10 & 11).

He was a Commissioner of Subsidy for Yorks 1412 and of Array 1413 (Cal: Pat: Ro: 1408-13, pp.379 & 487). The 2 July 1 Henry v, (1413) the king granted his "bien aime chiv​aler Ric: Tempest" an annuity of £50 for life out of the Honour of Pontefract (D. of Lanc: Rec: Div: xi: Reg: 17, fol. 9d). The 6 June 1415 (3 Henry v). Sir Richard Tempest knt. sealed a contract with the king to serve him in France with 5 men at arms and 18 archers for a year and to receive £50.4.4 (Exch: Q.R. Army Accts, Miscell Bdle: 62/17, m.9d). He was with the king at Harfleur between 19 August and 7 October 1415, receiving a cask of wine (Hunter's Agincourt (1850) p.48). He was back in England by 28 December 1415 (Collect: Top: et Geneal: vol. 6, p.312).

In October 1417, his annuity was in arrear, but though he did not accompany the king on his present voyage, it was ordered that it was to be paid as granted July 1 Henry v (D. of Lanc: Rec: Div: xj. Reg: 17, fol. 59). The 23 April 1419, Thomas son and heir of John de Freclyngton of Calton, granted to Sir Richard and Roger Tempest his son, a bovate of land in Thorpe called "Rauf Hoxgang" (Burnsall No. 12). The 11 November 1420 (8 Henry v) Christopher Marsden esqr surrendered to Sir Richard Tempest and Roger Tempest his son certain land in Broghton-in-Craven, and 5 May 1421, Henry fil: William de Mersden released to the same Sir
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Richard and Roger all the lands etc: which had belonged to Christopher Mersden his brother in the vill of Broghton (Towneley MSS. "0.0" No. 1450 & Bro'ton No.25).

The 16 July 1421, Sir Richard Tempest enfeoffed trustees of his estates in Bracewell, Pathorne, Waddington, Burnsall, Thorpe & Broghton-in-Craven etc. (Chanc: Inq: p.m. 23 Henry vij, No. 6 Sir Thomas Tempest etc.) and being seised of 2 messuages, 40 acres of land, 20a of pasture and 20 acres of meadow etc: in Broughton-in-Craven and the moiety of the manor there, held of Skipton Castle at 40s a year, granted the same to Roger Tempest his son and heirs, to hold of Sir Richard and his heirs at 40s yearly rent (De Banco Ro: Trinity, 7 Henry viij, m.314). The 19 February 1422-3, king Henry vi confirmed the £50 annuity granted to Sir Richard Tempest by Henry v (D. of Lanc: Rec: Div: xj, Reg. 18, pt ii, p.19). His will dated at Bracewell 26 August 1427, proved by his son Roger, sole exor’, 30 September 1428 (Testa: Ebor: vol. 1, p.412). Died between 26 May and 30 September 1428.
Sir Richard Tempest (211) married Margaret (212), be​lieved to be daughter (or sister) of Robert de Staynforth of Staynforth in Giggleswick. In his will 16 May 1390, Robert de Staynforth mentions daughters Margaret and Agnes, and leaves 100 marks to Sir Richard Tempest's daughter for a marriage portion and the residue of his goods to Sir Richard Tempest and the abbot of Sallay. Tempest and John Standen are exors’ (Reg: Test: Ebor:).

In 1645, there remained in the E. window of Bracewell church the inscription "Orate pro aibz’ [probably “Domino”] Ric: Tempest mil: et Margareta uxoris sua" (Dodsw: MSS, vol. 81, fol. 31). Sir Richard's wife was carried off from Roxburgh castle between April 1385 and April 1386 (Exch: Q.R. Memo: Mich. 1 Henry iv, m.9). Some of the Tempest pedigrees state Sir Richard wed Isabel, relict of John Grassus alias Gras of
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Gemelyne or [probably shoud be “and”] sister of John le Gras of Studley (Northn Peds: Coll: of Arms, I.C.E. p. 92, & Add. MSS [B.M.] 18,011, fol. 188, etc.). No trace or authority for this marriage found though Sir Richard's great uncle married about 1355, Isabel the grand daughter of Sir John le Gras (see Bracewell, Sheet ii [No. 31, page 45]). Stainforth was Tempest property in the next generation.

Sir Richard (211) and Margaret (212) had issue -

i. Sir Piers Tempest (217), knt, born say 1378, O.V.P. 1417, married Grace daughter and heir of Sir Nicholas Hebden of Bealraper knt and had a son Sir John Tempest of Bracewell knt ancestor of the Tempests of Bracewell, Tong, Brestwisle, Haigh etc: All extinct as far as can be ascertained in male line (see Bracewell, sheet iv, [no.54, page 112, and no.55, page 113]).

ii. John Tempest (218) O.S.P (see Bracewell, Sheet iv, [no.58, page 111]).

iii. Richard Tempest (219), see Bracewell, sheet iv, [no. 59, page 111]).

iv. Isabel (220) married Laurence Hamerton (Bracewell, sheet iv, [no.62, page 112]).

v. Sir Robert Tempest (221) of Gaytforth knt. married Alice Lacy, died circa 1420, left a son Sir Richard Tempest of Stainforth knt who died 1488, leaving Robert O.S.P & Douce wife of Thomas lord Darcy (see Bracewell Ped: sheet iv [nos. 56, 57, 64, 67 and 68, pages 103, 104, 105, 108, and 110])
vi. Roger Tempest (222) see below XXX.

XXX. ROGER TEMPEST (222) of Broughton-in-Craven, Esqr (born say 1390) wrongly stated by Flower's Visitation of Yorks 1563, to be "descended of a fifth brother out of Bracewell" (Harl: Soc: vol. 16, p.315, Flower's Visita: of Yorks), and Glover in 1585 stated he "descended of a younger brother of Bracewell (Glover's Visita: of Yorks, Add. MSS. 18,011, fol.
[image: image1.jpg]
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168 etc:). He was possibly fifth son to Sir Richard Tempest, hence the error (E.B.T.). Sir Richard Tempest lord of Bracewell knt (at a date not yet ascertained) granted to his son Roger Tempest, 2 messuages, 40 acres of land, 20a of meadow and 20a of pasture with appurtenances belonging to the same in Broghton-in-Craven and half the manor of Broghton aforesaid, of which the said Sir Richard Tempest was seised as parcel of his demesne as of fee, holding the same of lord Clifford and Westmoreland of the Skipton castle fee by fealty, homage and scutage to the king of 40s, with 10 shillings more or less. To have and to hold to the said Roger Tempest and his heirs male begotten of his body, ren​dering yearly to the said Sir Richard his father and his heirs for ever 40s.

In 1516 this Roger Tempest's great-grandson having neg​lected to pay the 40s rent due to the heirs of Sir Richard, he was sued by Margaret, daughter and heir of Thomas, son of John, son of Piers, the son and heir of Sir Richard the gran​tor, the defendant Roger Tempest's descent being given as son of John, son of William son of the Roger to whom Sir Richard had granted the messuages, land, and half manor in Broughton. Though the grant was shown in Court the date is not named in the suit (De Banco (or Comm: Plea) Ro: Trinity, 7 Henry viij, m.314).

The earliest date Roger Tempest witnessed a charter was at Elslack, 6 January, 7 Henry iv (1405-6), from Thomas Reey, chaplain to Lionel Dautry of the manor of Elslack (Collect: Topo: et Geneal: vol. 6, p.310, T. 109). He is stated to have married 7 Henry iv (1406) (vol. of Pedigrees, Coll. of Arms, C.E., vol. 1, p.92). No authority is given, though it is possibly correct (E.B.T.).

The 23 April 1419, Thomas son and heir of John de Freck​lington of Calton granted to Sir Richard Tempest knt. and to Roger Tempest "filio sue a bovate of land in Thorpe called
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"Rauf Hoxgang" (Burnsall No. 12), a Thomas fil: Richard de Freckylton having in 1409 granted Sir Richard 4 bovates in Thorpe & Burnsall (Ib: No. 9 & 10).

The 2 March, 7 Henry v (1419-20), Sir Richard Tempest acknowledged receipt of 20 marks, part of his annuity gran​ted him by the king, July 1413, having been paid into the hands of Roger Tempest "filio meo" by Nicholas Colne, receiver for the Honour of Pontefract (Copy of receipt pasted in vol. of Beckwith's Tempest Ped: fol. 15, at Bro'ton Hall, 1920). By deed at Broughton-in-Craven, 11 November, 8 Henry v (1420), Christopher Marsden Esqr surrendered to Sir Richard Tempest knt and to Roger Tempest hia son, his manor of Broghton and land and tenements there in the tenure of Peter Wyllyon for term of Christopher's life at 32s. 12d yearly; possession to be given 1 September 1421 (Towneley MSS. 0.0. [penes Wm Farrer, F.S.A.], No. 1450).

The 5 May 1421, Henry de Mersden, son of William de Mersden, released to Sir Richard and Roger Tempest his son, the lands and tenements in the vill of Broghton which had belonged to his brother Chris: Mersden (Bro'ton No 25). Probably Chris: & Henry de Mersden descended from Richard de Merclesden [or Mersden] who, in 1331, settled 2 messuages, several tofts and 9 1/2 bovates in Broughton, and the reversion on the death of Juliana wife of Richard de Fauvelthorpe of a messuage and 6 bovates on his son John (Ibid: No. 18), and who, 11 February 1343-4, provided for a chantry priest to say Masses in Colne church, or in the chapel of the manor of the said Richard de Merclesden in Broghton (Townely MSS. Transcts of Monastic charters, fol. 668 [penes Wm Farrer F.S.A.], 1912). The Mersdens seem to have held the land and 1/2 manor of Broghton, conveyed 1320 by William de Eston to John Tempest (E.B.T., Bro'ton No. 3).

The 4 September, 1442 (21 Henry vj), Roger Tempest wit​nessed, with Sir John Tempest (his nephew) Thomas Thwaites's

271.

charter for the appropriation of Broghton church (Dodsw: MSS. vol. 8, fol. 217, Abstract of deed). He and his father, Sir Richard, witnessed a Dautry deed at Elslack, 19 September, 1424, and a Marton one, 9 September 1426 (Collect: Topo: et Geneal: vol. 6, pp.314 & 317). By deed dated at Clapham, co. York, 28 May, 1425, Sir Richard Tempest, chivaler, enfeoffed his son Roger Tempest, Richard fil: Laurence de Hamerton, and Robert Proctour, of Austwick, of the lands etc: he had in Clapham, Austwick, etc: of the feoffment of John fil: Robert Dowbiggyng of Wakefield, and in 1428, the feoffees were sued for unjust disseisin, being fined £14 damages 1431 (Assize Ro: 1542, mm.1, 3, 3d, 9 and 11d).

In 1426, Roger Tempest witnessed at Midhope, a grant from John Lyster of Midhope to Laurence Lyster his son, and one at Kelbroke, 26 May, 1428, from the same John to the same Laurence, of land in Kelbroke (Dodsw: MSS, vol. 155, fols 174 & 174d). Roger was sole exor’ of his father's will 26 August 1427, by which he and his children were left £20, and which he proved 30 September 1428 (Testa: Ebor: vol. 1, p.413).

In 1434, Roger Tempest of Broughton with Sir John Tempest of Bracewell, was on the list of those in Yorkshire sworn not to support peace breakers (Cal: Pat: Ro: 1429-36, p. 378).

At York Assizes, 20 August 1435, Roger Tempest and Cath​arine his wife brought an action of novel disseisin against Roger Radcliffe and Joan his wife (Assize Ro: 1542, m.18d). The 27 June 15 Henry vj (1437), Roger Tempest of Broghton, was, with Sir John Tempest of Bracewell knt (his nephew), Sir William Everingham of Birkin, Sir Richard Tempest of Stayn​forth, knt (cousin), and Richard Bank of Newton in Craven, Esq:, bound in £400 to Sir Thomas Haryngton (of Hornby), and in March 1462-3, he with the others was sued by Elizabeth, the widow, for payment (Lanc: Plea Ro: St Laurence, 2 Edward
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iv, m.14d, and Lent 3 Edward iv, m.5d).

The 7 July, 1437, he and Catherine his wife, settle upon William, their son and heir, and Joan, daughter of James Metcalf, and their heirs, the manor called Marsden place in Broghton and 7 bovates of land worth 40s yearly (reserving to themselves the manor and capital messuage called Gylliots place) in Broghton, one messuage and 4 bov​ates in Thorpe in the tenure of Dennis Thorpe worth 30s, the Close called "Launthwaite" also held by Dennis Thorpe worth 7s yearly a 2s free rent from John Cokson, a mess​uage and 2 bovates, held by John Rawcliffe; a messuage and 1 bovate held by William Threpelands; a toft and waste worth 6d all in Thorpe; a toft held by Henry Young in Appletrewick; a messuage, 3 bovates and a toft in Burnsall held by William Fauvel and a messuage and 2 bovates, also in Burnsall held by Thomas Clarke and a cottage there worth 2s yearly; worth in all £6:15:0 yearly. If William and Joan die without issue male, the estate to revert to Roger and Catherine. Sir John Tempest of Bracewell knt & Laurence Hamerton, John Catterall, Richard del Bank & Ralph Radcliffe were witnesses (Bro'ton No 26).

The 1 February 1438-9, the prior of Durham demised to Roger Tempest of Broghton, esq:, Christopher Alton, chaplain, and John Armested, yeoman, the tithes of Giggleswick for 9 years at £44 which he also farmed 1446-7 (Finchale Priory (S.S.) pp.66 & ccxlix). He was sworn a juror at York Assiz​es March 1439-40 (Goal Deliv: 83/9 Lent, 18 Henry vj, m.14).

In 1444, he acted as attorney for Henry lord Percy, Sir John Tempest and other feoffees to receive seisin of the manors etc: of which Thomas lord Clifford had enfeoffed them (Abstract of Skipton Castle, Rec 1773, by Thomas Heelis, Bro'ton Box xv, Bdle 32). He was a suitor at Skipton castle court 1449 (Dodsw: MSS. vol. 83, fol: 114 Court Ro:).

The 4 September, 1449 (28 Henry vj), Roger Tempest,
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with Richard Tempest, William Gargrave and Christopher Banaster, was arbitrator between William abbot of Salley and Sir John Tempest, knt, as to the boundaries of the pastures of Gisburne and Bracewell (Lord Ribblesdale's MSS, Gisburne, No. 4). The 25th October 1452, Roger Tempest esq., witnessed a grant of land in Broghton from Ric: Symson alias Broghton, top John Symson his brother (Bro'ton No. 27). The 30 April, 1453, he had licence for a year, for an Oratory within his manor of Broghton and 8 February 1453-4, it was renewed to him and his wife Catherine during the archbishop's pleasure (Archbp Boothe's Reg: fols. 381d and 125d).

The 24 September 1455, he and his son William were jurors at the Inq: p.m. of Thomas Lord Clifford at Skipton (Inq: p.m., Escheat Accts, No. 44). In April, 1459,  witnessed a demise from the feoffees of Thomas Malham to John Malham of land in Broghton etc: (Collect: Topo: et Geneal: vol. 6, p.320), was a suitor at the Military Court of Skipton castle and paid 2s, 6 October 1464 (Dodsw: MSS, vol. 83, fol. 113).

Probably he was the Roger Tempest who with other parishioners founded a chantry in Broghton church worth 40s (Yorks Chantry Survey (S.S.), vol. 2, p.406). Died before 10 October 1467, when his "heirs" rendered suit at Skipton castle (Dodsw: MSS, vol. 83, fol. 115). He was buried the (Tempest) choir of Broughton church (His wife's will). Administration of his goods was granted to his son Richard Tempest 12 January, 1467-8 (Reg: Test: Ebor.).

Roger Tempest (222) married Catherine (240) daughter and heir of Sir Pyers Gylyot1 of Broughton knt (Flower's Visita: of Yorks 1563, Sub Tempest of Bro'ton [vol. 16, Harl: So: p.315] and Coll: of Arms, Glover's Vis: 2 D. 5, fol. 116). Said to have had a brother William who O.S.P.
1 For the antecedents of Catherine Giliot see Giliot of Broughton in Craven pp. 463-473

274.

(Ibid). No evidence yet found to show her father was Peter or a knight. From the dates it is more probable that she was the daughter of William and Joan Giliot (E.B.T.). She had half the manor of Broghton-in-Craven in dower, with its capital messuage called "Giliat's place", also land in Marton and that in Burnsall and Thorpe which the Giliot family anciently held (see below).

The 7 July 1437, she was party to the settlement of the manor of Marsden Place in Broghton with lands there and Thorpe and Burnsall upon her son William Tempest and Joan Metcalfe and their heirs, reserving the manor of Gyliot Place in Bro​ghton (Bro'ton No. 26). The 8 February 1453-4, the archbishop of York granted to Roger Tempest and Catherine his wife li​cence for an Oratory in their manor of Broghton during his pleasure (Archbishop Boothe's Reg: fol. 115d), which was re​newed to her for 3 years as Roger Tempest's widow, 28 March 1468 (Archbp Neville's Reg: Vol. 1, fol. 61d).

In 1435, she joined her husband in a suit against Roger Radcliffe and Joan his wife (Assize Ro: 1542, m.18d).

She made her will as widow of Roger Tempest "de Bryghton​-in-Craven armergeri," 5 April, 1469, desiring to be buried in the choir of Broghton church next the body of her husband. She left her sons Richard and Henry Tempest 5 messuages and 20 bovates of land in Broughton for their lives. To her sons Henry and Thomas Tempest she left 2 messuages and 10 bovates of land and meadow in East and West Marton for their lives. Her lands etc: in Burnsal 1 were left in trust for 12 years to raise marriage portions for her daughters Margaret and Alice. Her son Richard Tempest was executor and Richard [Nevile] earl of Warwick Supervisor.

The deed by which she settled the land in Broghton on Henry and Richard dated 20 March 1467-8, and that in E. & W. Marton on Henry and Thomas, 1 May, 1467. Witnesses, John Ledys, vicar of Broughton, Richard Rayne, rector of Marton,
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Richard Parke, vicar of Carleton, Christopher Radcliffe, of Elslack, esq., Brian Bold and Robert Dautry, esq. Proved by Richard Tempest 12 April, 1469 (Reg: Test: Ebor: vol. 4, fol. 132).

Roger Tempest (222) and Catherine (240) had issue ‑

i. William Tempest (242) see below XXXI.

ii. Richard Tempest (244), to whom, 20 March 1467-8, his mother gave the moiety of 5 messuages and 20 1/2 bovates of land etc: in Broghton for life. He administered his father's goods, 12 January 1467-8, and was executor to his mother's will 5 April 1469 (Reg: Test: Ebor:). Probably a lawyer (E.B.T).

In April 1462, Richard Tempest of Broghton in Craven, gent., was pledge for John Singleton of Mitton (De Banco: Ro: 808, m.130). In April, 1469, Richard Banaster of Brokedyne sued John Dyneley of Downham and Richard Tempest of Broghton, gents, for £40, and in 1481, Sir John Savile, knt, sued the same Richard Tempest, late of Broghton-in-Craven, for 10 marks (De Banco: Ro: 831, m.207 & Ro: 876, mm.l95d, 878 & 463).

iii. Henry Tempest (245), to whom his mother, 1 May, 1467, gave the moiety of 2 messuages and land in Marton and of 5 messuages and land in Broghton, 20 March 1467-8, for life (Reg: Test: Ebor:). He possibly joined some of his Gilliot relations in the E.R. Yorks (E.B.T.). In 1474, Sir Ralph Assheton, knt, sued Henry Tempest of Lekenfeld, gent., for 11 marks (De Banco: Ro: 852, m. 96d).

In 1475, Henry Tempest "late of Lekenfeld gent." and others, were sued by William Conyers and Cuthbert Light​fott, clerk, for debt (Ib: Ro: 855, m.165d Ro: 856, m.267), while in 1490, Christopher Vincent, esq. pro​secuted Henry Tempest "late of Pocklington gent." and another, for removing 16 of his steers, worth £10, from
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Burnby near Pocklington, besides other wrongs (Ibid: Ro: 912, m.20). In 1492, he sued Roger Tempest of Bro'ton for trespass there and Roger counter sued Henry Tempest (Ibid: Ro: 928, m.303d etc.).

iv. Thomas Tempest (246), to whom, 1 May 1467, his mother gave the moiety of 2 messuages & 10 bovates in Marton for life (Reg: Test: Ebor:). Query? Did he settle at Bingley and have a daughter Margaret Tempest who had licence, 3 November 1483, to wed Robert Leventhorpe of Wragby (Testa: Ebor: vol. 3, p.347).

v.   Margaret (247) for whose portion her mother demised land in Burnsall for 12 years 5 April, 1469 (Reg: Test: Ebor:). The 2 April, 1484, Margaret daughter of Roger and Cath​erine Tempest released to Thomas Tempest 4 messuages and 10 bovates of land in Marton (Bro'ton No.30). This was the amount of the property conveyed by fine June 1476 by Thomas Smith and Margaret his wife to William Tempest of Bro'ton, who settled the same on Thomas Tem​pest his son (Feet of Fines, Yorks, File 164, No. 26).

vi. Alice (248), for whose portion her mother demised land in Burnsall for 12 years 5 April 1469 (Reg: Test: Ebor:). Wed John Dyneley of Downham, he living 1449 (Flower's Visita: of Yorks 1563, sub Dyneley). In 1469, John Dyneley of Downham and Richard Tempest of Brogh​ton were sued for £40 by Richard Banaster of Brockden (De Banco: Ro: 831, m.207).

XXXI. WILLIAM TEMPEST (242) of Broughton in Craven esq: (born say 1420). The 7 July, 15 Henry vj (1437), his parents settled upon him and Joan, daughter of James Metcalfe, their manor of Mersdenplace in Broghton, with land there and at Thorpe, Burnsall and Appletrewick worth £6:15:0 yearly (Bro'ton No. 26).


The 20 June, 1455 (33 Henry vi), he witnessed the de​mise made by his father Roger to William's own son on his marriage with Agnes Banaster (Bro'ton No. 29).
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In September 1455, William Tempest was, with Roger his father, a juror at Skipton at the Inq: p.m. of Thomas lord Clifford and Westmoreland (Inq: p.m., Escheator's Accts, No. 44). In 1464, he is described as "of Carleton-in-Craven, gent" in an action brought by John Conyers & Elizabeth his wife to recover 40s (De Banco Ro: 812, m.20, & Ro: 813, mm. 294d and 458d). At the manorial Court of Skipton Castle, 13 October, 1467 (7 Edward iv), the "heir of Roger Tempest" appeared as a suitor (Dodsw: MSS, vol. 83, fol. 115, Ct Rolls). This shows that Roger was dead and William in possession of his father's estates, but he was neither ad​ministrator of his father's goods, January 1467-8, nor is

he named in his mother's will of April 1469. Perhaps he was absent from Yorkshire, or some cause of quarrel had arisen (E.B.T.).

In 1471, he witnessed, with Sir Richard Tempest of Stainforth and Thomas Tempest of Bracewell, a grant from Brian Bold to Sir Henry and Dame Grace Bold of half the manor of Carleton (in Craven) with land there and at Yolo​sone (Yellison) etc: (Dodsw: MSS, vol. 83, fol. 23d). By fine levied 25 June, 16 Edward iv (1476), John Smythe and Margaret his wife conveyed to William and Thomas Tempest 4 messuages, 10 bovates of land, 10 acres of meadow and 20 acres of pasture with appurtenances in Marton in Craven, which were entailed on William Tempest for life, then on Thomas Tempest & heirs, in failure on John brother of Thomas and heirs, with remainder to the right heirs of William Tem​pest (Feet of Fines, Yorks, File 164, No. 26).

The 20 September 1478, William Tempest of Broughton, with Sir Richard Tempest of Stainforth, Sir Richard Hamerton of Wiglesworth, knts, Richard Hamerton of Helyfeld, William Radcliffe of Threshfeld and Thomas Westby of Holme, esqrs attested to the right of the prior of Bolton to present to the church of Marton-in-Craven (Dodsw: MSS, vol. 28, fol.
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245b from Archbishop Boothe's Reg: fol. 63). The 10 April 1482, Thomas Metcalfe, esq. Miles Metcalfe, Richard Pacok, vicar of Carleton-in-Craven, and Thomas Tempest, release to William Tempest of Broghton, Esq:, 2 burgages in Skipton of which he had enfeoffed them (Gargrave No. 2).

He joined the king's army before the battle of Bosworth in August 1485 with his "cosyn Sir Richard Tempest of the Dale" (Stainforth) and was one of those who "sware that king Richard should wear the crown" (Harl: MSS 542, fol. 31 & 32, Narrative of Henry Savyll). The 20 March 1485-6 (1 Henry vii) William Tempest of Broghton-in-Craven, Esq:, enfeoffed Ralph Catterall and William Westby, Esqrs, of 2 tofts with appurten​ances, a water fulling mill, Milneholme close, Burtree flatt, and Mickelbert closes, a parcel of meadow called Saltermyre etc: in Broghton and appointed Laurence Catterall to deliver seisin and 27 March, 1486, the feoffees demised the same to Elizabeth wife of said William Tempest for life (Towneley MSS, N.N., Chetham Lib. C. 8, 12).

In July, 1487, "one Tempest" and Thomas Metcalfe, senior and others, convicted of treason but reprieved (Raine's York, p.95). query, William or his son or brother ? (E.B.T.). The 17 August, 1490, William Tempest enrolled in the Lancaster Chancery Court, a deed of same date demising to Ralph Catter​all of Catterall and Alan Catterall of Rawthmell, esqrs, a messuage and lands held by 15 various tenants in Thorpe, Burnsall and Broghton for seven years from 1 December follow​ing at 10 marks yearly (Lanc: Pat: Ro: 1-5 Henry vii, No. 8, m.35).

Probably died before September 1492, when his grandson and heir Roger Tempest of Broghton-in-Craven, gent., seized goods worth £40 and £20 from Henry and Thomas Tempest in Broghton and in 1494, claimed them as esquire of his right (De Banco Ro: 922, Michaelmas, 8 Henry vij, mm.20 & 20d, Ro. 928, m.303d, & Ro: 930, m.366d). The 6 May, 1494, a writ
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for certified copy of the fine levied by William Tempest in 1476 of land etc: in Marton was issued (Issue Ro: 928, m. 308).

William Tempest (242) married firstly Joan (243), dau​ghter of James Metcalfe (of Nappa). Marriage settlements 7 July, 1437, give no place of father's residence (Bro'ton No. 26). In 1482, Miles and Thomas Metcalfe were feoffees of William Tempest (Gargrave No. 2). She was dead by 30 March 1486 (Towneley MSS. [Chetham Lib:] C. 8, 12 N.N.). They had issue ‑

i. John Tempest (249), see below XXXII.

ii. Thomas Tempest1 (251) of Marton, 2nd son, (see p.474)
William Tempest (242), married 2dly Elizabeth (241) (by whom he had no issue), daughter of Richard Catterall of Little Mitton (Hist: of Whalley (1801) p.313). The 27 March 1486, Ralph Catterall and William Westby conveyed to Elizabeth wife of William Tempest of Broghton, esq. the premises in Brough​ton of which he had enfeoffed them (Towneley MSS, N.N., Chetham Lib., C.8, 21). The 17 August 1490, William Tempest de​mised to Ralph and Alan Catterall (her brothers) messuage and land in Thorpe, Burnsall & Broughton for 7 years (Lanc: Pat: Ro: No. 8, 1-5 Henry vij, m.35). The 5 July, 1496, as widow of William Tempest, Elizabeth joined Roger Tempest his grand​son and heir in conveying land etc: in Skipton, Glusburn, Lodresdale and Broghton to William Westby, James Metcalfe and Ralph Catterall (Add: MSS, 32,104, fol. 225, copy of deed). She married 2dly, Nicholas 3rd son of John Townley of Townley (Dugdale's Visita: of Lanc: 1664, sub Townley).

[Broughton Sheet II]
XXXII. JOHN TEMPEST (249), gent., son and heir of William Tem​pest of Broughton-in-Craven (Common Ro: Trinity, 7 Henry viij, m.314), born say 1440. The 20 June, 33 Henry vj (1455), John Symson and William Marynson of Broughton, enfeoff John Tem​pest, son of William Tempest of Broughton, esq:, and Agnes, daughter of Richard Banastre, Esq: and their heirs of 2 mess‑

1 For his children, etc. see pp. 474-494
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uages in Broughton, 3 in Glusburn, 2 in Marton and 1 in Burnsall, which they had of the feoffees of Roger Tempest, Esq: (Bro'ton deeds, No. 29). The 25 June, 1476, William Tempest of Bro'ton settled 2 messuages and land in Marton on his son Thomas and heirs with remainder to John Tempest, brother of said Thomas (Yorks Fines, File 164, No. 26). John died in his father's lifetime, sometime before July 1496. In a feoffment of 5 July, 11 Henry vii, his son Roger is called "consanguineus, et heres dicti Willelmi Tempest videlicet filius Johannis filii dicti Willelmi" (Add MSS. [B.M.] Towneley MSS, 32,104, fol. 225).

John Tempest (249) married Agnes (250), daughter of Richard Banaster, Esq: (Bro'ton deeds, No. 29), of Green​field and Greenhill in Barnoldswick by his wife . . . daughter of . . .  (Inf. Col. Jo. Parker) Marriage Settle​ment 20 June, 1455 (Bro'ton, No. 29). The widow of John Tempest was a free tenant at the Halmot Court of Marton, Mich: 1499, owing suit to Henry Lord Clifford Dodsw: MSS, vol. 83, fol. 116, Skipton Castle Court Rolls).

John (249) and Agnes (250) had issue -

i. Roger Tempest (254), see below XXXIII.

ii. Edward Tempest (256), see p.495

iii. Christopher Tempest (258), 3rd son (Visita: 1563). Query of Overston co. North'ton. Will, 4 Ju:, 1510, proved July 2 (P.C.C.). O.S.P
iv. Richard Tempest (259) 4th son (Visita: of Yorks, 1563), born say 1478. He had a lease of the Rayne in Barnolds​wick from the Duchy of Lancaster and was amerced at the manorial court 17 August 1501, for cutting green​wood, and again 22 April, 1512; then called "de le Rayne, gent." for same (Duc: of Lanc: Court Rolls, Bdles 2004 & 2007).

v. John Tempest (260) 5th son (Visita: of Yorks, 1563), born say 1490. He is probably the John Tempest who
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held land of a James Carr in Glusburn 1523-4 (Exch: Lay Subs: W.R.Y. 206/116, fol. 23d). In September, 1526, James Carr left John Tempest (Testa: Ebor: vol. v, p. 220). Possibly it was his son Thomas Tempest named in the Muster Roll of April 1539 and 1543 at Glusburn (Exch: L.T.R., Miscell Bks 34, fol. 69, & Exch: Lay Subs: W.R.Y. 207/183).

vi. Jane (261), wed James Starkie of Symoriston, gent., marriage settlements 10 June, 22 Henry vij, to wed at Thornton in Craven, 6 July, 1507; her dower 50 marks; her guardian, James Kerr (or Carr) of Thornton (Hunt​royde deeds, No. 36). Parted from her husband 1529, for his adultry and living 1535 (Ibid. No. 45 & 49, and Chetham Soc: [N.S.] vol. 44, p.130). Her son Laurence Starkie is named in the will of James Carr of Thornton-​in-Craven 1526 (Testa: Ebor: vol. v, p.220).

XXXIII. ROGER TEMPEST (254), of Broughton, Esq:, born say 1464. In October, 1492, Henry and Thomas Tempest sued Roger Tempest for trespass and damage to their houses and closes in Brough​ton, and the following year he sued them for the like (De Banco Ro: 922, Mich. 8 Henry vij, mm.20 & 20d & Ro: 928, m. 303d, Ro: 930, m.366d etc.). The 4 February, 1493-4, he wit​nessed at Skipton a grant from Henry Lord Clifford to Thomas de Marton of land etc: in West Marton (Dodsw: MSS, vol. 155, fol. 125). The 5 July, 1496, as son of John, son of William Tempest of Bro'ton, he as nearest heir joins Elizabeth widow of said William in enfeoffing William Westby, James Metcalfe, Ralph Catterall, Esqrs, and James Carr, gent., of all their messuages in Skipton Glusburn, Lothersdone & Broughton, co. York (Add MSS. 32,104, fol. 225).

In 1497, James Welles of Gosberkirke, co. Lincoln, en​feoffed George Lord Strange, John Townley, Richard Tempest and Roger Tempest of Bro'ton etc: of all his lands in Rimmington, co York (Dodsw: MSS. vol. 155, fol. 165d). The 30 Sept‑
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ember 1499, Roger Tempest rendered his military suit at Skipton Castle (Ibid: vol. 83, fol. 116). In September 1498, he bound himself in 20 marks to William Yorke (De Banco Ro: 976, Easter, 21 Henry vij, m.491d). In May, 1502, Henry Lord Clifford was bound in £1000 to Roger Tempest, esq: to abide the arbitration as to certain pasture rights he clai​med in Tempest's land in the "Cowpasture" of Broughton Sleyghts-in-Craven and as to overthrowing Roger's fences (Ibid: Ro: 978, m.622, & Ro. 986, m.447).

In October, 1502, Lord Clifford sued him for spreading "false news and lies of him at Skipton", and prosecuted him for breaking closes, at Thurlby, Styrton, Elsawe & Crokeryse (Ro: 962, mm.242d & 297). In 1502, Sir Robert Clifford, kt, claimed £40 debt of Roger (Ib. m.48 etc.) and in 1503, Roger Tempest claimed £40 from Ralph Catterall of Little Mitten (Ib: m.298d). In 1504, he and Edward Tempest, merchant of Calais were sued for debts (Ib. Ro. 970, m.383). In October 1504, Henry Lord Clifford was bound to the Archbishop of York etc: in £1000 to keep the peace by himself and servants towards Roger Tempest of Broghton (Ib. Ro: 974, m.415). In May, 1505, Roger Tempest Esq:, and Anne his wife, daughter of Robert Carre, Esq:, sued Lord Clifford for 281i which are in arrear of an annual rent of iv marks he owes them (Ib. Ro: 973, m.371), the case being renewed October 1505 (Ro: 974, m. 295d). The disputes over the pasturage in Bro'ton continued till 1507 (Ro: 986, m.447), no judgement appearing (E.B.T.).

In 1505, he with Thomas Tempest and James Metcalfe of Nappay were plaintiffs in a fine of the manor of Hertlington against Roger Metcalfe and Elizabeth his wife (Yorkshire Fines, vol. 1, p.20). In 1509, Roger Tempest of Bro'ton-in-Craven gent., and James Metcalfe of Nappay were sued for £20 by Miles Staveley of Ripon, Tempest having signed a bond at York, 3 March, 1507-8, for the delivery of 10 fodders of lead to Staveley at the "Crayne" at York before 24 June ensuing.
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In 1511, Staveley sued him for £40, declaring the lead was undelivered, which Tempest denied (Common Ro: Mich: 1 Henry viij, m.189d, and Easter, 3 Henry viij, m.422).

In 1512, Roger Tempest was one of the Commissioners for the Subsidy, W.R. Yorks, granted 4 February, 3 Henry viij (Rot: Parl: vol. vj, p.xxxix). In October, 1514, he sued Sir Richard Tempest, knt, Nicholas Tempest, gent., Nicholas Ellis, yeoman, and Richard Banaster, gent., for wrongful caption of his cattle at Bro'ton (Common Ro: 1008, Mich. 6 Henry viij, m.412). Early in 1515, the case continued, and Sir Richard Tempest was accused of taking 4 bullocks and 15 heifers worth 100s from the said Roger, when he, as bailiff of the Liberty of Craven went to Broughton the 15 January, 6 Henry viij, to return the other beasts, while Roger was countercharged for assembling at Marton the same day, with John Banaster of Bro'ton, Richard and James Oxynhirde, George Marton and 47 others from Broughton, Skipton, East and West Marton, and rescued his cattle, wounding Robert Silverwood, Sir Richard's servant (Ib: No. 1009, Hilary, 6 Henry viij, m.549).

In June, 1515, Roger Tempest again sued Sir Richard and Nicholas Tempest, Nicholas Ellys and Richard Banaster this time for caption of 30 oxen and 24 cows worth xxli, which he stated they removed on Tuesday, 2 October, 1514, from the Estfields in Broughton. In defence, Sir Richard and the others declare that they acted as bailiffs of Thomas Tempest who, in right of his wife Margaret, claimed xivli from Roger Tempest by reason as follows. One Sir Richard Tempest, knt, being seized of two messuages, 40 acres of land, 2a of meadow, 20 acres of pasture in Broughton-in-Craven and of the moiety of the manor of Broughton, with appurtenances, as parcel of his demesne as of fee and holding the same of Lord Clifford as of Skipton castle fee by homage and fealty and a scutage of xls to the king with xs more or less etc. gave the same
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half manor and lands etc: to his son Roger Tempest to hold to him and his heirs male, rendering to the said Sir Richard Tempest and his heirs for ever, xls yearly at Midsummer. And this Roger Tempest was so seized of the said premises. After the death of the grantor Sir Richard, the rent and reversion of the half manor etc: descended to one Sir Thomas Tempest, father of the said Margaret the wife of said Thomas Tempest as consanguinous and heir of the said grantor, viz brother of Richard son of John, son of Peter, son and heir of the said Sir Richard the grantor. And the said Roger Tempest the grantee, dying, the moiety of the manor with its messuages etc: descended to the plaintiff Roger Tempest as lawful heir male, viz: son of John, son of William, son of Roger, the aforesaid son of Sir Richard the grantor, and Roger is now seized of the premises in demesne as of fee by virtue of the sd grant. The defendants show that the plaintiff Roger paid the rent of xls yearly to Sir Thomas Tempest, the father of Margaret until his death seven years ago (July 1507), from which time he has been in arrear and that they as bailiffs for the said Margaret seized the cattle to discharge the debt of xixli. The case was adjourned till Michaelmas, but does not again appear, therefore doubtless settled out of Court (Ibid., Ro: 1011, Trinity, 7 Henry viij, m.314). The xls rent was paid by the Tempest's of Bro'ton to the Tempest's of Brace​well till the death of Richard Tempest, the last of the line 1657 and for some years after to his assigns (Bro'ton Acct. Bks).

The 13 July, 1515, Roger Tempest, Esq:, with Vincent Met​calfe, etc., acted as arbitrator between Robert Hertlington, gent., and William Redmayne, Esq:, against Roger Metcalfe and Elizabeth his wife as to some Hertlington land, and signed the award (Lord Ribblesdale's MSS, C. No.45). The 24 March, 1516-17, Roger Proctor of Coppercote in Craven left xxs to "Mr Roger Tempest to be a good master to my two sons his poor
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kinsmen" (Testa: Ebor: vol. 5, p.783, note). The 1 December 10 Henry viij (1518), Sir William Gascoigne of Gawthorpe, co. York, knt, bound himself in 200 marks to Roger Tempest and Elizabeth his wife to be repaid 30 November 1521, for which being unpaid in June 1523, they sued him (Common Ro: 1040, Trinity, 15 Henry viij, m.436).

In 1521, Roger Tempest was one of Cardinal Wolsey's suit at Calais (Chron: of Calais [Camden Soc:], p.98), being in the "Kynge's serviss" and the Cardinals "att the last metyng and assembly by twene or soverain lord the Kyng and the Frensh Kyng" at the Field of the Cloth of Gold, June 1520 (Early Chanc: Proceed, 450, No. 42). At the date of the Lay Subsidy 14 & 15 Henry viij (1523), he and John Vavasour were the "chief lords" in Broughton, he having 15 free tenants, and he is returned a chiefe lorde in Burnsall with 8 tenants, freeholders, and in Skipton 2 tenants (Lay Exch: Subs. W.R.Y. 206/116, pp. 35, 36, 49d, 50-3, & 4). In 1523, he and his wife Elizabeth sued Henry Pole of Bodyngton, co. Glouc:, on Sir William Gascoigne's bond of December 1518 (Common Ro: 1040, Trinity, 15 Henry viij, m.339).

In October 1524, he obtained a decree against John Leghe, constable of Carlisle Castle for land he claimed in right of Elizabeth his wife (Cal: Lett: & Pap: Henry viij, vol. 4, No. 705), and about that date petitioned Cardinal Wolsey to assist him in recovering his wife's jointure lands in Harewood, Lupton etc: from Richard Redmayne her son (Early Chanc: Proceed Bdle 450, No. 42). In 1525, he owned a burgage in Skipton lying between those of Richard Malham and John Witherhead (in Swadford) (Lord Ribblesdale's MSS, S. 14 & 16). He was on the Comm: of Peace for W.R.Y. August 1525 (Cal: Letts & Pap. Henry viij, vol. 4, No. 1610) and December 1528 (No. 5083).

His 2nd wife Elizabeth (widow of Sir William Legh and Edward Redmayn) died 10 February 1526-7 Chanc: Inq: p.m., Series 2, vol. 49, No. 17). Commission was addressed to John
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Norton &c., 28 May, 1527, to report on the heirs of Elizabeth, late wife of Roger Tempest esq., late wife of Edward Red​mayne (Pat: Ro: 19 Henry viij, pt 1, m.9d). The 4 October 1530, he granted Henry Young of Appletrewick, junior, a close there near Hobgarth at xiid rent (Bro'ton No. 33). Dead by November 1537, his son Stephen holding his estate.

Roger Tempest (254) married firstly Anne (255) daughter of Robert Carr, an Esquire of the Body to King Henry vij, by Margaret, daughter of Thomas 8t[h] Lord Clifford. The licence for Robert Carr to marry Margaret Clifford is dated 12 April 1467 (Testa Ebor: vol. 3, p.338). Anne Carr wed Roger Tem​pest probably about 1499.

In May, 1505, she and Roger her husband sued Lord Clifford for the annual rent due to her of 4 marks which was 4 1/2 years in arrear. She is described in the suit as daughter of Robert Carr, Esqr (De Banco Ro: Trinity, 20 Henry vij, m.371 etc:). This annuity may have been due to her as grand-daughter of Thomas Lord Clifford. In the Visita: of Yorks 1563, by Flower, she is described as one of the doughters of Sir John Kerre, knt (Harl: Soc: vol. 16, p.315) and following this statement also on a Tempest monument in Bro'ton church (M.1). The suit of 1505 refutes these statements (E.B.T.). Dead before 1518, when Roger had married his second wife Elizabeth (E.B.T., see her).

Roger Tempest (254), married secondly Elizabeth (253), (by whom he had no issue), daughter of William Huddleston of Millum, Esq., and widow 1st of Sir William Leigh of Isall, knt, and secondly of Edward Redmayne of Harewood, which last died 27 September 1510 (Early Chanc: Proceed: Bdle 192, Nos 28 & 32, & Inq. p.m. of Edward Redmayne, V.D., Henry viij, pt 1, No. 172, & Glover's Visita: of Yorks, sub Redman of Harewood). Her marriage settlement with Edward Redmayne 11 March 1485-6 (Ch. Inq: p.m. II, vol. 49, No. 17). She was wife of Roger Tempest by 1 December 1518, when Sir William Gascoigne of
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Gawkethorpe, knt, signed a bond for £200 to Roger and his wife Elizabeth (Com: Ro: 1040, Trinity, 15 Henry viii, mm. 436 & 339). Early in 1523, Roger Tempest claimed her jointure out of Harewood etc: which Richard Redmayne her son withheld (Cal: L. & P., Henry viij, vol. 4, No. 705; Early Chanc: Proceed: Bdle 450, No. 42).


By writ 28 May, 1527, John Norton, Thomas Ryder and Ro​ger Lassels, Esq., & Walter Bradford gent., were directed to make inquest on the heirs of Elizabeth wife of Roger Tempest, Esq., late wife of Edward Redmayne, esq: (Pat: Ro: 19 Henry viii, pt 1, m.9d). By inquest at York Castle 1530, Eliza​beth late wife of Edward Redmayne and formerly Elizabeth Legh is declared to have died 10 February, 1526-7. Only her Redmayne heirs are named (Chanc: Inq: p.m., II, vol. 49, No. 17). She had no issue by Roger Tempest but "my sister Red​mayne" is named in the will of Anne the widow of her stepson Steph: Tempest of Bro'ton 17 February 1554-5 (Reg: Test: Ebor:).

Roger Tempest (254) and Anne (255) had issue –
[Broughton Sheets II and III]
i. Robert Tempest (414) son and heir died sans issue (Flower's Visita: of Yorks 1563, Harleian Soc: vol. 16).

ii. Stephen Tempest (416) see below XXXIV.

iii. Leonard Tempest (418), 3rd son (Flower's Visita: of Yorks 1563). In a Tempest pedigree of 1647, he is set down as father of James Tempest of the Rayne (Dodsw: MSS. vol. 6, fol. 56). This is evidently an error. No Leonard Tempest has been traced (E.B.T.).

iv.  John Tempest (419), (Flower's Visita of Yorks 1563), born say 1505. Described "of the Rayne" in ped: of 1647 at Bro'ton Hall (Steph: Tempest's Peds p.22, K.6). John Tempest, gent., a juror and amerced for cutting etc: greenwood at the manorial courts of Barnoldswick, September 1536, February 1536-7, January 1537-8, July 1538, January 1538-9, October 1540, February 1540-1, 
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and the 1 May 1542 he is called "de le Rayne" (Duc: of Lanc: Ct. Rolls, Bdle 13, Nos. 2013, 2015 & 2016).

On the Muster Roll of 1539, John Tempest of Barnolds​wick is set down to provide a horse and harness, but sta​ted "not hable". John Tempest gent. however appears at the Muster 3 April 1539, among Sir Thomas Tempest's ser​vants, armed with "a spere" and found with a horse and harness (Exch: T.R. Miscell: Bks, No. 34, pp.123 & 186).

  He died between 1 May 1542 and 23 January 1542-3 as at the latter date, the relict of John Tempest of the Rayne was fined (Duc: of Lanc Ct Ro:. Bdle 13, No. 2016). If this Elizabeth was the widow of Roger Hoghton and Edmund Waddington, she could not have been mother to all his children, Christopher and Richard perhaps by a first ux. (E.B.T.).

     John Tempest (419) married Elizabeth . . . (420). The 23 January 1542-3 "the relect of John Tempest de le Rayne" was fined at Barnoldswick manorial Court for cutting vert etc: (Duc: of Lanc: Court Ro:, Bdle 13, No. 2016). The 4 February 1547-8 the Crown demised the mes​suage of the Rayne in Barnoldswick etc: for 21 years to William Lister, who surrendered it to the use of the re​lict of John Tempest, she having a fresh lease of the same 22 December 1548 (Duc: of Lanc: Leases, Class xi, No. 32, fol. 66d).

The 22 June 1558, Elizabeth the relict of John Tem​pest surrendered her lease of 22 December 1548 and on payment of £240 obtained a fresh one for 99 years of the Rayne and Baronshawe closes, with right of pasturage on Barnoldswick moor, and the 28 November 1561, Elizabeth Tempest settled the Rayne on her third son, James Tem​pest, charged with payments for her eldest and second sons Christopher and Richard Tempest and daughters Anne, Margaret, and Elizabeth Tempest Browsholme MSS, Bdle A,
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Miscell: Rayne, Nos. 1 & 2, penes Col. Jo Parker C.B).

It has been suggested she was daughter of William Lister of Midhope, by Elizabeth daughter and heir of Thurstan Banyster of Swinden and to have wed, firstly 1515, Roger Hoghton who died before 1536 (Vic: Hist: of Lanc: vol. 6, p.393, note etc:); secondly, Edmund Wad​dington of Brungerley in Waddington, who 22 March 1537-8 made "master John Tempest" (? of Bracewell) guardian to his heir. The relict Elizabeth proved the will 15 June 1538 (Flower's Visita: of Yorks sub Lister and Reg: Test: Ebor.) ? second wife.

John (419) and Elizabeth (420) had issue ‑
1. Christopher Tempest (425) named as "eldest son" 28 November 1561,when Elizabeth Tempest bound her son James to find him with sufficient meat and drink and 20s a year for life, but if he would not accept this, he was to have £10 and make no further claim on his brother James Tempest (Brows​holme MSS, Bdle A, Miscell. Rayne, No. 2). He is not named in James Tempest's will 22 June 1590 (Ibid. No. 4).

2. Richard Tempest (426) named as "second son" 28 November 1561, when Elizabeth Tempest bound her son James Tempest, that if Richard, second son to said Elizabeth and brother to James, be destitute of a living, that then he was to have the tene​ment called "South wood" and "Standing Oke Bank" rent free. He was left 40s a year for life by James Tempest 22 June 1590 (Browsholme MSS, Rayne Nos. 2 & 4). In 1606, licence for a Richard Tem​pest of Leeds to wed Anne Pigott of Gisburne at that place. No marriage took place (Paver's Marr. Lic: & Par: Reg:) query this Richard? (E.B.T.)

3. James Tempest (428) of the Rayne, born circa
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1540, named as youngest son in the deed of 28 Novem​ber 1561, by which Elizabeth Tempest settled upon him the 99 years lease of the Rayne, obtained by her in December 1558 from the Duchy of Lancaster, and held by the yearly rent of £5: 12: 1, charged with the portions of his three sisters, and annui​ties or otherwise to his two elder brothers for life (Browsholme MSS, Bdle A, Miscell. Rayne, No. 2).

The 24 November, 30 Elizabeth 1587, the Queen demised to James Tempest, in consideration of 10s for ten years arrears paid, and the repairs to be made by him, the Court-house of Barnoldswick, now in decay, with 2 cottages, one of which is in the tenure of the said James, for 21 years at 18d yearly rent. He undertook to build within a year at his own cost, and to maintain it, the said Courthouse, in which the queen's courts of old time were held for the lordship of Barnoldswick, so that the courts may be again held therein (Duc: of Lanc: Leases No. 36, Liber 29-37 Elizabeth fol. 13).

In 1588, he was deputy steward of the Barnolds​wick manor (Duc: of Lanc: Plead: vol. 105, 30 Eliz​abeth No. 48). The 18 and 20 September 1598, he witnessed a conveyance in trust, of the Lower Hall in Gisburne for John Whittacre and heirs (Lord Ribblesdale's Gisburne Deeds, No. 28 & 29). His will "of the Rayne", dated 22 June, 1590, left wife Dorothy half his tenements for life etc: his dau​ghter Bridget Tempest his chief heir and daughter Lattice £200; to brother Richard Tempest 408 for life; daughter Bridget not to marry without the consent of Robert Tempest, Laurence Lister, Stephen Tempest and Edward Braddell esqrs. Proved at Bar‑
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noldswick manor Court 21 April, 33 Elizabeth 1591 (Browsholme MSS, Rayne, No. 4).

James Tempest (428) married firstly (?Anne) (427) "sores Rob'ti Tempest de Bracewell Esq:" (Dodsworth MSS, vol. 6, p.56, Tempest Ped: 1647). No Parker is named in the will of Nicholas Tempest of Bracewell 1570, but probably she was the daughter Anne Tempest left £100 for her portion (Reg: T. Ebor:). Possibly she died 1573 after Bridget's birth (E.B.T.)

James (428) and Anne (427) had a daughter

a. Bridget Tempest (434), daughter of James Tempest of the Rayne, bapt: at Thornton-in​-Craven 16 January 1572-3 (Par: Reg:). By will 22 June, 1590, James Tempest left "my eldest daughter Bridget Tempest", half his tenements at the end of three years, and the other half on the death of his then wife Dorothy, charged with £200 for his other daughter Lettice; Bridget was not to marry without the consent of Robert Tempest, Laurence Lister, Stephen Tempest, and Edmund Braddell esqrs. James does not name his wife Dorothy as her guar​dian (Browsholme MSS, Bdle A., Miscell: Rayne No. 4). She wed soon after her father's death, Thomas Parker of Browsholme, by whom she had Robert, born 26 September 1591, Elizabeth Jennett, Elizabeth, Jane, Edward, Roger, Richard, Anne, William and Nicholas Parker. She died at Browsholme 4 October 1610 (MSS & Ped: at Browsholme, inf by Col. John Parker, C.B. etc. 1900).

James Tempest (428) married secondly Dorothy (429) daughter of . . . James Tempest by will 22 June 1590, left his wife Dorothy half his tenement for life "marry or marry not"
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and the other 1/2 for 3 years, and 1/3 of his rents in Barnoldswick. She and her daughter Lettice Tempest were executors (Browsholme MSS, Bdle A., Miscell. Rayne, No. 4). Administration of the goods of Dorothy Tempest of Barnoldswick, widow, under £40, was granted to her daughter, Lettice Lacie alias Tempest, now wife of John Lacie, gent., 16 December, 1617 (R.T.E., City of York Act Bk). Note, the name of Dorothy does not appear amongst the daughters of Nicholas Tempest of Bracewell (E.B.T.). James (428) and Dorothy (429) had a daughter ‑

a. Lettice Tempest (435), born circa 1585. By will, 22 June 1590, her father left her £200, to be paid by her sister Bridget, when Lettice was 17 - half, and the other 1/2 on the death of James's widow Dorothy, she and Dorothy being executors (Browsholme MSS, Bdle A., Miscell. Rayne, No. 4). As Letitia Lacie alias Tem​pest, wife of John Lacie, gent., she had the administration of the goods of her mother Dor​othy Tempest 16 December 1617 (Reg: Test: Ebor:). Her daughter, as Bridget, daughter of John Lacie of Esholt, named in the will of Thomas Parker of Browsholme, 26 February 1634-5, and she wed Robert Parker of Fowlscales (Inf: Col. Jo. Parker C.B.). As Letice Lacie of Hesketh in Bracewell, relict of John Lacie of the same, she made her will 10 December 1658, and named Daughter Averil Hudson, Judith Ellison, Ellen (wife of Simon) Bulcock, sons in law Robert Bulcock (m. daughter Dorothy) John Stoker, Will​iam Hudson, James Ellison, with Parker and other grandchildren. Proved 5 June 1662 (R.T.E.). A Lettice Tempest married Thomas Smith at Leeds 9 April 1610 (Par: Reg:).
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4. Anne (430), to have £10 by her mother Elizabeth's deed 28 November 1561, to be paid by her brother James within 3 years of her mother's death (Rayne No. 2). Possibly by first wife E.B.T.).

5. Margaret (431), to have £10 by her mother, Eliz​abeth's deed 28 November 1561, to be paid by her brother James within 3 years of her mother's death (Rayne No. 2). Possibly by first wife (E.B.T.).

6. Elizabeth (432), left £10 by her mother Eliza​beth Tempest's deed, 28 November 1561, to be paid by her brother James within 3 years of her mother's death (Rayne No. 2).
v. Anne (421) wife of Thomas Leigh of Ishall co. Cumb. (Flower's Visita: of Yorks 1563). Thomas Leighe esq: witnessed the will of Stephen Tempest of Bro'ton 16 April 1549, and his widow Anne Tempest left 17 February 1554-5, "to my brother Leghe and his wife l shillings" (R.T. Ebor:). Stephen Tempest gent., and another, prob​ably as trustees, sued by George Penruddocke esq: for taking the tithes of Isall (Chan: Proceed: Series 2, Bdle 141, No. 20).

vi.  Jane (422), wife of William Midhope of Morehall, and left no issue (Flower's Visita: of Yorks 1563, Harl: Soc: vol. 16, p.316).

vii. Katherine (423) wife of Thomas Maude, or Mawhaut, of Riddlesden, co. York (Flower's Visita: 1563). The 1 September 1533 (25 Henry viij), Arthur Maude of Ridd​lesden settled a messuage in Yedon, called "Dibbehouses" of the yearly value of xxs on his son and heir Thomas and Katherine his wife, daughter of Roger Tempest (Dodsworth MSS, vol. 93, fol. 112). Anne, widow of Stephen Tempest of Bro'ton, by will 17 February 1554-5 left, "brother Mawde a spone with a knoppe of St John Evan​gilist, and to my sister, his wife, a velvet bonet"
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(R.T.E.). Thomas Maude died at Baildon, 22 September 1576, his will, 12 August 1576, does not name his wife, by whom he had three sons and 3 daughters (Yorks Archeol: Journ., vol. 24, p.46, etc.).

viii. Margaret (424), wife of Henry Pudsay of Arnforth, 2nd son of Henry Pudsay of Bolton. In 1515, the abbot of Fountains demised the manor of Arnford to Henry Pudsay and Margaret his wife (Pudsay deeds [Y. Rec. S.] pp.50 & 49). She is not named in the Tempest pedigrees of 1563 and 1585 [E.B.T.]. Henry Pudsay's will, 29 April 1528, names children Stephen, John and Margaret, supervisor, Roger Tempest esqr; executor, wife Margaret, who proved it 12 May 1528 (Reg: Test: Ebor:). Stephen Tempest of Bro'ton in his will, 16 April 1549, names niece Margaret Pudsay (Ibid.).

XXXIV. STEPHEN TEMPEST (416) of Broughton-in-Craven Esq., born about 1499. In June 1525, Stephen Tempest was one of the gentlemen in attendance on Henry, lord Clifford, when he was created earl of Cumberland, in London on the 16th, and at Greenwich for five days, soon after, receiving sixpence per diem there for board (Whitakers "Craven", 2 ed., p.261). In June 1535, Stephen Tempest was, with Edward Rat​cliffe, plaintiff against Brian Roucliffe in a fine of the manor of Gyrsyngton (Grassington) (Yorks Fines [York Rec: Soc:] vol. 1, p.71).
He appears to have been living at Arnforth in 1536, being described of that place 19 September 28 Henry viii, when he, with Christopher Stapleton of Wighill, John Aske of Aughton, Walter Paslewe of Ryddyladen, Anthony Eltoftes of Russeford and 4 other esquires, joined with Henry earl of Cumberland in a bond for £3000, to Christopher lord Conyers for the marriage of the earl's daughter "the lady Molde" with Conyer's son and heir John (Dodsw: MSS, vol. 83, fol. 28).

He apparently acted as trustee for his brother-in-law
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Thomas Leighe of Isell, as between 1558 and 1578, he is named with another as having wrongfully seized the tithes of Isell, co. Cumb: (Chanc: Proceed: Series ij, Bdle 141, No. 20). He appears as owner of the Broughton estates by November 1537, when Emery Carre of Thornton-in-Craven, willed that "my son Anthony have my fermeholde at Kettelwell and Broughton pasture, with the licence of Stephen Tempest" (Reg: Test: Ebor:) The 6 February 1538-9 (30 Henry viij), Thomas son and heir of Nicholas Symson conveys "for certain sums of money" to Stephen Tempest esq., his messuage and land in Broughton, then in the tenure of John Symson (Bro'ton deeds, No. 34).

On the Muster Roll of 1 April 30 Henry viij (1539), Stephen Tempest esq., furnished one archer in himself and 2 archers and one billman in his three servants of the household all being furnished with horse and harness. Broughton also provided nine other archers, 31 billmen and 19 horses and harness beyond Stephen's (Exch. T.R., Miscell Bks, No. 34, p.25). By the will of Catherine, dowager countess of Northum​berland, dated 13 October 1542, Stephen of Broughton and Anne his wife were appointed guardians of Isabella Percy her grand​child and executrix, "according to the great confidence and trust she put in them" giving to them also the custody of the same Isabella, with all her portion, to the intent that Stephen's son and heir Henry Tempest should marry the child (Testa: Ebor: vol. vj, p.166 etc:).

In February 34 Henry viij (1542-3), he was assessed on land at £33: 6: 8, for the loan to the king, and in November 1543, on £36 for land, paying 26s (Exch: Lay Subs: 207/107 and 207/183). By deed of 7 July 1543 (35 Henry viij), he settled a rent charge of £10: 1: 0 out of messuages and land in Broughton and Glusburn on Isabella Percy for life, on condition that she marry his son Henry when 14 years old (Bro'ton deeds, No. 39). The 27 October 1543, Lancelot Marton and Isabel his
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wife (nee Lister) sign a bond for performance of covenants with Stephen Tempest, and by fine Hilary 1544-5, they con​vey to him 2 oxgangs in Broughton (Bro'ton deeds, No. 40, and Yorks Fines Y. Rec: Soc:] vol. 1, p.113).

In September 1544 Stephen Tempest esq. purchased for £143: 6: 8 from Sir William Vavasour of Haselewood knt. 8 messuages, 6 tofts, 100 acres of land, 40a of meadow, 100a of pasture and 6a of wood, with appurtenances in Broughton (Bro'ton deeds, Nos. 41, 42 & 46). In 1587, the Crown claimed part of these lands which belonged to the monastery of St John of Pontefract, before its suppression, and that Stephen Tempest had compounded with the Vavasours for them (Exch: Special Commissrs York, 39 Elizabeth No. 2694, Art. 5). In December 1544, Laurence Towneley of Barnside, son and heir of Henry Towneley, deceased, conveyed 5 messuages 8 tofts and 8 oxgangs of land in East and West Marton to Stephen Tempest esq., releasing the same December 30 (Bro'ton deeds Nos. 43 & 44). At Easter 1545, Laurence Towneley and Elena his wife (a Hesketh) were deforciants in a fine of 5 messuages etc: in East and West Marton against Thomas Hayber, and at the same time Stephen Tempest and Anne his wife conveyed to Thomas Hayber 15 messuages &c. at Skipton and East and West Martony (Yorks Fines, vol. 1, fol. 116).

The earliest existing court Roll for the manor of Broughton-in-Craven is for the Court Baron held for Stephen Tempest esq., 3 February, 37 Henry viij (1546-7), when amongst the laws of the manor is "that none that breed pigs, geese, chickens or eggs, shall be sold forth out of the lord​ship, but first be proffered to the good wiffe, that is to say their Mres, and if they will not pay as another will to have it, under penalty of iiis iiijd., the freeholders being James Catterall, Christopher Oxnerd,  John Lofthus, heirs of Henry Pleasington, heirs of William Arthington, Christopher Clughe, and John Walton (Ct Ro: No. 1, Box 11). Stephen Tempest esq: was with John Lambert, senior, and Christopher
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Marton, a Commissioner for the Aid granted to the king, 37 Henry viij, in the wapentake of Staincliffe and Yewcrosse. His land in [sic] was assessed at £66: 13: 4, for which he paid £6: 13: 4, and he signed the delivery note 22 March

1546-7 (Exchequer Lay Subs: W.R.Y. 208/209 m.1 & m.ld, and on back of last membrane).

In 1548, he was with Sir Ingram Clifford, knt, William Tankerd esq., Tristram Bolling and nine others, feoffee of William Ermistead, canon of St Pauls, London, for the foun​dation of Skipton Grammar School (Old copy of deed in Box xv, Bdle 49, Whitaker's "Craven" 1812, p.360).

In the Crown Accounts for 5 & 6 Edward vj, Stephen Tem​pest, esq., is recorded as owing a rent resolute of 2s for a burgage and land in Skipton in the tenure of William Buc​coke, late parcel [probably should be “parson”] of the Chantry of St Nicholas in Skipton parish church (Minister's Accts 6 Edward vj, no. 568, m.7). The 12 July 1549, the Chancellor of the Exchequer and under Treasurer wrote to Stephen Tempest and John Lambert, esqrs, and Anthony Dale, directing them to survey and report what plate, lead, bells, etc:, remained belonging to various Chantries in Craven, for the king to seize and in Anthony Dale's reply it is stated that "there is in th'andes of the churchwardons and Parochionirs of Broughetone, a stock of goodes belonging to the lamp, lights and obites" (Augmenta: Office, Miscell. Bks, No. 123, fols. 151 & 153).

In the Accounts of Henry Savile the "Perticular Surveyor" for the W.R. Yorks for May and June 2 Edward vj (1548) it is recorded that the plate found by the said "accomptaunte since that tyme of the aforesaid laste certificate, yelde the acc​oumpt of viij onces of plate parcell gilte, beinge a chalice to the late chauntry within the parishe of Broughtone in Craven belonginge" (Chantry Certificates, No. 118).

As to the rent resolute of two shillings due by Stephen
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Tempest, Anthony Dale, the collector of chantry rents, com​plained to Sir Richard Sakvile, Chancellor of the Court of Augmentation, that though he had Sundry times demanded the rent of Tempest, he did not pay (Ct of Augmenta: Proceed: Bdle 32, No. 62). Stephen Tempest of Broughton esquyer, made his will 16 April 1549, being "seike of bodie, but hoole of mynd"; he desired to be buried in his parish church. Forty shillings were to be given amongst the poorest people within the parish of Broughton the day of his burial and 2s to "my curate" for forgotten tithes. He willed that his son Stephen Tempest have such lands as were given him by deed "as by the same more playnlie doth appear," also £20. To my niece Margaret Pudsay the £16 I owe her and £4. To Sir Christopher Wigglesworth, priest, 40s, & he desires that "Sir Thomas my chaplain" may have meat & drink & lodging" at the Hall. He reccommends his "eldest son, Henry Tempest to live with my said wife & to keep howse togeder, as moder & childe”. His said wife Anne was to “have & enjoe quyetelie such lodging as is beneath the floore of the Haulle during her widdoheade”. The residue of his goods he bequeathed to his wife Anne and son Henry, who are executors, the supervisors being the earl of Cumberland, to whom he left "a silver spoyne with a fork to eate suckett with" and Master Robert Challoner. Proved by Henry and Anne Tempest 31 October 1549 (Reg: Test: Ebor:).

The 1 July 1549, an award was made by Sir Marmaduke Tunstall, knt, and other Commissioners, appointed by the Crown, in a dispute between Stephen Tempest of Broughton esq., & William Malham of Elslack as to the title to a piece of ground at the end of the bridge near Mill Crooks in Elslack, and the right to turn a certain water-course into Stephen Tempest's ponds, to this effect viz: Stephen Tempest should have the course of water "to his pleasure as he now hath for life paying two-pence yearly to William Malham; while
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Malham for his part was to be permitted to wall in and enclose the piece of ground in dispute (Copy of award, Collect: Topo: et Geneal: vol. 6, p.327). There are two Inquisitions taken after the death of Stephen Tempest esq., one at Ferrybridge 3 June, 4 Edward vj (1550), when it was declared that he died seized in fee of the manor of Broughton, with appur​tenances, thirty messuages, ten cottages, 1000 acres of arable land, 1000a of pasture, 40a of meadow 6a of wood and 300a of marsh and moor in Broughton, one messuage and one oxgang of land in Elelack, two burgages, a cottage and 4 acres of arable land in Skipton; seven messuages with appur​tenances in Thorpe and Burnsall, and 10 acres of land in Glusburn. In this Inquisition, Stephen Tempest is stated to have held all his manors and lands direct of the earl of Cumberland, as of Skipton Castle.

He died 14 August 1549, his heir being his son Henry aged 22 years when his father died (Chanc: Inq: p.m. 4 Edward vj, pt 1, No. 106). In the other Inquest taken at York Castle 5 September 5 & 6 Philip & Mary (1558), Stephen Tem​pest esq: was found to have died seized of the same property, but that he held a moiety of his manor of Broughton of Sir John Tempest of Bracewell knt by the 100th part of a knights fee, and that the same was worth £39 per annum (Chanc: Inq: p.m., 5 & 6 Philip & Mary, pt 2, No. 32).

Stephen Tempest (416) married firstly Agnes (417) dau​ghter of William Lister of Medhope Esq., by his wife Eliza​beth, daughter and sole heir of Thurstan Banyster of Swyndon esq., (Flower's Visita: of Yorks 1563, sub Tempest & Lister of Midhope). She was married before 1525, as her eldest son was 22 in 1549 (Her husband's Inq:p.m.). She was dead before 13 October 1542, her husband's wife being the Anne (Preston) (Kath: dowager countess of Northumberland's will). Stephen Tempest (416) and Agnes (417) had issue -

i. Henry Tempest (437), see below XXXV.
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ii. Stephen Tempest (439) born, say 1525. Not named in the Visitations of either Flower 1563 or Glover 1585. By the will of his father, 16 April 1549, Stephen Tempest my son was left "such lands as I have geven hym by a deed, as by the same more playnlie doth appear, to whom also I bequeath £20 of goods or money, and will that my son Henry be a good brother to him." His step-mother, Anne Tempest, widow, in her will 17 February 1554-5, left Stephen Tempest “my late hus​band's sone, a fedder bedde, a paire of blanketts, a bolster” etc. (Reg: Test: Ebor:). It has not yet been discovered were these lands given by his father were, but probably it was the lease of the tenement called "Grenehill-Gate" late belonging to the chantry in Bingley church. The 8 March, 14 Elizabeth 1571-2, the Queen granted these premises "now in the tenure of Stephen Tempest" to Richard Hill etc: (Pat: Ro (1083) 14 Elizabeth, pt 2, m.34 (13)).

In October 1566, Stephen Tempest was accused, with others, by Gilbert Asteley of Patishall co. Stafford (& of Bingley) of withholding evidences and Court Rolls belonging to Asteley's capital messuage and manor in Bingley, which they deny (Chancery Proceed: Series 2, Elizabeth Bdle 2, No. 28, & Chanc: Decrees & orders B. 1566-7, fol. 193).

Stephen Tempest of Bingley made his will, 21 December 1577, leaving 20s to Bingley bridge. He names his wife Jane & son Francis Tempest, the guardians to his son being, his wife, Mr Robert Ryshworth of Ridlesden, gent. Mr Gilbert Rishley of kutsell esq., and William Currer of Marley and John Parson of Greenhill, yeomen. Proved 2 August 1578 (Reg: Test: Ebor).

He was buried at Bingley 24 April 1578 and "Jenett" his widow 30 July 1588 (Parish Reg:). The 21 August
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1593, Frauncis, bastard of Elizabeth Woodworth as she saith of Frauncis Tempest of Broughton, baptized at Carleton-in-Craven, the child buried there 8 September 1593 (Par: Reg;). As there was no Francis Tempest of the Broughton family at this date, it is probable that the above Francis was the son of Stephen Tempest of Bingley, and was possibly living in the household of his uncle Henry Tempest at Bro'ton. He has not been traced further (E.B.T.).

Stephen Tempest (416) married secondly, Anne (415) dau​ghter of (Reynold) Preston (of Bigginshall co. Westmoreland) (Glover's Visita: of Yorks 1585). Her marriage is not named in the Visitation of Flower 1563. She was probably the daugh​ter of Reynold Preston of Bigginshall co. Westm. and sister of Anthony Preston of East Morton, co. Durham, who wed first, Elizabeth widow of Sir William Bulmer knt (Visita: of Durham 1575, and Surtees Hist: of Durham vol. 1, p.79, vol. 3, p. 55). She was married before 13 October 1542, being named with her husband, Stephen Tempest, in the will of Catherine dowa​ger countess of Northumberland (R.T.E.).

She was left lodging beneath the floor of the hall at Broughton for her widowhood etc: by Stephen Tempest's will April 1549, and proved it as co-executor October 1549. Her will dated at Broughton, 17 February 1554-5, names her step​sons Henry and Stephen Tempest "brother Legh (of Isell) and his wife (nee Anne Tempest) brother Mawde and his wife (nee Katherine Tempest) my sister Redman" (step-sister-in-law) "my cousin Simon Bullaye" (?Bulmer), niece Anne Preston, my sister Margaret Strickland, brother Thomas Langdale and bro​ther Anthony Preston. She left xiijs ivd to the mending of Broughton bridge etc: Executors Thomas Langdale and sister Margaret Strickland. The latter was under age. Proved at York 14 December 1555 (Reg: Test: Ebor:).

Stephen Tempest (416) and Anne (415) had divers chil‑
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dren (436) who died young (Glover's Visita: Yorks 1585). 
XXXV. HENRY TEMPEST (437) of Broughton-in-Craven and Burnsall Esq., born about 1520, though declared as aged 22 years, when his father died in August 1549 (His father's inq: p.m.). The 10 August, 26 Henry viij (1534), Henry Tempest, son and heir of Stephen Tempest, with Sir Thomas Tempest junior knt, Chris​topher and William Lister, was a feoffee for John Lambart of Skipton, for the fifth part of the manor of Twisleton, alias Twiston etc. (Lord Ribblesdale's MSS, Twiston deeds, No. 15). In July 1543, his marriage was arranged and jointure was settled on his future wife Isabell Percie, she to marry when she was 14 years old (Bro'ton No. 39).

In August, 37 Henry viij (1545), as Henry, son and heir of Stephen Tempest esq: he acted with John Bank, Thomas and Anthony Lister etc: as feoffee for Lancelot Marton and Isabel his wife (nee a Lister of Westby) of land in Eshton (Gargrave No. 3). His father in his will of 16 April 1549, desires him to keep house together with Stephen's wife, "as moder and childe and that he be not onlie favorable, but also obedient to my said wife, as he will have my blissing." Henry was also desired that he and this stepmother "may agree to handle my chaplayne Sir Thomas honestlie." He was co-executor and joined in the probate 31 October 1549 (Reg: Test: Ebor: vol. xiij, fol. 592). He was found heir to his father by inquest 30 June 1550, and had received the profits from the estate from the date of his father's death 14 August 1549, being then aged 22 years (Chanc: Inq: p.m., 4 Edward vj, part 1, No. 106).

In 1550, Henry Tempest esq: paid 10s on £10 worth of goods towards the Relief Subsidy, 3 Edward vj (Exch: Lay Subs: York, 2 & 3 Edward vj, Relief 217/121). The 20 January 1550-1, he demised to Robert Bishop of Elslack, tailor, a messuage and land in Elslack for 21 years at eight shillings yearly rent (Collect: Topo: et Geneal: vol. 6, p.328), which messuage and land he sold in October 1564 to Christopher Malham (Ibid:
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p.330). At the manorial court of Skipton Castle, Michaelmas 1552, Henry Tempest esq: was returned as holding the manor of Broughton of that honour (Dodsw: MSS, vol. 83, fol. 115b). In June 1553, Christopher Oxhynherd of Bro'ton conveyed to him his land and tenement in Dawney Croft, Bro'ton (Bro'ton no.50) and 20 June, 7 Edward vj (1553). Henry Tempest gave parcels of land in Deane Syke, Aghtwood hill, Leane Croft, le Woodgates in Southfields, land in “le Lower pott and le hole Sykes” in Estfields to Christopher Oxhynhyrde in exchange for parcels of land in Lyne Raw Burk, le Garrowgate, Hepso​bank, Heyber, Longelandes, Broghton Inges, Morebarre, Crosse Bothom, Dunsfurth, Short Inge, and Thursemyer in the Eastfields, land on Sealegarthe, Tenowe, Kyrkgates, Pasnell and Dangeflatt in the southfields, and land in le Derowe, Shortbutts, Mykkilthorne, Newgate, le Breakbanke, Wynyates, Over Wyneyng, Mykkilthorne bank, Gatelandes and Byrtnell in the Westfields, all in Broughton (Bro'ton Nos. 48 & 49).

In February 1554-5 his stepmother Anne Tempest, widow, bequeathed to "my sonne Henry Tempeste a crosse of gold and a bralie of golde" and to him and his wife "two feder beddes, 2 bolsters, 2 pillows, 2 pare of blankettes, my coverlettes and counter points, a great charger and xxx pece of pewter, with a goblet of silver parcel gilte, a greate brasse panne, a frying panne, a pare of iron rakes and all my spittes" (Reg: Test: Ebor: vol. 14, fol. 245).

In October 1555, Henry claimed the right of presentation to the church of Burnsall (the Nevile moiety) then void, against John Lambart junior, and his nominee, but Lambart proving this moiety of the advowson appertained to his manor of Airton, the claim was disallowed (Common Plea Ro: No. 177, Mich: 2 & 3 Philip & Mary, m.142).

Henry Tempest was a captain of Lighthorsemen in the Garrison of Berwick-on-Tweed from 12 January to 20 February 1557-8, receiving £217 for the pay of himself and vjs a day,
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his pety captain iijs, one standard bearer at xviijd and 98 lighthorsemen at xijd each per day (Ripley Castle MSS, The Berwick Roll, m.8 dorso, & Sir William Ingleby's Acct Bk, p. 9 12). The 22 November, 5 Elizabeth (1562) he renewed a lease of Parson or Home Close in Bro'ton to Henry Atkinson of Skipton, yeoman (Bro'ton No. 54). Under the Subsidy granted 5 Elizabeth (1562-3) to the queen, Henry Tempest of Broughton in Craven esq: was one of the collectors for the wapentake of Staincliffe and Yewcrosse, and was assessed at 53s 4d on £40 worth of land (Lord Ribblesdale's MSS, Various No. 25, old return).

In 1563, he entered his at the Visitation of the herald Flower, giving his descent from Roger Tempest and Katherine Gilliot and entering the names of 3 sons and 3 daughters. No arms are named (Harleian Soc: vol. xvj, p.315, Flower's Visita: of Yorks 1563). In August 1564, Thomas Pudsey of Barford esq., was bound in 2000 marks to Henry Tempest of Bro'ton esq: to observe a pair of indentures made between them 10 August, 6 Elizabeth (Close Ro: 6 Elizabeth [657], pt 6). The 9 November 1564, he covenanted to sell to John Wodruffe of Burnley, the close of land in Broughton in the tenure of Henry Atkinson (Parson or Home close) and sealed with a martlet with H.T. above (Bro'ton Nos. 55 & 56). This close is also called Brown close (no.58).

In April 1565, he and his wife Isabel convey to John Har​graves a messuage with 3 tofts, 4 barns, land, meadow etc: in Cowlinge and Broughton (Bro'ton No. 6). The 20 October, 6 Elizabeth 1564, he sold to William Bawdwen of Stone Gappe, one third of the messuage called Stone Gappe, & 1/3 of all the lands, houses, fishings etc. lying jointly with the lands of Chris​topher Maiham (Inf Robert Cragge, Solr December 1904), and at Easter 1565, he and his wife Isabel were deforciants in a fine of the 1/3 of the said messuage etc. in Glusburn to William Bawd​wyn, and at the same time they conveyed to William Scar‑
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borough another third of 3 messuages and land and the rater mill of Glusburn (Yorks Fines, vol. 1, pp.304 & 305). About January, 7 Elizabeth 1564-5, Gilbert Asteley of Pattyshall, co. Stafford (lord of the manor of Bingley) being at Brough​ton Hall, gave Henry Tempest "one gold ringe and one dagger," declaring afterwards that it was on the understanding that if Henry Tempest and his wife did not come to visit him at Pattyshall before Wnitsunday ensuing, or within a week after, that Tempest who "had good geldings in his stable at Broughton" was to give Asteley one of the best geldings he then had at Bro'ton, which Tempest, though he and his wife never went to Pattyshall would not give him and was therefore sued (Chanc: B. & A. Elizabeth, Series 2, Bdle 2, No. 58).

The 13 May, 8 Elizabeth (1566), Thomas Proctor of Frere​head in Craven, gentleman, Thomas Proctor of Healey, co. York, and Richard Whytefield are bound in £300, to Henry Tempest of Bro'ton esq., to secure him from liability on a bond which he and William Lister signed for the said Thomas Proctor, May 3, to the earl of Cumberland (Burnsall No. 15). The 4 December 9 Elizabeth (1566) Thomas and John Proctor of Cowpercoote convey to Henry Tempest of Broughton esq. the manor of Burn​sall and Thorpe, with all its members and appertanances, and acknowledge the payment of the purchase money (Ibid. No. 19, Abstract), which manor etc. Richard Tempest of Thornton Hall in Bradfordale (also of Bracewell and Bolling) had the 18 September 1566, conveyed to them (Ibid: Nos 17 & 18, abstracts). At Easter 1567, he and his wife Isabel were deforciants in a fine of the manor of Hellifield with 7 messuages etc. in Hellifield and Newton, Gilbert Watson, and Peter his son being plaintiffs (Yorks Fines, vol. 1, p.339).

In October 1569, George Somerskall of Settle gave a bond in 1000 marks to Henry Tempest esq. to observe covenants between them, and at Michaelmas 1570, George Somerskales and Robert his son are plaintiffs against Henry Tempest esq. and
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Isabel his wife in a fine of the manor of little Newton and 12 messuages there (Bro'ton No. 65, and Yorks Fines, vol. 1, p.381). The 20 April 1570, Henry Tempest of Broughton esq., is in a list of "persons not charged and able to be charged wth lones" and is set down at £50 (State Pap: Dom: Elizabeth vol. 18, No. 39, I). In September 1570, Sir Thomas Gargrave, sending lord Burghley a list of Yorkshire gentry to show who were protestant, doubtful or neuter, sets down Henry Tempest as one of the 33 "gentylmen of mener degree" in the W.R. Yorks who is doubtful (S.P. Dom: Elizabeth Addenda, vol. 21, No.86, II).

In 1572, Henry Tempest and his son Stephen had some dispute with certain freeholders of Thorpe as to certain common rights of pasture on Elboden and New Close and Caile in Thorpe, which Henry Tempest had lately recovered of the said freeholders by order of Common law, so the 10 February 15 Elizabeth (1572-3), Edmund Eltoftes of Farnell and Laur​ence Preston of Woodhouse arbitrated and awarded that New Close and Caille were to be enjoyed by the Tempests, and the freeholders were discharged the rent of 40s they paid, and they might enjoy &c. the pasture called Elbowdone and the ground called Banke and belowe for the said freeholder's cattle according to the usual rate (or stint). The Tempests were to have the right to all minerals (Burnsall No. 20). 

In September 1577, Henry Tempest esq. is returned for the Muster in the Wappentake of Stayncliffe and Yewcrosse as a "gentleman of second rating of xxli per ann:" and was to find one corselett, 1 pike, 1 herquybuz or calliver, 1 murrion, 1 bowe, 1 shief of arrowes 1 bill, 1 stele cote, 1 sallet or stele cap"; he also furnished one light horseman with horse and armour (Bro'ton MSS, Box viij, Bdle 7). In 1576, John Lofthouse died seized of a messuage and 2 bovates of land etc: in Broughton held of Henry Tempest and Stephen Clough dying October 1567 held another messuage and 2 bovates in
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the same were found 1579 to hold the same of Henry Tempest esq., as of his manor of Broughton (Escheat Inq: File 266, No. 13). In May 1580, Henry Tempest conveyed to his son and heir, Stephen, the messuages in Broughton in the tenures of Roger Sympson and Richard Sugar with 10 1/2 carucates (sic) of land, for the jointure of Stephen's wife (Bro’ton No. 69).

In 1585, he entered his pedigree at the Herald Glover's Visitation of Yorkshire, giving the same descent as in 1563, also his own and sons children. The arms and crest then allowed were:- arms, quarterly,  i & iv. Argent, a bend between vj martlets, sable, on the bend an annulet (or), Tempest, ij. argent, a fesse between vj martlets sable, Gill​iot, iij. argent, bordured with fleurs-de-lys azure, a lion rampant gules, Thorpe -- Crest; on a torce ar: & sa: a Grif​fin's head erased per pale, argent and sable, crined and beaked gules, charged with an annulet (or) (Northern Visitations, Copy of Glover's Visita: 1584-5, by Sir William Slingsby of Kippax, Heralds Col: 2 D. 5, fol. 116, and Harl: MSS, 1394, fol. 203).

In November 1589, a Commission was issued to discover whether the 18th part of the manor of Broughton and Elslack had belonged to the late dissolved priory of St John of Pon​tefract, and so should belong to the Queen. Henry Tempest was called upon to produce his deeds to prove how many bovates and acres of land belonged to his manor of Broughton. The Commissioners claimed that certain lands called "Pomfret lands" had been conveyed by one Vavasour to Henry Tempest and others, and that Tempest and Oxnard made certain exchanges of the lands. It was complained that Tempest and his sons hindered the sheriff and his men in the survey and declined to speak with them. From the depositions of Christopher Malham of Elslack esq., that the Pontefract priory lands were sold to Henry Tempest's father by Vavasour, and that Henry paid a rent to her Majesty called Pomfrett rent. Ox-
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nard bought his land of Edmund Assheton of Chatterton, amongst which was land in "Tenawe or Tenowe" (Exch: Special Comms, York, 29 Elizabeth, Nos. 2690 & 2694). The "Pomfret rent" was paid 1663 to 1707, in 1710 to the Countess of Bridgewater (Acct Bks, Nos. 1, 4, 7, 26 & 31).

The 15 October, 33 Elizabeth (1591), Henry Tempest and Isabel his wife agree with their son and heir, Stephen Tem​pest and three other sons, Henry, George and Thomas, to levy a fine before Pentecost ensuing to Lawrence Lister and Henry Bank esqrs of the manors of Broughton, Burnsall and Thorpe, with land in those places and in Skipton, for securing the jointure of Katherine, now wife of the said Stephen, and that Stephen should hold the said manors and lands, paying yearly to his parents £80 for their life and to the survivor £53: 6: 8 yearly. Henry and Isabel were also to have pasturage for two horses, in the demesne lands, with hay etc: Reserved also to them in the manor house or hall of Bro'ton were "one great chamber beneath the Hall door, and the inner chamber thereunto adjoining, the parlor at the stair or greest foote, the porche chamber, the new milk house and the little larder house" for Henry and his family to dwell in, annuities of £3: 6: 8 a year with meat and drink for life to the son Henry, £6: 3: 6 yearly to the son George and £5 yearly to Thomas, the son for their lives was settled (Bro'ton No. 76). The rooms named were in the Old Hall. The present house was not built until 1597, the oak timber used being given by George, 3rd earl of Cumberland from his park at Carleton (Memo: by Stephen Tempest 1756, Acct Bk, No. 35). The old Hall stood nearer the Beck to the S.E. of the old Bridge in front of the present hall, with Hall Barn and Little Hall. "It was moated about as tradition says". Some of its foundations were dug up in 1736, when the Canal Garden was made (Bro'ton No. 330, Notes on disputes with Rev. E. Guy, No. 11 A & C). A sketch of Broughton Hall made by the Herald, J. Warburton 1718,
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probably depicts the house as it was, when built in 1597 (Lansdowne MSS. [B.M.], No. 914, fol. 113).

His Inq: p.m. was taken at Skipton 23 September, 3 James j (1605), when he was declared to have died 17 February last past (1604-5), seized of the manors of Broughton, 24 messuag​es, 22 cottages, 18 tofts, 15 gardens, 6 orchards, one water mill (corn), one fulling mill, 1000 acres of land, 800a of meadow, 1000a of pasture and 600a of moor, moss and turbary in Broughton. Also of the manor of Thorpe and Burnsall, 14 messuages, 10 cottages, 4 tofts, 1 water mill, 500 acres of land, 600a of meadow, 1000a of pasture and 1000a of moor etc: in Burnsall and Thorpe, and of a messuage &c. in Skipton, all held of the castle of Skipton by knight's service and the finding of a bailiff for the earl of Cumberland in Mallom​dale and eight pence yearly rent (Chanc: Inq: p.m. pt 1, No. 68).

Buried at Broughton, 17 January 1604-5 (Archbishop's Transcripts, York).

Henry Tempest (437) married Isabella (438), natural daughter of Sir Ingram Percy knt (3rd son of Henry 5th earl of Northumberland). It is not known who her mother was. Sir Ingram Percy in his will, 7 July 1538, left £20 to his dau​ghter (Isabell) which with the child, his lady my mother shal have the use therof with the childe untill she be of lawful age" (Surtees Soc: vol. 116, p.156). "To the moder of the childe" he left twenty nobles (Ibid:).

By the will of her grandmother, Katherine Dowager coun​tess of Northumberland, dated 14 October 1542, Isabell Percy was appointed executrix, but she and her portion were left to the rule and governance of Stephen Tempest of Broughton and Anne his wife, “to the entent that Henrie Tempeste, sone and here of the saide Steven shall marie and take to wife the said Isabell.” The countess bequeathed to this grandchild Isabell Percy "towardes her marriadge, a playne standinge
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cupe with a cover doble gilte, item a playne goblett doble gilte with a cover, item my towe silver pottes of silver, item my best salte gilte with a cover, item a spone of golde, a spone with Sancte Katheryne doble gilte, item a basynge with a cover of silver, a cope of assey with a cressande, a longe silver spone for sokett, a longe forke of silver for sokett, a chales of silver, ij crewettes of silver, a silver sacringe bell gilte, a pix of silver sett in burralles for the sacrament, a pax of silver doble gilte, a hollie water fatte, with a cover of silver and a swenkyll of silver to the same, a vestment of cremsyn satten with an aloe, ij playne altare clottes, a diaper altare cloth, a salter booke in volyme written and covered with cremsyn velvett, iiij peces of new arras of the storie of Venus, thre peces of tapstrie werke of Alexander, hanginge paynted red and yolowe with a border of the passion, a bede of downe with a bolster, towe other fedder beddes with ij bolsters, a coverynge of a bedde of taffetay with dapis of golde, and a teister of the sane, with foure curtaynes of tawne sarcenett, an other coveringe of a bedde oversee warke with birdes and beasts on it, a pare of fushian blankettes, a quishinge of russett velvett, a longe carpett for a longe bedde, another carpett, oversee warke, a cup​borde clothe of grene say, thre quishinges wherof towe of carpett warke, the thirde tapstre warke with pounde garnettes, a quishinge nedell warke the other side tawnie satten of burges, ij pillos of fusehian and my greatest brason morter." The residue of all my goods & cattalles not bequeathed nor geven, my dettes paide, my bequestes and funerall expenses performed and done, I give unto Isabell Percie whom I make my full executrix "with the earl of Cumberland as super​visor."

The countess also bequeathed to Isabell the reversion of a lease of a farm at Wilberfosse lately purchased, so
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that Isabell and her assigns find an honest prest to singe and say messe yearly for me, as Sir Robert Gell her chaplain did. Proved by Stephen Tempest esq., as guardian of Isabell 9 November 1542 (Testa: Ebor: vol. 6, p.166 etc:).

By deed 7 July 1543, a jointure of 200s 6d was settled upon Isabell Percie by Stephen Tempest out of lands in Brough​ton and Glusburn, to take effect if she married his son Hen​ry when she attained the age of 14 years (Bro'ton No. 39). The marriage took place about 1550, her son being aged 50 years and more in February 1604-5 (Her husbands Inq: p.m.). At Easter term, 7 Elizabeth (1565), she joined her husband in several fines of land in Skipton, Cowlinge, Broughton and Glus​burn (Yorks Fines vol. 1, pp.304, 305 etc.), of the manor of Hellifield with land there and at Newton in 1567 (Ibid p.339), and of the manor of Little Newton, 12 messuages and land therein 1570 (Ibid: p.381).

In October 1591, she joined her husband in an indenture with her son Stephen, by which if she survived Henry she was to have £53: 6: 8 yearly out of the estates and have certain rooms in Broughton Hall for her use (Bro'ton No. 76). Her name appears on the Recusant Rolls 1591 and 1592, as the wife of "Henry Tempest de Broughton arm'" and fined at the rate of £40 a year. In 1592 she is entered as owing £140 for her recusancy (Recusant Rolls, 34 Elizabeth No. 4 & 35 Elizabeth No. 2).

Henry Tempest (437) and Isabella (438) had issue – 

i.  Sir Stephen Tempest (441) see below XXXVI. P. 317

ii. Henry Tempest (443), 2nd son, entered at the Visita 1563 etc. (Flowers & Glover's Visitas.). In October 1591, Stephen Tempest covenanted to pay to his brother Henry £3: 6: 8 yearly and find him in lodging, meat and drink convenient for his degree and calling in life (Bro'ton No. 76). In 1591-2, Henry Tempest nuper de Broughton, gent. was fined £40 for recusancy and the
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next year he owed £140 (Recus: Ro: 34 Elizabeth, No. 1, & 35 Elizabeth, No. 2). By inquest 28 March 1592, he was declared to be seized of lands in Bro'ton worth £20 per annum and they were taken into the Queen's hands for his recusancy fines (Exch: L.T.R. Memo: Trinity, 29 Eliza​beth Adhuc Commu: Recorda Ro. iij).

In 1598, he owed £13: 6: 8 the fine on 2 thirds worth of £20 in lands in Bro'ton and his name remains on the Rolls, owing for fines till 1612 (Recust Rolls, 40 Eliza​beth, Nos. 7, 9 & 11, and James 1, Nos 12 to 21 (10 James 1)). In November 1613, his brother Sir Stephen Tempest appeared at the Court of the Exchequer and on pleading his father's Inq: p.m. to show that the lands never be​longed to his brother Henry, obtained a discharge (Exch: L.T.R. Memo: Record: Mich: 10 James 1, Ro: 175). Henry evidently died about 1612. Query? was he a priest.

iii. George Tempest (444), 3rd son, entered at the Visita​tion of 1563 (Flower's Visita:). The 15 October 1591, an annuity was settled on him of £6: 13: 4 for life (Bro'ton No. 76). In 1603, George Tempest, gent., had licence to marry Jane Tempest widow at Broughton (Paver's Marr: Lic: vol. x, Yorks Archaeol: Journ: p.452). He resided at Yellison during his wife's lifetime and step-son's nonage. In October 1615, he witnessed a demise from the earl of Cumberland to Edward Tempest's trustees of Yellison Grange and 12 oxgangs of land in Carleton-in-Craven (Yel​lison No. 1). In October 1618, he witnessed an exchange of land in Broughton between Sir Stephen Tempest and James Oxnard (Bro'ton No. 93). The 7 September 1620, Francis Malham of Elslack left my uncle George Tempest of Yellison as guardian to his daughter and £10 (Towneley MSS, 0.0. No. 1341).

The 20 October 1621, he and Isabel Malham bought the wardship of her son Francis Malham (Collect: Topo: et
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Geneal: vol. 6, p.332). In April 1629, he was appointed attorney to deliver seizen of land in Carleton to Ed​ward Tempest of Yeolloson his step-son (Yellison No. 3). In April 1640, John Willson of Glusburn complained that George Tempest had not fully paid his daughter's portion, Willson's wife, and had wrongfully obtained a demise (Chanc: B. & A. Ch. 1, W.W. 54, No. 1). In April 1642, his annuity of £6:13:4, is named in a demise in trust by Stephen Tempest (Bro'ton No. 126).

His will dated at Marton 30 May 1643, he bequeaths his household stuff removed from Yeoleson to his daugh​ter Mary and her husband John Waite, and legacies to daughter Ellen, Willson's wife, daughter Izabell, But​ler's wife, daughter Anne, wife of Arthur Tempest and his grand children George and Elizabeth Fleetwood. He desired to be buried at Gargrave. He left £81: 2: 2 in debts due to him. The will proved by his son in law, John Waite, clerk, 12 October 1647 (Reg: Test: Ebor: 1647-8, Bdle).

George Tempest (444) married Jane (445), daughter of John Parker of Extwisle, co. Lanc., esq., by Margaret his wife daughter of Lawrence Towneley of Barnside, Jane being widow of Thomas Tempest of Yellison (Dugdale's Vis​ita: of Lanc: sub Parker of Extwisle etc:). She was baptized at Burnley 30 March 1574 (Par: Reg:). Licence for George Tempest to marry Jane Tempest widow 1603 (Paver's Marr. Lic: vol. x, Yorks Archaeol. Journ: p.452). She died before May 1642 (Her husband's will). George Tempest (444) and Jane (445) had issue -

1. Ellen (452). Licence for John Wilson to marry Helen Tempest of and at Carleton 1629 (Paver's Marr: Lic: Y.A. Journ. vol. 20, p.76). Her father was to give her £120 portion and in January 1633-4 John Willson demised his lands in Kildwick, Sutton
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etc. to Robert Tempest and Edmund Fleetwood, for use of self and issue, with, as he stated April 1640, remainder to his wife's sister, Anne, wife of Arthur Tempest, against his knowledge. In April 1640, he complained Ellen's portion was not fully paid which was denied (Ch: B. & A. Ch. 1, W.W. 54, No. 1). Their son Tempest Willson, baptized at Skipton, 1 August 1640 (Par: Reg:). In May 1643, George Tem​pest left "my son Willson's wife" Ellen Willson £13: 6: 8 (Reg: Test: Ebor:).

2. Isabel (453), bapt. at Carleton 13 July 1606 (Par: Reg:). Wed at Carleton 11 November 1622, Henry Butler of Hales in Rowcliffe co. Lanc: and had a son Nicholas alive 1647 (Par: Reg: & Dodsw: MS., vol. 6, fol. 56). In May 1643, George Tempest left my son Butler's wife Izabell Butler £5 (Reg: Test: Ebor:).

3. Elizabeth (454), baptized at Carleton 28 August 1608 (Par: Reg:), wed Edmund, brother of Sir Paul Fleetwood of Rosshall co. Lanc: (Dugdale's Visita: of Lanc: 1664 sub Fleetwood). She was dead by May 1643 when George Tempest leaves "my soon Fleetwood's children George Fleetwood £5 and Elizabeth Fleet​wood £3 (R.T.E.). Edmund Fleetwood was a feoffee for John Willson January 1633-4 and def't April 1640 (Ch. B. & A. Ch. 1, W.W. 54, No. 1). He died 17 April 1648 (Hist. of Poulton le Fylde, page 159).

4. Anne (455), bapt. at Carleton 10 March 1610-11 (Par: Reg:). She wed before 1630, Arthur Tempest of Marton (see Bro'ton Sheet II, [nos. 326 and 327, page 485]). In January 1633-4 John Willson of Glusburn settled his property, in failure of his own heirs, on Anne, wife of Arthur Tempest, sister to his wife Ellen, which 1640 Willson disputed (Chanc:
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B. & A. Ch. 1. W.W. 54, No. 1). In May 1643, George Tempest left daughter Mary wife of Arthur Tempest £16, her husband owed George Tempest £3:11:8 (Reg: Test: Ebor:). She left issue (Bro'ton Sheet II, [nos 336-343, pages 485-7]).
5. Mary (456), baptized at Carleton 19 August 1614 (Par: Reg:). Licence 1634 for John Waite, clerk, vicar of Gargrave is to marry Mary Tempest of Car​leton spinster there (Paver's Marr; Lic: York Rec: Soc: vol. 40, p.69). In May 1643, George Tempest left daughter Mary Waite and her husband £13:6:8 and all the household stuff that came from Yeoloson to Gargrave, and John Waite executor (Reg: Test: Ebor:).

iv. Roger Tempest (446), 4th son, entered at the Visita: of 1585, but not in that of 1563 (Visita: of Yorks). Buried at Ripley co. York, 17 November 1581 (Par: Reg:) O.S.P.

v. Thomas Tempest (447), 5th son, entered at the Visita: of 1585, but not in that of 1563 (Visitations of Yorks). The 15 October 1591, £5 a year was settled on him for life as younger son (Bro'ton No. 76).

vj. Anne (448), named 1563 (Flower's Visita:) wife of William Burton of Killinghall in 1585 (Glover's Visita: sub Tempest). The closes in Killinghall settled by Edward Rudd in 1583 were leased to William Burton for a term (Bro'ton No. 71). Query? was he younger son of Sir John Burton of Kinsley (Flower's Visita: of Yorks sub Burton). She wed secondly William Lambton of Stainton co. Durham and Hampthwait co. York (Tempest Pedi​gree by Beckwith). William Lambton died 1598, his son William aged 17 i.e. born 1581. Surtees weds her 1st to William Lambton and secondly to William Burton (Hist: of Durham. vol. iij, p.62).

vii. Dorothy (449), named 1563 (Flower's Visita:). The 3
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July, 25 Elizabeth (1583), Edward Rudd of Killinghall, gent: conveyed to Stephen Tempest and Thomas Beckwith gents, certain closes in Killinghall to the use of the said Edward and Dorothy his wife one of the daughters of Henry Tempest of Broughton esq: for her jointure (Bro' ton No. 71). She is named as wife of Edward Rudd of Killinghall in 1585 (Glover's Visita: of Yorks sub Tempest).

viii. Mary (450) named 1563 (Flower's Visita:). Wed 1574, John, son and heir of William son and heir of Walter Pulleyn of Scotton, this John Pulleyn was aged 21 when his grandfather Walter died 1580 (Chanc: Depos: Eliza​beth to Charles 1, p.48, 18, and Inq: p.m. of Walter Pulleyn). She was deforciant with her husband in a fine Easter 1582 (Yorks Fines vol. 2, p.183). By 1585, she had 2 sons living, William and John Pulleyn (Glover's Visita: of Yorks sub Pulleyn).

ix. Frances (451), not named in 1563 (Flower's Visitation), entered in later hand as wife of Oliver Breares of Hamerton in Bolland in the copy of Glover's Visita of Yorks 1585, sub Tempest, at the College of Arms (Northn Visita: 2 D. 5, p.116). Licence for the marriage of Oliver Breres of Slaidburn and Frances Tempest of Broughton issued 1592 (Paver's Marr: Lic: vol. 7, Yorks Archaeol: Journ: p. 302). Oliver Breres was aged 16 when his father died 11 July 1585 (Chanc: Inq: p.m., Elizabeth, no. 91). His wardship was granted 3 November 1585 to Christopher Lister for Elizabeth his mother (Ct. of Wards, Bk 157, fol. 150). His mother Elizabeth was daughter of William Lister of Midhope and she wed secondly a John Tempest (Duc: of Lanc: Inq: p.m., vol. 13, No. 13, & Exch: B. & A. Yorks, No. 482).

Frances, wife of Oliver Breres of Essington (in Slaid​burn) is returned as a Recusant 1592 and fined £140, and
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again in 1605 (Recusant Ro: 35 Elizabeth No. 2 and 2 James j, No. 13). She was dead before 30 July 1608, when Oliver Breres and Mary his wife sold land in Preston co. Lancaster in which Elizabeth Tempest, mother of Oliver had an interest (Picope MSS, Chetham Lib:, vol. 14, p.73, abstracts of Brere deeds).
XXXVI. SIR STEPHEN TEMPEST (441), of Broughton in Craven and Burnsall, knt, born about 1553, aged 50 years [& more] when his father died 17 February 1604-5 (Father's Inq: p.m.). His grandfather's widow, Anne Tempest, in her will 17 February 1554-5, bequeathed to "Steven Tempest, sonne of my sonne aforesaid (Henry) a ringe of golde with a dyamonde in yt to be kept to his use tyll he be a manne" (Reg; Test: Ebor:). He married first, between 22 November 1571 and 22 July 1573. At the former date the manorial court of Burnsall and Thorpe was held for Henry Tempest esq., and at the latter for Stephen Tempest gent. and Anne his wife (Burnsall Ct Rolls Nos 1 & 2). His father probably gave him the Burnsall property on marriage, as in July 1579, he and his wife Anne demised land there to John Kydde (Burnsall No. 21).

The 22 May, 22 Elizabeth (1580), Henry Tempest esq. con​veyed to Stephen Tempest his son and heir, a messuage and 5 1/2 carucates [sic] of land, meadow and pasture in the tenure of Roger Symson and a messuage and 5 carucates [sic] of land in the tenure of Richard Sugar, all in Broughton (Bro'ton No. 69). His first wife was dead by 15 August 1591, leaving him with 5 daughters, as on that date his father Henry and mother Isabell Tempest made a settlement of the Broughton and Burn​sall estates on him and Katherine his wife, by which provision was made for these five daughters and three brothers (Bro'ton No. 76). In January 1600-1, he bought a parcel of land called "Ingroves" and a parcel of meadow in the "Tuenkroft" in Burnsall from Richard Tennante & William Water, sealing the letter of attorney for receiving seizin of the same, with a griffin's
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head between the letters K.T. (his wife's initials) (Burnsall No. 22).

In 1601, he sold William Craven, citizen of London, a messuage and land in Burnsall (Yorks Fines vol. 4, p.166). He was councellor to George earl of Cumberland in 1602 etc: (Whitaker's Hist: of Craven (1812) p.281). He was knighted by king James at Windsor 9 July, 1603 (Metcalfe's Bk of Knights, p.144). In 1604, Sir Stephen and his wife dame Katherine were returned as "non-Communicants" at Broughton (Peacock's List. of R. Catholics, co. York, p.19). In October 1604, Sir Will​iam Gascoigne and Sir Stephen Tempest knts, were plaintiffs in a fine of the manor of Farnell against Thomas Eltoftes esq: (Yorks Fines 1603-14, p.22). At Michaelmas 1605, Sir Stephen with Simon Blakey, or Blacowe of Blacowe, co. Lanc: were sued by Richard Nugent for £48 each (Comm: Plea: Ro: No. 1746, m. 2474).

The 23 September 1605, Sir Stephen was found heir to his father Henry Tempest (Bro'ton no. 77). At Michaelmas 1608, he was querent in a fine of premises in Scotton against John Pulleyn and Mary his wife and their son William (Yorks Fines 1603-14, p.97).

The 21 November 1608, Sir Stephen Tempest and his wife Dame Katherine demised to Thomas Bayne of Thorpe, Thorpe Hall with various parcels of land etc: in Thorpe for 5000 years reserving all minerals and right of Warren & chase (Burnsall No. 25). Also other premises in Thorpe the same date to Nicholas Rayner and also to Sampson Hewitt (Ibid: Nos. 23 & 24). In June 1609, Sir Stephen and Dame Katherine were de​forciants in a fine of 15 messuages, 12 cottages etc: in Thorpe and Burnsall, George Heelis and Richard Barrowe being querents (Yorks Fines 1603-14, p.116). These sales of land in Thorpe, are said to have been for defraying the cost of building the new house at Bro'ton (Tempest Ped: by Thomas Beckwith 1777, Bro'ton Lib:).
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In 1610, Sir Stephen and others were sued about a settlement on his sister Frances' marriage with Oliver Breres, but he pleaded ignorance (Duc: of Lanc: Plead Bdle; 244, Mich​aelmas, 8 James j, No. 108). The 10 April 1612, Sir Stephen Tempest, knt, exchanged 2 acres of land in Blackdyke, bounded west by the road between Bro'ton and Gargrave, with Anthony Lound of Bro'ton in exchange for l 1/2 acres of meadow in Broadinge, and 8 1/2 acres in the same which he held in reversion to Sir Stephen, and Sir Stephen demises to Lound 10 acres in Blackdyke and Overpasture for 21 years, all in Broughton (Bro'ton No. 85). The 29 November 1612, Sir Stephen petitioned for the removal of the king's hand from two parts of certain lands in Bro'ton, which had been seized into the king's hands on account of the recusancy of his brother Henry, and which was granted (Exch: L.T.R. Memo: Recordia: Mich:, 10 James j, Ro: 175). He was a justice of the peace for the W.R.Y. 1612 (Tempest Ped: Whitaker's Craven (1812) p.86-7).

The 30 June 1613, he joined his son Stephen in the re​settlement of the Bro'ton, Burnsall and Thorpe manors, and lands for the jointure of the latters wife Susan (Bro'ton No. 88), and 14 September 1613, various rooms in Broughton Hall with various closes and the mill at Broughton were reserved for the use of Sir Stephen and Dame Katherine for their lives (Ibid: No. 89).

The 28 October 1618, Sir Stephen gave James Oxnard of Bro'ton yeoman the close of meadow called Sandwell of 4 acres in exchange for Broadinge and San Brick croke closes of the same acreage in Bro'ton (Bro'ton No. 93). By inquest taken at Skipton Castle 10 May, 2 Charles j (1626), Sir Stephen Tempest was found to have died seized of the manor of Broughton with its appurtenances, messuages and lands there, of two water mills in Thorpe and Burnsall, with the manors of the same, and free rents amounting to eleven pounds issu​ing out of the manor of Thorpe and Burnsall. Certain of the
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land in Broughton and a moiety of the manor there, was held of Sir Richard Tempest knt at forty shillings yearly rent and the rest was held of the earl of Cumberland as of Skipton Castle.

Sir Stephen died 30 September 1625, his heir being his son Stephen Tempest esq: aged 34 years and more (Bro'ton No. 106). Administration of the goods of Sir Stephen Tempest were granted to his lawful son John Tempest at York, 30 July 1627 (Reg: Test: Ebor:).

Sir Stephen Tempest (441) married firstly Anne (440), daughter of Edmund Eltoftes of Farnell in Craven Esq., by his wife Agnes, daughter of Sir William Fairfax of Steeton knt (Glover's Visita: of Yorks, sub Tempest & Eltofte). Married between November 1571 and 22 July 1573 (Burnsall Ct Rolls), probably before 10 February 1572-3, when Edmund Eltofte acted as arbitrator for Henry and Stephen Tempest in a dispute with the inhabitants of Thorpe (Burnsall No. 20). In July 1579 she joined her husband in a demise of land in Burnsall and signed A.T. (Burnsall No. 21). Dead before 15 October 1591 (Bro'ton No. 76). Stephen Tempest (441) and Anne (440) had issue –
[Broughton Sheet IV]
i. Robert Tempest (457), born 1585, aged six months at the date of Glover's Visitation of Yorks (College of Arms 2 D. 5 fol. 166). He was dead by October 1591 (Bro'ton No. 76). Dugdale does not name him, only his 4 sisters, and 2 died young (Dugdales Visitation of Yorkshire 1665).

ii. Anne (458), named in the Visitation of 1585 (Glover's Visita: of Yorks). She was provided for in the settlement made on her father's second marriage October 1591 (Bro'ton No. 76). She married Henry Young of Hebden (Dodsw: MSS, vol. vj, fol. 56, a Tempest Ped: 1647)

iii. Frances (459), entered at the Visitation of 1585 (Glover's Visita: of Yorks). She was provided for in
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the settlement made on her father's second marriage October 1591 (Bro'ton No. 76). She wed before 1607 to Simon Blakey of Blakey Hall near Colne. Her son Simon was aged 25 years when his father died 2 October 1632 (Inq: p.m. of Simon Blakey, 12 Charles j). She was a recusant, and 28 October 1639 released to Edward Marsden of Heire's House co. Lancaster gent. "so much of her dower out of Blakey as will pay, beare and sustaine ye damage about my Recusancy" (Add MSS. [B.M.] 32,104, fol. 67 et seq:).

iv. Isabella (460), named in the Visitation of 1585 (Glover's Visita: of Yorksh:). She was provided for in the settle​ment made on her father's second marriage October 1591 (Bro'ton No. 76). She married about 1605 to Francis Malham of Elslack Esq., her eldest son Francis being aged 6 years in 1612 (St George's Visita: of Yorks sub Malham). She was joint executor to her husband's will 7 September 1620 (Townley MSS 00. (penes A. Farrer), No. 1341, copy of will). The 20 October 1621, she and her uncle, George Tempest, of Yellison, gent., bought the wardship of her son, the heir of the earl of Cumberland (Collect: Topo: et Geneal: vol. vj, p.332, copy of deed). Her son Francis Malham was a colonel in the Royal Army, suffered great losses, and died 22 May 1660, buried at Grantham where [there] is a monument to him (M.1).

v. Maud (461), born after 1585, as she is not entered at the Visitation. She was provided for in the settlement on her father's second marriage October 1591 (Bro'ton No. 76). She wed (Michael) Shawe (of Holme Brigg in Gar-Grave) (Dodsw: MSS. vol. 6, fol. 56, a Tempest Ped: of 1647). She is not named in St George's Visitation 1612, and Dugdale does not name her, unless as one of the 5 & 6 daughters who "dyed young" (Dugdale Visita:). Eliza​beth daughter of Michael Shawe of Holme Brigg was buried
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at Gargrave 10 September 1615. James, son of the same, bapt. September 1616, another son Stephen bapt. 31 May 1617 &c. (these might be her children). Michael Shawe of Holme Brigg was buried at Gargrave 6 March 1621-2 (Par: Reg:).

vi. Jane (462), 4th daughter (Dugdale's Visita: 1665). She is not named in the settlement of October 1591 (Bro'ton No. 76), nor in the Visitations of Glover 1585 or St George 1612. Dugdale states she died unmarried. He also states a "5 & 6" children died young (Dugdale's Visita: of Yorks 1665).

Stephen Tempest (441) married secondly Katherine (442), daughter of Henry Lawson of Nesham, co. Durham esq., by his wife Frances, daughter of Cuthbert Conyers of Layton esq: (Surtees' History of Durham, vol. 3, p.246 etc.). She was married before 15 October 1591, when settlement for her join​ture was made (Bro'ton No. 76). Declared a Recusant and fined for not attending her parish church 1592 the sum of £40 and owed £140 in 1593 (Recusant Rolls, 34 Elizabeth No. 1, and 35 Elizabeth No. 2). She joined Sir Stephen in the long leases he granted at Thorpe and Burnsall 1608 (Burnsall Nos. 23, 24, 25 etc:). The 14 September 1613, "the parlour called the new dyneing room" with various other rooms in Broughton Hall were assigned to her use till death (Bro'ton No. 89). She had to pay a yearly fine of £4:13:4 for 2 thirds of a messuage etc; the water corn mill in Bro'ton for her recu​sancy, but 26 September 1629 she compounded and paid £8 for the arrears, with £20 for her other premises. In 1649, the Crown made a claim of £258, but it was shown she had paid her £20 yearly fine till her death 19 December 1648, and the lands were released to her son Stephen Tempest (Bro'ton No. 123).

Stephen Tempest (441), and Katherine (442) had issue – 

i. Stephen Tempest (464) see below XXXVII p. 337
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ii. Richard Tempest (466), 4th son, born say 1596, alive 1612 (St. George's Visita: of Yorks). In 1630, he and his wife Elizabeth paid 46s. 8d. fine at Stock for their Recusancy on a tenement and 14 acres of land in Bracewell and Stock (Hopkinson MSS, vol. 1, fol. 201d Lists of Recusants). He and his son Richard witnessed the demise 20 April 1642, made by Stephen Tempest Esq: of the manors of Broughton, Burnsall &c. to Robert Tempest and swore to his signature in July 1650 (Bro'ton No. 126 & Roy: Compo: Pap: (1), G.117, pp. 243 & 251). The 1st. May 1648, Stephen Tempest esq: and Stephen his son and heir, demise to "Richard Tempest of Broughton, gent." a dwelling house in Bro'​ton with the closes, "Farrcroft" "Great Dearowe", "Redcliff," "Mill Dykes", "Mill Dam Head", "Farrbrowe" "Bredcarr", "Fowgill" "Micklethornes", "Birtwell" "Little Dearowe", and "Milne Butts", also in Bro'ton at 20s a year, for the lives of Richard, Elizabeth his wife and Richard their son, £90 being paid for the lease (Bro'ton No. 122).

He had sold his farm at Stock of the yearly value of £3:10;0 before 19 May 1648 to John Jackson, yeoman, the Sequestrators later on declaring he was a Delin​quent at the time he sold it (Roy: Compo: Pap: G. 95, pp.983 & 985). A fine of the same was levied in Jan​uary 1648-9 (Notes of Fines, 24 Charles j). In August 1651, he was declared a Delinquent (Roy: Compo: Pap: G. 95, p.985).

In May 1654 he was the tenant of the corn mill at Broughton, besides various closes (Bro'ton No. 130). He was the administrator of the goods of his brother Robert Tempest of Bro'ton, gent., who died about July 1645, possessed he declared of £500 worth of personal estate. In June 1656, he filed a bill in Chancery
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against Stephen Tempest of Gargrave who declared he was related to the widow Thomazine and claimed money, de​claring Robert Tempest had no money and had wasted his wife's goods (Chanc: Proceed: before 1714. Bridges 395 No. 230). He is named as a Recusant at Bro'ton with his wife Elizabeth March 1665-6 (Surtees Soc: vol. xl, p.138), and in May 1667 (Cath: Rec: vol. vij, p. ).

He was in the King's Army (Stephen Tempest's Letter 1740), and possibly the Richard Tempest who as Quarter​master to Lieut. C. Hungate in Sir William Vavasour's Regiment of Horse claimed help in 1663 from the £60,000 granted by the king "for the Relief of his Truly Loyal and indigent Party" (A List of Officers Claiming etc: London, 1663, p.134). His name appears constantly as tenant on the Bro'ton Ct Rolls, the last time being 23 September 1669 (Ct Ro: No. 29).

He died between 23 September 1669 and 22 September 1670, his widow Elizabeth appearing at that date (Bro'​ton Ct Rolls, No. 29 & 30).

Richard Tempest (466) married Elizabeth (467), 4th daughter of Nicholas Grymshaw of Clayton-le-Moors, co. Lanc., by his wife Ellen, daughter of Robert Rishworth of Riddlesdon co. York (Dugdale's Visita: of Lanc: 1664 sub Grymshaw). Called 2nd daughter 1613 (St George's Visita: of Lanc: sub Grymshaw). Declared a Recusant with her husband at stock in 1630 (Hopkinson MSS, vol. 1, p.201d). Her life was inserted in the lease of the house &c. in Bro'ton May 1648 (Bro'ton No. 122). She joined in the fine for selling the land in Stock and Bracewell 1648-9 (Notes of Fines, Hill, 24 Charles j). Declared a Recusant at Bro'ton 1666 and May 1667 (Surtees Soc: vol. xl, fo. 138 & Cath: Rec: vol. vii, p. ...). In September 1670 she held her late husbands farm in Bro'ton (Ct Ro: No. 30). Paid for the keep of her grand‑
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child from July 1670 to April 1671 (Acct Bk, No. 5).
Richard (466) and Elizabeth (467) had issue ‑

1. Stephen Tempest (482), killed in the field in the king's service (Dugdale's Visita: of Yorks, 1665 and Stephen Tempest's letter 1740. Bro'ton Lib. K. 6).

2. Richard Tempest (483) second son (Dugdale's Vis​ita: 1665), born, say 1621. He witnessed with his father, 20 April, 1642, a demise from Stephen Tem​pest Esq., to Robert Tempest (Bro'ton No. 126). Named as the third life in the lease from Mrs Tem​pest to his father of the farm in Bro'ton May 1648 (No. 122). He was a party to the fine for the sale of the farm in Stock January 1648-9 (Notes of Fines Hilary, 24 Charles j). He is possibly the Richard Tempest who was Lieutenant in Captain Baildon's Troop in Sir Thomas Tildesley's Regiment and claimed help in 1663 as a loyal and indigent soldier (A list of Officer's claiming to the £60,000 &c. London 1663, p.129). In July 1655, he witnessed Henry Hanson's conveyance of land in Bro'ton to Sir Stephen Tempest (Bro'ton No. 141).

He was left 10s in Sir Stephen Tempest's will of April 1671 (Y.P.C.). In the marriage settlement of Stephen Tempest and Elizabeth Fermor, 16 June 1687, the Bro'ton estates were settled in remain​der upon "Richard Tempest of Shipley the elder and Richard Tempest of Shipley his son" (Bro'ton No. 208). Mr Tempest of Bro'ton allowed him 50s a year from 1685 to January 1690-1 (Acct Bks, 10 to 12). He was declared a Recusant at Shipley in August 1691 (Turner's Nonconformist Reg: p.163). In a Tempest pedigree penes Sir Albert Wood "Gar​ter" 1890, he is described "of Ferrybridge" (Gar‑
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ter Wood's Ped:).

Richard Tempest (483) married . . . (484) daughter
of John Eastwood (Garter Wood's Pedigree). Richard Tempest (483) and . . . (484) had issue ‑

a. Richard Tempest (495) of Shipley junior, named in the entail of Bro'ton, June 1687 (Bro'ton No. 208). Query did he move to Ferrybridge and Knottingly? In January 1680-1 and August 1691, Richard Tempest of Ferrybridge or Ferry Fryston was a Recusant (Nonconformist Reg: p.127 and 158). Administration of the goods of Richard Tempest of Knottingly (close to Ferrybridge) granted to Susannah the widow 11 November 1729 (Y.P.C.). Buried at Ponte​fract 10 January 1728-9 (Par: Reg:).

Richard Tempest (495) married Susannah . . .(496). Widow of Richard Tempest of Knottingly was buried at Pontefract 21 July 1745 (Par: Reg:). Richard (495) and Susannah (496) had issue -

A. Richard Tempest (500) of Knottingly, wed at Pontefract, 4 April 1719 (Par: Reg:). He was buried at St. Olaves, York, 6 April 1749 (M. 1, Eboracum, vol. 2, p.240). Richard (500) married Eleanor Hamilton (501), widow.

 


Richard (500) and Eleanor (501) had issue -

aa. Richard Tempest (507), son of Richard Tempest of Knottingly, bapt. at Pontefract 31 January 1719​-20 (Par: Reg:). Mary, wife of Richard Tempest of Knottingley buried there 29 October 1750 (Ibid). Ad​ministration of the goods of Mary
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Shackleton, wife of Richard Tempest of Knottingly, Esq., granted to him 25 October 1751 (Y.P.C.).

His second wife was Elizabeth widow of Thomas Benson of Knaresbro'. Her will, as wife of Richard Tempest of Ferrybridge 8 August 1781, was proved by him 2 August 1782,  (P.C.C.). His will, "of Ferrybridge" 19 December 1801, names daughter Anne Nalson, widow, and her 5 children. She proved the will 30 May 1806, then wife of Christopher Addy (Y.P.C.).

bb. Susannah (508), daughter of Richard Tempest of Knottingly, baptised 11 November 1722, buried 29 July, 1723 (Pontefract Par: Reg:).

cc. Ellinor (query a daughter) Tempest (509), wed at Pontefract, 14 May 1757, to George Wilkinson (P.R.).

B. Elizabeth (502), daughter of Richard Tem​pest of Ferrybridge, buried at Pontefract, 1 September 1701 (Par: Reg:).

C. Frances (503), daughter of Richard Tem​pest of Knottingly, buried at Pontefract, 26 July, 1705 (Par: Reg:).

D. John Tempest (504), of Knottingly (Query son of Richard) buried at Pontefract 4 May 1740, Anne widow of John Tempest of Knottingly buried there 26 September 1744 (Par: Reg:).

E. Stephen Tempest (505), mason, (Query son of Richard) buried at Pontefract, 11 Feb​ruary 1741-2, Richard son of 
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Stephen baptized 6 July 1718, buried 16 March 1733-4. Mary, baptized 31 January 1719-20; Susannah, buried 16 March 1736-7 all children of Stephen Tempest mason (Pontefract Pr: Reg:). Query was Mary Tempest of Knottingly widow, buried 23 January 1749-50 his wife (Ibid:)

F. Simon Tempest (506) of Knottingly (Query son of Richard). Elizabeth daughter of Simon Tempest baptized 18 October 1733; Susannah daughter baptized 17 August 1735; Mary daughter baptized 25 December 1737, buried 13 February 1753; Rebecca, daughter, baptized 2 December 1739. Joseph, son, baptized 8 March and buried 24 March 1744-5; Ellinor, daughter, baptized 11 June, 1746; all children of Simon Tempest of Knottingly mason (Pontefract Par: Reg:). Query was Mary, wife of Simon Tempest, buried 8 March, 1773 his wife (Ibid:).

b. Stephen (497), son of Richard Tempest of Shipley buried at Bradford 18 October 1660 (Par: Reg:).

c. Jane (498), daughter of Richard Tempest of Shipley, baptized at Bradford 23 February 1670-1 (Par: Reg:).

d. Robert Tempest (499) of Knottingly (Query son of Richard), buried at Pontefract 14 May, 1728 (Par: Reg:). John son of Robert Tempest of Knottingly baptized 11 July 1716, buried 26 February 1716-7 and Mary, daughter of Rob​ert Tempest of Knottingly baptized 4 May, 1718 (Pontefract Parish Reg:).

3. John Tempest (485), 3rd son (Dugdale's Visita:
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1665). He was declared a Recusant at Bro'ton in March 1665-6 and again May 1067 (Surtees Soc: vol. xl, p.138 & Cath: Rec: vol. vij, p...). In August 1667, he witnessed a mortgage deed from Thomas Tempest to Christopher Lawson of Daneflatt end in Bro'ton (Bro'ton No. 151). The 23 September 1669, he paid a fine for his pigs straying at the manor​ial Court of Bro'ton and his name appears on the Court Rolls until October 1672, when a gap occurs, but appears again in April 1695, when Maria Baldwine holds his land (Ct Rolls No. 29 to 33). 

He rented part of the farm in Bro'ton of Sir Stephen Tempest which his father held, and which Thomas Petty held 1702 and 1726 (Ibid. No. 36 and Bro'ton No. 336, M. on Plan). Named in Sir Stephen Tempest's will April 1671 (Y.P. C.). Paid 5d for hen tax and 1d for door tax 1673 to 1683, to Skipton Castle, but in 1718, Henry Lofthouse paid the same for the house in Bro'ton "late John Tempest's" (Bro'ton Box iij, Bund. 8). Declared a Recusant at Bro'ton August 1691 (Non-conform: Reg: p.160). He was living 3 March 1703-4 (Acct Bk, No. 24).

John Tempest (485) married Jane (486), relict of . . . 
 Meriall of 
 co. Cumberland (Garter Wood's Ped. 1890). In June 1674, Mrs Jane Tempest paid rent for a house in Bro'ton (Acct Bk, No. 7). John Tempest probably gave up his farm about this date. From the various payments made to Mrs John Tempest by the steward on behalf of "the Squire Tempest" it appears she kept the Inn at Bro'ton (Acct Bks).

The 4 April 1679, she witnessed a mortgage from Henry Clough &c to Thomas Hargraves of Bracewell, clothier, and Elizabeth Myriall of Bro'ton, spin‑
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ster, of a house in Bro'ton (Bro'ton No. 181). Probably this Elizabeth was her daughter by her first husband (E.B.T.). In May 1682, John Tempest rented Birkenhill (E.97 & 89), and paid £2 half yearly, his house rent was 25s (Acct Bk No. 9 & 10). 
"Mrs John Tempest widow" buried at Bro'ton 21 August 1718 (Par: Reg:). John Tempest (485) and Jane (486) had issue ‑

a. Jane (492), second daughter, married in London (Garter Wood's Ped: copied 1889). Jane Tempest spinster, a Recusant at Bro'ton May 1667 (Cath: Record Soc: vol. vij, p....). Also named as such August 1691 (Nonconform​ist Reg: p.161). A Janie Tempest at Bro'​ton February 1673-4 (Acct Bk No. 14).

b. Margery (493), third daughter, married in Sussex (Garter Wood's Ped:). Living as a spinster and Recusant at Bro'ton August 1691 (Nonconformist Reg: p.161). Living at Bro'ton September 1694 (Acct Bk No. 15).

c. Mary (494) (Garter Wood's Ped:). Eldest daughter (Ibid.).

4. Robert Tempest (487), 4th son (Dugdale's Visita: 1665). The 22 January 1668-9 was buried Isabel wife of Mr Robert Tempest of Broughton (Archbp of Yorks Transcripts of Bro'ton Par: Reg:). She was daughter of . . . Lofthouse of Bro'ton and they had one daughter Bridget (Garter Wood's Ped:). Sir Stephen Tempest paid Richard Tempest £3 a year from April 1667 to July 1670, and from then till April 1671 to his widow Eliza​beth, for the keep of Robert's child (their grand​child) (Acct Bks, No. 3-5). He witnessed several deeds for Sir Stephen Tempest
331.

and probably acted as his Secretary. In his will April 1671, Sir Stephen leaves, £5 a year "to my Servant Robert Tempest for his life if he keeps unmarried" (Y.P.C.), which annuity was paid till Robert's death in 1724 (Acct Bks , Nos. 8 & 33). He continued as "Servant" to Mr Tempest of Bro’ton after Sir Stephen's death, acted as his "guardian" in the suit brought by Dame Anne Tempest in July 1674 against him and his father Thomas (Chanc: B. & A before 1714, Whittington 113, Tempest v Tempest) and was surety for him when arrested for treason July 1679 (Bro'ton No. 189).

His daughter Bridget married to Christopher Oxnard of Broughton (Garter Wood's Ped:). Chris​topher Oxnard and Bridget his wife were returned as Recusants at Bro'ton in August 1691 (Nonconform​ist Reg: p.161). He was alive January 1701-2 (Acct Bk, No. 22). Robert Tempest returned as a recusant at Bro'ton same date (Ibid:). "Old Mr Robert Tempest", buried at Bro'ton 5 March 1724-5 (Par: Reg:). 29 March 1625, l0s paid the Vicar for his grave in the church and 2s making it (Acct Bk, No. 33).

5. Katherine (488), eldest daughter (Dugdale's Visita: of Yorks). She married John Yorke (son of William Yorke by his wife Agnes Simpson) brother of Sir John Yorke of Gowthwaite knt (E.B.T.), John Yorke being baptized at Burnsall 22 October 1620 (Par: Reg:). In March 1665-6 John Yorke and “Elizabeth” his wife (an error for Katherine) were declared Recusants at Bro'ton (Surtees Soc. vol. xl, p.138). In the Recusant list of Bro'ton people convicted 12 May 1667 John Yorke, gent. and Katherine his wife appear with their son Richard (Cath: Rec: Soc: vol. vj, p. 282). John Yorke aged 36 gave evidence in 1657 in
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the Baildon v. Tempest suit (Chanc: Proceed: Whit​tington Bund. 40).

He first appears on the Court Rolls as a tenant September 1669, but may have been soon after Octo​ber 1660 as a gap occurs (No. 28-29). Richard Yorke the son was a witness 4 August 1668 (Bro'ton No. 156). John York acted as steward for Sir Ste​phen Tempest and his heir from 1667 till he died 1678. In the Acct Bk 1686-7, Elizabeth Yorke bal​ances the accounts between Mr Stephen Tempest and her husband Richard Yorke, "from the death of Mr John Yorke his father until this date 9 March 1686-7 Richard Yorke, following as steward (Acct Bks No. 3 to 7). In April 1671 Sir Stephen Tem​pest left "my cousin John Yorke of Bro'ton and his wife each a ring and names their sons John and Stephen both minors (Y.P.C.). John Yorke the son, bapt. at Bro'ton 1654, entered the Jesuit Coll: at Rome 3 October 1673, aet 20, received minor orders 1675 (Foley's Records S.J. vol. v, p.721, and Diary and Pilgrim Bk of Eng Coll: p.422). In August 1672 Dame Anne Tempest paid Mr Urmston the Bro'ton chaplain £12 for "Jackie Yorke's Salerie at St Omer's for ye latter 1/2 year" (Acct Bk No. 6).

6. Elizabeth (489) second daughter (Dugdale's Vis​ita: of Yorks 1665). Probably died an infant as the 4th daughter is named Elizabeth (E.B.T.).

7. Ellen (490) 3rd daughter (Dugdale's visita: Yorks).

8. Elizabeth (491), fourth daughter (Dugdale's Visita: of Yorks) ?A Bettie Tempest, went with Yorke's son to Barnbow 1672 (Acct Bk. No. 6). 
[Broughton III and IV]
iii. George Tempest (468), 5th son born before 1612
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(Dugdale's and St. George's Visita: of Yorks). He mar​ried at Baildon 15 September 1633 (Par: Reg:). He was a declared Recusant when he married, and so remained (Chanc: B. & A. Charles j, R.R. 27, No. 5). A bill was filed in Chancery 24 January, 1634, by George Tempest of Bayldon co. York, and John Tempest his brother, which recites his marriage with Frances, late wife of William Baildon, gent., deceased, and that she had a third of the manor house and manor of Baildon by right and 2 thirds with the guardianship of her son Francis Baildon the heir (Chanc: B. & A., Bundle T.T. 25, No. 37).

He lived at Baildon Hall during the minority of the heir, repaired one end of the mansion house, built a kilne and a fulling mill, planted the garden, walled it in, made walks, brought water to the house by pipes, repaired the cornmill &c. (Chanc: Proceed: before 1714, Whittington, Bund. 40). In October 1642, he wrote from Crickle (between Bro'ton and Marton) to his brother John Tempest then with Prince Rupert's Army. He states that a fortnight before he had gone near Chester, where he hoped to have found John with his Majesty (A True copie of a Letter &c. by one Mr Tempest & Grand Recusant to his brother Mr John Tempest &c. Published in London by H. Tompson 1643, Copy at Brit: Mus:). In April 1656, he and his wife were living at Sunderland co. Durham, Robert Blakiston and John Collingwood acting as his Trus​tees (Chanc: Proceed: before 1714, Whittington, Bun. 40).

George Tempest (468) married Frances (469), daughter of Thomas Savile of Hagh (near Worsburh) by his wife Jane, daughter of John Rishworth of Riddlesden (Dodsw: MSS, vol. vij, fol. 56, Tempest Ped: 1647 and Inf: W. Paley Baildon 1904). She was widow of William Baildon
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of Baildon, co. York, and had besides her thirds, the wardship of her son Francis Baildon the heir, and his lands (Chanc: B. & A., T.T. 25, No. 37). She married George Tempest at Baildon, 15 September 1634 (Par: Reg;), but shortly after was accused of eloping with Lewis Shef​field (Chanc: B. & A., Mitford 74, No. 206).

In August 1634, she was fined £40 for not attending at the parish church of Bradford to hear the sentence of a fine pronounced against her for adultry with Lewis Sheffield of Wilsden, the sentence being publicly pro​nounced. The fine was still owing in December 1636 (Exch: Q.R. Ecclesiastical 9/7). According to the Bill of Com​plaint by her uncle John Rushworth of Riddlesden in 1641, she was a Protestant when George Tempest married her, and that on account of her religion he would not have her to live with him (i.e. George, which he denied) but after​wards, 3 or 4 years after their marriage she became a Catholic and they were reconciled and had several child​ren (Chanc: B. & A., Charles j, RR. 27, No. 5).

George Tempest (468) and Frances (469) had issue –
[Broughton IV]
1. George Tempest (477), died young before 1665 (Dugdale's Visita: 1665 and Dodsw: MSS, vol. vj, p. 56).

2. John Tempest (478), 2nd son (Dugdale's Visita:) ?became a monk O.S.B. at Lambspring and died there 1711 (Snows Necrology).

3. Francis Tempest (479), 3rd son (Dugdale's Visita: of Yorks). Became a Benedictine monk, and was professed at Lambspring Abbey in Westphalia 9 Oct​ober 1664 taking the name of Austine or Augustine in Religion. He was at St Laurence's 1671-3, was sent on the Mission in the Northern Provinces 1671-3 and stationed at Gilling Castle, co. York. He was elected Abbot of Lambspring 1708 [handwritten note: during which he was Provincial of York, etc.], and died there
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17 November 1729 (Snow's Necrology of the Engl: Benedictines 1600-1883 and Foley's Records S.J., vol. iij, p.132). He added to the Abbey, placing the Tempest arms on several parts of the building (Beckwith's Tempest Ped:), and was careful and ju​dicious in his rule of the Abbey (Eng: Black Monks of St Benedict E. Taunton 1897, pp. 309, 118 &c.).

In May 1736, George Fairfax admitted to receiving £100 in 1720 of Dom. F. Tempest in Germany and Lord Fairfax of Gilling, aided by this George Fairfax, managed Abbot Tempest's affairs (Chanc: B. & A., 1714​-58, No. 2449). Commission granted 31 May 1736, to George Fairfax to administer the goods of Francis Tempest late of Lambspring (P.C.C.). His portrait at Bro'ton 1909, is engraved in Whitaker's Hist: of Craven (E.B.T.). [Following sentence crossed out: Probably the John Tempest, professed Lambspring 1661 on N. Prov. Missn 1685, secretary to the Chapter 1689 and died 8 December 1711 was his brother O.S.P.]

4. Frances (480), elder daughter (Dugdale's Visita:). She wed 1667 Sir William Langdale of Langthorpe knt. (Le Neve's Kts vol. viij, Harl. Soc. p.114). She "of Holme" in marr: Lic: (Y. Rec: Soc: vol. 43, p. 118).

5. Mary (481) died young before 1665 (Dugdale's Visita: of Yorks).

[Broughton III]

iv. Robert Tempest (470), 6th son (St George's Visita:), baptized at Bro'ton 13 April 1600 (Archbp: of Yorks Transcripts). He married Thomazine, daughter of Ste​phen Tempest of Eshton, by his wife the widow of Thomas Tomlinson of Skipton, merchant. She was widow of Nicho​las Mitchell of Bro'ton yeoman (Dodsw: MSS, vol. vj, p. 56, Tempest Ped: 1647 & Dugdale's Visita: of Yorks). In November 1625, Robert Tempest gent., was with his 
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wife Thomazine admitted to the freehold late belonging to her first husband Nicholas Mitchell in Bro'ton, and at the same time Henry Roberts had licence to alienate a parcel of land in the manor to Robert Tempest gent. (Bro'ton Ct Rolls No. 5).

In April, 1642, his brother Stephen made him a trus​tee of his estates for certain uses (Bro'ton No. 126). He was "Captain of a Foot company in the service of Charles I and was slayne in his warres" (Dugdale's Visita: 1665). The legend is that he was "shot on the lawn" in front of Broughton Hall (Whitaker's Hist: of Craven (1 Ed.), p.89), probably during one of the skirmishes on the road between Skipton and Thornton (E.B.T). He died "about July 1645", his brother Richard being admin​istrator of his goods. It was said he wasted a great part of his wife's goods and died possessed of only 3 beasts (Chanc: Proceed: before 1714, Bridges 395, No. 230). His wife died 20 June, 1655 (Ibid:). Dom: John Huddleston O.S.B. gives the date of his death as June 8, but no year (Cath: Rec,: Soc: vol. 1, p.126). He and his wife appear as tenants &c. on the Bro'ton Ct Rolls till their deaths. In September 1655, Henry Mitchell enters the lands held by Thomazine Tempest, widow, deceased (Ct Roll. No. 24). O.S.P
v. John Tempest (471) 9th son (Dugdale's Visita: of Yorks) born before 1612 (St George's Visita: of Yorks). Admon. of his father's goods granted him 20 July, 1627 (Y.P.C.). The 18 May, 1629, he appeared at the Manorial Court of Bro'ton as Sir Stephen's administrator to prove a debt on boon rents due to the deceased (Bro'ton Ct Rolls). In October 1633, he witnessed an acknowledgment from two freeholders in Thorpe as to his brother Stephen's rights to Royalties &c. in Thorpe and Burnsall (Burnsall No. 58 (c)). In January 1634-5, he appears as trustee for his
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brother George in a Baildon suit (Chanc: Proceed: before 1714, Mitford lxxiv, No. 206). He was captain in the 6th Regiment (of Horse) in the king's Forces in 1642 (Peacock's Army Lists of 1642, p.13).

In October 1642, his brother George Tempest addressed a letter to him from "Crickle" (near Bro'ton) which was intercepted and printed by. H. Tompson, London 1643 (see Tract: Brit: Mus: "The True Coppie of a Letter ... written by one Mr Tempest, a Grand Recusant, to his brother Master John Tempest likewise a Papist and an Officer in the king's Army). He was a major of a Regi​ment of Horse in ye service of King Charles I and was one of the brave Garrison who defended Drogheda when besieged by Oliver Cromwell, and was by that Userper put to death at Drogheda 14 August, 1649 (Dugdale's Visita: Baker's Chron: p.611 and Cartes Hist: of England, vol. iv, p.621 &c).

vi. Thomas Tempest (472) 3rd son born before 1612 (St George's Visita: of Yorks). He died unmarried before 1647 (Dodsw: MSS. vol. vj, p.56). He died young (Dugdale's Visita: of Yorks) O.S.P
vii. James Tempest (473), 7th son died young Dugdale's Visita: of Yorks). He is not named in St George's Visita: of 1612, nor in Dodsworth's Tempest Pedigree 1647 (Dodsw: MSS. vol. vj, p.56). O.S.P
viii. Henry Tempest (474), 8th son, born before 1612 (St George's Visita: of Yorks). He is not named in Dodsworth's Tempest pedigree 1647 (Dodsw: MSS. vol. vj, p.56). He died young (Dugdale's Visita: of Yorks). O.S.P
viii. Mary (475)

ix. Catherine (476)

[Broughton IV]
XXXVII. STEPHEN TEMPEST (464) of Broughton-in-Craven Esq. born 1593, aged 19 years at the Visita.: of St George 1612, and declared to be 34 years old at his father's Inq: p.m. May
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1626 (Bro'ton No. 106). Second son1 (Dugdale's Visita: 1665). By deed of 13 June, 1613, Sir Stephen Tempest of Bro'ton knt, and Stephen his son and heir in consideration of a marriage already solemnized between the said Stephen Tempest junior, and Susan, one of the daughters of William Oglethorpe of Roundhay Esqre undertake to resettle the manor of Bro'ton Burnsall and Thorpe &c. to secure a jointure for Susan, and portions for younger children (Bro'ton No. 88). The 14 Sept​ember 1613, after the Recovery had been suffered, the two Tempests conveyed to Sir Philip Tyrwhitt of Stainfield knt. and Bart., William Oglethorpe of Roundhay Esq., James Lawson of Nesham and Francis Malham of Elslack Esqs. certain lands in Broughton, with "the new dyneing parlor, three chambers over the kitchen, three closets, and the chamber over the porch" in Bro'ton Hall, part of the outbuildings &c. 2 stalls on the N. side of the new stables &c. to be held for the use of Sir Stephen and Dame Katherine his wife for their lives, and then to revert to the son Stephen Tempest with the residue of the estates (No. 89). A General Pardon for "unruly behaviour the 27 March last past" was granted him under the Great Seal 10 February 1 Charles 1 (1625-6), which is endorsed that it was for “killing a Gentleman in a duel on Scarborough racecourse” (no, 105)

Stephen Tempest of Broughton esq., paid £20 for composi​tion for not accepting knighthood at the Coronation of Charles I (Exch: of Receipts Miscell: E. 407, No. 35). He succeeded on his father's death 30 September 1625, to about 3400 acres of land, meadow &c., 24 messuages, 22 cottages, various gar​dens and orchards, a water corn mill, a fulling mill, and the manors of Bro'ton, Thorpe and Burnsall (No. 106). His first wife Susan being dead, he had licence to marry Frances Gargrave 1629 (Paver's Marr: Lic: vol. xx, Yorks Arch: Journ: p.77). In May 1629, Stephen Tempest bought from Edward Ditchfield and the other feoffees for £850, the reversion of the

1Dugdale gives a first son Roger, dyed young.
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whole manor of Roundhay of the rent of £25:18:0 1/2 (Roy: Compo: Pap: (1) G. 91, p.203), having formerly held the premises by a lease in right of his wife Susan Oglethorpe. There was a lease of part (granted 10 April 1610), to George and Thomas Whitmore from the Crown, for 60 years, which was in the hands of Sir William Blake knt and William Rolfe, from whom the 19 February 1630-1 Stephen Tempest purchased it for £1,150; Sir William Lister and Francis Nevill acting as his trustees. The premises in this lease comprised the capital messuage of Roundhay a marl pit, £3: 6: 6 1/2 rents from free tenants in Roundhay and Shadwell and all the demesne lands (Ibid. p.157).

From depositions made 1641, the demesne of Roundhay was declared to comprise 410 acres of land worth 16s an acre, but Stephen Tempest improved the estate, repaired and added to the capital messuage; erected sixteen lime kilnes in the Sum​mer and three for winter, which produced £80 to £100 a year (Ibid: pp.203, 169 & 179). At Easter 1632, Anthony Berrie, gent., sued him for an assault on 30 October 1628, in the parish of "St Mary de Arcubus" in Cheapside, London, claiming £200 damages, but the case was given against Berrie, who it was proved first attacked; Mr Tempest merely defending him​self, so Tempest was acquitted and awarded 53s:4d costs (Bro'ton No. 110). In October 1633, he bought from Henry Roberts of Elslack for £27, the close of meadow in Bro'ton called "Hargrave's Broad Ing" (Ibid. No. 114).

In October 1633, and March following, a number of the freeholders of Thorpe "who hitherto denied our sutes and services at the Court and Milne of Stephen Tempest within his manor of Burnsall and Thorpe" submitted and acknowledged his right to the same and all royalties to ore and freestone in the pastures, moors and wastes of the same (Burnsall No. 58 C. d. &c.). The 30 March 1640, he charged the Roundhay estates with annuities of £30 a year each on his daughters Elizabeth and Mary (Roy: Compo: Pap: G. 110, p.915 & G. 88,
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p.119).

In June 1641, Elizabeth, Lady Hansby disputed his title to the lease of part of Roundhay, on the plea that Blake and Rolfe the vendors, and no title to sell, the lease having been assigned by her first husband George Shillitoe to them for her use only. They replied that it had been assigned to them as security for debts by Shillitoe, which had not been paid, and they therefore foreclosed (Ibid. G. 91, p.157 &c.). In December 1641, Stephen Tempest exchanged "Blackdyke" for "Dearowe" in Bro'ton with Anthony Lund Bro'ton No. 120).

The 20 April 1642, he demised to Robert Tempest of Bro'ton (his brother) his manors of Broughton and Burnsall and lands to hold for 13 years to secure payment of £6:13:4 yearly to his uncle George Tempest for life; 40s yearly to Richard Tempest of Bracewell Esq: for the rent of the moiety of Bro'ton rent, and for the discharge of £728:12:0, owing to Richard Sherburn and others. Also for securing £1600, to be paid to Sir Arthur Ingram junior of Temple Newsum knt in trust for Mr Tempest's younger children. This demise was challenged by the Sequestrators in July 1649, and wit​nesses were demanded to prove whether Stephen Tempest was a Delinquent before the signing of the deed. No witnesses appearing, the Lessees prayed in April 1651 to be allowed to perform the Trust, and in December 1651, the creditors brought their claim before the Haberdasher's Hall Committee (Bro'ton No. 126 & Roy: Compo: Rapers G. 91, p.243 &c.). He and his son Stephen raised two troops of horse for the king (Letter by his Great Grandson Stephen Tempest 1740 Bro'​ton Lib: K. 6).

In October 1644, his estates at Roundhay etc. were sequestered, he being a "Papist in Arms" (Roy: Compo: Pap: G. 91, pp.169 & 177). Lady Hansby's claims on Roundhay continued, and in June 1648 she got an order to "re-enter" Roundhay
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Grange, which the previous month had with the assistance of General Lambert's soldiers, been  forcibly taken possession of by the Tempests (Ibid: pp.197 & 155). George Fell's accounts (the steward) show 5s was given to Lambert's secre​tary, is for an order of the Committee, and various sums were spent (3 to 5 May) on the "souldiers at Leeds" buying ale and "tobackoe" for them (Acct Bk No. 2). Perhaps he was the Colonel Tempest who with a party of horse near Waddowe in July 1648, frightened Cap: J. Hodgson's troops (Bradford Antiq. (N.S.) part xii, p.149). In May 1648 he and his son demised a farm in Bro'ton to his brother Richard Tempest (Bro'ton No. 122).

In June 1649, the Committee for Sequestration ordered the possession of the disputed Roundhay estate should remain with Mr Tempest till Lady Hansby proved her title by law (Roy: Compo: Pap: G. 91, p.162). The Tempests lived at Roundhay at this date, Bro'ton Hall being held by the Commonwealth. Lady Hansby seems to have failed to prove her title and Stephen Tempest compounded with the Sequestrators. The 20 October 1650, he demised his estate in fee simple of the manor of Roundhay to his second son Thomas Tempest with its lands there and in Whitchurch (Ibid. G. 122, p.15).

By his will dated 29 October 1650 he names his manors of Bro'ton, Burnsall, Thorpe and Roundhay &c. as demised to him "this present year" by the Commissioners for Sequestration and the money he still owes the Commonwealth. He names his chil​dren Stephen, Thomas, Frances, Anne and wife Frances. Proved 10 February 1651-2 (Bro'ton No. 124).

He died the 29 April 1651, a Court being held at Bro'ton Wednesday, the last day of April 1651, for Stephen Tempest Esq., "the day after the death of Stephen Tempest Esq. his father (Ct Ro; No. 21). Dom J° Huddleston gives 30 October as the day of his anniversary.
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Stephen Tempest (464) married firstly Susan (465) dau​ghter and co-heir of William Oglethorpe of Roundhay Grange, co. York, Esq., by Elizabeth his wife the daughter of Edward Tirwhitt of Stainfield co. Linc. Esq. (Visita: of York by Glo​ver, 1585, and St George 1612, sub Oglethorpe of Roundhay and Dugdales 1665, sub Tempest). She was married before 13 June 1613, the date of indentures for her jointure (Bro'ton No. 88). She was dead before 7 May 1628 (4 Charles j) as at the Court held that day for the manors of Barwick and Roundhay, her son Stephen tempest is declared her heir and admitted to her land &c. within the said manor by his guar​dian, he being under age (Bro'ton No. 109). Licence gran​ted for her marriage at Thorner 1612 (Paver's Marr: Lic: York Arch: Journal, vol. xij, p.274).

Stephen Tempest (464) and Susan (465) had issue -

i. Sir Stephen Tempest (510) of Broughton-in-Craven, knight, aged 21 in 1638 (Dodsw: MSS, vol. 148, fol.78d Tempest Ped:). Licence for his parents' marriage 1612; born 1617 (Paver's Marr: Lic: &c.). At the Court Baron of the King's maror of Barwick, Scoles and Roundhay held 7 May, 1628 (4 Charles 1), Stephen Tempest was de​clared heir to his mother Susan Tempest, lately dead, in a cottage, a garden, a croft of 3 perches in Roundhay with appurtenances in Shadwell, of the annual value of 12 pence, in the tenure of William Walker, alias "Bullyman" and was admitted through his guardian, his father, being under age (Bro'ton No. 109).

The 29 and 30 March 1640 he joined with his father, Sir William Lister knt and Francis Nevin Esq: and George Tempest, gent., in settling annuities on his sisters Mary and Elizabeth out of the Roundhay estates (Roy: Compo: Pap: (1) G. 88. p. 119 and G. 110, p.915). He was Captain of a troop of Horse in Prince Maurice's Life Guards, and was taken prisoner at the battle of
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Naseby, 14 June, 1645 (Peacock's Army List of 1642, p. 95). He was co-executor of his father's will of 29 October 1650, which he proved 10 February 1651-2 (Bro’ton No. 124, & P.C.C.).

By an award made 23 June 1651, by Sir Arthur Ingram knt, and William Middelton Esq: it was arranged that he should make over to his brother Thomas Tempest a full estate of all his lands in Roundhay, on certain condit​ions, as soon as they are indemnified from the Sequestrators and Lady Hansby's claim: meantime Thomas is to account for all overplus from the estates beyond his annuitity of £40 a year, and reasonable charges in "solac​itation". Stephen undertakes if the debts are paid to pay his sisters (Mary and Elizabeth) portions of £600 which were charged on Roundhay (Bro’ton No. 124a).

The final conveyance was not made till 1654 (Chanc: B. & A. before 1714, Bridges 32). In October 1652, report was made as to Stephen Tempest's right to the Roundhay property against Lady Hansby's claim "as she had not brought her trial," which appeared in his favour (Roy: Compo: Pap: G. 91, p.157 et seq:). It was evidently re​covered and sold to pay the debts, as 7 November 1653, the Commissioners of Sequestration issued orders to per​mit William Lowther, gent., to occupy and enjoy the rents of Roundhay parcel of the estate of Stephen Tempest Esq: deceased (Ibid: G. 122, p.5).

The debts being paid in January 1654-5 by Thomas Tem​pest (Chanc: B. & A., before 1714, Bridges 564), Brough​ton Hall and its lands were sequestered for his delin​quency and recusancy and the 23 September 1653 the Com​missioners ordered that John Coolan, gent., should enjoy the rents &c. of the manor of Broughton, part of the es​tate of Stephen Tempest Esq:, he having paid an enstall​ment of the purchase money (Roy: Compo: Pap: G. 122, p. 3).
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Stephen Tempest married at Barwick-in-Elmet, after the three necessary declarations at Wetherby Market Cross, the 8 March 1653-4 in the presence of John Tem​pest, James Wright and Richard Turner (Par. Reg:).

The 10 May 1654, William Skinner and the five other surviving trustees for the "Acts for selling the estates forfeited to the Commonwealth for Treason", demise for £602:19:7 1/2 to Thomas Heber of Stainton in Craven Henry Arthington of Arthington esq., William Claxton of Carle​ton and Gabriel Laton of Barroby co. York, gents, the manors of Broughton, Thorpe and Burnsall, with all rights &c., the capital messuage or manor house of Bro'ton with its site and demesne, 21 messuages, and land, 16 cottages and land, several closes of land, meadow &c. in Broughton, described as late the property of Stephen Tempest of Roundhay, one of the persons named in the late Act, and thereby declared to be forfeited for Trea​son (Bro'ton No. 130). The Court Rolls for Bro'ton and Burnsall show that from February 1654 to September 1660, the Courts were held in the names of these purchasers (Court Rolls Boxes II & V).

The 29 September 1654, the Commonwealth holders de​mised the messuage with Heckcliffe &c. in Bro'ton,in the tenure of George Fell, to Leonard Bigges and Will​iam Buckler (Bro'ton No. 131), who assigned the lease to William Wigglesworth who passed it 2 February 1654-5 to George Fell (No. 132). By fine 2 May, 1655, Stephen Tempest Esq., granted to Michael and Thomas Wentworth Esqrs the manor of Bro'ton, a messuage, 2 barns, a stable, a toft, a mill, a dovehouse, 2 curtilages, 2 gardens, 2 orchards, 300 acres of land, 100 of meadow, 200 of pasture, and 20 of wood, with common of pasture for all cattle with appurtenances in Bro'ton, for 60 years after his [death], to secure a jointure for his wife
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Anne £560 being given Bro'ton No. 133).

The 4 September 1655, he petitioned to be relieved from the payment of £65 rent for farming his late fath​er's estate at Roundhay, ordered by the sub-Committee at York (Roy: Compo: Pap: G. 122, p.6). On the Restor​ation of Charles II, he recovered the Broughton estates and his devotion to the Royal Cause was acknowledged by the king knighting him 26 August 1660 (Lansdowne Mss, Art. 13, fol. 13, List of Knts).

In September 1661, he arbitrated between Thomas Tem​pest of Bro'ton yeoman (son of Stephen Tempest of Esh​ton) and Thomas Tomlinson, sealing with the family arms and crest (Box viij, Bund. vj, No. 6). In July 1664, Henry Clough confirmed to him an exchange made by their "ancestors" of "Fitt Dales Close" for "Beanecroft" in Bro'ton (Bro'ton No. 138).

During the years 1664 to 1672, he granted leases of various "turf grafts" on Thorpe fell, reserving all Roy​alties (Burnsall No. 27 to 32). In March 1664-5, he and his wife Anne were declared Recusants at Barwick-in Elmet; and again the following year (Surtees Soc: vol. xl, pp.119 & 140, Lists of Recusants). In 1665, he bought for £520 of Henry Hanson and Mary his wife, a messuage, 2 barns, an orchard etc. with "Leane croft", "Astard Hill' (part of Cowpasture), "the Green", "Deane Ing", "Woodgate" and "Sandwell" closes in Bro'ton, these being part of the Pontefract Priory lands bought by Christopher Oxnard (Bro'ton No. 141).

In May 1666, Sir Stephen meditated a claim to the estates of his late kinsman Richard Tempest of Bracewell and Waddington, having been declared "heir in remainder" of "Ric: Tempest levied no record" (Box III, Bund: 8). In 1667 he was altering or rebuilding the “Great Hall portch” (Acct Bk No. 3).
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In 1668, he bought from Thomas Tempest yeoman and Jane his wife for £45 two closes in Bro'ton called "Great Croft" and "Dangflattends", of 8 1/2 acres abutting on the W. on a road between Bro'ton and Yellison, which descended to Jane from Henry Mitchell (Bro'ton No. 150, 151, 156 & 159). Thomas Tempest had owed Sir Stephen various sums for arrears of rent of Boggards' Close &c. (Acct Bk No. 3). In February 1668-9, he bought of John son of Anthony Lund for £170 a messuage, barn &c. the Great Croft on the N. side of Micklebeck, and the Little Croft on the S. side of the same water in Bro'ton (Bro'​ton No. 160).

The 1 February 1669-70, Sir Stephen, being at Barnbow, conveyed to Sir Francis Hungate of Saxton Bt. & Gabriel Layton of Barroby, the manors of Bro'ton, Burnsall and Thorpe &c. for the levying of a fine (No. 163 & 164), and after the fine of Recovery (16 May 1670) (No. 168) viz: 30 November 1670, he enfeoffed Sir Francis Hungate, Thomas Gascoigne (his brother-in-law), William Hammond of Scarthingwell and Thomas Berneye of Dalbancke of the same to hold for uses; viz: the mansion house called Broughton Hall with various closes, the mill &c. for himself and wife Anne for their lives and male issue; for default to the use of Stephen Tempest son and heir of his brother Thomas and male heirs; the farms he bought of Lund, Thomas Tempest and Hanson with certain other closes in Bro'ton, the corn-mill of Burnsall, and the manors of Bro'ton, Burnsall and Thorpe, to be held to him for life, and in failure of his male issue, to his said nephew Stephen Tempest, charged with an annuity of £40 a year for the same Stephen's father, Thomas. Power to raise £1500 on the property was reserved by Sir Stephen. (No. 169).
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In April 1670, Thomas Tempest (of Eshton), signed a bond for £1800 to pay him £900, which in October follow​ing was acknowledged (No. 167). In June 1670, Sir Ste​phen gave £10 for the half year's rent for Earby school, also in November and each half year till his death; the last payment 8 June, 1672 being "by Sir Stephen's appoint​ment" Acct Bks Nos. 5 & 6).

He resided at Barnbow, chiefly, as Bro’ton Hall was much damaged during the war. He went to Bro’ton each year for hunting and shooting, staying with his brother Thomas at the Little Hall and afterwards (possibly after its restoration), at the Great Hall, paying his sister-in-law for his own and his servant's "entertainment". He did many repairs to the Hall.

The priests who appear to have acted as chaplains from 1654 were Mr Hesketh, Mr Blakey and Mr Urmeston, the latter being paid up to July 1673 (Acct Bks, Nos. 2 to 6).

Sir Stephen made his will 13 April 1671, leaving many legacies to relations and friends, with £200 to be spent on his funeral expenses. The £1500, named in the settlement of November 1670 was to be raised and the leg​acies paid out of it; the residue, with his goods, cattle, chattels, money, plate, jewels &c., he left to his wife Dame Anne Tempest who was sole executor. To his nephew and heir Stephen Tempest, he left as heirlooms, the long tables in the Hallstead at Bro'ton, the brewing leads and vessels in the Brewhouse of the said mansion house, and all livery cupboards etc: The will was proved at York by the widow Dame Anne Tempest, 30 March 1672 (Bro'ton No. 172).

He died at Barnbow 11 March 1671-2 (His nephew's Pocket Book, Box viij, Bund. ix). Buried in the Tem​pest choir, Bro'ton church 14 March 1671-2 the entry in
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the Register being "Stephen Tempest de Broughton, Vice-comes [sic] sepultus fuit". His burial is also entered in the Barwick-in-Elmet Register as taking place at Broughton-in-Craven 14 March (Par: Reg:). O.S.P
Sir Stephen Tempest (510) married Anne (511), eldest daughter of Sir Thomas Gascoigne of Barnbow, co. York, Bart: of Nova Scotia, by his wife Anne, daughter of John Symeon (or Symonds) of Baldwins Brightwell co. Oxen Esq: (Dugdale's Visita: of Yorks, sub Tempest and Gascoigne, Wotton’s Baronetage 1741, vol. iv, p.337, and Foley's Records S.J. vol. iv, p.606, Simeon Ped:). She was over 21 years of age when she married Stephen Tempest at Barwick-in-Elmet, the parish of Barnbow, 8 March 1653-4 (Par: Reg:).

In the preceeding December, Mr Tempest paid £2:10:0 for a "dymond ring", and in March 1653-4, the Steward, George Fell,enters the payment of £4:5:0, for an “embrothered cloth and fornetur” (for a saddle) for my Mrss" besides other items for her (Acct Bk No. 2). In May 1655, her husband settled a jointure on her, her fortune probably being the £560 which the Trustees paid him (Bro'​ton No. 133). She was returned as a Recusant with her husband at Barwick in 1664 & 1665 (Surtees Soc: vol. xl, pp.119 & 140). She was sole executor to her husband's will of April 1671, by which she was left his plate, jewels, cattle, chattels, personal estate and furniture, except livery cupboards, bedsteads, brewing vessels, the long tables in the Hallstead at Bro'ton and the Spitts. She proved the will at York 30 March 1672 (Bro'​ton No. 172 & Y.P.C.).

In July 1674, she brought an action against her brother-in-law, Thomas Tempest and his son Stephen, de​claring they had unjustly entered on some of her late husband's lands and received the rents, claiming to be
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his heirs at law, or by a deed of settlement, but possi​bly it was a friendly suit to determine title (Chanc: B, & A, before 1714, Whittington, 480 & 113). 
In February 1676-7, she sued Mary Roote, Robert Bolron and others the servants to her sister Isabel Errington for £400, left her by Isabel's will Dame Anne Tempest having been away in London when her sister died 31 March 1676 (Ibid: 128). At the same term (Hilary 28 Charles ii), she sued William Eamondson, son and exec​utor of John Eamondson of Scarcroft, for a debt of £150, which John owed her on a bond signed at Leeds 22 October 1674 (Bro'ton No. 178).

In December 1678, she was accused by Cap: Thomas Heber (a neighbour) of harbouring Popish Recusants at Bro'ton (Surtees Soc. Vol. xl, p.232 et seq.), and in October 1679 the "Informer" Robert Bolron (her late sister's dishonest servant) accused her of being, with her father Sir Thomas Gascoigne, a party to a plot to shoot the king (Bolron's Narrative 1680, p.18) and of promising £150 towards the establishment of a nunnery at Dolbanke (near Markington) (Ibid. p.27). She was apprehended, but allowed out on bail (p.36). She was committed to the Gatehouse, York, by order of the coun​cil 3 March 1679-80 (Luttrell's Brief Hist: Relation 1678 &c., vol. 1, p.37). Laurence Mowbray, another "Informer", who had been footman in Sir Thomas Gascoigne's service, but had been discharged for theft of money and jewels from Dame Tempest (Surtees Soc: vol. xl, p.244 note) but who, in his evidence describes himself as "an ingen​ous attendant", accused Dame Tempest of trying to con​vert him to the Catholic faith (Mowbray's Narrative 1680, pp.12 & 13) and of having plotted with her father and others at Barnbow at Michaelmas 1676, to kill the king and set fire to London and York (Ibid: p.16).
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The 17 March 1679-80, Dame Tempest, Thomas Twing (the martyr priest), Mary Pressick and others, were arraigned at York Assizes for high treason, but objecting to many of the jury, the case was put off till the next Assizes,

The 24 July 1680, Dame Anne Tempest, and Mr Charles Ingleby (a lawyer), came to their trial and were acquit​ted (Luttrell's Brief Hist: Relations 1673-1740, vol. 1, pp.38 and 51). In Reresby's Memoirs, he notes the trial 24 July of Lady Tempest, Mrs Presset, Ingleby and Thweng, at York, "for high treason, as being concerned in the Popish Plot" and "that they were acquitted in spite of the efforts of the prevailing judge" (Surtees Soc. vol.xl, p. 235, & Foley’s Records S.J. vol v, p.753 &c). In December 1679, she released to Ste​phen Tempest a security for £400, on condition of receiving an equally good one (Bro'ton No. 186), and in April 1683, she surrendered to him the manors of Bro’ton Thorpe, and Burnsall, with certain messuages, and land in Broughton, with a penalty of £10,000 if he failed to secure her jointure (No. 193). A Recovery of the Es​tates was suffered in May 1683 (No. 195).

The 11 June, 35 Charles ii (1683), £60 a year was settled on her for life, in part recompense of join​ture out of Broughton Hall and its demesne lands, and £900 was secured to be paid to her executors on her death (No. 196). Judging by the Stewards accounts for 1672 and balanced April 1673, Dame Anne Tempest appears to have received £131:16:3 a year as her thirds out of the Bro'ton estate, Stephen Tempest's share being £418:11:3 (Acct Bk No. 6). Early in 1682 she was anxious to join the Community of the Cambrai House O.S.B. at Paris where her sister Katherine was Prioress, and after a six months trial returned to England to sell her jointure in which she succeeded, to Stephen Tempest (Bro'ton No. 196), so that the proceeds might
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pass to the House (Hist: of St Mary's Convent York, 1887, p.16). She did not complete her arrangements before her death.

Her will is dated 4 September 1684 in which she leaves legacies to the Gascoigne family and to "cousin Philip Simons," money to the poor of Barnbow, Bro'ton town and Bro'ton parish. Her executors were Sir Miles
Stapleton Bart. and Thomas Gascoigne (her brother) who proved it in London, 3 February 1692-3 (Bro'ton No.200 and P.C.C.).

She died at Barnbow, and was buried at Barwick-in-Elmet, 11 Septem: 1684 (Par: Reg:). 
The 10 October 1685, her executors, Sir Miles Stapleton and Thomas Gascoigne, with her trustees, Francis Foljambe and John Lee Esqrs surrendered and released to Stephen Tempest Esq. the manors of Broughton &c. they having received the £900 charged for her, out of his estates by the deed of 11 June 1683, and of all dower and jointure due to her up to her death (Bro'ton No. 201 & 203).

Although her husband Sir Stephen had desired her to leave all the moneys he bequeathed to her back to his nephew and heir, she never repaid a farthing, but ex​tracted the last half-penny she could out of the impov​erished estates and left every item of plate, jewellery &c. to her own family. This, it is said, she did be​cause Stephen Tempest the heir declined to marry her niece Eleanor (or Helen) Appleby (Note by Stephen, the son of this Stephen Tempest in Note Book, Box viij, Bundle ix).

ii. Thomas Tempest (512) see below XXXVIII.

iii. William Tempest (514) 2nd son died beyond the seas (Dugdale's Visita: of Yorks 1665). He probably died while at school (E.B.T.). He is not named in his
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father's will 1650, so was, no doubt, dead by then (Bro'ton No. 124) O.S.P
iv. Mary (515), 1st daughter died young.

v. Catherine (516), second daughter died young.

vi. Katherine (517), sixth daughter died young (Dugdale's Visita: of Yorks 1665).

vii. Elizabeth (518), third daughter a nun (Dugdale's Visita:). The 30 March 1640, her father settled an annuity of £30 on her for life out of his Roundhay estates (Roy: Compo: Pap: (1) G. 110, p.915). The 17 May 1650, her father paid £7:10:0 to "my ladie Midleton for the use of Msse Elizabeth" (Acct Bk No. 2). The 24 March 1650-1, her trustees, John Perkins of Beenoun co. Berks, and Charles Kemble of London, petitioned the Sequestrators for the payment of this annuity (Roy: Compo: Pa: G. 110, p.915). In February 1650-1 £4 was paid to "Mr Treasurer for the claims of herself and sister Mary being brought before the Commissioners and £1 for Counsel's fee (Acct Bk No. 2).

Born 1620, she entered the 3rd order of St Francis at Nieuport in Flanders, 20 November 1639, in her 20th year, Professed 29 June 1640, taking the names of Elizabeth Juniper in Religion. She died 24 February, 1670-1 and was buried in the cloisters of Princenhoff Bruges (Inf: Abbess of Franciscan Convent, Taunton, 1908).

viij. Mary (519), 4th daughter a nun (Dugdale's Visita:). Born 1622, she entered the order of St Benedict at Campbrai, 31 August 1638, aged 16, and took the name of Euphrasia in Religion; professed 1640 (Inf: 
Dna. Bene​dicta O.S.B. of Stanbrook Abbey, 1908, from Archives).

The 30 March 1640, her father settled £30 a year on her for life, out of Woodhall Carr, part of his Roundhay estate (Roy: Compo: Pap. (1) G. 88, p. 119).
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In March 1649-50, her father paid Mr Nicholas Gascoigne £7:10:0 for her use (Acct Bk No. 2).

In April 1651 her trustees Sir Thomas Gascoigne and William Middleton Esq: petition the Committee of Seques​tration for the payment of her rent charge (Roy: Compo: Pap: G. 88, p.1119). Sir Stephen Tempest, her brother, left her £50 in his will 1671 (Y.P.C.).

She died 14 February 1689-90 and was buried in the Nun's Cemetery at Cambrai, in the 3rd row on the right hand side (Inf: Dame Benedicta O.S.B. 1908).

ix. Frances, (520), 5th daughter (Dugdale's Visita:). She was left pieces of house linen and his watch by her father October 1650 (Bro'ton No. 124). She married about November 1653 Thomas Aslaby of South Dalton Esq: (Dugdale's Visita:). The 26 November 1653, her brother Stephen Tempest paid "Mrs Aslaby" £14 and June 1654, £12:10:0 is entered as paid for Mrs Aslaby's annuity, the same charge being constantly entered in the steward's accts (Acct Bk No. 2). Sir Stephen Tempest left £100 between her and her children with rings to "my sister and Mrs Aslaby", in 1671 (Bro'ton No. 172). Dame Anne Tempest also left Mr and Mrs Aslaby rings September 1684 (No. 200). By Thomas Aslaby (bapt. at Norton 13 October 1633) she had 4 sons and 1 daughter all baptized at South Dalton (Harl: Soc: vol. xvi, p.4 note).

x. Anne (521), 7th daughter (Dugdale's Visita). Her father left her 2 cows and some house linen in his will Octo​ber 1650 (Bro'ton No. 124). She married before April 1650 to (Acct Bk No. 2), Richard Grymshawe of Clayton-le-Moore, co. Lanc: Esq: and had one daughter Susan aged 6 years in March 1664 (Dugdale's Visita: of Lanc: sub Grymshawe of Clayton).

She had an annuity of £30 a year paid her by her brother Sir Stephen Tempest (Acct Bk No. 2). She and
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her daughter Susan were left l0s between them by Sir Stephen Tempest 1671 and she and her husband to have rings (Bro'ton No. 172). Her daughter Susan wed Ralph, son of Nicholas Shuttleworth of Clitheroe and died 1727 (Whittaker's Hist. of Whalley (1800) p.389).

Anne Grymshaw was buried in the chancel of Altham church 3 April 1684 and her husband (who had remarried) 26 February 1695-6 (Par: Reg:).

Stephen Tempest (464) married secondly Frances (463) (by whom he had no issue), "posthumous" daughter of Sir Cotton Gargrave of Nostell co. York knt. by his second wife Agnes, daughter of Sir Thomas Waterton of Walton knt (Additions to St George's Visita: of Yorks 1613, sub Gargrave and Dugdale's Visita: sub Tempest 1665). Licence for her to marry Stephen Tempest at Sandal Magna in 1629 (Paver's Marr: Lic: vol. xx, Yorks Arch: Journ., p.77). She was co-executor of her hus​band's will 29 October 1650 (Bro'ton No. 124). She must have been born before December 1587, as in 1588, her mother Dame Agnes Gargrave made oath that between Michaelmas and Christmas, 1587, Sir Cotton had made a deed of gift of goods to his five daughters by her, viz. Mary, Anne, Elizabeth, Priscilla and Frances. Sir Cotton died June 1588, so she cannot have been posthumous (Yorks Arch: Journ: vol. xj, p. 279).

She had a fortune of £1500 and 25 May 1652, petitioned the Commissioners for sequestration for the jointure due to her out of her late husband, Stephen Tempest's estates, an order being made July 1652 (Roy: Compo: Pap: (1) G. 122, p. 45). In October 1652, the Bro'ton steward notes, Recd of Mr Thomas Tempest for my Msse part of her rent due to the State at Michaelmas last £8:10:0, showing she farmed part of the estate from the Commonwealth.

In April 1655, Fell paid to Mr Malham - "the rent due to my oulde Mistresse at Ladyday" £24, the same being paid until
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1658. In June 1660, only £12 is entered and the same in March and June 1661, when no further payment appears. She probably died the middle of the year 1661. In April 1663, Mr Urmeston the chaplain was given 5s "for my oulde Mres, evidently for Masses (Acct Bk No. 2).

XXXVIII. Thomas Tempest (512) Esquire, 3rd son (Dugdale's Visita: of Yorks 1665), born about 1625. By deed dated 26 October 1650, his father Stephen Tempest, being seized of an estate in fee simple of the manor of Roundhay &c. in the parishes of Thorner and Whitchurch, demised the same to his second son Thomas Tempest for 5000 years, saddled with cer​tain charges (Roy: Compo: Pap: (1) G. 122, p.115). His father also in his will 29 October 1650, left him as "second surviving son", all the tables, bedstocks, and household goods now stand​ing in the manor house or barns of Roundhay Grande (Bro'ton No. 124).

Owing to his father's delinquency, the manor of Roundhay had been sequestered since 1644, and not fully compounded for by October 1650, so in February 1651-2 Thomas Tempest petitioned as "of Roundhay gent.," that as his father had de​vised the property to him, but charged with various legacies, that the sequestration Commissioners should make no contract with Lady Hansby, or others, and that he might have a lease of it for 7 years. The endorsement replies that “if he bid highest, he may become tenant” (Roy: Compo: Pap: G. 122, p.31).

The 23 June, 1651 Sir Arthur Ingram knt and William Middelton Esq: award that Stephen Tempest shall make a full estate of all his lands in Roundhay to Thomas Tempest his brother, and heirs male, with reversion to himself. Thomas is to pay all the debts charged in the land (except £600 for two of his sisters which Stephen will pay) and he is to account for any over plus above the payment of his annuity of £40 a year (Bro'ton No. 124a). The debts were their
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356.

father's (Chanc: B. & A., before 1714, Bridges 32). He evi​dently had only procured a lease of Roundhay for a year from the Sequestrators, as in May 1652, he was asking to be heard and an abatement to be made (Roy: Compo: Pap: G. 122, p.44), and the 12 May 1652, one Smithson was ordered to be admitted tenant of Roundhay (late the possession of Stephen Tempest deceased) as the highest bidder at £350 per annum (Ibid. p.41). Thomas Tempest had farmed it at £140 per annum for 1651, and had paid £112: 6: 7, and then prayed to be relieved of the £28:13:5 [sic] arrears (p.11). He probably married about this date (E.B.T.).

In September 1652, the Sequestration Commissioners of Yorkshire wrote to those in London, to know whether Mr Thomas Tempest might have his charges borne in the action he was prepared to take to prove his father's title to Roundhay, though many of his evidences had been by order of the Court of Requests of 31 January 1633-4, deposited in that Court (Roy: Compo: Pap: G. 91, p.177).

In June 1653, he presented his petition that as the manor and lands of Roundhay, demised to him by his father, 26 October 1650 had been surveyed by the Commissioners, that he might be admitted to Compound (G. 122, p.15). This may have failed, as the 16 September 1653, the Trustees for the sale of Forfeited Estates, contracted with William Lowther, gent., of Yorkshire, for the sale of the manor of Roundhay &c., parcel of the estates of Stephen Tempest Esq: deceased, and having paid the first moiety of the purchase money, it was ordered November 7 that Lowther might enter the premises (G. 122, p. 5). In February 1653-4 and again in April 1654, Thomas Tem​pest begs for the discharge of the £28:13:5 on his rent for 1651 of the Commissioners (G.122, pp.11 & 9). The sale was not perhaps complete by April 1654, as the manorial Court was held at Roundhay Grange that day for Thomas Tempest (Mr Sagar, Musgraves deeds, Book No. 20, p.71).
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William Lowther left the property to his nephew, Sir John Lowther, who in July 1688 sold it to John Savile of Methley Esq (Thoresby Soc: Miscell: Part III, p.242). The property was said to be worth £500 a year, which "Thomas Tempest sold to the Saviles" [sic] Tempest Ped: by Beckwith 1777, Bro’ton Lib:).

In October 1656 he witnessed at Skipton the "Answer" of Stephen Tempest of Gargrave in the suit of Richard Tempest (Chanc: B. & A. before 1714, Bridges 395, No. 23d). In June 1657, as "Thomas Tempest of Spenathorne gent." he sued the re​presentatives of Richard Sherburne of Higham co. Lanc: for the return of a bond for £50 from his father Stephen Tempest, and one of his own for £500 dated 22 October 1654, to Henry Lathum. He declared that Robert Sherburn, Thomas Wilkinson, Henry Lathum and Arthur Crowder, claiming to be executors of Richard Sherburn, conspired with his elder brother Stephen Tempest, so as to entitle the latter, Stephen Tempest, to prosecute him on a bond he had entered on, as security for the payment of their father's debts out of Roundhay, when in 1654 his brother Stephen had turned over the manor of Roundhay to him (Chanc: B. & A. before 1714, Bridges 32).

In June 1660, it was admitted by Robert Sherburn, that in January 1654-5, Thomas Tempest had paid £450 of the £500 to Lathum, but retained £45:16:0, declaring he had already paid  the other £50 to one Evan Trigg for his father's bond of May 1639 to Richard Sherburn (Ibid. Bridges 564).

In 1661, he and his wife Anne, being at Spennithorn, filed a bill in Chancery against the executors of his wife's uncle John Plumpton for the £500 and arrears, which her grandfather Sir Edward Plumpton of Plumpton knt had settled out of his manor of Uslett, on Anne her mother on her marriage with Henry Scrope 3 December 1633 (9 Charles j) and of which John Plumpton had been trustee, Mrs Anne Scrope dying in December 1650, her only child Anne (married to
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Thomas Tempest) having proved the will (Chanc: B. & A. before 1714, Whittington, 63).

The case reappears March, 14 Charles II 1662, when Chris​topher Townley one of the defendants admitted the claim at £733:16:10 (Ibid: Bridges 422). They admitted having received £93 towards the debt 27 March 1665 (Ibid: Bridges 52, No. 88), and the 11 May 1666 obtained a decree for raising £1587 out of the manors of Watterton and "Woolfparke" co. Lincoln for the payment of their claim in full (Ibid. 52, No. 87).


He seems to have rented some land of his brother Sir Stephen and resided in the Little Hall (anciently Marsden Place). Here Sir Stephen appears to have stayed when he paid his yearly visits to Bro'ton, the first entry for the "diet" of Sir Stephen and his friends to Mrs Tempest being in July 1664 (Acct Bk No. 2).

In November 1670, Sir Stephen besides paying for seven hearths at the Great and Little Hall, Bro'ton, paid for "2 hearths for his brother at the Great Hall", showing Thomas had then moved to that house (Ibid. No. 5). The 30 November 1670, Sir Stephen Tempest settled an annuity of £40 a year out of the Broughton estates on his brother Thomas, to take effect on Sir Stephen's death (Bro'ton No. 169). His son, on succeeding to the property allowed him £50 a year more, the first payment being 10 April 1675 the day after Stephen came of age (Acct Bk No. 7). The rent charge of £40 only is named in his son's marriage settlements of 1687 (Bro'ton No. 208).

In 1683, Thomas Tempest was reported to be living and in good health and receiving his rent charge (Bro'ton No. 191). In August 1691, he is returned as a Recusant at Broughton (Non​conformist Reg: p.160).

He died 20 June, and "Old Mr Thomas Tempest Esq:" was buried in the Tempest choir in Bro'ton church 24 June 1697 (Par: Reg:). A mortuary of ten shillings was paid to the vicar of Bro'ton "for ye ould Master", December 1697 (Acct
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Bk No. 18).

Thomas Tempest (512) married Anne (513), daughter and sole heir of Henry Scrope of Danby, co. York, Esquire, by his second wife Anne, daughter of Sir Edward Plumpton of Plumpton knt (Dugdale's Visita: of Yorks, sub Tempest & Scrope, also Chanc: B. & A. before 1714, Whittington No. 63). Her father died in 1642 and in 1644 her mother Anne Scrope, widow, pet​itioned for her thirds out of her late husband's sequestered estates, stating she had no other substance on which to main​tain herself and her one daughter (Roy: Compo: Pap: (1) G.166, pp.45, 46 & 51).

The 27 October 1654, administration of the goods of Anne Scrope of Spofford, widow was granted to her only daughter Anne Tempest alias Scroope, now wife of Thomas Tempest (P.C.C.). Wed at . . . 1653. Her eldest son Stephen born April 1654.

By this marriage the estates of Thomas Scrope Esq: at Coleby &c. co. Lincoln, passed in 1806 to Stephen Tempest of Bro'ton, her great, great grandson, as heir at law of this Thomas Scrope of Coleby and Cockerington "ex parte paterna" being lineal descendant and heir at law of John Scrope of Spennithorne the lineal ancestor of said Thomas Scrope (Coleby Title, Notes on the Linc: Visita: of 1634, sub Scrope &c.).

As executor of her mother, she joined 1661 in a suit to recover her mother's fortune from the executors of her uncle John Plumpton (Chanc: B. & A. before 1714, Whittington No. 63). She had a jointure of £40 a year settled on her at her son's marriage June 1687 (Bro'ton No. 208). She died 18 March 1691-​2 (Elizabeth Tempest's Missal Box viii, Bund. x).

Thomas Tempest (512) and Anne (513) had issue –
[Broughton sheets IV & V]
i.  Stephen Tempest (522) see below XXXIX.

ii. Robert Tempest (524) second son (Dugdale's Visita: of Yorks 1665). Born about 1661. Named in the will of his uncle Sir Stephen Tempest April 1671 (Bro'ton
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No. 172), but, being dead, not in his brother's marriage Settlements (No. 208). Robert Tempest was buried in Bro'ton church 18 November 1680 (Par: Reg:). He was aged 19 years when he died ("Garter" Wood's Tempest Pedi​gree Coll: of Arms). O.S.P
iii. Thomas Tempest (525), 3rd son (Dugdale's Visita: of Yorks 1665). Born about 1663, he is named in his uncle Sir Stephen Tempest's will April 1671 (Bro'ton No. 172). He had £30 a year settled on him for life in his bro​ther's marriage settlements 1687 (No. 208). He was abroad November 1685 and still there May 1686 (Acct Bk No. 10). He died S.P. in 1689 ("Garter" Wood's Tempest Ped: Coll: of Arms) O.S.P
iv. Richard Tempest (526) 4th son (Dugdale's Visita: of Yorks 1665). Born 1664, aged 48 the 7 February 1712-13 (“Garter” Wood's Tempest Ped: Coll: of Arms). Named in the will of his uncle Sir Stephen Tempest April 1671 (Bro'ton No. 172), and in the entail on his brother's marriage June 1687, having £30 a year settled on him for life (No. 208).

In November 1693, he witnessed an agreement between his brother Stephen and the freeholders of Gargrave for making Inger pool in Butterhaw Pasture (Gargrave No. 7). He lived a good deal at Broughton, managing some of his brother's affairs relating to the Stanford Trust at Richmond co. York 1697 to 1709 (Acct Bks Nos 15 to 33 and Stanford Trust Papers).

From 1695 his brother allowed him £10 a year beyond his annuity of £30 (Acct Bks Nos. 15 to 33). He became secretary to Thomas 8th Duke of Norfolk and witnessed the Duke's signature in Paris, 16 September 1715, to the appointment of John Antis as "Garter" king at Arms (Ballard MSS. (Bodl: Lib: Ox:), vol. xvij, fol. 47). He
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often executed commissions for his relations at Bro'ton when in Paris and carried money and parcels to his nieces at the Convent at Ghent (Acct Bk No. 33).


He married in .... Margaret Green of . . . and had one daughter Mary who died an infant (Beckwith's Tempest Ped: 1777). He died in 1729 (Ibid:).

His widow survived him and was left a ring worth 2 guineas by Stephen Tempest of Bro'ton January 1733-4 (Bro'ton No. 243). She remarried before April 1742 to . . . Morcelli, when the two guineas for the ring left her by Stephen Tempest were paid by his son and executor Stephen "to Aunt Morcelli" (Acct Bk No. 36). O.S.P
v.  John Tempest (527) born 1668. Named in the will of his uncle Sir Stephen Tempest April 1671 (Bro'ton No. 172). He died aged 13 ("Garter" Wood's Tempest Ped: Coll: of Arms). "Mr John Tempest of Broughton" was buried in Bro'ton church 15 April 1681 (Par: Reg:). Foley con​fuses him with John Hardesty S.J. (Records vol. vij, pt. 2, p.766). O.S.P
vi. Mary (528) lst daughter (Dugdale's Visita: of Yorks 1665). Named in her uncle Sir Stephen Tempest's will 1671, being unmarried (Bro'ton No. 172). She wed first William Hargraves of Carleton in Craven gent. who died . . . 
, by whom she had Elizabeth, who inherited land in Carleton from her father worth £60 a year and wed in 1696, Christopher Trappes, gent., brother of Francis Trappes of Nidd Esq: (Carleton deeds No. 7 &c.). Mary married secondly about 1680 to William Hardesty of Nor​wood near Otley and by him had 5 children. She with her daughter Trappes and her 5 Hardisty children are named in Stephen Tempest's will 1733-4 (Bro'ton No. 243). The son John Hardisty born 1681, became a Jesuit at Watten September 1699, professed 1717, and died 1752 (Foley's Records S.J, vol. vij, p.2, p.766).
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In 1714, Stephen Tempest sent £30 to Mr Coxon for him (Acct Bk, No. 33). Thomas Hardisty born 1686 professed a monk O.S.B. at Lambspring 1703 died September 1761 (Snow's Necrology of England Bened: p.113). In 1716, Stephen Tempest sent £40 to him (Acct Bk, No. 33). The other son William Hardisty living May 1744; a daughter who wed . . . Hodgson and had a daughter Elizabeth living at Selby April 1742; and Anne who wed . . . Guy, to whom Stephen Tempest left £8 a year by codicil January 1733-4 (Acct Bk, No. 36, and Bro'ton, No. 243). In December 1748 this annuity of £8 a year was named as "to a poor relation" (Bro'ton No. 259). Bond 1 October 1698, from William Hardisty of Norwood gent. to Stephen Tempest Esq: that he will give good security for the £120 Tempest proposes to give Hardisty's children, Mary, Anne and William Hardisty (Bro'ton Box iv, Bdle 7).

vii. Katherine (529) second daughter (Dugdale's Visita: of Yorks 1665). Named in her uncle Sir Stephen Tempest's will 1671, being unmarried (Bro'ton No. 172). She wed about 1689, Stephen Anderton, younger son of Christopher Anderton, of Lostock, co. Lanc: Esq: They were living at Hardhill near Clitheroe in August 1704, when their son John Anderton entered Lambspring Abbey in his 14th year (Abstract of Lostock Title p.253, Bro'ton Lib: . . .).

The 25 December 1703 his uncle Stephen Tempest paid Mr Burnet the Bro'ton chaplain £5:10:0 for John Ander​ton's diet and also in June 1704 (Acct Bks, Nos. 24 and 25). He was professed a monk O.S.B. at Lambspring as Dom. Michael 9 October 1709 and ordained priest 1716. In December 1716 Stephen Tempest of Bro'ton sent £40 to George Fairfax "for nephew John Anderton" at Lambspring (Acct Bk, No. 33). He perverted to the Protes​tant church in 1720 so as to claim the Lostock estates
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but failed to obtain them. He was made curate of Pendle church 1721 (Abstract of Lostock Title, p.255, &c.). Katherine and Stephen Anderton resided at West Bradford near Waddington co. York. She was buried 29 December 1713 and Stephen Anderton 4 March 1710-11 (Waddington Par: Reg:).

viii, ix, x. Anne (530) and Susan (531) both born after 1665 and died young (Beckwith's Tempest Ped: 1777), and Mary (532) who died young ("Garter" Wood's Tempest Ped: Coll: of Arms). Query? if either was the daughter of Thomas Tempest buried at Bro'ton 18 March 1669-70. 

[Broughton sheet V]
XXXIX. STEPHEN TEMPEST (522) of Broughton-in-Craven Esquire, born 9 April 1654 (M.I, Bro'ton church). His education was probably undertaken by his uncle Sir Stephen Tempest, as in December 1667, the sum of £15:13:0, was paid at Burnley "for Mr Stephen's table and other things", and in February following, Sir Stephen paid Mr Parker of Extwisle (in Burnley) £2:16:6 for things for "young Mr Stephen". He was at Barnbow at Christmas 1667 (Acct Bk, no. 3). Sir Stephen Tempest made him his heir, entailing the manors of Broughton, Thorpe and Burnsall and the rest of his estates, upon him by deed of 3 November 1670 (Bro'ton No. 169), and in his will of April 1671, Sir Stephen bequeathed to him his second best sword and sword belt, his seal ring, various horses, the long tables in the Hallstead of the manor house, called Broughton Hall, the brewing leads, and vessels in the brewhouse of the said mansion house, and all livery cupboards and bedsteads, with the spits and great pots in the said manor house to be as heirlooms (Bro'ton No. 172). Sir Stephen further desired his wife Dame Anne, to make his nephew Stephen heir to all the money he left her, but Stephen refusing to marry her niece Eleanor Appleby, she disregarded her husband's injunctions and left everything to her own relations (Note by Stephen's son in Pocket Book, No. 1, Box viij, Bund. ix).

364.

He appears to have been in Ireland in 1674 Mrs Tempest borrowing £3 from the Steward "to fetch him home from Liverpool when he came out of Ireland" (Acct Bk, No. 7). In July of that year (1674) Dame Anne, widow and executrix of Sir Stephen Tempest brought an action against Stephen and his father Thomas Tempest, declaring they had wrongfully retained certain rents out of Bro'ton. Stephen's defence was by Rob​ert Tempest his guardian, denying the accusations, he being under age (Chanc: B. & A. before 1714, Whittington 113).

In 1674 his share of the Broughton rents, after deduct​ing jointures, annuities and other charges was £290 (Acct Bk, No. 7). He was residing with his father and mother at Bro'ton in 1678, paying one shilling a day for "the diet" of himself and a man. In June 1679 he paid a Poll tax of £1 for himself, and 1s for Mr Robert his man, and 6s. 8d for respite of Hom​age and Court at Skipton Castle (Acct Bk, No. 8). In 1679 he was implicated in the accusations made by Bolron and Mowbray against Sir Thomas Gascoigne and Dame Anne Tempest, Bolron declaring that Mr Stephen Tempest had promised £50 towards the Dolbank nunnery (Bolron's "Narrative" 1680, p.27). Mowbray affirmed that Stephen Tempest was cognizant of the (so called) plot to kill the king, being with other assembled at Barnbow in September 1676 (Mowbray's "Narrative" 1680, pp. 19, 20, & 23). An order for his arrest was issued but in February 1679-80 he was still at large (Bolron's "Narrative" p.36). He had been bound over with two sureties in £200 to appear before the Court, and came up at the General Session at Leeds 17 July 31 Charles ij (1679) no doubt after his arrest; but by an error in the writ his pledges, Robert Rob​erts and John Bragges were discharged from the penalty of their bonds 22 February 1680-1 (Bro'ton No. 189).

By Inquest held at York Castle 3 May 1680 (32 Charles ij) he was declared to be a Recusant and his lands seised into the King's hands as such at £66:13:4 for the year, two parts thereof
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of the same being in the hands of Thomas Gascoigne, William Hamond and Thomas Burney (Bro’ton, No. 191). Stephen Tem​pest was tried at York, on the accusations of Bolron and Mowbray, in March 1681-2, along with Mr Thomas Gascoigne and Mr Yorke, but found "not guilty" though "Judge Gregory behaved very scurvily against them" (10 Rep: Hist. MSS. p.iv, Throckmorton's MSS, p. 176, and Luttrell's "Brief Historical Re​lations" 1678 to 1740, vol. 1, p.173 &c.). The 11 Jun. 1681-2 his steward paid him £12:17:6 at York, and on March 10 another £10 "when he was released" besides sending clothes &c. to him when "in prison", and £58 in April 1682 when "he went to York", probably to pay for his defence (Acct Bk No. 9).

Dame Anne Tempest being anxious to sell her jointure preparatory to joining the Benedictines Nuns at Cambray (St Mary's Convent at York, p.16), released in December 1679, to Stephen Tempest a security for £400 on condition to receiving equally good (Bro'ton No. 186) and the 25 April 1683 conveyed to him the manors of Broughton, Burnsall and Thorpe, the house and lands her husband had bought of Thomas Tempest with various closes &c. in Bro'ton on which her jointure was charged, on certain conditions (No. 193). Recovery of the same was suffered in May, 35 Charles ij (Nos. 194 & 195), and the 11 June 1683 (35 Charles ij) Stephen Tempest conveyed to her trustees the capital messuage of Bro'ton called Broughton Hall, and various closes of land to pay her £60 a year "in part recompense of her jointure" for life and £900 on her death (No. 196).

In August 1683, he received a Quietus as a Recusant on two parts of the manor of Broughton, and one messuage called Lower Hall, 60 acres of land, 60 of meadow, and 60 of pasture in Bro'ton, which two parts are worth £66:13:4 a year, as found by inquest at York 3 May 32 Charles ij (No. 197).

In April 1684, he mortgaged "Hall Close", "Smallows" &c. for £400 to Mrs Dorothy Eyston, no  doubt to pay Dame Tempest
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the sum for the release of part of her jointure (No. 198). Dame Tempest dying 11 September 1684, he was obliged further to mortgage his estates, so as to raise the £900 he was to pay her executors for the relief from her jointure and 24 September 1685, he borrowed £1500 from Mrs Elizabeth Messenger of Fountains Hall (No. 202). The executors of Dame Anne Tem​pest gave him a receipt for the £900 September 22 1685 (No. 201), her trustees releasing the Bro'ton estates to him the 10 October of the same year, having received all moneys due to her in jointure &c. (No. 203). The business was tran​sacted at Richmond co. York (Acct Bk, No. 10).

In November 1685, he broke his collar bone, paying 10s to have it set (Ibid:). His income for 1685, after the annuities had been paid appears to have been £630 (Ibid:). In February 1685-6, he discharged the mortgage of £400 on "Hall close" &c. to Dorothy Eyston (Bro'ton No. 206). He married 16 June 1687 (His note on cover of Acct Bk, No. 34). The settlements are dated the same day (16 June 1687) by which the family estates are entailed on him and his heirs male by Elizabeth, daughter of Richard Fermor, in failure on his father Thomas Tempest for life, and then on his brothers Thomas and Richard in tail male, and for default on Richard Tempest of Shipley the elder and Richard Tempest of Shipley his son, the younger (Bro'ton No. 208).

In December 1687, he discharged the mortgage of £1500 to Elizabeth Messenger, probably out of his wife's portion (No. 209). In May 1688, he bought of Anthony Clough the moiety of Beancroft, Scealgarth, Broadlands, Kirkgates and Parson Hill &c. in Bro'ton, and the house thereon (No. 212). King James sent him a Commission signed at Whitehall 27 November 1688, appointing him Captain of a Troop of horse in his service (Original vol: of Commissions, Licences &c. 17th cent., Bro'ton Lib. K.6.). He and his wife were ardent sup​porters of James II and had evidently been to the meeting at York and heard of the king's flight, but was arrested on his
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way home, as in December 1688, Lords Fairax and Danby sign a pass for him at Leeds to permit him to go from the city of York to his house at Broughton and to remain free from Milit​ary disturbance there.

A letter of the same date (18 December) was also sent to "the Gentlemen of the Guard" at Otley where he was de​tained, to release him (Ibid:). By a Commission dated at Dublin Castle 9 June 1689, signed by James II, he was appoin​ted Colonel of a Regiment of Horse (Ibid.), which he raised "and though his Regiment for good reasons" (the king's vacil​lation) "never took the Field, yet it was compleat in num​ber and well armed and horsed, all by his own interest, or at his own proper charge" (His son's letter 1739, Bro'ton Lib: K. 6). This Commission, with ones to Lord Molyneux, Charles Townley of Townley, Thomas Tyldesley, Sir Thomas Gascoigne &c. was brought over in June 1689 by John Lunt and delivered to Mr Tempest by Edmund Threlfall of Goosner (14 Rep: Hist: MSS, pt iv, Kenyon MSS, pp.293, 294). The Account Books are missing for the years 1687 to June 1690 (E.B.T. 1908). In January 1689-90, he let 11 acres of land in "Broadlands" &c. for 7 years to Elias Nutter of York for £7 a year (Bro'ton No. 330 (1)).

The 24 March 1689-90, he demised for £90 to William Wiglesworth senior a farm of 34 acres and house in Bro'ton for 21 years at 21s. a year, besides various days working and leading of coals, suit at Court and mill &c. and the planting and caring for of 6 handsome young trees of oak, ash or elm yearly on the premises (Bro'ton Leases No. 8). In all his leases he stipulated for a certain number of trees to be planted yearly on the land, reserved all royalties and free warren, mulcture at mill &c. and in several a hound or spaniel was to be reared for him or 10s. a year paid (Ibid. Nos 7, 9, 10, 23).

In May 1690 "Mr. Dodsworth a papist" gave evidence that one Coll. Tempest in Yorkshire was an officer “under Colonel
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Molyneux” (Jacobite Trials, Chetham Soc: vol: xxviij, p.xxv), and that he had often been with Colonel Tempest Lord Moly​neux &c. (Lutrell's Brief Hist: Relations" vol. 3, p.42), and the 30 May 1690 Proclamation was issued ordering Tildesley, Molyneux, Tempest, Townley and other disaffected persons to the present Government, to forthwith render themselves before some of the King's Justices (Diary of John Hervey 1st Earl of Bristol (1894), p.9).

In June 1690, he bought for £31:10:0 a dwelling-house, barn and croft of William Clough in Bro'ton (Bro'ton No. 214). In 1690 he bought some cattle gates in Thorpe, but being a Papist, the purchase was made through his steward George Wig​lesworth (Burnsall No» 37 & 39).

In January 1690-1, he paid £2:5:0 for his "paull (Poll tax) he being doubly taxed as a Catholic", and also for his two children (Acct Bk, No. 12), and the 16 March 1670-1 he paid £6:17:4 "the first quarterly payment of a sesse to the King" William iij (Ibid.) He was reported as a Papist residing at Bro’ton at the Leeds Assizes in August 1691, in obedience to the orders that all Papists should take the oaths, and that they were to be disarmed and all their horses above the value of £5 to be seized (Turner's Nonconformist Reg: p. 160). He evidently evaded the seizure of his horses by lending them to various tenants (Acct Bk, No. 12 &c.). As a Colonel of Horse, he was sent a set of Commissions dated 20 June 1692 and signed by James II at St Germains for the raising of a Regiment, blank commissions for the officers of 8 troops re​maining to this day at Broughton Hall (Vol: of Commissions dc. Lib: K. 6), no regiment having this time been raised.

In August 1692, the steward paid £3:4:0 "for my Mr and Mrss and their son’s paull ye second payment" (Acct Bk, No. 13). In September 1693, he compounded with the vicar of Bro'ton, Elise Nutter, to pay £4:10:0 a year for the tithes due to him on his demesne lands as long as Nutter remained vicar, Colonel Tem‑
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pest at the same time giving him a lease for 21 years of "Mill Dam Head", "Kiln garth", and "Ugh day's work" at £3:10:0 yearly (Bro'ton No. 330 (2) & (3)).

Stephen Tempest continued to keep up a correspondence with the exiled court and the 18 November 1693 he, with William Standish of Standish, Ralph Widdrington, Charles Townley, Simon Scroope, Thomas Tyldesley, John Parker, H. Smithson, John Gerlington and William Hungate sign a letter addressed to King James, assuring him of the readiness of their plans and preparations to support him, and that they have taken care that "no armes shall be wanting, so that now We look upon Ourselves to have so far perfected the whole affaire that we shall not be surprised in Our duty whenever Your Majesty expects our Performance". They also "pray that it may be suddenly within Your Majesty's Power to make an ex​periment of Our loyalty" (Standish MSS, Letters, Envel: No. 1).

The 30 November 1693 the various owners of the stinted pasture in Gargrave called "Butterhow", agreed with Stephen Tempest that he might, "at his own cost raise a bank of earth and stone &c. in the bottom of the enclosure on the East side, which may extend itself about 45 paces into "Butterhow" and the other end about 50 paces into Stephen Tempest's pasture called "Ingbar", so as to dam up the water which made the pasture wet. The consenting owners were to have a suitable drinking place for their cattle arranged (Gargrave No. 7). The pond thus formed was called "Ingber pool" and was a mile in circumference and well stocked with fish and wild fowl carefully preserved.

In 1732 Colonel Tempest made a note stating that the land he had submerged was "mostly boggy and full of springs" (Acct Bk, No. 35). It was drained off about 184. [?] by Sir Charles Robert Tempest Baronet (E.B.T.).

In April 1694, Elizabeth Clough, widow of Robert Clough, released to Stephen Tempest esq. all title to a messuage in Bro'ton with the closes Broadlands, Farrfield, Kirkgate, Seal Garth,
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and Parson Hill, which her grandson Anthony Clough had sold him in 1688 (Bro'ton No. 217). The purchase of these closes was not completed till 1707 when Colonel Tempest finished paying the £528:7:7 to Clough's various creditors (No. 225). Half an acre of land in Farrfield had been bought by him in January 1691-2 of Elizabeth and John Lofthouse for £11 (No. 216).

In June 1694 he was in danger of arrest, as he was one of those against whom John Lunt informed as having received 1689 from king James (14 Rep: Hist: MSS, pt iv, Kenyon MSS, pp.294 & 369). The same month the Poll tax for himself and his wife was £3:6:0 for the first quarterly payment, making £13:4:0 a year (Acct Bks, Nos 14 & 15). Besides this, there was the king's tax of £9:7:11 for Bro'ton and 18s for Burnsall (£41:3:8 a year) and his share, £5, for the maintenance of a "Lighthorseman" (Ibid. & No. 16). In August 1694 he placed a new wier above Inger Bridge (Acct Bk, No. 15). James Stanford of Clayton le Dale by his will 20 November 1694 appointed Stephen Tempest, and his heirs, trustees of his property and left Colonel Tempest various vestments &c. (one of which is still at Bro'ton Hall) and plate, the Sanc​tuary Lamp, and a pair of Candlesticks with the Stanford arms thereon remain 1908 (Stanford Trust Paprs Bro'ton).


In 1697 he built the Bridge over the Bro'ton Great Beck, of one hewn arch which strides 12 yards, for cart and carr​iage "on the highway in front of the Hall, towards the expense of which he had no assistance of assessement from the free​holders of Bro'ton or elsewhere, only £10 from the Session, though the Bridge cost £40 and more" (Bro'ton No. 330 (11a) and Acct Bk, No. 18). The same year 1697, he put new win​dows into the Great Chamber and end chamber and ceiled three sides of the latter (Acct Bk, No. 18).

In June 1700, he leased his lead mine on Elbolton in Thorpe West Pasture for 21 years, reserving all other royalties, at the rent of 1/9 of all the ore raised (Burnsall No.
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40). The 9 July 1705, he had a license dated at the Council Chamber, Windsor, to permit him though "a papist" to keep "8 horses for coach and husbandry, 3 saddle horses and 3 breeding mares and their colts" and they are not to be seized as horses belonging to Papists or reputed Papists till fur​ther orders, provided he gives security before a justice of the Peace, that the horses shall be forth coming if required (Vol. of Commissions &c. Bro'ton Lib: K. 6).

The 22 October 1705, Stephen Tempest made an agreement with his kinswoman Mrs Elizabeth South, the widow of John South, Esq: and only daughter and heir of Richard Tempest of Bracewell, deceased, that they will together endeavour to recover a certain estate in Bracewell and Waddowe &c. worth about £800 a year which was formerly the inheritance of the said Richard Tempest, and which now belongs either to Eliza​beth South or to Stephen Tempest, as heirs of the said Richard Tempest. It was also agreed that should the estate be reco​vered by the title of either, the other should share the property. The costs were also to be divided (Bro'ton No. 333 A.).

The 22 April 1708, Reginald Heber, Henry Currer and other Justices signed a Pass for Mr Stephen Tempest to go to London on urgent business to get some accounts passed before a Master in Chancery, being executor to one Mr James Stan​ford, over whose affairs there was a Chancery Suit, but he was to return home as soon as the affairs named would permit (vol: of Commissions &c. Bro'ton Lib: K.6). In 1709, he bought several cattlegates in "Butterhaw" (Gargrave, Nos 8 to 11).


In April 1710, George Wiglesworth, his Steward, paid £2 "for bringing his wife into the town", an old fine belonging to the manor and kept up till 1751 (Acct Bks, No. 31 & 37). The 14 August 1714, Stephen Tempest obtained another pass signed by Magistrates to permit him to go to London on the
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affairs of the late Mr Middelton of Stockeld whose executor he was, and afterwards to proceed to Richmond (co. York) to settle some of the Stanford Trust affairs. This license was not given, until he had stated the number of his horses above the value of £5, and what arms he possessed, he promising to produce them if required. He was to return to Bro'ton as soon as possible (Vol: of Commissions &c. Lib: K. 6).

Early in 1715, Elias Nutter, vicar of Bro’ton (who had a lease from Colonel Tempest of various land from September 1693) ploughed up the piece called "Ugh days work" lying in the midst of the Glebe (the site of the present Vicarage) and removed the land marks, when on Stephen Tempest objecting, the matter was brought before the Patrons of the living &c. and arbitrators selected, Reginald Heber of Marton Esq: for Tempest, and William Drake of Barnoldswick Esqr for the vicar and patrons, who the 16 May 1715 ordered Nutter to replace the stone land marks on Tempest's "Ugh days work" and to make a proper fence between Tinnow and Church lane. The Vicar objecting to the award, appealed to the Archbishop of York, but the decision being confirmed, he submitted 20 October 1716 (Bro'ton No. 330 (8)). Though Colonel Tempest made no attempt to join the rising cf 1715, yet as a Papist, he had to obtain a certificate 20 November 1715 from Mr Currer, a Justice of the Peace that “though a Catholic, he was not to be disturbed”, having given sufficient sureties to surrender himself upon 12 hours notice, this certificate was countersigned by Ambrose Pudsey another J.P. 4 December 1715 (Vol: of Commissions &c. Lib: K. 6), and paid £11:9:0 to "Sqr Pudsay" for ye Light horse (Acct Bk, No. 33).

In October 1717, he let his coal mine on Thorpe Fell for 7 years at a rent of one penny for every horse load of coal raised (Burnsall No. 42). The 15 April 1718 Edward Parker, William Hawkesworth, and other Justices sign a license for him to travel to London on chancery suit business between
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himself and Mark Riddell in the Stanford Trust affairs and that a servant might accompany him, but Colonel Tempest was bound over to return home as soon as possible (vol. of Com​missions &c. Lib: K. 6).

In 1720, he released the manor of Hunton (mortgaged in 1687 to James Stanford) to Mark Riddell, the money being paid (N.R.Y. Records vol. ix, p.196 &c.). The 8 February 1720-1 Stephen Tempest gave a lease of waste land in Thorpe, at a nominal rent, on which to build a "free school" (Burnsall No. 43). In 1722, he and all Catholics were much dis​turbed by the resolution in Parliament, owing to the late rising, against them, and that not only, "£1,000,000 was to be raised on the real and personal property of Papists", but that infants not having the full use of reason "were declared Recusants because their parents were Papists" (Letter from Stephen Tempest, 28 November 1722, to Sir Marma: constable, bound in volume of "Penal Law Book" at Everingham Park, 1905). Letters and advice on the subject (Bro'ton No. 330 (13)). According to a list sent by Mr Currer 2 September 1723, he was assessed at £72:6:7 1/4 and his son at £40:19:4 3/4 in Bro'ton, £5:12:0 in Burnsall, 3s. 2 1/2d in Gargrave, 9s:8 1/2d in Skipton and 33:2 1/2d in Thornton (Vol. of Commissions &c. Lib. K.6), but the 8 October he paid for himself and his son "for the first payment of ye half years tax on R. Catholics; £51:12:6 for Bro'ton, 1s:7 1/2d for Thornton; £2:16:3 1/2 for Burnsall and 4s. 10 1/2d "for the Skipton house", and the same for the last half 25 March 1724, with 9s. 1 3/4d. for Gargrave or £109:19:8 3/4 for the whole (Acct Bk, No. 33). In December 1723, he paid ls. 4 1/4d the "first payment laid on Papists for not taking oathes" (Ibid). In 1724 he and Mr Henry Currer wound up their accounts over a lead mine they had worked since 1722, a failure (Ibid.). He continued paying £8 a year for the light horse and army rating till 1723 (Ibid).
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In 1726, he employed Edward Beckwith to make a survey of the lordship of Bro'ton for which he paid 13 guineas, Robert Grimston the steward assisting. The map on parch​ment remains at Bro'ton Hall 1908 (Acct Bk, No. 34). In 1727, Colonel Tempest gave up farming most of the demesne lands, making the two farms "Smallows" and "Coppy" building farm houses on each 1729, and a barn on sandhill 1728, of stone got on Crook rise (Box II, Bund: ix, Leases Nos. 34 and 35, and Acct Bk, No. 33).

In 1731, John Hewitt, vicar of Bro'ton, a drunken and disreputable man, showed much spite against Colonel Tempest, declaring that as a Papist "he should keep neither gun nor horse" and tried to stir up the tenants against him (Bro'ton No. 330 (9d)).

From 1731 to 1734, he had a lawsuit with some of the freeholders of Burnsall and Thorpe as to their obligation of grinding their corn at his manorial mill of Burnsall and won his case (Burnsall No. 58). On account of Mr Hewitt's agitations, Stephen Tempest Esq: and Elizabeth his wife were summoned 17 October 1733 "to attend at Wakefield church to answer a presentment for wholly absenting themselves from their Parish Church and resorting to no place of Religious worship allowed by the law" (Vol: of Commissions &c. Lib: K. 6). The 2 October 1733, 2s was paid, "to the Paritor for our Summons" i.e. for serving them, and in January following 15s 8d to "Mr Shaw for appearing at Wakefield Cornition upon a summons to go to church" (Acct Bk No. 34). The chaplains at Broughton Hall during his life were Mr Urmston up to July 1673, Thomas Burnet S.J. being there in July 1694 until his death in September 1727. He received £6 a year and lived in the house; various items for the chapel being bought during the period. John Fleetwood S.J. followed, his first payment being May 1728 for three months. He was followed by Mr .... Darrel who arrived 13 March 1733, and left at
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Whitsuntide 1739; Peter Davis S.J. coming 8 September 1739 and being there when Stephen Tempest died (Acct Bks, Nos. 34 15 &c.).

He and his son were devoted to their trees and besides the clauses in the leases as to setting saplings amongst other plantings, in February 1718 set the Elm in the centre of the village (vide Map 1726), bought at York for a bushel of acorns; in 1720 planted oaks in the North East End of the grove; 1722 elms in the Grove and Green; 1723, a row of beeches “in the Paddock next the tythe barn” (the last one died 1907), and oaks in the Grove; 1724, a row of elmes west of the old Bridge "cut down by Act of Parliament"; 1725, limes between the Hall and (old) vicarage (now site of West Lodge) and "Danclet" (Dancliff) wood, the old trees being cut down; in 1726, 100 oaks seven years old set in the Grove amongst the ash &c. A list of the planting is entered in his Account Book (No. 35). No planting was done in 1739 being the year of the great frost.

He made several improvements to the house, laid on water in leaden pipes from the moor to the house. In 1726, he built the garden walls and made the canal garden, summer houses &c. and a flight of steps from the Court to the Canal garden (Ibid.). His fish ponds burst before 1733, the river Aire being "first stocked with pike from Mr Tempest's fish ponds at Bro'ton breaking into the River" (Gent's Ripon p....).

His will is dated 25 January 1733-4, with Codicils of directions for his funeral, monument etc. To be buried in his "dear mother's grave". It was proved by his son at York 18 August 1742 (Bro'ton No. 243). He died 10 April 1742 aged 88 and was buried in the Tempest choir in Bro'ton church (M.I. & Par: Reg:). At his funeral 40 flambeaux of wax were used and 4 escutcheons. The coffin cost 25s and shroud 3s (Acct Bk, No. 36).

A portrait of him at Bro'ton Hall, 1908, in cuirass,
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and lace collar and long fair hair.

Stephen Tempest (522) married Elizabeth (523), third daughter of Richard Fermor of Tusmore co. Oxon Esq. by his wife Frances eldest daughter of Sir Basil Brooke of Madeley co, Salop knt (Bro'ton No. 208, M.I. Bro'ton Ch: Minutes of the De Scales Peerage Case, Ped. 1, &c.). She was born 13 December 1666 (Codicil 2, to her husband's will, Bro'ton No. 243). She was married 16 June 1687 (Note in Acct Bk No. 34), and her marriage settlements signed the same day before the ceremony. She had a fortune of £3,500, and a jointure of £400 was settled upon her (Bro'ton No. 208). It was through this marriage and subsequent co-heirship, that the Tempests of Broughton became coheirs to the Barony of de Scales, which her great, great grandson Sir Charles Robert Tenpest of Bro'ton Baronet claimed in 1857, on which claim he spent large sums to prove his title, but died before the peerage was called out of abeyance (De Scales Peerage Minutes, Letters, &c.).

A letter, dated 2 August 1689, addressed to her at Broughton near Skipton, by F.T. (probably Dom. F. Austine Tempest O.S.B. stationed at Gilling castle), giving an account of King James's landing in Scotland and success was intercepted by Government as orders had been given that all Papists were to be carefully watched (xi Rep: Hist: MSS, pt vii, Duke of Leeds MSS, p.36 & 37).
She is named in the wills of her sister Frances Fermor 1712 and of her brother Richard Fermor 1727 (De Scales Peer​age Min: No. 229 & 226). She appears to have been a capable woman keeping the accounts for her husband and writing a good hand (Acct Bk No. 33, 1711 to 1730).

She died 29 December 1738, aged 73, and was buried in the Tempest choir of Bro'ton church 1 January 1738-9 (M.I & Par: Reg:). She left £60 to be given amongst the poor and priests and several small legacies. Her hatchment
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came from York and cost £2:3:8. In March 1742-3 her son paid £8:16:0 for a marble monument to her memory in Bro'ton Church (Acct Bk No. 36). There is a portrait of her at Bro'ton said to be by Sir P. Lely, in blue and brown dress, pearl necklace and earings, 1908.

Stephen (522) and Elizabeth (523) had issue -

i. Stephen Tempest (533) see below XL, p. 389
ii. John Tempest (535) second son born at Broughton 16 June 1694 at 3 a.m.: godparents "coz Middelton and sister Malley Fermor (afterwards Mrs Maire). He was confirmed July 1696 (Acct Bk No. 34). The 11 April 1696, George Wiglesworth, the steward, pays my sister Betsy "£2 in part for norsing Mr John", and in April 1697 "£3 more in full" for the same (Acct Bk Nos. 16 & 17). He was evidently sent abroad in April 1706, when he had 1s:6d "for pocket money". (No. 26).

He was educated at St Omer's and entered the Soc​iety of Jesus at Watten, 7 September 1712, professing the four vows 26 February 1730 at Constantinople (Foley's Records S.J., vol. v, p.553). On his brother's marriage in 1714, £20 a year was settled on him for life (Bro'ton No. 220). Money was sent  him by his parents through his uncle Richard Tempest in 1716 and 1717. In August 1718 £3 was sent by Mr Coxon (Fr Thomas S.J.), and in July 1721 by Mr Bur​net the chaplain £5. His annuity was paid him half yearly up to November 1727, in December of which year he was in London (Acct Bk No. 33).

His father left him £5 for mourning and a ring in his will of January 1733-4 (Bro'ton No. 243).

He travelled through Greece and the Holy Land, as guide and confessor to Lady Gerard, and wrote interesting letters there and in Jerusalem, showing
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he had a thorough knowledge of the Greek and Latin classics, so much so that it was intended by Alexander Lesley to have published them, had he not died. It was while on his travels he took his four vows (Foley's Records, Whitaker's Hist: of Craven, and Nicholls Literary Hist: of the 18 Cent: vol. 1, p..).

On his return to England he became chaplain to Rob​ert 8th Lord Petre at Thorndon co. Essex, where he died 22 February 1736-7, Lord Petre erecting a monument to his memory in West Thorndon church (Foley's Records S.J. vol. v, p.554 &c). O.S.P.

iii. Charles Tempest (536), 4th son born at Bro'ton, 19 April 1699. Godparents Mr Charles Townley and Lady Charleton (Acct Bk, no. 34). The 12 June 1699, "John Walton the collector of the Act of Births and Burials" was paid £1:2:0, "for the birth of Mr Charles" and the 17 April 1700, Betsy Wiglesworth is given £4:8:0 for "norsing Mr Charles for 6 weeks" (No. 20). He was edu​cated at St Omers, probably going there in May 1713, when nine guineas were disbursed by his brother Stephen "for Charles' journey".

In December 1714 his pension was paid up to July 1715. The 24 July Mr Conan received £21 "for Charles's pocket money" and in August 1718 £21 was sent to him for his "journey and pocket" (No. 33). On his brother Ste​phen's marriage £20 a year was settled on him for life in 1714 (Bro'ton No. 226).

In December 1724, his father sent him £14 his annuity was paid half yearly (Acct Bk No. 34 &c.). He entered the Society of Jesus at Watten 7 September 1724, being already a priest, having been chaplain at Clytha in 1720. He was made spiritual coadjutor to the society the 2 February 1735 (Foley's Records S.J., Vol. v, pp. 720 & 891). His father in his will January 1733-4 left
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him £5 and a guinea for a ring. These sums were paid him April 1742 (Bro'ton No. 243 and Acct Bk No. 36).

His will dated 2 September 1751, at Lyde, in the parish of Pipe, co. Hereford, in which he names no re​lations (Will at Stonyhurst Coll:). He died at Chiswick 28 July 1768 (Foley's Records S.J., Vol. v, p.720). O.S.P
iv. Richard Tempest (537), born at Broughton prematurely 19 April 1700, and died in a few hours, but was bap​tized. Fifth son (Acct Bk No. 34). O.S.P.

v. Thomas Tempest (538), third son, born at Bro'ton, 11 August 1697, godparents, Sir Thomas Gascoigne and Mrs Ingleby (Acct Bk No. 34, Note by his father). The 31 December 1697, the "nors" was paid 50s for nursing Mr Thomas half a year, and 50s more in September 1698 (Acct Bks No. 18 & 19). He was educated at Lambspring Abbey. The 20 July 1713, Mr Howard being paid £16 for "Thomas's table", and in July 1714 £15 for his "pension". This school may have been in York as in August 1715, he "returned to York" but was at Lamspring of which his kinsman (Austine Francis Tempest) was abbot by February 1715-16, as £13:15:6 was paid to Mr George Fairfax for "pension and clothes for Tommy due to Lambspring" (No. 33).

He had an annuity of £30 settled on him at his bro​ther's marriage in 1714 (Bro'ton No. 226). The 25 March 1719, £5 was paid to "Tommy" for his ladyday "rent" or annuity (Acct Bk No. 33).

He joined the French Army in Dillon's Reg: in 1723 (Certificate Box. xiv, Bundle 6). In June 1726 he was home, £14:1:0 was given "to equip him", £20 for his pocket &c. (Acct Bk No. 33). The 27 June 1728 as Lieut: in Dillons Reg: he was "reforme" (half pay) and put on full pay (remis [?] en fried) the 20 September 1734.
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Captain "reforme" 26 August 1738. He fought in the Campaigns in Germany 1733 to 1735, in Flanders 1742, and in the Lower Rhine 1743 with his Regt, Dillons Irish Regt, and retired from the French army with a pen- sion of 600liv 28 March 1744 and “place avec appointe​ments a la suite de la ville de St Omer” (Extracts from the "Dossier et aux metricules du Regt de Dillon", Paris, Box xiv, Bundle 6 (2)).

In July 1738, his father sent him £50 to Paris, possi​bly to pay for his step in the Regiment. At Christmas 1740 his allowance was four years in arrears, but he was paid in full in April 1742 (Acct Bk No. 37). The 4 February 1746-7 Catherine, eldest daughter of Mr George Barnewell of Braganstown "of the family" de milord Kingsland, Dansle Comte de Meathe au voyaume d'Irlanda, et de Dame Marie Anne Lambert fille du Chivalier Jacques Lambert, Cauton en Craven" &c., in consideration of the good service he has rendered her and for the love she bears him, gives to Thomas son of Stephen Tempest of Bro'ton near Skipton &c. "cy devant capitaine au regi​ment de Dillon Irlandois, de present a la suite de la Place de Cette ville de Ste Omer" all her goods and chattels (Original Box xiv, 60).

He married about this date? The 20 June 1753, the Marshal de Coigne gives a certificate (counter signed by Marshal Lally with whom Captain Tempest had served in 1735) that Mons Thomas Tempest has served the king of France "avec distinction, et approbation de Ses Su​perieurs l'espace de trente annees dans le Regr de Dillon" &c. (Original Box xiv, 6 (1)).

The 26 April 1755 Lord Dillon applied for a pension of 800liv payable at Montreuil for Thomas Tempest "Capitaine reforme" whose eyesight has suffered so much, he can hardly move in his room, and there is
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no remedy for the misfortune. The 28 May the minister grants Tempest a "pension de retraite de 600 livres" (Dossier Box xiv, 6 (2)).
He died at St Omers 12 February 1763 (Ibid.). His grandson states he died a Colonel in the French Service March 31 1763, both apparently errors (Pedigree Box viij, 12, p.39).

Thomas Tempest (538) married Mary (539) younger daugh​ter of Colonel George Barnewall of Braganstone, (and heiress) (Ped: Box. xviij, 12), by his wife, Mary Anne, daughter of Sir James Lambert of St Clements in London, of the family of Lambert of Calton-in-Craven by his wife Anne Louchet, which Mary Anne in 1680 abjured the Protestant religion at Rouen (Certif: Box. xiv, 6(4)). Mrs Tempest was dead before May 1763.

Thomas Tempest (538) and Mary (539) had a son -

1. Joseph Thomas Marie Tempest (543), born at St Omer's, 1 April 1747, and baptized the same day in the parish church of St Denis (Certificate Box xiv, Bund: 6 (5)). After the death of Captain Tempest, Madam de Tessé took his orphan son under her protection and in May 1763 begged the minister, de Choiseul, for the continuance of half his late father's pension. The 16 August 1763, M. de Chois​eul replied to the Duchesse de Grammont, who, with the Comte de Damas, and Archbishop of Narbonne had also petitioned that the king had ordered a "gratification" of 250 livres to the orphan, which was to be paid immediately (Extracts from Dossier concerning Captain Tempest, Box xiv, 6 (2)).

The 13 August 1763, the Brief granting this gratification annuelle of 250liv to Joseph Thomas Marie Tempest was signed "in consideration of the services rendered by his father Thomas Tempest
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formerly in Dillon's Regiment and this pension which he received in advance was paid up to 1 August 1779.

The 1 July 1779 Louis xvi signed at Versailles a confirmation of this pension, the first payment under the new brief to be made in March 1780 (Cer​tificate Box xiv, 6 (5)). He became a Captain in the French service (Ped: Box viii, 12, p.39). When the Irish Brigade was disbanded in 1791, he lost his employment and arrived in London in December 1792 whence he wrote to Stephen Tempest at Bro'ton his "cher cousin" asking if he would receive "un fugitif de France, chasse par les rebelles, oblige de me sauver en angleterre, ou sont mes seul paren​tes. J'ai tout perdue parceque les prussiens m'ont tout pris". He had been to Bro'ton early in Jan​uary 1792 (Letters 2 & 1, Box xiv, Bundle 6). He remained at Bro'ton as head quarters till March 1793 when Mr Tempest "advanced" him £50 "to take him to Ham in Westphalia to join the ex Princes" and £16:16:0 for cloaths &c (Acct Bk No. 39).

In 1794 when the Irish Brigade was enlisted by the English Government, he obtained a Commission dated 1 October 1794, as Captain Lieutenant and Captain in Lord Walsh de Serants Regiment (Last of the Irish Brigade by Mrs H. O'Connell, vol. ii, p.191). In August 1795, he was at Waterford, and at Ross in November. He went with his Regiment to the West Indies and died in Jamaica between February and May 1797 (Letters from F. Witham Box xv, Bund: 38).

Joseph Tempest (543) married Mary Frances (544), third daughter of Amable de Foefve, Lieutenant for the King of France in the town of Montmedy (Meuse) (Ped: Box viij, No. 12, p.39). She was probably dead
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before 1792 as her husband never names her in his letters. Joseph T. M. Tempest (543) and Mary Frances (544) had issue ‑

a. Henry Eugene Tempest (545), born at Montinedy in Meuse, France, 12 January 1782 (His note in Ped: vol: Box viij, No. 12, p.39). He was an Eleve at the Royal Military school in Paris (Letter ii, Bund: 6, Box xiv), and joined the French Army under Marshall Ney in 1798 (Let.43). It is not known when he first left the French service, possibly in 1803 when war was declared against England. In July 1808 he was in England with his first wife (F. Witham's Letters No. 46, Box xv, Bund: 39). She was his first wife Mary daugh​ter of Sabastian Voiturier, a cloth Manufacturer of Rouen and widow of Mr Sabbathier a planter in Demerara and had by her a daughter Henrietta Eugenie, born at Demerara 28 April 1807 (Ped: Box viij, No. 12, p.39).

Mr Witham described Henry Tempest in 1808 to Mr Tempest of Bro'ton as "like your son Stephen and Madame like a Dutch woman" (Letter Bund: 39). He was at Bro'ton August 1808 and made the notes to the Pedigree (Box viij, p.38 & 9). In November 1808, he writes that "my last property (at Montmedy) has been sold by Bonapart" (Letter 2, Bundle 6, Box xiv).

In February 1809 he says he had an offer of a Commission In the Horse Artillery (No. 5). He left for Demerara in September 1809 to re​cover more money from his wife's plantations. Up to January 1814 he had managed the planta‑
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ations "la Jeanette" and "L'heureuse Aventure", which he had to resign to his stepson Sabba​thier (No. 7). Hoping on the Restoration to regain "my father's property" he left Demerara 23 July 1814, the passage costing £42 and arr​ived in Liverpool 23 September in a helpless and deplorable state of health (No...).

In March 1815, he interviewed the Comte de Chatre and got a passport to France, with promise of employment in the French army (No. 11), which he appears to have obtained and "lost one horse near Bruxelles on the 18 June (No. 30). In September 1815, he was in Paris and asking for a troop of Gendarmerie, worth £300 a year being recommended by his superior officers and states he had followed his "king twice into exile" (No. 12).

In December 1815 he was hoping to recover a mortage of 30,000 franks from the Duc: d'Or​leans, and the houses at Montmedy and Lougnuy settled by his father's marriage (Nos 19 &c.). In December 1815, he is promised the Captaincy of Gendarmerie and to be "on the staff as I was at Lille" (No. 20).

In February 1816, he begged a place in the convent of St Denis for his daughter but only children of those holding the legion of Honor were eligible (26). The 12 March 1816, he was appointed Captain of the Staff of the city of Paris and the 4 June was made a knight of the Military order of St Louis (Nos. 29 & 37). In June 1816 he commanded a guard of 120 in the Champs Elysee at the Duc de Berry's wedding (38).
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The 8 January 1817, Louis xviii signed his nomination as a Captain from the day of my joining Marl. Ney 1798 (43). His first wife was dead by 1817, and he proposes a second marriage (48). The 24 March 1817, his daughter Hen​riette Eugene entered the Royal Convent of St Denis, Paris (47), Stephen Tempest paying her entrance fee of 650 francs, as her free nomina​tion did not commence for 3 or 4 months (53). He was a Captain of the Legion de la Mayenne, at Cherbourg from 1 April 1817 to 1818, command​ing the second Battalion of his Regiment (47-​54). In October 1818, he is at Laval having been 4 months in the Military Hospital at Bourbonne, on account of the old wounds in his legs, and is on half pay (56).

In July 1820, he was at Berne Bonne les Bains, Hte Marne, taking waters and baths. His daughter well and happy (60). By July 1823 he was back on full pay and stationed before Barcelona as captain of the xii Regi​ment of Light Infantry, 10 Division, 4 corps. His company at one sally took 83 prisoners, most of them "troops of the line" and received the thanks of his general and at Castellersol after the fight his name was put on the order of the day for bravery and steady conduct. His name again put on the orders of the day after the capture of the prisoners. He had musket balls through his great coat, cap and drawers "but not wounded". The Duc d'Angouleme of​fered him as a reward for his bravery a commis​sion in the Royal guards as captain, which he refused hoping for something better (61). He
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possibly obtained some employment and married about 1826. In April 1837, he writes from Entrevaux in Basses Alpes, saying he had been 15 months before "deprived of his office" and it would be 2 years before he could gain his full pension for 30 years service, and begs Mr Tempest to help him (62).

In May '38 he mentions his baby Elizabeth (63). In March 1839 he is still at Entrevaux and sends certificate to show he has been passed by a board at Marseilles and declared fit to serve again after 3 years half pay as a Captain of Infantry (64). In October 1839, he had left the army and on his way to Sisteron to become a clerk in the Stage Coach office, he fell and broke his thigh and wrote begging for help, enclosing doctors and Commanding officer's certificates (65 & 66) and names his wife and 5 pretty daughters (66).

He died before 19 April 1843, when his widow, signing herself "veuve de Tempest mee Tarsy" wrote to Sir Charles R. Tempest saying she is left with 5 young children and badly off at Sisteron (68-9). She was living in Marseilles up to January 1859, Sir Charles R. Tempest allowing her £20 a year (Letters No. 68 to 71, Bundle 6, Box xiv). O.S.P.M.

b. Charlotte (Lalotte) (546), unmarried August 1808 (Ped: Box viij, No. 12, p.39). In Septem​ber 1815, Henry Tempest writes "my sister has undertaken the charge of the two children of the Duc de Crussol A.d.C. to the Comte d'Ar​tois, and was living with the Duchess d'Har​court,the children's grandmother (Letter 13, Bund: 6, Box xiv).
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c. Henry Tempest (547), died an infant 1792 (Ped: Box viii, No. 12, p.39).

d. Gabrielle (548) second daughter. Married before August 1808 to Mr William Milian of Barsur Seine, France.

e. Alexandrine (549), unmarried in August 1808, living on the bounty of her friends (Ped: Box viii, No. 12, p.39). Query, she or her sister governess to the Duc: de Crussol's children to September 1815 (Letter 13, Box xiv, Bund: 6).

vi. Mary (540), born 8 March 1687-8, at 8. a.m. Godparents "coz Scroope and Aunt Fermor" confirmed July 1696 (Acct Bk, no. 34, note by her father). The 25 April 1701, £6 was paid by the steward to my Mr when Miss Mary went to London (No. 21), on her way to the Benedictine Convent at Ghent where she was professed 1710, taking the name of Placida, in Religion. At the Bishop's Visitation 1725, she was Procuratrix (or housekeeper), and in the 37th year of her age, and 16th of profession (De Scales Peerage Mints No. 184).

Each Xmas she was sent £5 by her parents. In 1726, the gift was taken by "Uncle Dick, with a petticoat for her" and Fanny in December 1731, this Richard Tempest left her and her sister Frances £2 each (Acct. Bks, No. 33 & 34). In January 1732-3, Stephen Tem​pest junior sends "my sister Mary at Gand" the money due for his two daughters pensions (No. 35), and again September 1733 (No. 34).

Her father left her £5 a year by his will January 1733-4 (Bro'ton No. 243). In June 1741 her brother Stephen Tempest paid her £14:4:0 for "my shirts". A New Year's gift was sent her in January 1741-2, but none after, though her sister Frances had, so she
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probably died in 1742 (Acct Bk No. 36).

She entered the noviciate of the Order of the Holy Sepulchre at the Faubourg d'Auroy, Paris, 30 April 1704 "agee de 16 ans" (New Hall Archives Examination Reg:), she having her first habit 15 May 1703 (Ibid.).

vii. Elizabeth (541), born 11 November 1690, at 9 a.m. Godparents Sir Michael Stappelton and Aunt Middelton (Acct Bk, No. 34, Note by her father). In April 1705, she went to the Benedictine Convent at Ghent, but was home by August 1710 (Nos. 25 & 31).

In August 1720, her father bought for £1000, an annuity of £100 for her for life from the Duke of Norfolk, but during her father's life she was only to receive £33 a year, but she and her maid were to be kept at Bro'ton, but on living away £50 a year (Bro'ton No. 230). She was left £10 by her uncle Richard Tempest in December 1729 (Acct Bk No. 33).

After her father's death in 1742, she went to live in York, and when she made her will 20 December 1763, was "of Lendall in the city of York spinster". She added two codicils to her will, one 9 May 1776 in which she left £20 to her maid Anne Darley "who has to lift me every time I move" and one, 10 July 1777, leaving a further £40 to her maid, who received £80 in all. She left £50 to her great nephew Stephen, son of Henry Tempest "to help to apprentice him" and various legacies to Stephen Walter Tempest's children, making him and his wife her executors (Bro'ton No. 280).

She died at York Sunday 27 July 1777, aged nearly 87, and was buried there. Before her death she had given Stephen Walter Tempest £1300 for which he paid her 4 1/2 per cent. (Acct Bk, no. 37).

viij. Frances (542), born 3 November 1692, at 8 p.m. Godparents, Mr Sheldon and sister Frank (Fermor) (Acct Bk,
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No. 34, note by her Father). The 17 November 1793, Betsy, sister to Geovge Wiglesworth the steward, re​ceived £5 for "norsing Miss Fraunces" (No. 14). In January 1706-7, her father gave her £4:6:0 evidently for outfit, as in May 1707 she went to school at Ghent (no. 27). She was professed at the Benedictine Convent at Ghent 1711, taking the name of Flavia in Religion. At the Bishop's Visitation of the convent 1735, she was second mistress of Novices and Chantress and was in the 33rd year of her age and 11th of profession (De Scales Peerage Minutes No. 184).

Her father sent her yearly at Christmas £5 from 1714 (Acct Bk No. 33), and left her the same a year in his will 23 January 1733-4 (Bro'ton No. 243). In June 1741, Stephen Tempest sends £164:5:6 "to Gant for my sisters and daughters to Christmas 1740, and May 1740", to my sister Frances for my daughter Mary, £23, and sent the £5 to her yearly up to 1749 (Acct Bks, Nos. 36 & 37).

She probably died about 1749 as no more money was sent her (E.B.T. 1908).

XL. STEPHEN TEMPEST (533) of Broughton-in-Craven, Esquire, born 14 October 1689, at 4 p.m.; godparents "father Tempest" (the Colonel) and "sister Fermor", confirmed July 1696 (Note by his father, Acct Bk, No. 34). The 6 June 1690, capitat​ion tax was paid for him and his sister; and in August 1690, the nurse received £5 "for norsing ye boy" (Acct Bk No. 12). The same month "a child's coat" was bought for him at York, while in 1694 "little master" had two pairs of gloves pur​chased and in November 1696, a new "riding coat" (Nos. 12, 15 & 17). In September 1709, the steward paid "my young master" £10 and in October 1709, he was keeping the estate accounts for his father (Nos. 30 & 31). His settlements before marriage are dated 27 January 1713-4 (Bro'ton No. 226). License for his marriage with Elizabeth Lawson, spinster, granted by
Stephen Tempest (533)
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Thomas Water, Archdeacon of Richmond 14 April 1714, to take place at Catherick (No. 227), the marriage taking place 23 April (Acct Bk, No. 35).

He had an allowance of £200 a year settled on him and went to reside in York 22 February 1714-15. From the accounts he carefully kept, it appears he was fond of music and played the bass viol: Many entries appear for fiddle strings &c and he subscribed to a "Music Club". He was also fond of racing attending meetings at Knaresboro, Harrogate, Richmond and York; to the latter race-meeting he subscribed yearly from 1717. He also bought many books, some of which remain in the library at Bro'ton Hall 1908.

In 1719 his household consisted of himself, his wife, his two daughters, 3 maids and a man servant (Acct Bks, Nos. 35 and 35a). In April 1723 he moved from the house he had rented of Mr Benson at £12 a year, to one in Micklegate rented of Mr Bawtree at £18 (Acct Bk, No. 35 &c.). In 1723, he had to pay £41:2:7 1/4 out of the land in Bro'ton and Thorn​ton, on which his £200 a year allowance was charged for the "tax laid on Papists" (Vol: of Commissions &c. Bro'ton Lib: K. 6). In 1726, he joined his father in commissioning Ed​ward Beckwith to make a plan of the lordship of Bro'ton from which the plan of the house and garden is traced (Original hung in Chapel passage, Bro'ton Hall 1908). After his wife's death in December 1732 he returned to Bro'ton to live with his parents (Acct Bks, Nos. 34 & 35).

In 1735, he bought from John Suries, a house and several closes in Bro'ton for £260 (Bro'ton Nos. 245 to 249). By deed 18 February 1738-9 (after his mother's death) his father Stephen  Tempest conveyed to him the manors of Bro'ton, Thorpe and Burnsall and all his other lands there and in Skipton, Gargrave and Thornton-in-Craven, in consideration of £200 a year for life, and annui​ties of £30 to his brother (young Stephen's) Thomas; £20 to his brother Charles and £5 each to his sisters Mary and Frances (Bro'ton No. 250).
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In March 1739-40, he paid Mr Peter Mercier (the French portrait painter) seven guineas for his portrait, which hangs in the saloon at Bro'ton 1908 (Acct Bk, No. 36). He proved his father's will at York 1742 in April, Having paid the legacies (Bro'ton No. 343, Acct Bk, No. 36). In 1743, he refurnished the chapel at Bro'ton Hall with blue cushions and in March 1744 with a new carpet (Acct Bk No. 36). In 1742, he bought "Turnber closes" and some cattlegates on Butterhaw (Gargrave, Nos. 16 & 17), and some more cattlegates in 1743 (Nos 19 & 20).

Early in 1744, he went to London with his son Stephen Walter "to divert ourselves for some time but unluckily meeting with his Majesty's proclamation to put the lawe in execution against the Papists, and commanding all Papists, or reputed ones to remove out of London and Westminster before 10 March (the proclamation was dated 25 February 1743-4) we found ourselves obliged to be obedient, and retire home" (Bro'ton No. 330 (10), Letter to the Hon. H. Legg. April 1744). He was residing in York April 1744; when being designated "a Popish Recusant and having to travel beyond the compass of five miles from York", he was obliged to take oath, before four justices of the Peace for the City, that it was necessary for him to travel to Broughton-in-Craven to collect his rents and attend to the affairs of his property there, as also to receive rents and give directions for the management of the estate of the late William Townley of Townley Esq: for whom he was a trustee. License was accordingly given him to go to Bro'ton from 7 April to the 15 May following. A renewal was granted by the same Justices 15 May to extend to 13 July 1744 (Vol: of Commissions &c. Bro'ton Lib: K. 6).

In February 1744-5, he paid Mr Shaw, as Proctor, the fine of £2:3:0, on being presented for not attending the Protestant Church (Acct Bk No. 36). In 1747, he altered the direction of the Bridle path at the end of the Grove,
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after viewing the ground by Commissioners (Bro'ton No. 157). The 11 November 1748, he gave a "true particular" of the value of his estates previous to the marriage of his son Stephen Walter, so that they might, being so obliged as a Papist, be registered; in which he states that the manor of Bro'ton, with its mansion house, outbuildings, gardens, orchards and between 20 and 30 acres of land planted with young trees mostly oaks, and so fenced round that no sort of goods can come in amongst them; several fish ponds, one (Ingber pool) above a mile in circumference, and an ancient custom of this manor, a sum not exceeding 40s is due from every inhabitant marrying a woman not belonging to it, in lieu of first night's lodging, as will appear by deed made in the reign of Richard II, with all Royalties and Court Baron, and profits thereto belonging set down on this occasion unvalued.

The rental of his farms &c. in Bro'ton was £985:9:0 1/2; in Skipton, £3:5:0; in Gargrave £131:15:8; and free rents in Burnsall £29:2:2 1/2, making a total of £1031:11:10 1/2, with only a fee rent of 14s. 3d out of the Bro'ton estate to the Bridge​water estate (Vol: of Commissions &c. Bro'ton Lib: K. 6), his larger farms letting at about 20s the acre (Leases No. 39 to 46).

In December 1748, he joined his son in a fine of Recovery of the Broughton estates for resettlement on this son's marr​iage but reserved to himself, "the Grove enclosed within a wall, being on the South side of Bro'ton beck and certain farms, worth £309 a year for himself, but he gave Stephen Walter his heir all the plate, linen and furniture in Bro'ton Hall (Bro'ton No. 258-262). He then ceased to reside per​manently at Bro'ton, paying £2 a week for himself, his ser​vant and horses, when he went there (Acct Bk No. 36).

In 1750 he bought of the heirs of John Appleby, a house and "Shortbutts closes" in Bro'ton  (Bro'ton Nos 243-266).
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In 1753-54, his son Stephen Walter had much trouble with the Vicar of Bro'ton, Edward Guy, when Mr Tempest noted down many points relating to the old Hall, manor, waste &c. for his son (No. 330 (11)). On the information of this parson Guy, he was summoned 26 June 1754 as a Papist to appear before two just​ices, William Bawden and Francis Yates, on July 2nd ensuing at Skipton to take the Oaths of Allegiance and Supremacy, to the king, and of abjuration of his Religion (Vol: of Commiss​ions &c. Bro'ton Lib: K. 6), which he certainly did not do (E.B.T.).

He was executor of the will of Peregrine Widdrington 1747 and of his widow Mary (also widow of Thomas 8th Duke of Norfolk) of Stonyhurst, who died September 1754 (Box xiv, Bundle 29). [See p. 395].

He writes the following on the inside of the cover of one of his Account Books - "The Room called The Hall was pulled down quite to the ground on both sides (i.e. N. & S.) and the small beer cellar, the ale cellar, and the wine cellar were vaulted with stone got off the moor above Yellisons, and that more height might be got in the small cellar, this Hall was of necessity to be flagged, there not being room to lye timber upon which to make a boarded floor, and I desire Posterity will take notice that if at any time hereafter it is attempted to be floored with boards, it is impossible to get room to do it without quite destroying the vault under it, part of which, especially some of the keystones, are made of limestones, which cannot be pared so as to admit of a boarded floor, without demolishing that fine long vault. The Ashler stone with which both projections at the end of this new Hall were builded, were brought from Embsey moor, being got there by leave of the Rt Honble Dorothy, Countess of Burlington, given to me (Acct Bk No. 35).

At the other end of the same book he writes - "Broughton Hall anciently stood where the two canals or fish ponds are at this time (see map 1726), and it was surrounded with a moat,
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supposed for defence, and it was removed to where it now stands by the first Sir Stephen Tempest in 1597". (Mr Tempest probably found a stone with the date on the part he pulled down, namely the porch, in 1755). And it was repaired and much improved by vaulting the cellars which were falling down, and saching all the windows in the front, and new laying the Hall and Drawing room floors by me Stephen Tempest in 1755 (Ibid.). See plan (Box xv, Bund: 32). The present Library was the drawing room, and the charming ceiling is evidently of this date. Owing to Mr Tempest doing the work out of his own pocket, the payments do not appear in the Account Books of the date which only contain his son's accounts (E.B.T.).

In April 1756, he bought of the coheirs of Christopher Trappes (by his wife Elizabeth Hargraves) for £650, their farm of Scarcliffe in Carleton (Carleton Nos 24 to 26), and in July 1760 purchased "Lickber" part of "Denber", and settled it on his grandson Roger Tempest (No. 27).

In 1764, he acquired "Banner Hill" (No. 29). Stephen Tempest wrote an excellent little book on the conduct of a man of the world entitled, RELIGIO LAICI which he published anonymously. The first Edition was printed by S. Crowder, Paternoster Row, London 1764 (8vo, 149 pages price 2s) and a second edition appeared in 1768, when a very favourable re​view of it appears in the "Gentleman's Magazine" (Gents Maga: vol. 34 (1768) p. 304, and copies of the book Bro'ton Lib: R. 5 & Q 3). The book is elaborated upon a letter he addressed to his son Stephen Walter Tempest about 1739, see the Letter (Stephen Tempest's Letter & Pedigrees, Bro'ton Lib: K. 6). Fearing that owing to his Religion, the births of his children would not be entered in the Registers of the parishes where they were born, he entered them in the Old Parish Church Bible (which his father bought in 1727 of Francis Wilkinson of Gulsall, church warden, for 5s) as also the births of his son Stephen Walter's seven eldest children
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(Bible in Box, Deed Room Cupboard 1908).

The Broughton Chapel Registers commenced in 1757 and are No. 54 of the Catholic Registers at Somerset House (Blue Book). He was as devoted to tree planting as was his father, putting in trees or moving ones every year. In 1735, he and his father planted the fence which parts "Crooks" and "Dancliff" with Dutch Elm and Limes, the latter remaining as a splendid row of trees, between the East and Grove Lodges; in 1740, clumps on Mickleber; 1742 oaks in Petty's wood (the village end of the land to Skinner ground); 1743 a clump of elm on Bro'ton field Hill; 1744 two oblique, avenues of Beech in Cowpasture, length​ening the avenues next year; 1746, hedgerow timber on the high road between Bro'ton and Pikehill and Bro'ton and Gargrave; 1747 oaks in the old lane leading to Yellison now taken into the wood where is a small fish pond (east end of Grove); 1758 Limes and Sycamores at the South West end of Carleton Lane Head house; 1761 "very small larch trees givem me by Mr Lister just before his death" on Brown Close Hill; 1768 the gill at Carle​ton lane head with 160 oaks "chiefly raised in Broughton field clumps" 4ft to 6ft high, there were some oaks growing there when [See p. 393] bought of Mr Toogood (bought 1754 for £1,140 (Carleton No. 20). He also planted clumps of trees on "Heber", Southfield, Heckcliff, Cottage Hill, Turnbesc; five clumps in "Denber" and one on Dancliff in 1751; &c.

In 1757 he transplanted many oaks and other trees into "the Wilderness", "Hall Grove", Upper Pasture, Moorber, Hall Green and Scalemire &c (Notes in Acct Bk No. 35, and Pocket Book No. 4, Box viij, Bund: ix).

He made his will 27 May 1757 leaving his son Stephen Wal​ter his sole executor, and his other son Henry Tempest "one shilling". By a codicil 16 January 1768, he gave directions as to the education of his son Henry's only child Stephen, and leaves Henry's widow the one shilling. The will was proved at York, 4 September 1771 (Bro'ton No. 271). He left directions
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that if he died away from Bro'ton his heart should be sent there, "in a leaden box, well salted", and be buried in Bro'​ton Church (Pocket Bk No. 4, Box viij, Bun: ix).

The chaplains at Bro'ton during his life were, Peter Davies S.J. who came in 1739 and left May 1754; several priests coming and going until 2 August 1756 when James Heatley (see p. 413) S.J. arrived, who remained the trusted friend of the family, till his death at Bro'ton Hall May 1782 (Acct Bks &c. and Stonyhurst Maga: vol. vj, Nos. xcij & iij).

Stephen Tempest died 12 August 1771 and was buried in the Tempest Choir, Bro'ton Church, where is a monument to his memory (Acct Bk No. ... & M.I.).

Stephen Tempest (533) married Elizabeth (534), second daughter of Sir Henry Lawson of Brough Hall, N.R. Yorks, Baro​net, by his wife Elizabeth, daughter of Robert Knightley of Off church, co. Warwick, Esq: (Lawson of Brough Pedigrees and note by her husband, Acct Bk No. 35). In her marriage license, 14 April 1714, she is set down as aged 21 years, so was born 1693 (Bro'ton No. 227). She had a fortune of £2000, of which her father paid Mr Tempest senior £1000 in December 1714 and £200 a year jointure was settled on her by deeds 26 and 27 January 1713-14 (Acct Bk No. 33, and Bro'ton No. 226).

She was joint executor of her mother Lady Lawson's will 12 March 1727-8, and proved it 12 April 1729 (Bro'ton No. 240).

There is a portrait of her at Brough Hall as a young girl with round cheeks and pleasant face, a copy was made of it 1895 and is at Bro'ton Hall. There is also a group Sir Henry Lawson and his son and evidently Elizabeth at Bro'ton (E.B.T. 1908).

She died in York (in Micklegate) the 19 December 1732. She left three guineas to Mr Tunstall and the same to Mr Pyatt, priests, and three guineas each to distribute amongst the poor. She had two doctors attending her at her last illness. Her funeral cost £22:7:0 and Busfield, the York

397.

silversmith, received six guineas for "8 gold rings for the Bearers" (Acct Bk No. 35). She was buried at the church of St Martin cum Gregory (the parish church of Micklegate) York, 21 December 1732, though the entry records "Mr Tempest's" buried (Par: Reg:).

Stephen Tempest (533) and Elizabeth (534) had issue –
[Broughton sheet VI]
i. Stephen Walter Tempest (550), see below XLI. p. 405

ii. Henry Tempest (552), born Thursday 21 July 1726, at 8. a.m., baptized the same day; Godparents, "unkle Maire of Lartington, and cousin Mary Moore, widow of John Moor of Kertlington"; he was confirmed, and had measles 1734, and small pox 1741 (Acct Bk No. 35, note by his father).

In October 1727 "Harry's nurse" was paid 5 guineas; he came home from nurse on Good Friday 1729. His education was commenced 8 October 1731 by Mrs Grimston (the steward's wife) who was paid 2s:6d for teaching him for one quarter, in June 1731-2 (Acct Bk, No. 35). He went to Mr Pighill's school in May 1738, a year's tuition and boarding costing £8. He remained at this school (in York) till November 1745, when he went to Mr Joseph Randall (? at Heath) where the "board and teaching" cost 20 guineas a year. Mr Randall was probably a doctor (Acct Bk No. 36).

He had an annuity of £45 a year settled on him for life when his brother married December 1748 (Bro'ton No. 259). A half year's payment of this was made to him in November 1749 and a whole years in 1750 &c (Acct Bk No. 37). He became a doctor of Physic, in St George's Hanover Square 2 March 1758, against his father's wishes, as in a will dated 27 May 1757 Tempest leaves "one shilling" to my son Henry (Bro'ton No. 271).

He died at Senegal, on the west coast of Africa,
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5 September 1761 (Acct Bk No. 35, note by his father). The 8 September 1762, administration of the goods of Henry Tempest late of the parish of St James's West​minster, but late of North America in parts beyond the sea, was granted to Edward Hitching, a creditor, Eleanor Tempest the widow renouncing for herself and only child Stephen Tempest (P.C.C.). It has not yet been discovered where he married (E.B.T. 1909).

Henry Tempest (552) married Eleanor Jones (553) of Gloucestershire (Tempest Ped: by Beckwith 1777 at Bro'ton Hall). The 8 September 1762 she renounced administration of her late husband's goods, on behalf of herself and her son Stephen Tempest, to one of the creditors (P.C.C.). She was left "one shilling" in the codicil to the will of her father-in-law Stephen Tempest, 16 January 1768, who also made his allowance to her son conditional on her having no access to the boy (Bro'ton No. 271).

She died about March 1768 (Note by Stephen Walter Tempest, Acct Bk No. 37).

Henry (552) and Eleanor (553) had a son –
[Broughton Sheet VI]
1. Stephen Tempest (559), only child, born 1758, aged 13 (or 14) about January 1771 (Acct Bk No. 37, note by his uncle Stephen Walter Tempest). His great Aunt Elizabeth Tempest of Lendal, left £50 in her will, 20 December 1763, to "help towards his apprenticeship" (Bro'ton No. 280). His grand​father Tempest, by codicil 16 January 1768, left £20 a year for his education till he should be 15 years old, he was to be taught reading writing and arithmetic. At the age of 15 years he was to be apprenticed to someone not within 100 miles of Broughton "because I apprehend he will not take to business as he ought to do, if he acquires a habit of hanging upon his relations in this county
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and neighbourhood". £40 was left for the apprenticing fee, and £5 a year was to be spent on his clothes during his apprenticeship. If his mother obstructed or interfered with his education, the legacy of £40 was to lapse (Bro'ton No. 271).

In April 1771, he was at the Jesuit's college at Bruges, a bill for £21:8:10 being paid by his grandfather for his board and expenses there (Acct Bk, No. 37). In August 1774, his uncle Stephen Walter Tempest paid Mr Thomas Burnett for half a year's pension for "nephew Stephen" (Ibid:). He was at Douay 1775 and Liege 1776 to 1780, Stephen Walter Tempest paying £21:2:0 in 1773, and £18:17:6 at Bruges in 1774, £16:10:6 and £18:16:6 at Douay in 1775, and £95:2:0 for him at Liege from July 1776 to December 1780 (Box xiv, Bund: 80 (1)). [Note on p. opposite: “not in 7th Douay Diary”]
In April 1779, Dr. [marginal note: “Father? (S.J)”] Thomas Talbot acknowledged the receipt of £15 "for the use of Mr S. Tempest at ye Academy at Liege", and notes that "a word of caution shall be given wth regard to expenses", but a line from you to ye young man himself wd have more force". The letter is endorsed "to pay my nephew Stephen's debts" (Ibid (18)). He evidently contemplated taking Orders at this date, for in June 1781, Fr. Thomas Talbot S.J. wrote "Bishop James Talbot at Liege gives not Dimissorials to subjects of another district, application is to be made to Bishop Gibson of ye North; but if yr nephew Stephen Tempest was born in London or neighbourhood thereof, then Bishop Talbot will give him Dimissiorals Titulo Patrimonii" (Ibid. (25)). Whether he was ordained as a Jesuit or Secular is unknown (E.B.T.).

Stephen Walter Tempest left him by will 9 July 1779, an annuity of £15 a year for life (Bro‑
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ton No. 281). The sum is named in a statement of income and outgoings by his cousin Stephen before marriage 1789 (Box xv, No. 32 (9)). This sum was paid annually to him till 1793, when he sold it to Peter Plank of Longacre (Box xiv, Bund: 8 (15), and Box xv, Bund: 38, Letter 37).

In November 1784 he writes from London "I have a place offered me by Mr Horne, the Superior of the Jesuits in Herefordshire. It is at the seat of a Mr Vaughan, a person of repute in that county (Box xiv, No. 8 (3)), but had not got it by 24 January 1785, when he writes to say he is settled at Traf​ford for some months, to instruct the children (9) and received £20 a year, living with the family (10). About this date he tried to obtain money from Mr Tempest his uncle, claiming it under the wills of his Great Aunt Elizabeth Tempest and grandfather (Ibid (2) to (10) and Box xv, No. 38, Lett: 2 to 4 &c.). He left Trafford House in January 1793 having taken to drink and threatened Mrs Trafford that he would abjure his religion. He was in London the 6 June (Box xiv, No. 8 (14)) and (12)). Mr Witham reports that he visited his office "as dirty and as filthy as a hog". "I fear he is always in a state of intoxica​tion" (Box xv, No. 38 (36)).

The 18 June Stephen Tempest wrote denying he had been drunk at Hollinsgreen, but owned he owed be​tween £40 and £50 about Warrington and asking Mr Tempest to pay (Box xiv, No. 8 (13)). By March 1794, he had left the Priesthood, Mr P. Witham writing "your cousin Stephen seemed wholly secularized and wore a thumping queue" (Box xv, No. 38, (39)), and was endeavouring to get a place in the Customs or some other public office (Ibid.); but by September 1795,
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he had repented when Mr Witham writes "your cousin Stephen" had some time before been with Mr Strickland and showed him a paper under Bishop Douglass's hand wherein he said he was satisfied with the acknowledgment and submission yr coz: had made him” (Box xv, No. 38 (45)).

In February 1796, he was causing much trouble at Rixton, having taken possession of the Little Hall and chapel there and refused to leave (Box xv No. 46 (1)), Letter from Ch: Cook, agent at Rixton). He was living under the alias of Stephenson in December 1796, when Dr Fisher wrote from Stydd Lodge saying "Mr Stephenson is teaching A.B.C. in the school and behaving fairly well tho' sometimes drunk (Stanford Trust Papers Letters as to Stydd chapel). About this date he had a relapse January 1797 and October 26 1797 Mr Witham reports "I heard that he was commit​ted to Totthill field Bridewell" on a charge of gross immorality, but he sent to the bishop to send him a priest and totally denied the charge (Box xv, No. 38 (49) and (53)).

The 10 March 1798, he is reported to have been seen "in a good place, Lincoln's Inn Fields Chapel". I understand there was no ground for the charge I before mentioned to you being laid to him, and therefore he was dismissed" (Ibid: (59)). In the addition to Beckwith's Tempest Pedigree he is stated to have died unmarried. Date unknown (E.B.T.).
[Broughton sheet VI]
iii. Elizabeth (554) "my first child," born 23 May 1715, at 2.30 a.m. Godparents, Grandfather Tempest and grandmother Lady Lawson. She had smallpox in 1723, confirmed Martha (Acct Bk No. 35, note by her father) "Mrs Maurice the midwife" received £3:4:6 for her
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birth and "nurse Gregory" with whom she was at nurse near York, 14s a month. In August 1723, Mr Nash was paid a guinea "for attending to Betty's back". In 1725, she commenced taking dancing lessons from Mr Allen of York. In October 1728 she and her sister Anne had each an allowance of 16s a quarter for their shoes and stockings and gloves. In March 1730, she and her sister Anne went with their father to Ghent, to the Convent. The 24 November 1731, the half years pension due for her and her sister to the Convent was paid at the rate of £15 a year each, and £15 for their clothes. The entrance fee for "daughter Betty" was £10.

The 6 January 1732-3, Mr Tempest sent "my sister Mary at Gand", one years pension for my two daughters, due 23 October 1732 &c. £30, and at the same time £3:14:2 for pocket money and clothes for them. In April 1733, he sent "my daughters Anne and Elizabeth's pension, due 23 June 1733 having before paid all that was due for them at Gand 23 October 1732" £20, at the rate of £15 a year each. To daughter Elizabeth's portion, with annuity of £20 per annum for life paid to her free of all taxes £150; to her clothing and first furniture £20 (Acct Bk No, 35). This dates her entry to the Community of the Benedictines at Ghent, taking in Religion the name of Stanislaus. At the Bishop's Visitation of the Convent 21 April 1733, she was a Novice (de Scales Peerage Minutes No. 185). She was left £5 a year for life by her grandfather Ste​phen Tempest's will 25 January 1733-4 (Bro'ton No. 243).

In July 1741, £164:5:6 was sent to Ghent by Mr Tem​pest "for my sisters and daughters to Xmas 1740" (Acct Bk No. 36). Alive 20 December 1748, when the annuity of £20 and £5 due to her and her sister Mary are named in settlement (Bro'ton No. 259). She died a nun at Ghent (Note in old Bible 1603, Deed Room Bro'ton Hall).
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Date unknown (E.B.T.).

iv. Anne (555), born 19 June 1716 at 3 a.m. Godparents Sir Henry Lawson Baronet and Grandmother Tempest. Had smallpox 1723 and measles 1725 (Acct Bk No. 35, note by her father). She was put out to nurse with a woman named Maude, near York. She commenced dancing lessons from Mr Allen of York September 1725, and continued till she left for Ghent. In 1728, she had an allowance of 16s a quarter for her shoes stockings and gloves.

The 30 March 1730, she and her sister Elizabeth star​ted with their father, for the Benedictine Convent of Ghent. Her half year's pension due 25 October was paid November 1731. In April 1733, Mr Tempest paid for "my daughter Anne's cloathing and first furniture £20, and for her portion £150 which with £20 per annum annuity for her life, free of all taxes, is her full fortune". (Note by her father, Acct Bk No. 35). She entered the Benedictine Community at that date, being named as a Novice at the Bishop's Visitation of the Convent 21 April 1733 having taken the name of Anselma in Religion (De Scales Peer​age Mints No. 185). Her grandfather Stephen Tempest left her £5 a year by will January 1733-4 (Bro'ton deeds No. 243).

She died at Ghent 21 April 1738, N.S. (Acct Bk No. 35, Note by her father).

v.
Mary (556) born 2 February 1724-5 at 12.30 p.m. and bapt. next day. Godparents, her great uncle Richard Fermor and Lady Petre. She had measles and small pox 1734 and 1735 (Acct Bk No. 35, note by her father). Her grand​father, Stephen Tempest, left her £5 a year for life and his gold watch by will 25 January 1733-4 (Bro'ton No. 243).

In June 1739, she started for Ghent escorted by John Cooper her father's steward. "Molly's clothes
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bought in York, and her and her maid's board there paid by Mrs Townley", came to £24:13:0. Her journey to Ghent, with some small sums laid out for her, cost £11:9:7. Mr Houghton of York received £1 for teaching her dancing. In May 1741, her father paid "my sister Frances at Ghent" on account of my daughter Mary, £23; he paid £164:5:6 "to Ghent for my sisters and daughter to Xmas 1740.

In July 1741, Lady Lucy was sent £10, with a present of £5; in 1742, £16 to Mr Newton as a years pension due at Gant for my daughter Mary, 14 May 1742, and the same for my daughter Mary in full, of money in hand as per agree​ment due 10 April 1743, £150 (Acct Bk No. 36). This last date probably marks the date of her profession in the Benedictine convent at Ghent, where she took the name of Anselma in Religion and died Prioress of her Convent at Ghent 14 April 1769 (Acct Bk No. 35, notes by her father).

She was much esteemed for her piety and at Oulton Abbey (the successor of the Ghent Community) a fine Cope made of rich old satin beautifully worked in gold is preserved, said to have been made out of Dame Anselme's clothing dress (Inf: Dame Laurentia Ward, O.S.B. Oulton Abbey 1891).

A small book of hours (Paris 1719), "for the use of Dme Anselma" on the fly leaf, and below "Elizabeth Tempest's Book, given her by Dame Anselma Tempest" is preserved at Bro'ton (Box viij, Bund: 10).

vi. Frances (557), born 17 November 1727, at 9.30 a.m. Godparents, Sir Edward Gascoigne Baronet and "sister" Witham (nee Lawson). Baptized the same day she was confirmed.

Died at Cliffe 9 March 1727-8 (Acct Bk No. 35, Note by her father). The dues for her funeral were 10s and nurses Allen and Bell received £1:8:0 "for Fanny" in March 1727-8 (Acct Bk No. 35).
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vij. Frances (558),"the second", born 12 July 1729, at 10.30 p.m. Godparents Sir John Lawson Baronet and Mrs Stapylton widow. She had measles 1734 (Acct Bk No. 35, note by her father). Her grandfather, Stephen Tempest, left her £5 a year for life by will 25 January 1733-4 (Bro'ton No. 243). She died of small pox at York, 19 March 1735-6 (Acct Bk no. 35, note by her father).

XLI. STEPHEN WALTER TEMPEST (550) of Broughton-in-Craven Esq. and in right of his wife of Rixton, co. Lanc. Born in York 23 May 1719 at 8.45 a.m. and baptized next day. Godparents, Walter, 4th Lord Aston of Forfar, and Mrs Winifred Moore, (afterwards Heneage). He took the name of Henry in Confirmation. He had measles 1723, and small pox 1725 (Acct Bk No. 35, note by his father). In July 1726, he commenced his dancing les​sons with Mr Allen at York and in September of the same year had a wig made of his own hair. About this date he suffered from deafness (after smallpox) and was attended by Dr Brink​hurst.

In 1727 he attended a school in York kept by "Dame Kaley" and in 1728, he learnt writing from Mr Russell. He probably went abroad for his education after his mother's death (December 1732), having up to that time been taught by Mr Russell and Mr Pyatt, a priest to the latter of whom Mr Tem​pest gave "a sorrel horse for his services as tutor to my son Stephen, which cost me £6:12:6, and was then worth the money". In 1735, Mr Williamson the procurator of St Omers was paid £40 for 2 years pension for son Stephen due May 1735; £20 was paid 1736 and in 1737 (Acct Bk no. 35).

He left College in 1739 and travelled on the Continent. In June 1741 his father enters "Returned for the use of my son Stephen Tempest for his pension at Blandyke (St. Omer's) to the time he left it &c. and clothes £60" and "Returned to my son for his maintenance for near two years he was in Paris,
[image: image6.jpg]
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and for his journey by Gand, Brussels and Lisle &c. £514:13:9" .Acct Bk No. 36). It was prior to his starting on his travels, that his father wrote him the Letter, on which "Religio Laicii" is based. (See Letter Bro'ton Lib: K. 6).

He was home at Bro'ton by September 1741, his father paying M. P. Mercier (the portrait painter) 5 guineas for "my sons pickture" (Acct Bk No. 36). In August 1743 he went with his father to Scarbro' and York (Ibid:). His marriage settlements are dated 20 December 1748, when the estate was handed over to him charged with £309 a year for his father, and various annuities, his father undertaking to give him after the marriage, all plate, linen and household goods (Bro'​ton No 259).

The license for his marriage, of same date, to take place at St. Oswald's Durham, or Darlington (No. 260). He was mar​ried by a Catholic priest at the house of his cousin Dr Thomas Witham in Old Elvet Street, Durham 21 December 1748, to Frances Olive Meynell in the presence of his father, Dr Wil​liam Howard, Dr Thomas Witham and Elizabeth his wife, and Miss Clementina Meynell, the bride's sister (Acct Bk No. 36, note by his father). The cost of travelling to Durham for him and his father for the wedding "and bringing the newly married pair home in a hired coach, my own chariott and four, including all expenses" was £150. His father gave him £50 "for wedding gold" and £200 "to begin housekeeping" (Acct Bk No. 36).

The 21 December 1748, as Papists, he and his wife regis​tered their estates in the North Riding Yorks, as one full third of the manor of West Dalton or Dalton Royal, the capital messuage and farms let at £382 a year. Also one third of the capital messuage of Aldborough and farms there let at £165:6:0 a year. The declaration was delivered at Quarter Sess​ions at Richmond 12 January 1748-9 (N.R.Y. Record Soc: vol. viij, p.116).

They had also in right of Frances Olive, one third of
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the manors of Rixton and Glazebrook with appurtenances, 40 messuages, 38 cottages, 40 barns, 1 dovecote, and 1 water corn-mill, 80 gardens, 68 orchards, 600 acres of land, 300 of meadow, 500 of pasture, 600 of moss, 400 of turbary, 100 of furze and heath, 20 acres of wood and common of pasture and tur​bary in Rixton, Glasebrook, Martinscroft and Warrington, a free rent of 6s:8d in Glazebrook, free fishing in the Mersey &c. (Ibid. vol. ix, p.256, Box xiv, Bund: 10 &c.). The prop​erty at Rixton was worth about £990 a year and was valued for division at £33310:5:0 exclusive of timber (Box xiv, No. 10(1) & (2)).

In May 1749, Stephen Tempest and his wife Frances, con​veyed to Thomas Lister Esq., by fine, and others, their third part of the manor of West Dalton alias Dalton Royal, and their third part of 12 messuages, 8 cottages, 1 water corn-mill, 800 acres of land, 600 of meadow, 800 of pasture, 1000 of furze and heath and 1500 of moor, with common of pas​ture in Dalton Royal for £800 fine (Box viij, Bund 5 (v.12)), at which time he wrote to his brother-in-law, Simon Scroope of Denby, that they had better meet at Aldboro' "to examine the box of writings which were put in order there" (Letter at Danby 1892).

It is believed that the 3 pieces of ancient armorial glass (bearing Meynell, azure 3 bars gemelles, on a chief of the last a crescent (?Sa) empaling, "Percie", azure 5 fusils in fess or, a crescent at fess point, - "Meynell" empaling "Neuill", gu: a saltire argt an annulet at fesse point, & - Meynell empaling “Cathericke”, quarterly 1 & 4 argt on a fess engrailed, 3 quatrefoils or, & 2 & 3, chequey argt a sable a bordure gules) came from either Dalton or Ald​bro (Glass in Curio Table, Bro'ton Hall 1909, E.B.T.).

The rental of Dalton was £366:13:6, and Aldbro £264, the latter sold for £5250 (Box xiv, No. 10 (6)).

The 19 July 1749, in "obedience to several Acts of Par‑
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liament", he registered, as son and heir apparent of Stephen Tempest Esq: "such real and personal estate as he was poss​essed of in the W.R. of Yorkshire, which consisted of the manor of Bro'ton with all its royalties, courts, and liber​ties &c. the manor house with its buildings and demesne lands, certain closes, lands, and woods named, in his own hands and in those of certain tenants under leases. Also the manor of Thorpe and Burnsall, with its manorial rights &c. all of which he holds by agreement with his father for life (Vol. of Com​missions &c. Bro'ton Lib: K.6).

In November 1749, he commenced subscribing 5 guineas a year to Mr Wilson "towards keeping dogs" (i.e. hounds) (Acct Bk No. 37).

By indenture of 20 October 1750, Stephen Tempest, Thomas Witham and Simon Scroope as husbands of the three Meynell co-heiresses, agreed to divide the Meynell estates, and those inherited from Francis Mascy of Rixton, into 3 shares and to draw lots for the portions. The same day (20 October 1750) Stephen Walter Tempest drew for his wife's moiety the manor of Rixton and Glazebrooke, the ferry house and boat at Hollin's green, with free fishing in the Mersey and Glazebrooke, and a chief rent of 6s:8d out of Glazebrooke and the various ten​ures of Hamlet Clark, Ellen Clare, Martha Cross, Samuel Freeman, Mr Gildert, Ralph Naylor, John Newton, William Speakman, Anne Yates, Jonathan Barrow, John Knowles, Richard Carter, and Anne Barlow, with right of turbary &c. in Rixton and Glaze​brooke, he having to pay to the rector of Warrington, a modus of 13s:4d for the hay and small tithes for the demesne, also the third of an annuity of £100 left by Francis Mascy of Rixton to Basil Fitzherbert, and the sum of £201 to whoever drew the Dalton portion (Mrs Scroope) and £448 to the other co​heir (Mrs Witham) (Rixton deeds No. 245 & 247, Box xviij). By indenture of lease and release of 21 and 22 April 1751, these estates in Rixton and Glazebrooke and Martincroft co.
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Lanc: were conveyed by the two other co-heiresses and their husbands to Stephen Walter Tempest and Frances Olive Tempest and settled upon Mrs Tempest and her heirs, as had been agreed upon in February 1750 (Rixton deeds No. 249 & 250). 
At this date, the amount received by the Tempests was a little over £300 a year clear, but the farms being let on three lives leases, considerable fines were paid for renewals, and there were occasional wood sales (Rixton leases and Accts Box xvij, "green box"). In 1751, the Vicar of Bro'ton, Mr Edward Guy, commenced a series of persecutions against the Tempests. In that year he cut down and carried away some of Mr Tempest's young trees, and in 1753, removed some of the Squire's gates, and threw down some walling, declaring that Mr Tempest had no right to enclose the plantation called "Mill Walk" or "Hall Green" (now part of the Drive to the Elslack Lodge 1909) to the N. W. of Bro'ton Hall, near the Beck. An action was brought against the vicar at York, Hilary, Term 1754, when it was proved that Mr Tempest, as lord of the Manor of Broughton, had the right to enclose, as his ancestors had done, the piece of ground in question. During the pleadings, it was explained that the ancient Manor House, or Hall, stood within 30 yards of the Hall green, or Mill Walk, to the South, and was surroun​ded by a moat, now (1754) made into two canals, and the Little Hall (or Marsden Place) stood a few yards off it to the north side, and a large old barn, called "Hall barn" stood within a few yards of it on the South. Foundations of this old Hall were dug up when the plaintiff's grandfather, Stephen Tempest made the canals (in 1726). Bro'ton Beck "did run 55 years ago on the south side of Hall Green, but when the bridge was built (1697) it was reduced to its old course and railed in on both sides, so that no goods (cattle) could pass over it. Part of that wall still remains (1754). The pond which the water formerly made for itself on the south side of "Hall Green" was frequently filled up by floods, and nothing was laid in by
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the plaintiff's ancestors. "The Little Hall or Lower Hall in which the plaintiff's great grandfather (Thomas Tempest) lived, was pulled down some years ago". The piede of ground between the old and the Little Hall was much lower, and was often over flowed by the Beck, lying very neglected for many years. The High road went by Hall Green, on the South side, but being so near the two Halls, the herbage was always con​sidered the Tempest's, and used by them. It was enclosed and planted by the plaintiff's (Stephen Walter Tempest's) grandfather in 1725. Judgment in favour of Mr Tempest's rights was given at Michaelmas Term 1754 (Bro'ton No. 330, Tempest and Guy ((11) & (12)).

The annexed plan explains the positions (E.B.T.).

For the further harrassing of the Tempests, Mr Guy laid information, 27 June 1754, before William Bawdwen and Francis Yates two justices at Skipton, that Stephen Walter Tempest of Broughton, was a Papist and over 18 years of age, and had not taken the Oaths, he was therefore served with a notice summon​ing him to appear before these two justices at "The George" in Skipton on Saturday, 6 July next, at 10 o'clock to take the Oaths of Allegiance, Supremacy and Abjuration pursuant to the Statute &c. (Vol. of Commissions &c. Bro'ton Lib: K.6). These Oaths of course he never took E.B.T.).


He continued subscribing to Wilson's "hounds" or "Beagles" from 1749 to 1757 (Acct Bk No. 37). In March 1757, he paid "Mr Wilson his last payment in full for Beagles' meat £5:5:0 and for huntsman's wages clothes &c. £5:14:0. He kept hounds himself from March 1756 till October 1760, some of his hounds being brought from Hollins Green in 1758. His huntsman was John Barker receiving £5 a year (No. 37).


In May 1756, he leased his lead mines on Elbolton Fell for 21 years to Samuel Pawson and others (Burnsall No. 51).

In 1765, he enlarged his park, taking in 34 perches off "Banner Hill" and "Denber", William Brown of Grassington re‑
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leasing the same 1 January 1766 (Bro'ton No. 276). In September 1766, his father gave him £47:5:0, to pay for 90 roods of walling on the side of the Park adjoining Southfields (Acct Bk No. 37).

In 1766, the Vicar of Bro'ton was again at strife with him trying to prove that either Mr Tempest or his chaplain had made converts, and tried to put the Penal Laws in action against the Squire and his Catholic tenants; so that Mr Tempest was forced to threaten an action in the Ecclesiastical Courts to show what an unworthy minister of the English Church Mr Guy was, which appears to have frightened him (Bro'ton No. 330 (14)). The next year, on the 25 January 1767, Mr Guy refused to permit Mr Tempest's infant son to be buried in the Tempest choir, or chapel of Bro'ton church, saying it had not been baptized by a Minister of the English church, but only by the Tempest's Catholic chaplain, James Hartley [i.e. Heatley] S.J. The child's body remained unintered (tho' embalmed) till Mr Tempest had proved in a Court of Law, his own and his fam​ily's absolute right to the chapel or choir in Bro'ton church, as lords of the manor of Bro'ton, which was proved March 1767. Extracts from the Steward's accounts showed that as far back as December 1655, the Tempest's had always kept the roof of this chapel in repair, also its walls and windows and that it was always spoken of as the "Tempest Quire", and had the Tempest arms carved on a stone on the North pillar of the said Quire or Burying place (Bro'ton No. 33 (15) & Acct Bks Nos. 2 to 37). Evidence was given by James Hartley that some 30 years before, Reuben Raper, a painter since dead, was paid for re​pairing or repainting a scripture text in the said burying place, which he told Hartley it was Mr Tempest's duty to repair; the king's arms in the Church and the other Scripture texts, were paid for by the Churchwardens. Raper said he was the first who had painted the text in the chapel, and before doing so, had applied to Mr Tempest to know what sentence he
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would have painted (Bro'ton No. 333 (15)). The 14 July 1738 "Ruben Ragner for painting our Quire in the Church" was paid 3s (Acct B No. 36). The Tempests of Broughton continue to repair their Choir (See Acct & Letter 1909). The arms remain carved on the N.E. buttress (1909), but the bend is shown as sinister, evidently copied from some inverted glass (E.B.T.).

Mr Tempest notes that on the 10 February 1768, they had “the greatest flood ever known, occasioned by snow the day before, and rain at night.” The water rose 4ft:8in high in the little house in the kitchen Garden, and 3ft:9in. in the summer house in the Canal Garden and came up to the 7th step as you descend into the Canal Garden. In July of the same year, was the most severe thunder storm, when the flood in 2 hours was 15in. higher than in February, being 4ft in the summer house.
 It washed down 3 roods of wall adjoining the little house in the kitchen Garden; Heslyquer's stone bridge fell a day or two after. The flood quite filled the arch of the stone bridge opposite the house (Acct Bk No. 37).

In 1770, he planted 30 "Weighmouth pines" costing 15s, be​sides fruit, orchard and forest trees (Ibid).

The 4 September 1771, he proved his father's will as sole executor (Bro'ton No. 271).

In March 1775, he exchanged Turnber Closes in Gargrave with William Duke of Devonshire for "Prior Close", of 2 acres in Bro'ton (now 1909, the bank North of the Garden) (Bro'ton No. 279).

In September 1777, he was executor of his aunt, Elizabeth Tempest's will, which he proved (No. 280). In September 1779, he bought of John Nutter for £1200, a messuage house in Bro'ton with the closes called Scrogbar, Crosshill or Oxnard close &c (Nos. 282 & 283).

The chaplains at Bro'ton Hall during Stephen Walter Tempest's life were Peter Davis up to 2 May 1754 "when he left us"; Messrs Hutchinson, Hardisty, Walmesley and Maire serving up to August
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1757, when Fr James Heatley S.J. arrived, who remained till his death May 1782. Mr Smith came in May and left December 1783. Bishop Petre, Vicar Apostolic for the N. district con​firmed at Bro'ton, 5 August 1755; 15 June 1758 (21 confirmed) and May 1765. Bishop Walton, 9 July 1774 (Bishop Petre's Pocket Book & Old lists Bro'ton Hall Chapel 1909).

His will is dated 9 July 1779, proved at York 29 Septem​ber 1784 (Bro'ton No. 281). He died at Soarbro' 9 September 1784 and was buried in the Tempest choir, Bro'ton church September 15 (Par: Reg: & M.I.). The undertaker's bill for the funeral was £80:10:0. To 12 poor men who were bearers £3, was paid: funeral dinner cost £3:6:4; Mr Thomas Beckwith for es​cutcheons £3:12:0. To Mr Thomas Lawson for dirge at the Barr (convent at York) £4:4:0 &c (Acct Bk No. 39).

Stephen Walter Tempest (550) married Frances Olive (551), third daughter and co-heir of George Meynell of Aldboro' and West Dalton co. York Esq; by his wife Elizabeth, only daughter and heir of George Cookson of Coldpike Hill co. Durham Esq: (Bro'ton No. 259, Rixton deeds, No. 245 to 255 & Marr: Sett: of George Meynell and Elizabeth Cookson 19 April 1722 Penes Simon Scrope at Danby 1892). She was baptized at Stanwick co. York 27 September 1727 (Par: Reg:). She was co-heir to her brother George Meynell, who died 14 January 1747-8, and also of Fran​cis Mascy of Rixton (who died 27 September 1748) leaving his estates in Lancashire to his kinsman George Meynell, (father of Frances Olive), who had died intestate 24 March 1742-3. By this will dated 27 February 1741-2, of Francis Mascy, the Meynell became possessed of the manors of Rixton and Glazebrooke which the Mascys had owned since the marriage of Hamon Mascy (younger son of Robert le Mascy of Tatton) with Katherine daughter and heir of Alan de Rixton in 1332, George Meynell, grandfather to Frances Olive, having married 1681, Mary daughter of and heir to Hamlet Mascy (eldest son of Richard Mascy by his first wife Mary daughter of Francis Plowden of Plowden Esq:)
[Opposite p. 413 is a handwritten note: “In 1780 Stephen Tempest paid Poll Tax on six male servants (Yks. Arch. Journ. Vol 14, 1898, p. 78)”]
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by Margaret daughter and co-heir of Sir Edward More of Thelwall Baronet (The Descent of the Mascy's of Rixton by E.B. Tem​pest, vol. 3 (N.S.) Lanc: & Chesh: Hist: Soc: pp.59 to 158).

Frances Olive appears to have been educated at the Convent at Dunkirk, as after her marriage, Mr Tempest paid Dr Howard of Durham, 6 January 1748-9, £8:12:9 "to return to Mrs Rokeby of Dunkirk, being all that is due for my wife's board &c" (Acct Bk No. 37). By her husband's will, 9 July 1779, she was left £100 and all arrears of rent due on the Rixton and Glazebrook estates, also his coach and a pair of the best coach horses. As sole executor she proved the will 27 September 1784 (Bro'ton No. 281).

By deeds dated 25 and 26 July 1785, she joined her son in a Fine of Recovery and re-settlement of the Rixton estates. In consideration of which, she was to have the power of charg​ing them with £2000, if she wished, and that her jointure of £400 a year should be paid out of that property, and not as heretofore £200 out of Bro'ton and £200 out of Rixton (No. 288 & Box xiv, No. 2, letters and Box xv, No. 38 (7)). After her husband's death she resided at York with her daughter Frances, visiting Bath most years. She wrote affectionately to her son though at one time angry letters passed over the non-payment of her jointure &c. (Box xiv, No. 2).

She died at York, 4 September 1795, after some length of illness, Mr F. Witham writing September 25 "we had been long prepared to expect it, and knew the melancholy state she had so long been in; it must be a release both to her and her Friends about her" (Box xv, No. 38 (45)). By a will (not to be found at Chester, York or Somerset House 1909) she left her plate, linen, money &c. to her daughter Frances Tempest (Box xiv, Nos. 2 & 12). By her own request she was buried at Trinity Church York, September 1795 (Par: Reg: & M.I, Bro'ton Church). The will 23 February 1795, left £1200 in trust for her son Charles, the rest to daughter Frances Tempest her
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executor (Copy of her will made by Francis Joseph Tempest). 
Stephen Walter Tempest (550) and Frances Olive (551) had issue ‑

i. Stephen Tempest (560) see below XLII, p. 424
ii. Roger Tempest (562), my eldest son, born Friday 6 March 1752, at 1 a.m. He was baptized the same day. Godpar​ents, Marmaduke Tunstall of Wycliff, and Aunt Tempest. He had small-pox 1758, and chincough 1762 (Acct Bk No. 37, note by his father). In May 1764, he was taken to Lon​don with his sister Betty (Acct Bk No. 37). In 1760 and 1764 his grandfather settled land in Carleton on him (Carleton Nos. 27 & 29). He died of Consumption in Dover Street, London, 1 July 1765, buried at St Giles in the Fields (Old Bible, Acct Bk No. 37, and Letters).

iii. George Tempest (663), my third son, born 8 July 1757, about 10 a.m., baptized the same day. Godparents, Thomas Walmesley of Showley and Mrs Townley of Standish. He had chin-cough at a year old, and small-pox in November 1767 (Acct Bk No. 37, note by his father). It is not known where he was educated.

In July 1769, he was given 10s:6d for pocket money. The 15 October 1773, his father paid £400 to Mr William Walton of Manchester for his apprenticeship fee (Acct Bk No. 37). The articles being signed 10 January 1774, by wch George was bound for 6 years to learn the busi​ness of manufacturer of fustian or checks and Manchester goods. If his elder brother died before the term ex​pired he was to be free and the agreement to be void (Box xiv, No. 7). He died unmarried of Ulcer throat at Manchester, 20 September 1779, and is buried in the Trafford chapel of the Collegiate church of Manchester (Entry in Old Bible &c. Box xiv, No. 7).

iv. Charles Tempest (564), my 4th son, born 3 September 1758, at 7 p.m. He was baptized next day. Godparents,

416.

Michael Messenger of Fountains Hall and Mrs Moore of York. He had small-pox November 1767 (Acct Bk No. 37, note by his father). In September 1771, he was sent abroad for his education and was at the Jesuits' College at Liege in 1774 till January 1777 (Box xiv, No. 5 (10) & (11)), being apprenticed to Mr Leaf in 1777 with a fee of £300 (Acct Bk No. 37).

His father by will, 9 July 1779, left him £50 a year during his apprenticeship and £2000 when of age. By a codicil 14 April 1782, his father left him half his inter​est or shares in the Leeds and Liverpool canal for life (Bro'ton No. 280), which shares he and his brother Richard made over for £1000 to their brother Stephen in May 1788 (Box xiv, No. 1 (D)).

In December 1782, his father paid him £1650 which "With the £350 paid to him and Mr Leaf makes up his for​tune of £2000" (Acct Bk No. 38). The 24 December 1783, Richard Tempest and James Ormston agreed to take him into partnership in their fustian and Manchester goods business, provided his father gave his joint bond with the firm to raise £3000, and his brother Stephen the same for £1000 (Box xiv, No. 13 (B. 13)). The firm became insolvent, and was declared bankrupt in August 1794 (Box xiv, No. 13 (A)). The various bonds &c. by which Stephen Walter Tem​pest and Stephen Tempest were bound were exhibited under a Commission of bankruptcy against Charles Tempest and James Ormston 30 August 1794 and which had to be paid by Stephen Tempest (Box xiv, No. 13 (A)).

In January 1795 he was keeping out of the way (Box xv, No. 46 (34)), being at Heywood October 1795 (Box xiv, No. 13 (A 2)). A dividend of 5s:6d in the £ was declared on his firm's effects April 1796 (Box xv, No. 46 (39)). In August 1798 he was ill at Kirkconnel (Box xiv, No. 13(4)). In December 1798, the debt was £1289, one of the credit‑
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ors said "the lowest he will take to liberate Charles is £150 and it is hoped the sum may be raised by his friends and a worthy young man returned to (Box xv, No. 46 (45)). The money was found and in January 1799, Mr Cooke wrote "it was a great pleasure yt your worthy brother is likely to gain his liberty once more but it was necessary to have his certificate before he appears (no. 46 (46)).  The same month Charles thanks his brother and sisters for their help “in my unfortunate affaires, at last happily terminated” (Box xiv, No. 13 6)).

The 13 April 1800, Mr Cooke announces "Charles's certificate will be completed immediately and in January 1801 a further dividend of 2s was paid (Box xv, No. 46 (57. 60)). In March 1800 he underwent an operation (Box xv, No. 38 (70. 71)). His brother Stephen left him an annuity of £120 a year by his will of 20 March 1822, increasing it to £150 by codicil 20 August 1824, and appointed him executor (P.C.C.). 

He made his will 15 May 1834, and 4 codicils, the latest 4 January 1836, leaving his property between his nephews and neices, his nephew William Blundell of Croston by as executor proved the will under £3000 at York 27 April 1836 (Y.P.C.). He died at Richmond co. York, 13 February 1836, and was buried in the parish church there (M.I. at Richmond).

v. Richard Tempest (565), my 5th son, born about noon 30 October 1759, baptized that evening. Godparents, Mr Jerry Strickland of York, and Mrs Strickland of Sizergh. He had chin-cough 1762 and smallpox November 1767 (Acct Bk No. 37, note by his father). He was at the Jesuits college at Bruges in September 1771 and passed with the other Students in November 1773 to the college at Liege remaining there till February 1776 (Acct Bk No. 37, and Box xiv, No. 5 (6)). His father by will, 9 July 1779,
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left him £50 a year during his apprenticeship and £2000 when he should come of age. By codicil, 14 April 1782, he was also left half his father's interest on shares in the Leeds and Liverpool canal for life (Bro'ton No. 280).

In July 1783, he was at Bath, having been ill (Acct Bk No. 38). In April 1783, he joined his brother Charles in a partnership with James Ormston of Manchester, a Fustian manufacturer, and the 8 April 1783 acknowledged the receipt of £250 to make up his portion of £2000 (Box xiv, No. 13 (37)). He married at Collegiate Church Manchester Martha daughter of John Heywood, of Manches​ter, glover, by license, 18 June 1787 (E.R. & Manch: Mercury 19./6/1787). The 5 October 1786, his mother writes, "I had heard of Richard's attachment to Miss Heywood .... one can't say he is ambitious of a large fortune, she is a girl of good character and I hope will not entail any bad thing upon him (Box xiv, No. 2 (36)).

In November 1786, he was going to France (38) start​ing for Havre de Gras 4 November (40) in Paris 26 Novem​ber (41) and at Bordeaux 7 December but does not care for his "situation", and sends his mother his picture (43). This miniature shows a pleasant faced young man in a blue coat and powdered hair. It was given by Mrs Walter Tempest to Sir Charles Henry Tempest Baronet 1884, who gave it to me 1893, and it is now at Bro’ton (E.B.T.).

Richard Tempest died without issue at Bro’ton 14 August 1792, and was buried at Broughton church (M.I. & Par: Reg:). It is not known when or where his wife died (E.B.T. 1909). His will "of Manchester" dated 8 March 1792 pd 10 September 1792 (Chester P.C.).

On Wednesday 18 June 1794, at Liverpool, Mr Tidmarsh of Kemmerton co. Gloucester married Mrs T. widow of late Mr Tempest of this (Manchester) town (Manch: Mercury 24/6/1794).
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vi. John Tempest (566) my 6th son, born 31 January 1763, at 6.a.m. Godparents, Mr. Blundell of Ince and Mrs Trappes of Nidd. He died the same year 16 April 1763 (Acct Bk No. 37, note by his father).

vii. John Tempest (567), my 7th son, the second of that name, born 11 November 1765, at 6a.m. Godparents, John Maire of Lartington and Mrs Swinburn of Durham. He had small-pox November 1767, and died 21 April 1771 (Acct Bk No. 37, note by his father). Mr Moorhouse was paid 10s for attending little John when he died (Ibid.).

viii. A son (568), born 29 January 1767 "about nine in the evening, my 8th son, and baptized immediately, being very weak and having come two months before his time. He died the next evening at 10 o'clock. No name was given the infant and no sponsors appointed" (Acct Bk No. 37, note by his father). The vicar of Bro'ton refused to allow this child's burial in the Tempest choir, so the body was embalmed and remained unburied till Stephen Tempest had proved his ownership to the Tempest choir and right of entry thereto in March 1767, when it was buried (Bro'ton No. 330 (15)).

ix. Elizabeth (569), born Friday, 9 March 1749-50, at 9.15 a.m. Godparents, "my father" and Mrs Scroope of Danby. She had chincough September 1751, measles 1753, and smallpox May 1758 (Acct Bk, note by her father No. 37). In January 1751 Mrs Wilkinson was paid £10, "for nursing little Betty a year" (Acct Bk No. 37). She was confirmed at Broughton 15 June 1758, by Bishop Petre (Bro'ton Chapel Paps). In June 1760, her great Aunt Miss Elizabeth Tempest of York was paid £3:12:0 for Betty's clothes and masters, and more in October of the same year.

In April 1763, she was given an allowance of 31s:6d a year to buy her shoes and stockings. In February
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1764, she was sent to the Convent at Ghent. In April 1767, £25 was paid for "Betty's pension" through Mr Wright, the Banker. She came home in June 1767, her father going to meet her at Ferrybridge; her expenses coming being £3:13:6. In March 1768 "a hoop" was bought for her, costing 13s:6d (Acct Bk No. 37).

She married in the chapel at Broughton Hall 21 Sept​ember 1773, to John Trafford of Croston (& later of Tra​fford) Esq: (Chapel Reg:). Her marriage settlements are dated 14 September 1773 (Counterpart at Bro'ton). In July 1773, her father gave her £60 for her wedding clothes. On the wedding day he paid Mr Trafford £400 in part of the £2000 for her portion and in March 1774, £1600 with £32: 12:6 interest on that sum for 6 months (Acct Bk No. 37).

She died 28 September 1813, and is buried in the Col​legiate Church Manchester (M.I. &c.). She had 8 sons and 4 daughters by her marriage.

x. Frances (570), born 1 April 1751, at 10.15 p.m. God​parents, Dr William Howard of Durham, and Mrs Catherine Witham of Cliffe. She had small-pox November 1751 and measles and chin-cough 1752. She died the 13 of March 1758 (Acct Bk No. 37, note by her father).

xi.  Clementina (571), born 20 September 1753, at 5.a.m. Godparents, Mr Thomas Maire of Lartington and Mrs Fermor of Yarum. She had small-pox in June 1758 and chin-cough in 1762 (Acct Bk No. 37, note by her father). She was confirmed at Broughton 16 May 1765 by Bishop Petre (Bro'ton Chapel papers).

In August 1771, her father paid Lady Phillips, the Abb​ess of the Convent at Ghent "for Clammy and Polly's" board and expenses at Ghent and Brussels £104:10:0 and £20 advanced by her for "their mourning at Bruxelles" &c. (Acct Bk No. 37). She returned home in January 1772,
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and in February was given a gold watch costing 11 guin​eas (Ibid.). Her great Aunt Elizabeth Tempest of York left her £20 by her will 20 December 1763 (Bro'ton No. 280), five guineas of which were paid her October 1777, after Elizabeth Tempest's death, and the rest later (Acct Bk Nos. 37 & 38).

By her father's will, 9 July 1779, a portion of £2000 was settled on her (Bro'ton No. 281). In December 1783, her father gave her £40:10:0 for wedding clothes, and in February following £39:10:0 to make up £80 for her trousseau (Acct Bk No. 38).

She was married in the Bro'ton Hall Chapel, 2 February 1784, to Nicholas Blundell of Crosby co. Lanc. Esq: (Chapel Reg:). Her marriage settlements were signed 31 January 1784 (Counterpart at Bro'ton). After her hus​band's death (6 January 1795) she resided chiefly at Bath.

She died at York 21 July 1821 and was buried there (Letters &c. Gents Maga: of date ac.). She had issue by her marriage one son and two daughters (Burke's Landed Gentry sub Blundell of Crosby).

xij. Mary (572), born St Stephen's day, 26 December 1754, at 2 a.m. Godparents, Mr John Townley junior and Lady Lawson of Brough, junior. Had small pox June 1758 and Chin-cough 1762 (Acct Bk No. 37, note by her father). She was confirmed at Bro'ton, 16 May 1765, by Bishop Petre (Bro'ton Chapel Papers).

She was educated at the Benedictine Convent at Ghent. In August 1771, her father paid Lady Phillips, the Abbess of Ghent for her board and expenses at Ghent and Brussels, and in September of the same year "the Abbess of Gand" was refunded "the money advanced for my daughters mourning at Bruxelles" (Acct Bk No. 37). She was home in 1774 being given £30 in London in May
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(Ibid.). In June 1774, £88 was paid to Lady Phillips for her board and clothes, and £29:19:6 for expenses (Box xiv, No. 5 (1))). This was her last visit home be​fore being professed at the Benedictine Convent, Ghent in 1775, when she took the name of Anselm in Religion (Inf: Dame Laurentia Ward O.S.B. of Oulton Abbey 1892). In March 1778, her father sent £30 by Mr Talbot to Mrss Phillips for Mary's board at Ghent and £7 pocket money (Box xiv, No. 5 (14) & Acct Bk No. 37).

Her father left her by will, 9 July 1779, an annuity of "£40 a year for life, including the bond given to Mrs Mary Phillips which is £30 a year, and £10 for pock​et money" (Bro'ton No. 281). In March 1780 when her pension was paid 10s was sent for "bark" for her (Box xiv, No. 5 (21)). In March 1782, Fr Thomas Talbot men​tions how great was the apprehension of the Religious women in the Low Countries since the Emperor's Edict of Suppression had taken effect in other parts of his domin​ions (Ibid. No. 5 (26)). In 1785 she was seriously ill (No. 5 (29)).

The 22 May 1789, she signed a release for her por​tion under her father's will (Bro'ton No. 290). The 20 December 1789, she wrote to her brother Stephen Tem​pest detailing the terrors the town and Convent of Ghent suffered in the riots occasioned by Emperor Joseph II, endeavouring to force Jansenist tenets on his Flemish subjects (Box xiv, No. 3 (1)).
Owing to the unsettled state of affairs in the Netherlands, her annuity was not forwarded in May 1793 (Box xv, No. 38, Letter 35). The 16 January 1794, she wrote to Mr Fra. Witham to draw £15 in case the "sans culottes drove the nuns" from Ghent (Ibid. Lettr 38), which did occur, and she and the other nuns arrived in
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England in July 1794 when "she had hardly a rag to her tail" and the Community in sad straits (Ibid. Lett. 42).

She went to Bro'ton till April 1795, then to Burn​ley Wood, where she was ill with the gout, and joined the re-established Convent at Preston December 1795 (Box xiv, No. 3, Letters 4 to 8), where she died 3 January 1799 and was buried at Durham (Old Church Bible 1603, Deed Room).

xiij. Frances (573), "the second of that name", my fifth daughter, born 10 October 1761, between 6 & 7 in the morning; baptized the same day. Godparents, Mr Townley of Townley and Mrs Stapylton of Carlton. She had chin-cough 1762 (Acct Bk No. 37, note by her father). She was confirmed by Bishop Walton at Bro’ton 19 July 1774 (Bro'ton Chapel Papers). In March 1777, £21:14:0 was paid Mrs Aspinall for Fanny's board and expenses, and in December 1777 her father paid the same lady £46 for her from 19 December 1776 to 19 December 1777 (Acct Bk No. 37).

She entered the Bar Convent York in 1776 (St. Mary's Convent York, 1857, p.413). A portion of £2000 was sett​led on her by her father's will 7 July 1779, with four per cent interest from his death till the capital was discharged (Bro'ton No. 281). She resided with her mother till the latter's death 1795, being left £1000 by her and all her plate and linen (Box xiv, Nos. 2 and 12).

She married at Crosby co. Lanc: April 1798, Thomas Wright of Bramham Lodge, co. York, a merchant, second son of John Wright of Kelveden co. Essex Esq: (Gents. Maga: of date). Her marriage settlement is dated 30 Nov​ember 1797. She had a fortune of £3300 to settle be​side plate linen &c. (Counterpart at Bro'ton). The mar​riage was a failure. Thomas Wright became a bankrupt 1801, he died at Islington 3 September 1821, leaving her

[Opposite p. 423 is a handwritten note: “cf. S’hurst Archives: for Edw. Scott to Fr. Chas Wright. 8 Apr. 1818.]
424.

badly off. She made her home at Bro'ton and with her sisters at Trafford & Crosby (Letters Box xiv, No. 12 &c. & Box xv, No. 41).

She died at Trafford Park, without issue 10 July 1824, and was buried in the Collegiate church of Man​chester 13 July (Par: Reg:). Administration of her goods was granted to her brother Stephen Tempest of Bro’ton Esq. 11 September 1824 as under £80 in value (P.C.C.).

xiv. Anne (574), born 12 December 1768, at 12.30 p.m., and baptized the same evening. Godparents, Sir Thomas Gascoigne and Mrs Lawson of Brough. She died 27 Janu​ary 1769 (Acct Bk No. 37, note by her father).

[Broughton sheets VI & VII]
XLII. STEPHEN TEMPEST (560), of Broughton-in-Craven, Rixton, co. Lanc; and Coleby co. Lincoln, Esq. "Stephen my second son" born 1 May 1756, about 10p.m. baptized the same evening. God​parents, Marmaduke Middelton of Stockeld, and Mrs Howard of Corby. He had measles the same year, smallpox 1758 and chin-cough 1762 (Acct Bk No 37, note by his father). He was confirmed at Bro'ton 16 May 1765, by Bishop Petre (Bro'ton Chap: Papers). He was at the Jesuits College, Bruges, 29 Sept​ember 1773 (Lett. from Simon Scroope, at Danby 1892), and was one of the lads who, when the Jesuits were expelled from Bru​ges in October of that year (1773); went in November with them to Liege (Stonyhurst Tercentenary vol. p.18).

In June 1774, he was there with his brothers Charles and Richard (Box xiv, No. 5 (1)). In November 1775, Mr Thomas Talbot acknowledged the payment of their pensions and for lessons in riding-school and fencing (No. 5 (4). He was ill there in April 1775, and left Liege, February 1776. He was called "Walter Stephen Tempest" at College, to distinguish him from his cousin Stephen Tempest (No. 5 (5) (6)).

In 1777, being of age, he was given an allowance of £84 a year and living at home. His great aunt Elizabeth Tem​pest left him a legacy (Acct Bk No. 37, & Bro'ton No. 280).
Stephen Tempest (560)
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He proved his father's will at York, 29 September 1784 (Y.P.C.), and succeeded to the Bro’ton estates. Differences arose between him and his mother as to the Rixton estates, which was finally settled, an agreement for a fine of Re​covery and re-settlement signed by them, 28 June 1785, of the Rixton Property (Bro'ton No. 288).

In November 1785, he was improving the house, Francis Witham asking whether "yr improvements at Bro'ton extend to yr garden & chapel as you formerly designed, or do you stop at the dining room?" (Box xv, no. 38 (8)). In April 1786, his mother writes she hears he "gets forward with the house" and in January 1787, hears he has made an "elegant room" (Box xiv, No. 2, (33) & (44)). In January 1786, he pays Mr At​kinson for a marble chimney piece £42 and to Mr Carr, £31:10:0 "for a monument" to his father. In August 1787, Mr Baildon, Upholsterer, receives £10:9:0 for "new stuffing chairs for dining room. In December he pays John Foss of Richmond £33, having deducted £6 for his change of Plan for the stables as he did not send them in time and was obliged to employ another Architect. £2 is reserved "till he send an old chimney piece which belongs to me". The same month he pays £24:2:1 for a new house called Moorcock Lodge on Thorpe or Burnsall fell (Acct Bk No. 39).

His marriage settlements are dated 24 April 1789 (Bro'​ton No. 293), at which date he sets down his income as, £1839:17:0 for Broughton, £513:10:11 from Rixton, and £100 from Canal shares, per annum. The outgoings are to his mother £600; interest on £4510; £209, annuity to sister Fanny £80, to sister Mary, the nun, £40, and to cousin Stephen Tempest £15 a year (Box xv, No. 32 (9)).

He was married at Sefton church 1 May 1789 (Gents Maga: of date).

In 1789, the Act for the Inclosure of Burnsall and Thorpe was proposed, and he was anxious over his manorial rights.
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As the bill stood, "whatever was allotted to leaseholders (i.e. on long leases) under you, must be held by them on the same tenure as the lands in respect of which the allotment was made" (Box xv, No. 38 (22 &c)). He gave various leases of his lead and coal mines on Thorpe Fell 1789, 1799 & 1807 (Burnsall Nos. 60. 62 & 63).

In 1791, the bridge over the Bro'ton Beck (near the West Lodge) was built, costing £281:5:0, of which Mr Tempest paid £143:15:1 the County £93:15:0 and the town of Bro'ton by assessment £43:14:11 (Acct Bk No. 39). On the death of Thomas Scrope of Coleby and Cockerington co. Lincoln, 28 April 1792, without having devised the reversion of his estate Coleby, Rowston, Rauceby, Theddlethorpe &c. beyond his widows life, it was found that Stephen Tempest of Bro'ton-in-Craven, was his heir at law, as heir of his great, great grandmother Anne Scroope, she being heir of John Scroope of Spennithorne, the ancestor of Thomas Scrope of Coleby (Coleby Title deeds).

In May 1792, he bought the house and farm of Yellison, in Carleton, with the closes Denber, Banner Hill &c. in Carleton for £3553 (Yellison No. 37). The 4 & 5 May 1794, Stephen Tempest conveyed to Joshua Peart Scrope the reversion of cer​tain lands in Welton, co. Lincoln, in consideration of a release of part of the Scrope estates on which he had a life interest (Deeds Top Shelf of Safe, Box xv, No. 38 (41) &c). In 1794, he bought for £360 of William Appleby's heirs, the closes "Mill Damside" "The Croft" and Dikeber in Bro'ton (Bro'ton No. 294-6), and the two Heckcliffe closes &c. of Roger Swire's executors (No. 297).

In 1795, with the consent of the patrons of the living &c., he exchanged with the Rev. Charles Henry Hall, vicar of Bro'ton, the land called "Ugh days work" in the church meadow, "Bogg​ards close", Barn Close & Miller Close (25a 0r. 32p.) in Bro'ton for the ancient Vicarage House, with its outbuildings, gardens &c. of 1a. 3r. 0p., and 5a. 1r. 27p. of land on the
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South East of the Elslack road; and a parcel of 2a. 3r. 7p. near Inge Bridge (in all 9a. 3r. 34p.). Mr Tempest was also to build on "Ugh days work," a good stone hoe and stable as specified, which was done, and is the present Vicarage House. The west Lodge is on the site of the old Vicarage (Bro'ton No. 298). On the death of his mother in September 1795, he en​tered into possession of her Rixton estate (E.B.T.).

In May 1798, he was enrolled in the Militia for the repulsion of Bonaparte's expected invasion (Box xv, No. 38) & 9 June, 38 George iii (1798), William Earl Fitzwilliam signs his Commission as Deputy Lieutenant for the W.R.Y. (Box xv, No. 32 (6)).


In 1798, he bought for £1250 of the heirs of John Swire, Hesleker farm in Carleton (Carleton No. 35). On the death of Mrs Bertie, widow of Thomas Scrope of Coleby, in July 1806, he took possession of the Scrope estates in Coleby, Harmston, Welton, Rowston, N. & S. Somercotes, Grainthoppe, Skidbrook, Saltfleetby, Mablethorpe, Theddlethorpe, Trusthorpe, Ingold​mells, Gayton, Bucknall, North and South Rauceby, Ruskington, Aunsby, Aswarby, Crofton, Quarrington, Gonerby & Manthorpe, co. Lincoln worth about £3500 a year (Coleby Box No. 19, attornements &c.). He obtained the same year an Act of Par​liament to sell the land in Gonerby and Manthorpe to Lord Brownlow for £18,000 and in 1808 he invested the money in buying of Sir Montague Cholmeley Baronet and the Bromhead heirs, farms in Coleby (Box x, Nos. 1 & 2). In 1809, he star​ted adding to the East wing of Bro'ton Hall, employing William Atkinson of Manchester as architect (Box xiv, No. 26 & Plans, Box xvj). The 2 engravings of Bro'ton Hall, in the 1st and 2nd Editions of Whitakers History of Craven (both of which he paid for) show the house as in 1805 and after in 1812 (E.B.T.). He bought much furniture from Gillow &c. about this date, in​cluding the set of chairs and sofas &c. in the large drawing-room (Box xv, No. 36).
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On the death of Henry Blundell of Ince Blundell in 1811, his wife became entitled to a share of property descended from her Grandmother Mary Anderton at Lostock, Heaton &c., and in 1817 an Act of Parliament permitted the estates to be divided between Mrs Tempest and her sister (Lostock Title).

Mr Tempest and his family left Bro'ton late in 1816 for the Continent, where they remained, staying at Rome, Naples, Florence &c. till 3 September 1818 (Acct Bk No. 41). In his absence, alterations were done to the kitchen and garden, the old Park wall was removed and the dining room altered (Box xv, No. 14). While abroad he bought marble tables, the gilt columns in the Library and probably most of the Italian pictures at Bro'ton, but he kept no accounts when abroad and only a few bills remain (Box xv, No. 37).

In 1820, he purchased for £1600, the Scarcliffe farm in Carleton (Carleton No. 37).

He made his will 20 March 1822, and codicils 20 August and 10 October 1824, which was proved in London 24 January 1825 and at York 2 February 1825 (Will &c. in Safe). He died at Bro'ton Hall, 28 November 1824, and was buried in the Tempest choir of Bro'ton Church on the .. (Par: Reg: & Chapel Reg:), being the last Tempest of Broughton buried within their choir, which was closed by the Act of Parliament for​bidding burial within a church.

There are two portraits of him at Bro'ton Hall, one by Higgins, 1807 and one by Fabre painted at Florence 1818. There was also one of him at Ince Blundell Hall 1900 and a miniature penes Wilfred Tempest at Ackworth Grange 1895 (E.B.T.).

Stephen Tempest (560) married Elizabeth (561), 2nd daugh​ter and eventual coheir of Henry Blundell of Ince Blundell co. Lanc. Esq. by his wife Elizabeth, daughter of Sir George Mostyn of Talacre co. Flint, Baronet (Additions to Tempest Ped. Wottons Baronetage &c.). She was born 31 December 1766 (MS. at Ackworth Grange chapel). Her marriage settlements are
Henry Blundell
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Elizabeth (Blundell) Tempest (561)
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dated 23 & 24 April 1789, by which she had a fortune of £6000 paid the day of marriage, with a further £2000 to be paid on her father's death. A jointure of £600 a year was settled on her (Bro'ton Nos. 292 & 293).

Her father by his will 24 July 1809, left his manors of Lostock, Heaton, Anderton, Rumworth and Adlington, with about 6000 acres of land, and mines &c. worth about £4753 a year, between his daughter, Elizabeth, Mrs Tempest and Catherine, wife of Thomas Stonor of Stonor Park, co. Oxon, Esqr (Lostock Title (Deed Room) p.96). The will was disputed in 1811 by their only brother Charles Robert Blundell (who had been on bad terms with his father) but it was confirmed by a Decree in the Court of Chancery 1815 (Gibsons Lydiate Hall (1876) p. 134 &c. & Lostock Title p.104).

By an Act of Parliament, which received Royal Assent, 7 July 1817, Mrs Tempest and Mrs Stonor were permitted to divide the property. It was valued in 1818 at £7000 a year (Lostock Title p.142). The 19 November 1819, lots were drawn, and the moiety which fell to the Tempest's share was the manor of Heaton and land there, worth £1350 a year, and land in Rumworth worth £1340 a year and some tithes (Ibid). Though she and her sister were his only near relations, her brother Charles Robert Blundell by his will 18 November 1834 left the whole of the Blundell estates to a stranger very remotely connected by marriage, viz. the second son of Edward Weld of Lulworth, because she and her sister refused to relinquish their estates to him.

This will was contested by Mr Stonor and Mrs Tempest in 1840 at the Assizes held at Liverpool 31 August, but Judgment was given against them September 3 (Liverpool Mercury, 4 Sept​ember 1840 &c.). Mrs Tempest purchased Ackworth Grange in 1837, near Pontefract (Title Deeds penes Wilfred F. Tempest of Ackworth Grange 1895). Here she resided, and built a Chapel dedicated to the S. Heart, which was consecrated 12 October

430.

1842 (Inf: Wilf: F. Tempest).

She died 30 April 1845, and was buried in the chapel of Ackworth Grange 6 May, where is a brass to her memory (Ibid. & M.I.). By her will of 7 June, 1843 pd 31 May 1845, she left her Ackworth Grange estate to her daughter Alma Maria Tempest (Title deeds). There is a portrait of her at Bro'ton Hall by Fabre of Florence painted 1818 and a wax miniature of her. There was also a miniature of her at Ackworth Grange 1894 (E.B.T.).

Stephen Tempest (560) and Elizabeth (561) had issue –
[Broughton sheet VII]
i. Stephen Tempest (575), eldest son, born in the parish of Walcot in the City of Bath, 8 February 1790, bapt​ized there, the same day by Fr Js Heatley S.J. the domes​tic chaplain at Bro'ton Hall. Godparents, Mr Blundell (of Ince Blundell) and Mrs Tempest senior (Bro'ton Chap. Reg.). In May 1790, Dr Rundell of Bath, received one guinea "for innoculating my son" (Acct Bk No. 39). In September 1796, a "Galloway for my son" cost £6, and a saddle £2:18:6.

In 1798, he was sent to the Rev: Arthur Storey's school at Tudhoe nr Durham. His half years board was paid in November and again in May 1799 (Acct Bk No. 40). He was admitted to Stonyhurst College, 22 August 1800 (Stonyhurst List, 1886, p.54). He left there in 1809, going to Mr Everard's at Ulverston, leaving in 1812 (Acct Bk No. 41, and Letters, Box xiv, No. 11(1)).

He was a great favourite with his grandfather Henry Blundell of Ince Blundell, who wrote to his father 15 July 1810 "you are happy in having such a son, I wish that had been my lot" (Letter to Stephen Tempest, Esq., penes Charles Stonor esq. 1892). Mr Blundell, by will July 1809 left him £1000 (Lostock Title &c.). He com​menced travelling in 1814 spending some time in Rome, where he purchased many valuable books, now in the lib‑

431.

rary at Bro'ton Hall (1917). He visited Vienna, Berlin, Smyrna (January 1818) Constantinople, Naples, Florence and Paris. He was devoted to study, wrote poetry and was "shy in the presence of ladies" (Letters, Box xiv, No. 9). He was a member of the Traveller's Club in London before 1820 (Box xv, No. 41). He died of consump​tion, rather suddenly, in Rome, 20 January 1822, and lies buried in the Jesuit church there, where is a hand​some marble monument to his memory (Some of the quarter​ings on it being wrong. E.B.T.). (Box xiv, No. 9 & M. I).

His will is dated at Rome, 13 January 1822, and was proved by his father Stephen Tempest esq: 22 November 1822 (P.C.C.). A MS. volume of his poems is in the lib​rary Bro'ton Hall (B. 4, in 1917). There is a small mar​ble bust of him, with replica in bronze, also a miniature showing him to have dark hair and an intelligent face; also a profile in wax; all preserved at Broughton Hall 1917 (E.B.T.). O.S.P.

ij. Henry Tempest (576), born the 29 January 1791, baptized the same day by Fr. John Crathorne the chaplain at Bro'ton Hall. Godparents, Mr John Trafford of Trafford, esq: and Miss Maria Blundell of Ormskirk (Bro'ton Chap: Reg:). He died at Ince Blundell and was buried at Sefton church 21 February 1795 (Ibid.). O.S.P
iij. Sir Charles Robert Tempest (577) of Broughton-in-Craven, Baronet, and of Coleby and Rixton. Born 21 April 1794, baptized the same day by Fr John Crathorne, domestic chaplain at Bro'ton Hall. Godparents, Robert Blundell of Liverpool and Catherine Blundell of Ince Blundell spinster (Bro'ton Chap: Reg:). Educated at Stonyhurst College, entered 17 September 1806 (Stonyhurst List p.54).

Went abroad with his parents in October 1816, and went to Rome, Naples, Florence, Paris etc. (Box xv, No. 40, Mr Witham's letters and bills). He was a member of the
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Travellers Club before 1820 (Box xv, No. 41).

He proved his father's will as eldest son and executor, 24 January 1825, in London, and 2 February 1825 at York (Will etc. Box iv, No. 6). In 1826, he bought the Newton Grange farm from R. Greenwood for £8450 (Gargrave No. 62), and had a plan made for a new carriage drive at Bro'ton Hall (Box xvj, No. 3a). He also laid out £1800 in buying some cottages in Coleby (Box x, Nos. 3, 4 & 5).

In 1827, he had plans made of all his Lincolnshire property, which show he owned about 2473 acres of detached land besides the Coleby and Rowston estates (Box xix, Pad​ley's Bills, Maps &c). He bought the Craven Hounds (harriers) in 1828, and undertook to hunt the country with a subscription; built kennels for them at Bro'ton, but sold the hounds in 1834 (Box xiv, No. 18 & Hunting in Craven by W. Gomersall 1889). In 1829, he bought Anth​ony Clough's land and tenement in Bro'ton village for £450 (Bro'ton No. 310) and paid £18:7:6, for part of the rent of a "cockpit" in Preston to Lord Derby Box xv, No. 32). In 1830, he bought three cottages in Coleby (Box x, Nos. 6. 7 & 8).

In 1836, he laid the corner stone of St. Stephen's Catholic church in Skipton, on land for which he had paid £336:15:7 and up to July 1839, he paid the sum of £909:15: for the building of the same. His sister Frances Barbara also gave £500 towards the building and his brother Walter £100. The Rev: Michael Trappes, then domestic chaplain at Bro'ton Hall, collecting £120, towards the building from outside, which annoyed the family (Box xvj, No. 8), The chief reason the Tempest family decided to build this church being that by Act of Parliament they were prevented using any longer their old family burying place in the Tempest choir of Broughton parish church, used since 1468. A vault was therefore built under the
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sanctuary of St. Stephen's for the burial of the family. The church was not finished till 1843, owing to disputes with Fr: Michael Trappes and Bishop Briggs.

In his will 1863, he left sufficient money to purchase Government Stock to produce £55 yearly for the priest of the church (Ibid. & inf. Fr Richard Sharpe S.J. of Skipton 1896, & will).

In 1835, he commenced improvements to Bro'ton Hall; refacing the North front of the house; in 1836, he opened the large doorway between the two drawing-rooms, and re-roofed the centre block of the house. In 1838, he built the Portico and Clock Tower, refurnishing and doing up the Portico bedroom and drawing rooms, in 1840. About 1839-40, he built the Skipton Lodge, made the new drive between the Lodges and the house, so as to avoid the Toll Bar: he removed the old bridge from near "the Cascade", to its present (1917) position near the Skipton Lodge. He also made the terrace on the North front. In 1839, he altered the windows of the Chapel, and in 1841, erec​ted a new Altar and Tabernacle, designed by George Webster (removed in 1901 by A.C.T.). (Plans, Box xvja, Nos. 4,5, 6 & 7 etc. & Bills etc. Box xiv, No. 26).

In 1837, he was appointed a trustee for the Skipton Grammar School, for which his ancestor had been one of the original ones (Box xv, No. 49). He was High Sheriff of Yorks 1839, the first Catholic appointed after the pass​ing of the Relief Bill 1830 (Box xvj, No. 3). In 1839, he sold his outlying estate near Louth, co. Lincoln for £14,089 (Box xix) and bought "Mr Christopher Turnor's farm in Coleby of 239a. 3r. 14p. for £10,500 (Box x, no. 9). In 1840, he sold land in Somercotes, co. Lincoln for £7,430 (Box xix) and bought 3 cottages in Coleby for £448 (Box xi, No. 11).

He was created a Baronet "of Broughton" 13 September
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1841 (Patent in Safe). The cost of "passing the Patent" in the State Office was £50:7:6, to the Attorney Gener​al's Office £24:19:6, to the Signet Office £12:10:6, to the Privy Seal Office £11:9:0, to the Crown Office £260:12:6 and to the College of Arms for certificate £18:13:10 (Box xvj, No. 3). He made no payment to any polit​ical party for this honour either before or after his creation.

At the date he represented the direct male line from the Roger Tempest who in the 12th century witnessed im​portant grants at Broughton-in-Craven and the neighbour​hood, the lines of Bracewell, Tong etc., having, as far as can be ascertained, become extinct in the male line (E.B.T.).

In 1843, he built the Coleby Lodge farm house and buildings and next year Coleby heath House (Box xix). He was seriously ill at Ventnor in February 1844 (Box xiv, No. 9). In December 1844, he paid £900 for "the Lower Mill Field in Skipton of 2a. 3r. 32p. lying partly on the North side and partly on the South side of the turnpike road to Settle, and in 1854 he built the Catho​lic Schools and priest's house on the North side portion (Box xvj, No. 6, plans &c. in Office at Bro'ton).

In 1847, he bought Garretts land in Coleby £1343, besides some other plots (Box xj, Nos. 13 & 14), also Rushbank farm in Carleton for £585 (Carleton No. 41), with several closes in Carleton for £315 (No. 40). In 1848, he bought "Brown Closes" near Crikcle (which were Tempest property in the 16th century) for £1330 (Bro'ton No. 314) and the same year Carleton Pasture House farm for £2175 (Carleton No. 42). In 1849, he built the "Game Larder" (Box xiv, No. 26).

In 1851, he paid £3367 for Matt: Burnby's farm in Coleby and £145 for two old cottages there (Box xi, Nos.
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14, 15 & 16) and secured the old Rectory Tithe barn in Bro'ton the next year for £100 from the Dean &c of Christ​church, Oxford (Bro'ton No. 315), also several closes in Carleton for £1092 (Carleton Nos. 43 & 44). In 1851, he sold his land in Rauceby, co. Lincoln, for £4800, that in Theddlethorpe for £9430, and some in Gayton for £1400 (Box xix). In 1852, he sold part of his Rixton estate for £1700 (Box xviij).

During the years 1855-57, he laid out the Italian and Dolphin pond gardens, with balustrades &c. from designs by W. Nesfield, and in 1857, built the billiard room and Conservatory at Bro'ton (Box xiv, No. 26 & xvja, No. 8). In 1856, he sold land in Ruskington and Bucknell for £6020 (Box xix), and bought Goulding's land in Coleby for £1010 (Box xij, No. 17). In 1856 Sir Charles claimed the Barony of de Scales as a coheir through his great grandmother Elizabeth Fermor, but though he proved his ce-heirship, he died before the Barony was called out of abeyance (Minutes of the De Scales Peerage Case). The getting up of the case cost over £3000 (Box xv, No. 51). He and his sister Monica built the church of the S. Heart at Blackpool 1854-7 (Plans &c. Bro'ton). In 1861, he paid £1370 for land in Coleby (Box xij, No. 18).

His will, dated 25 March 1863, by which, after leaving various legacies, he bequeathed his estates in Trust for the use of 5/8 to his nephew Arthur Cecil Tempest, Captain 11 Hussars, and 3/8 to his "friend James Fleming Q.C. during the life of his nephew Charles Henry Tempest of Heaton co. Lanc., esq:, at whose death, if he left no son, was to pass to his said nephew, Arthur Cecil Tempest. He also left endowments to the Catholic Church of St Ste​phen, St. Monica's Convent, Skipton &c. The residue of his Rixton estates were to be sold to meet some of the charges. Proved in London 9 February 1866 (Will in Safe).
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He died suddenly of Angina Pectoris, at Stonyhurst College, where he had gone for a Retreat, 8 December 1865, and was buried in the Tempest vault in St Stephen's church Skipton December 19 (Newspapers of date &c.).

iv. Henry Tempest (578),see below XLIII. p. 451

v. John Tempest (580), born 12 March 1799, baptised next day by Fr. L. Rault S.J. domestic chaplain at Bro'ton Hall. Godparents, Sir John Lawson of Brough, bart.& Elizabeth, Mrs Trafford of Trafford (Bro'ton Chap: Reg:). Educated at Stonyhurst College, entered 26 May 1810 (Stonyhurst List, p.54). Became a Barrister, admitted to Lincoln's Inn November 1819, £100 being paid for his entrance fee (Acct Bk No. 41). The 4 August 1821, he had a Passport to travel abroad; his height is given as 5ft. 8 ins (Box xiv, No. 20).

The 21 September 1825, he had another Passport viseed in Paris to travel in Italy. He was in Florence in May 1826, and from Vichy 14th June 1826, he wrote to his brother Charles, that he had sent him from Florence, "an Herodia" (by Leo: da Vinci), a "study of Birds" (Weenix), three views of the Coliseum and one of the bridge of St Angelo; a picture of a boar baiting by a German artist (A. Gryef) and "a particularly ugly old woman" (by Denner). These pictures with those already sent and their frames costing £44:19:6 (Ibid.). The pictures are still at Bro'ton Hall (E.B.T. 1917). He was in London, October 1826, a member of the Union Club, but by December 1826, he was at Nice (Box xiv, No. 20).

His mental condition now gave anxiety, and in May 1827, he was ill. All through that year he was under restraint, going in the Winter to Margate. In December 1828, the doctors still considered his mind was unsound (Box xiv, No. 23). Towards the end of 1830 he was better, though quarrelling with his brothers, but in
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November (1830) he came to an agreement with them (Box xiv, No. 42). He was ill in Venice, in December, but at Nice January 1831 busy collecting Missals, books &c. In May he was in Rome and moved to Genoa in July where his mind again gave way (Box xiv, No. 20).

He died unmarried in London, 18 October 1831, and was buried in the Catholic Church at Moorfields (Bro'ton Chap: Reg:). Administration of his goods granted to his mother Elizabeth Tempest, 17 March 1834 (P.C.C.). O.S.P.

vj. Walter Joseph Tempest (581), born 7 May 1801, baptized next day by Fr: L. Rault S.J. chaplain at Bro’ton Hall. Godparents, Sir Walter Vavasour of Hazlewood, Baronet, and Mrs Elizabeth Witham of Durham (Bro'ton Chap: Reg:). Educated at Stonyhurst College, entered 28 September 1812 (Stonyhurst List, p.54). He joined the firm of Harrison and Rae, Shipping Merchants at Leghorn 1821, but in Janu​ary 1822, wished to go into Grant Pillan's Bank there, finally joining the firm of Fillischi of Leghorn in Janu​ary 1824, but on this House becoming bankrupt, he moved to Florence (Letters Box xiv, No. 22, & Inf: Mrs Joseph Francis Tempest 1890).

He married at Florence, 1 October 1826, Mariane, daughter of James de Sargent of that city (Ibid). His mother by codicil 2 July 1844, left him an annuity of £200 a year (York Reg:). He and his wife disagreeing they lived apart 1848 &c. (Letters Box xiv, No. 22). In December 1859 the securities on which his annuity was payable were sold and he released to his brother Sir Charles Robert Tempest £2864:10:7, who secured to him his annuity (Bro'ton Bdle A, No. 8 in safe).

His wife died at the Convent of the Little Sisters, Notting Hill, London, 20 July 1885, and was buried at Kensal Green (Inf: Mrs J.F. Tempest 1890 & Obit Notice Bro'ton Chapel). He lost his fortune in his mercantile
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ventures and lived in Italy. He bought a number of old pictures which he left to the nuns who nursed him in his last illness, and they sold the collection. He died in Rome 2 May 1868, and was buried there (Ibid.). O.S.P. 

vij. Joseph Francis Tempest (582), born 15 July 1804, baptized the same day by Fr Charles Lefebre, chaplain at Bro'​ton Hall. Godparents, Henry Maire of Latington and Frances, Mrs Wright (Bro'ton Chap: Reg:). Educated at Stony​hurst College, entered 13 September 1814 (Stonyhurst List, p.54). He was articled to Messrs Witham, solicitors in London 13 January 1824, with 300 guineas for premium (Box xiv, No. 23).

He was elected a fellow of the Society of Antiquaries 9 June 1836 (Gent's Magazine of date). In 1838, he pub​lished in volume vi of Nichol's "Collectanea Topographica et Genealogica", articles on the Elslack charters and Docu​ments relating to the Percy family (pp.123-147 & 301-333 & 370-80).

He married at Clewer Cath. Church and Braywick par​ish co. Berks, 21 September 1840 (Par: Reg:). Resided at "the Mount" Ackworth 1842 to 1851, at Nether Hall, Doncaster till 1856, then at Wooton Hall, Henley in Arden, where he died 4 July 1865, and buried; his body was re​moved 22 July 1904, to Witham church co. Lancaster (Inf. sons).

Joseph Francis Tempest (582) married Frances Bridget (583), eldest daughter of John Hercy of Crutchfield House, Hawthorne Hill, co. Berks, esq., by his wife Frances, only daughter of Thomas Moore of Stafford Ho: Cheswick esq:. She was born 20 January 1817 in Maddox St, London (Inf. by herself 1890). She died at Lofthus Hall N.H. Yorks at 1.p.m., 22 October 1902, and buried at Wisham Cath: Church co. Lanc: (Inf: by sons at date and Newspapers). 

Joseph Francis Tempest (582) and Frances Bridget(583) had issue -
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1. Francis Roger Tempest (590), born at Crutchfield House, Hawthorne Hill, co. Berks, 9 August 1841; baptized there. Godparents, Sir Charles Henry Tempest Baronet & Elizabeth Hercy (Inf. his mother 1891). Entered Stonyhurst Coll: 20 September 1855 (Stonyhurst List. p.54). Inherited the Ackworth Grange estate under the will of Anna Maria Tempest, his aunt, 20 December 1849.

He died unmarried at Ackworth Grange, 31 Oct​ober 1865, buried there (Chap. Reg: at Ackworth).

2. Piers Francis Tempest (591), born at "The Mount" Ackworth, co. York, 24 February 1843, baptized at Pontefract Cath. Church. Godparents, Henry Tempest and Miss Marienne Hercy (Inf: his mother 1891). Entered Stonyhurst College 22 September 1857 (Stonyhurst List. p.54). Resided at Spink Hill, co. Derby, Mowbrech Hall, Lofthus Hall, Glen​hilig nr Boncastle and Wychdon Lodge near Staf​ford. Unmarried. Died at Euxton August 12, 1929. O.S.P.

4. Alphonsus Joseph Francis Tempest (592), born at "The Mount", Ackworth, 28 November 1844, bapt​ized at Ackworth Grange chapel. Godparents, Thomas Joseph Hercy esq: and Miss Monica Clare Tempest (Inf. his mother 1891). Entered Stonyhurst College 12 September 1859 (Stonyhurst List, p.54). Went to the Colonies, owned property in the Fiji Islands and resides at Parnell, Aukland, New Zealand; died there unmarried 19 December 1918. O.S.P
5. Wilfrid Francis Tempest (594) of Ackworth Grange co. York, esq: born at "The Mount" in Ackworth, 22 October 1846, baptized in the Chapel of the S. Heart, Ackworth Grange. Godparents, Rev.
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Thomas Peter Tempest and Miss Anna Maria Tempest (Inf. his mother). Entered Stonyhurst College 17 September 1860 (Stonyhurst List, p.55).

On the death of his brother Francis Roger Tempest in 1865 without issue, he succeeded under the will of his aunt and godmother, Anna Maria Tempest to the Ackworth Grange estate of about 387 acres, with the house, chapel etc.

He married 1st at St Joseph's Cath. Church, Avon Dasset, co. Warwick, 21 April 1869, Agnes Mary Perry, and secondly at St Anne's Cathedral Leeds, 30 July 1888, Florence Helen O'Rouke (Inf. himself). He is a J.P. for the W.R. Yorks from 1871 and chair​man of the bench of Magistrates at Pontefract from 1913. He is a Land Valuer and Agent for several estates.

Wilfrid Francis Tempest (594) married 1stly Agnes Mary (593) 4th daughter and coheir of Thomas Aloysius Perry of Bitham House, co. Warwick, by his wife Helen, only daughter of William Knight of Houghton co. Lanc. Born at Bitham House 27 July 1848 (Inf. her sister Lady Mostyn 1893). She died at Ackworth Grange 19 November 1885 and is buried there (Inf. her husband). Wilfrid Francis Tempest (594) and Agnes Mary (593) had issue -

a. Francis Roger Tempest (616) born at Ackworth Grange, 14 October 1869, died there 19 October and buried there 22 October 1869.

b. Wilfrid Joseph Tempest (617), born at Ackworth Grange 2 July 1874, died there of Typhoid fever 19 October 1880 and buried there October 22.

c. AElred Joseph Tempest (618), born at Ackworth Grange 31 March 1877. Godparents, Rev. W.B.
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Scruton and Miss Mary L.F. Tempest. Entered Stonyhurst Coll: 21 September 1885, went to Canada &c.

Wed at Portage la Prairie, Manitoba, 22 August 1905, was farming at Austin, Manitoba, April 1909 and October 1912. Returned to England on Outbreak of the war and joined the Canadian Force 1914. In Officers Training Corps October 1916. Gazetted 2nd Lieutenant . . . K.O.Y.L.I. January 1917.

AElred Joseph Tempest (618) married Frances May (619) 4th daughter of William M. Cuthbert of Winnipeg Manitoba by his wife Margaret.

AElred Joeeph (618) and Frances Mary (619) had issue ‑

A. Charles Francis Tempest (636), born 28 February 1912, at Austin (Inf. his mother).

B. Roger Henry Tempest (637) born 19 December 1908, at Austin (Inf. his mother).

C. Cecily Mary (638), born 21 July 1906, at Austin (Inf. her father).

d. Aidan Joseph Tempest (620), born at Ackworth Grange, 25 December 1879. Godparents, Sir George Clifford Baronet and Miss Pauline Perry. Entered Stonyhurst College 15 Sept​ember 1888. Locomotive Superintendent of the Sudan Railway at Shendy 1909. Managing Director of Snercold's Engineering works October 1912 - January 1917. Wed at Catholic Church, Kew Gardens, 4 February 1913, to Mary Blanche Donovan of Kew and has a son Charles Desmond Tempest born 17 September 1914 (Inf. self and father).
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e. Norbert Joseph Tempest (621), born at Ack​worth Grange, 8 June 1882. Godparents, Henry Arthur Joseph Tempest and Lady Clifford (of Flaxbourne). Entered Stonyhurst College 14 September 1889. Living ummarried 1909 and January 1917 at Los Angeles, California (Inf. his father 1917).

f. Arthur Joseph Tempest (622), born at Ackworth Grange 19 October 1885. Godparents, Arthur Moore and his sister Agnes Mary Tempest. En​tered St Mary's College Chesterfield, 15 Nov​ember 1895. Joined the S.J.,living at St. Mary's Hall, Stonyhurst 1909, at Beaumont 1912. [Note in transcript: Here a pencil note in the pedigree is indecipherable]

g. Agnes Mary (623), born at Ackworth Grange 10 January 1869. Godparents, John Hercy of Crutchfield and Mrs Perry of Bitham. Wed at the Cath: Church, Warwick Street, London, 20 April 1901, Edward Radcliff younger son of Arthur Radcliffe of Hur​dleston co. Meath, and has issue a son and a daughter. Living January 1917 (Inf: Self and father).

h. Maud Mary (624) born at Ackworth Grange, 2 July 1873, died at Algiers 15 October 1873. Godparents, Aiden Tempest and Lady Mostyn (Inf: her father).

i. Maud Mary (625), born at Ackworth Grange, 8 June 1875. Godparents, Aidan Tempest and Lady Mostyn. Living ummarried in London January 1917 (Inf. her father).

j. Ethel Mary (626), born at Ackworth Grange, 30 March 1881. Godparents, General Francis Hercy and Miss Mary Ethel Tempest. Entered the Carmelite order, clothed at Lanhern Con-
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vent, 16 May 1916 (Inf. her father).
Wilfred Francis Tempest (594) married 2dly Florence Helen (595), daughter of Vincent Lesassier O'Rouke of Rathgar, co. Dublin, by his wife Amelia Williams. Born 13 July 1864. Living October 1916 (Inf. her husband). Wilfred Francis (594) and Florence Helen (595) had issue ‑

a. Wilfrid Norman Tempest (627), born at Ack​worth Grange 8 June, 1889. Godparents, Sir Charles H. Tempest Bt and Mrs George Draffyn. Entered Stonyhurst College 30 September 1900. Joined Natal mounted police etc. Gazetted 2 Lieutenant K.O.Y.L.I. (old 105th) 22 May 1912; Lieutenant, September '14; Captain October 15 and Major August '16; wounded May '15 and killed while leading his men (he in command of his Battallion), in the battle of the Somme near . . . 25 September 1916; buried there. He was in the Reserve Battallion K.O.Y.L.I. from October 1908 (Inf. his father & Press).

b. Wulstan Joseph Tempest (628), born at Ackworth Grange 22 January 1891. Godparents, Mr Frank Clifford and Auguster, Mrs Gurner. Entered Stonyhurst College 30 September 1900. Bought land at Perdin, in Saskatchewan, W. Canada, in 1911. Returned to England when War broke out, 2 Lieutenant K.O.Y.L.I., 30 November 1914, joined R.F.C. Lieutenant 24 February 16, shot down a Zeppelin near Potter's Bar 23 September 1916. D.S.O. 13 October 1916 (Inf. his father & Press). M.C. 18 October 1917. Flight Comm: 22 August '17.
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c. Edmund Roger Tempest (629), born at Ackworth Grange, 30 October 1894. Entered the Ora​tory College at Edgbaston, 26 September 1907. Went with his brother Wulstan to Canada on the farm Perdin, Saskatchewan, October 1912. Returned to England when War broke out. 2nd Lieutenant 11th K.O.Y.L.I. 3 November '14, joined R.F.C., 30 November, Lieutenant 1 April 1916, shot down several enemy aeroplanes in France (Inf. his father) Flight Commander 22 August '17. Killed near Bagdad flying 17 December 1921. O.S.P.

d. Francis Basil Tempest (630), born at Ack​worth Grange, 5 July 1900. Educated at the Convent School Carshalton 1907 and entered Beaumont College October 1913 (Inf. his father). R.F.C. duo [?] 1918, at Bath

e. Audrey Claire (631), born at Ackworth Grange 15 September 1892. Godparents, Col​onel Eustace Hercy and Fanny Mrs Wood. Wed at Cath. Church Spanish Place, London, 14 April 1915, John Charteris Symonds, M.D., Cap: A.S.C. 1916 (Inf. her father). Divorced 1921.

f. Monica Helen (632), born at Ackworth Grange, 24 April 1897. Wed 8 October 1919, Eric Ham​ilton E. Douglas s.b. 16 August 1920 Sholto Eric Wilfrid.

6. Wulstan Francis Tempest (596), born at "The Mount" Ackworth co. York, 21 October 1848, baptized at the chapel of the S. Heart; Ackworth Grange. Godparents, Sir Charles Clifford, Bart, and Miss Emma Hercy (Inf. his mother). Entered Stonyhurst College 12 September 1864 (Stonyhurst List, p.55).
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He went out to the Fiji Islands with his brother Alphonsus, and there had a sunstroke which affected his health and his brain. He died unmarried at the Burgess Hill Asylum 27 May 1894 and is buried there (Inf. his mother). O.S.P.

7. AElred Aloysius Francis Tempest (597), born at The Mount Ackworth, co. York,. 21 September 1850, baptized in the chapel of the S. Heart, Ackworth Grange. Godparents, William Walmesley of Westwood, co. Lanc., and Miss Catherine Coulthurst (Inf. his mother). Entered Stonyhurst College 12 September 1864 (Stonyhurst List, p.54). Became a Jesuit. First vows 27 October 1870, ordained 25 September 1881, last or solemn vows 2 February 1887, living at Stonyhurst January 1917 (Inf. himself). Died at St Mary's Hall, Stonyhurst, 4 a.m., 21 May 1920.

8. Aidan Walter Francis Tempest (598), born at Nether Hall near Doncaster, 4 November 1852, baptized at St Peter's Cath. Church Doncaster. Godparents, Honll Thomas Stonor and Miss Catherine Hercy (Inf. his mother). Entered Stonyhurst College 12 September 1864 (Stonyhurst List, p.54).

Wed at St Cuthbert's Cath. church Withington, co. Lanc., 29 April 1891. He was Civil Engineer for some years employed by the Manchester Sheffield and Lancashire Railway Cos (Inf. by himself 1912). Is  living at No. 7 Derwent Sqr Stoneycroft, nr Liverpool January 1917.

Aidan Walter Francis Tempest (598) married Mary Ellen (599), eldest daughter of John O'Neill a merchant (of the firm of Qute and O'Neill of Man​chester) and of Rose Villa Withington, by his wife Kezie, daughter of James Barker of Todmorden, co. York. Born 25 November 1863. Alive January 1917.
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Aidan Walter Francis Tempest (598) and Mary Ellen (599) had issue: 

a. Oswald Aidan Tempest (633), born at 17, Rodney St, Liverpool, 17 January 1892, bapt​ized at St Philip Neri, Liverpool, Godparents, John O'Neill and Mary, Mrs Anderton. Entered Stonyhurst College 15 September 1904. A chartered accountant, passing his examination January 1913, worked with a firm of Chartered Accountants in Liverpool from 1911. Joined Army Service Corps, 4 May 1916, with 20 Field Butchery in France, March 1917, 2 Lieutenant 2 W.Y. Reg. 1917, killed in France 31/3/18.

b. Hugh Piers Tempest (634), born in Percy St, Liverpool, 13 May 1893, baptized next day at St Philip Neri Ch: Liverpool. Godparents, Piers Francis Tempest and Kezie Mrs O'Neill. Entered Stonyhurst College 15 September 1904. Articled to firm of Chartered Accountants in Liverpool 1912. Joined R. Flying Corps 13 December 1915. Pilots certificate 1916 and had bad accident '16. Living March 1917.

Wed at St Cecilias, Tuebrook, Liverpool, 9 June 1923, Elsa May, daughter of Robert Jessop Wood of Cornwall. A daughter Valerie Fran​ces, born at Liverpool, 10 August 1925.

c. Frida Mary (635), born at 3 Percy St, Liver​pool, 9 December 1900, bapt. at St Philip Neri ch: Liverpool. Godparents, Alphonsus J.F. Tempest and Kezie O'Neill. Entered the Convent of the S. Heart at Leamington as pupil in 1911 (Inf. her father). [There is an undecipherable note on the transcript at this point.] Married at Liverpool, 21 June 1927, Dr Cedric Baxter.
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9. Mary Louisa Francis (600), born at Nether Hall near Doncaster, 24 January 1855, baptized at St Peter's Cath: church Doncaster, 26 January. Godparents, Charles Henry Tempest and Miss Monica Coulthurst (Inf. her mother). Educated at the Priory of Princethorpe.

Wed as 2nd wife, at St Peter's Cath: church Leamington, 28 April 1880, to Wilfrid Francis An​derton of Haighton, co. Lancaster; esquire, and has living 2 sons and two daughters. Alive January '17. Died 27 June 1927.

viij. Thomas Peter Tempest (584), born 11 March 1808, baptized next day by Fr Charles Lefebvre, the chap​lain at Bro'ton Hall. Godparents, Peter Myddleton of Stockeld and the Countess of Shrewsbury (Bro'ton Chap. Reg.). Educated at Stonyhurst College, entered 11 September 1815 (Stonyhurst List, p.54). He went to Paris in September 1826, intending to take Orders and proposing to give £1000 to the building of a new chapel at Stonyhurst, £500 for a scholarship there for Broughton boys and £800 towards building a Catholic church at Skipton. He was at Oscott in 1829 (Letters Box xiv, No. 28).

Ordained deacon there, Lent, 1830, and priest 21 December 1833, by bishop Walsh (Inf. Dr Godwin, D.D., Oscott College 1909).

He made his will at Oscott, 1 June 1831, and the same year he bought 6670 square yards of land in Grantham from Sir John Thorold for which he paid £600, and built the church of St Mary and priest's house thereon, his brother Charles giving £100 &c. towards the cost (Box xiv, No. 28). The foundation stone of the church was laid by Joseph Francis Tempest 1 May 1832 (Inf. Mrs Joseph Francis Tempest 1890).
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Early in 1843, he was in Rome intending to go with Bishop Wilson on the Australian Mission, but gave this up hoping to take the Skipton Mission, bishop Briggs giving him faculties having been 2 1/2 years on the Birmingham Mission. He left Skipton, as his brother Charles declined to build him a house there. In 1844 he took up the mission at Grantham. The 2 July 1852, nominated Canon of Nottingham, and installed August 25. Died at Grantham, 19 October 1861, and was buried there (M.I. &c.).

ix. Elizabeth (585), born 24 December 1792, baptized next day by Fr F. Crathorne the chaplain at Bro'ton Hall. Godparents Charles Tempest senior and Maria Blundell of Ince Blundell. Died 7 June 1802 buried June 9 in the Tempest choir in Broughton parish church (Chapel and Par: Reg:).

x. Anna Maria (586), born 18 July 1797, baptized 20 July by Fr Thomas Kay, S.J., Chaplain at Bro'ton Hall. God​parents, Simon Scrope of Denby and Miss Margaret Blund​ell of Liverpool (Ince Blundell) (Bro'ton Chap: Reg). Entered as a pupil at St Mary's Convent (The Bar) York, in 1810, and at New Hall Convent 19 May 1813 and left 4 July 1814, owing to an outbreak of scarlet fever (Con​vent List, Inf. Prioress of New Hall 1892 and Letters, Box xv, No. 41). Went to French Benedictine nuns at Heath Old Hall, leaving them in September and going abroad with her parents October 1816 (Bills and Passport, Box xiv, No. 28), travelling till 1818 to Rome, Flor​ence, Naples, etc. and much admired (Letters & Inf. Jemima Mrs Tempest 1880).

Her mother left her by will, 7 June 1843, her estate of Ackworth Grange, which Miss Tempest by her will, 20 December 1849, bequeathed to her nephew Francis Roger Tempest, the eldest son of her brother Joseph, and in
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failure of his heirs to her godson Wilfrid Francis Tem​pest, 4th son of her brother Joseph Francis Tempest. The will was proved 30 September 1854 (P.C.C.).

She added some buildings to Ackworth Grange and built the Lodge there (Inf. W.F. Tempest). A miniature of her painted in Rome was at Ackworth Grange 1912 and a profile in wax at Bro'ton Hall 1917 (E.B.T.).

She died at Ackworth Grange 8 August 1854 and was buried in the chapel there August 16 (Ackworth Chapel Reg:).

xi. Frances Barbara (587), born 8 March 1800, baptized same day by Fr L. Rault, chaplain at Bro'ton Hall. Godparents, Humphrey Trafford of Trafford and Barbara Staveley (Bro'ton Chap. Reg.). She was educated at the Convents of the Augustinians in the Fosse St Victor, and Sacred Heart in Paris, going from the Benedictine nuns at Heath Old Hall in September 1816 and going to Paris with her parents in October of that year (Letters, Box xiv, Nos 6 & 28).

In 1821, she went to the Convent of the Blue Nuns of the Order of Perpetual Adoration at Cannington and became a Postulant 16 February 1832, clothed by Dom: Bede Poulding, 8 December 1832, and Professed 10 December 1833 taking the names of "Teresa Gertrude" in Religion. She moved with the Community from Cannington to Great Heywood in the parish of Colwick co. Staff. 1835 and her large dowry enabled the nuns to purchase Mount Pavilion there, and helped to build St Benedict's Priory on the site (Inf. Prioress of St Benedict's Priory 1909, and Letters, Box xiv, No. 21).

In 1833, she gave £200 towards the building of a Catholic school at Burnley (Inf. Rev. T. Smith 1911) and £500 towards the building of St Stephen's Catholic church in Skipton (Box xiv, No. 21). She was beloved for her piety and culture in her convent where she died of
Francis Barbara Tempest (567)
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pleurisy 18 January 1853, and where she was buried (Inf. Prioress of St Benedict's 1909).

xii.  Catherine (588), born 6 October 1802, baptized 11 October by Fr: L. Rault, the Chaplain at Bro'ton Hall. Godparents, Charles Townley of Townley and Mrs Isabella Widdrington (Bro'ton Hall Chap: Reg:). She entered St Mary's convent (The Bar) York as pupil 1815 (Convent Lists).

Married in the Catholic Chapel Broughton Hall and af​terwards at Gargrave parish church (as the law then re​quired) 25 March 1825, John Nicholas Coulthurst of Gargrave House esq. (Bro'ton Chapel Reg: & Gargrave Par: Reg:). Marriage settlements dated 25 July 1825 (Copy at Bro'ton Hall). She died at Gargrave House 6 March 1836, buried at Gargrave. There is a memorial brass to her in the Catholic chapel at Ackworth Grange (Par: Reg: & M.I.). She had issue 4 sons and 2 daughters (See Burke's Landed Gentry, sub Coulthurst of Gargrave).

xiii. Monica Clare (589), born 24 June 1806, baptized next day by Charles Lefebore, the chaplain, at Broughton Hall. Godparents, James Webb Weston of Sutton Place, co. Surrey, and Mrs. Catherine Witham of London (daughter of Henry Witham of Cliffe). Proxies, Cornelius Boardman and Jane Green (Bro'ton Chapel Reg:). She entered St Mary's Convent, York, as a pupil in 1815 and went to New Hall Convent 14 September 1818, leaving there 1822 (Bills and Informa: Prioress of New Hall 1892). She built and founded the Convent of St Monica, Skipton 1861 for the sisters of Mercy, who gave it up in 1866, the Faithful Companions of Jesus succeeding (Inf. Rev. Mother, Letters &c., Box III, No. 14).

In 1848, she gave the carved stone altar and Reredos &c. to the Jesuits church in Farm Street, London, and in 1854-5 she and her brother Charles built and founded the church
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of the Sacred Heart, Blackpool, she also gave largely to Catholic churches and schools (Box III, No. 14, Papers of date &c.).

Her will, dated 18 August 1858, with codicil, 8 October 1860, left all to her brother Sir Charles Rob​ert Tempest, Baronet, with whom she had lived. He proved the will at Wakefield at over £25,000 and under £30,000 27 March 1861 (Box III, No. 14).

She died of consumption at Bro'ton Hall, 26 November 1860, and was buried in the Tempest vault at St Stephen's church Skipton (Par: Reg:). £620 was given, by her direction after her death, for Masses to various missions (Box III, No. 14).
XLIII. HENRY TEMPEST (578), of Heaton, co. Lancaster, Esquire, He was at Broughton Hall, 18 October 1795, and baptized October 20, by Fr Thomas Kay, S.J., domestic chaplain to the Tempests at Bro'ton Hall. Godparents, Charles Robert Blundell of Ince Blundell and Catherine Mrs Blundell of Crosby (Bro’ton Chap. Reg:). Educated at Stonyhurst College, where he entered 17 September 1806 (Stonyhurst List, p.54). He was home in 1816, and devoted to hunting.

In March 1817, he went to Norfolk to learn to farm (Box xiv, No. 14 (4)).

He was married in the private Chapel at Trafford Hall and in Eccles parish church near Manchester 6 July 1829 (Gents: Maga: &c.). He then went to reside at Croston Hall near Maudsley, co. Lancaster, lent to him by his father-in-law Sir Thomas (then Mr) Trafford. Here he was master of the "United Pack" of Harriers for several years. In 1842, he removed to Newland Park near Wakefield, which he rented from Sir Charles Dodsworth Baronet (Inf. Jemima, Mrs Tempest).

At this date, his mother made over to him her estates at Heaton and Rumworth, which had been settled on him, he paying to her an annuity for life (Inf. Sir Charles H. Tempest 1892).
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He was a J.P. for Lancs. He successfully bred shorthorn cattle (Inf. A.C.T.). 
His will, dated 15 June 1857, was proved at Wakefield, 23 April 1860 (W.P.C.). He died at Newland Park 19 March 1860, and was buried in the Tempest vault under St Stephen's Catho​lic church Skipton (Par: Reg:). A portrait of him by W. Collins 1850 is at Bro'ton Hall 1917 (E.B.T.).

Henry Tempest (578) married Jemima (579), 2nd daughter of Sir Thomas de Trafford of Trafford Baronet (created Baronet 1841, and added the "de" before his surname 1841), by his wife Laura Anne, 3rd daughter and coheir of Francis Colman of Hildersdown co. Devon Esquire. Born 30 January 1807 (Trafford Ped.).

Married at Eccles church (and in the Trafford Hall Chapel, 6 July 1829) (Gents: Maga: &c.). Post nuptial settlements dated 3 July 1830 (Inf. T. Heelis Sol: to Lady Beaumont 1909).

After her husband's death in 1860, she went to Broomlands Hall, near Nantwich, co. Chester, and in 1870, to Uplands Hall near Preston, co. Lancaster, where she died Saturday 17 January 1883 and was buried in the Tempest vault under St Stephen's church Skipton, 21 January. There is a brass to her memory in the Lady Chapel there.

Her will, dated 26 February 1879, in which she left vari​ous legacies was proved by her son Major Arthur Cecil Tempest of Coleby Hall 3 March 1883 (E.B.T. &c.).

Henry Tempest (578) and Jemima (579) had issue -

i. Charles Stephen Tempest (601), born at Croston Hall, 7 August 1831, baptized next day. Godparents, Charles Robert Tempest and Miss Caroline Trafford. Died 19 August 1831. Buried at Maudesley (Inf. his mother and Maudesley Par: Reg:).

ii. Sir Charles Henry Tempest (603) of Heaton, co. Lancaster, Baronet, born at Croston Hall co. Lancaster
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15 January 1834, baptized next day. Godparents, Charles Townley Esquire and Elizabeth Mrs Tempest (Note by his father and Reg. Maudesley Cath: Ch:). Entered Stonyhurst College, 31 March 1845 (Stonyhurst List, p.54).

He succeeded to his father's estates of about 2096 acres in Heaton and Rumworth in 1860. He married firstly at the Catholic church of the Assumption Warwick St. London, 21 May 1862. He was a J.P. & D.L. for Lancashire. He rented Husband's Bosworth Hall, co. Leicester, from 1862 to 1865, then 29 Albemarle Street, London, and later 15 Upper Grosvenor St till 1875, when he took Ashby Lodge, Ashby St Ledger's, co. Northampton, which he left 1883.

In May 1884, he leased Broughton Hall, from his brother's trustees for 10 years, and remained there till his death 1894. He was created Baronet "of Heaton", 30 July 1866. He married his second wife at the church of the Assumption, Warwick St London, 11 June 1874, which marriage was annulled on his petition in 1874, Lady Tem​pest having eloped with Henry Hungerford of Dingley Hall Esquire.

Sir Charles Henry Tempest, by his will of 18 June 1891, bequeathed the whole of the estates he inherited from his father to his only daughter Mary Ethel Tempest.

He died at Broughton Hall at 7a.m., 1 August 1894, and was buried in the Tempest vault of St. Stephen's church Skipton August 3 (Press notices, letters & E.B.T. &c.). O.S.PM.

Sir Charles Henry Tempest (603), married 1stly Cecilia Elizabeth Tichborne (604), 4th daughter of John Washington Hibbert of Bilton Grange, esquire, by his wife Julia Mary Magdalen, daughter of Sir Henry Tichborne Baronet, and widow of Colonel the Honourable Charles Talbot.

She died from the effect of burns at Husbands Bosworth Hall, 3 January 1865. She was buried at Rugby Catholic
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Church but her body was removed in October 1894 to the Tempest vault under St Stephen's church Skipton (Press notices. E.B.T. &c.). Sir Charles Henry Tempest (603) and Cecilia Elizabeth (604) had issue ‑

1. Henry Arthur Joseph Tempest (614), born in Lon​don, 31 March 1863. Godparents, Captain Arthur Cecil Tempest Hussars and Lady Annette de Trafford. Educated at Oscott, Beaumont and Lord Petre's Colleges. Joined the 3rd Battallion Yorks Reg. (Militia) 15 June 1882, retired as Lieutenant February 1888.

Married at the church of the Assumption, Warwick St, London, 16 November 1885, Mary Boleyn, eldest daughter of Captain (later Sir) Charles George Knowles R.N. (Bart.) by his first wife (divorced 1876), Elizabeth daughter of John Chapman of Cleveland Gardens, London. Mrs Tempest gave birth during her husband's absence in England, at Tangiers, 3 August 1890, to a daughter Dorothy Ethel Mary, who died there, January 1891.

Henry A.J. Tempest died at Folkestone 16 April 1891 of apoplexy, and was buried in the Tempest vault under St Stephens ch: Skipton. His widow married in July 1892 the Duque de Frias (Inf. his father, Letters Box xvj, Bdle 15, Press notices &c.). O.S.P
2. Mary Ethel (615), born at Husband's Bosworth Hall, 9 October 1864. Godparents, Laura, Mrs Selby and Edgar Hibbert Esquire. Married at St Mary's Cath. Church Chelsea, 7 November 1893, to Miles 10th Baron Beaumont (he died 16 September 1895). She bought back Carlton Towers in 1894 and has issue, Mona Josephine Tempest Stapleton born 1 August 1894, for whom the Barony of Beaumont was again
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brought out of abeyance in June 1896, and Ivy May Stapleton. Alive January 1917 (Inf. her father, Burke's Peerage &c.).
Sir Charles Henry Tempest (603) married 2ndly Harriette (602) only daughter of Captain Rowland Hill Gordon, late 42 Highlanders, by his wife Elizabeth, daughter of D.D. Manson (divorced and remarried Colonel A.H. Vincent). Sir Charles's marriage was disolved on his petition 1878 (Press notices Tempest v. Tempest and Hungerford). She died in London 3 February 1891 having re-married William King of New York. She left no issue (Press notices).

iii. Stephen Francis Tempest (605) born at Croston Hall, 3 December 1835, baptized next day. Godparents, Thomas William Trafford and Miss Anna Maria Tempest (Note by his father and Maudesley Cath. ch: Reg.). Entered at Stonyhurst 21 September 1846 (Stonyhurst List, p.54). He died of consumption at Newland Park 8 February 1853.

iv.  Arthur Cecil Tempest (606), see below XLIV.

v. Piers Gilliot Tempest (608), born at Croston Hall, 21 September 1839, baptized same day. Godparents, Miss Frances Blundell (of Crosby) and Joseph Francis Tempest. Died 4 June 1840, buried at Maudesley (Note by his father and Par: Reg:).

vj.
 Norbert Paulinus Tempest (609) born at Newlands Park 8 October 1845, died there 10 October 1849, buried in the chapel at Ackworth Grange (Note by his father and Chap: Reg:).

vii.  Jemima (610), born at Trafford Park, 27 April 1830, baptized 2 days after, died there 30 April 1830. God​parents, Thomas Joseph Trafford (grandfather) and Miss Monica Clare Tempest (note by her father).

viii. Laura Anne (611) born at Croston Hall, 12 September 1832, baptized next day. Godparents, Humphrey Trafford
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of Trafford and Miss Laura Anne Trafford (Note by her father and Parish Reg. of Maudesley).

Wed at the Jesuits church Wakefield 18 February 1857 Walter Selby of Biddleston co. Northumb. Esq. (he died 2 September 1868). By him she  had Walter Charles Selby born 12 July 1858 (died 1900 leaving issue), Thomas Cyril Selby born 24 November 1859, died s.p., Eveline Mary, born 26 September 1861 (married, no issue), Edith Mary born 4 June 1864 (a nun), Miriel Mary, born 1 July 1865 and Reginald Arthur Selby born 17 June 1867 (O.S.P).

She died at Monks Houses 21 October 1868, buried at Alwinton (Inf. her son).

ix.  Jemima Monica Mildred (612), born at Croston Hall, 5 December 1841, baptized there same day. Godparents, Charles Cecil Trafford and Miss Hariett de Trafford (Note by her father and Reg. of Maudesley Cath: Chap.). Edu​cated at the Convent of S. Heart, Roehampton, October 1854 to May 1860 (Inf. from Convent).

She wed at the British Embassy, Paris and at the Madelaine church 15 October 1867, Le Gendre Nicholas Starkie of Huntroyde, co. Lancaster, Esquire (he died 13 April 1899). By him she had Edmund Arthur Le Gendre Starkie born 10 February 1871, Henry Randle Starkie, born 27 May 1873, died 16 June 1878, and Piers Cecil Le Gendre Starkie, born 14 September 1882.

She died of pneumonia at Ribbleton Hall near Preston (her residence) at 11.30 a.m., 6 June 1907, buried in the Tempest vault in St Stephen's church Skipton (Self, & Burke's Landed Gentry & Press).

x. Mildred Walburgha (613), born at Newland Park, 6 Febru​ary 1849, baptized there (Inf. her mother). Educated at Princethorpe Priory. 
Wed as 1st wife at the Catholic church Nantwich, co. Chester, 10 May 1870, Wilfrid Francis Anderton of Haigh‑
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ton, co. Lancaster, and had by him Inglebert Wilfrid Tem​pest Anderton, born 19 April 1871, Edeltrudes Hilde, born 20 March 1872, died 23 April 1878, Evan Gerard Anderton, born 29 May 1873, died 23 September 1873, Evan Gerard Anderton, born 22 May 1874, and Mildred Mary, born 3 June 1875.

Mrs Anderton died at Haighton 10 October 1876 and buried at Fernyhalgh Cath: church. Mr Anderton married secondly her cousin Mary Louisa Frances Tem​pest (Inf. W.F. Anderton etc.). He died 15 February 1926.

XLIV. ARTHUR CECIL TEMPEST (606) of Broughton-in-Craven, and Coleby co. Lincoln, Esquire, born at Croston Hall, co. Lanc​aster, 2 June 1837, baptized there next day. Godparents, Charles Robert Tempest (of Bro'ton) and Miss Monica Clare Tempest. He was a small and delicate infant (Note by his father and mother, and Maudesley Cath: Ch: Reg.). En​tered Stoneyhurst College, 3 November 1848 (Stonyhurst List p.54). Left August 1856, gazetted Cornet in the xith Regi​ment Light Dragoons, 3 March, 1857, Lieutenant, 16 March 1858, Captain 30 August 1859, and Major in Our Land Forces 5 July 187.[?], acting Brevet Major in his Regiment the xi P.A.O. Hussars (late Light Dragoons). Retired 8 September 1874 (Commissions Box III No. 13, and Gazettes of date).

He was well known on the Turf as a Gentleman Rider from 1858 to 1873, winning the Sefton Handicap on Bryan O'Linn at the Liverpool Autumn meeting 1864. He was "placed" four times in the Grand National, riding the sensational "second" on "Hall Court" in 1865, he won the Grand National Hunt at Bristol on "Pickles" in 1873, besides winning many other races in Ireland, Warwick &c. (Racing Calendars, Sporting Press, Bailey's Maga: June 1892 etc.).

He married at St Peter's Catholic church Scarborough 28 April 1873 (Par: Reg:).
Arthur Cecil Tempest (606)
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After his marriage he rented Sysonby Lodge, Melton Mowbray, for the winter and then took Flore House, near Weedon from 1874 to 1877, going in June 1878 to Coleby Hall, in which year he restored part of the east wing, then a ruin, thoroughly restored the stables, and put modern sanitation into the house. In 1883, he made the new Entrance in the east wing and repaired the bedrooms over the drawing room. In 1892, he built the new servants hall, scullery and rooms over the kitchen. In 1893, he placed a new roof with gables to the east wing, rebuilding the front walls and adding bay window to the drawing room and enlarging the front hall on the South. In 1905, the smoking room and corridor was added.

He was field Master of the Blankney Hounds from 1881, becoming master 1885 till 1895. Is a J.P. for Kesteven 1881, County Councillor for the Navenby Division 1889-1895. On the death of his brother Sir Charles Henry Tempest, the Trust created, by the will of his uncle, Sir Charles Robert Tempest, in 1863, came to an end, and Arthur Cecil Tempest became sole owner of the Broughton and Coleby estates 1 August 1894. He is a J.P. and D.L. for W.R. Yorks 1896.

He went to reside at Bro'ton Hall April 1895, spending the winters at Coleby till 1914. He found the house and gardens at Bro'ton Hall in bad condition after the 30 years they had been let, and had to repaint and re-carpet etc. the whole house. In 1895, he altered and improved the laundry; made the 4 west loose boxes, and put up the ornamental iron gates in the Garden wall and Pinetum. In 1896-7, he enlarged the garden bothey, made 2 south loose boxes, and refloored the stables. He opened out the old lamp room and made the pres​ent Ante Room there and panelled the billiard room with oak. In 1897-8 he made the plate safe and lavatories and in the summer of 1899, he replanted the Italian Garden which the had been destroyed during Sir C.H. Tempest's tenancy, and made the 4 east loose boxes. In 1900, he made the Tennis
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court, levelling it from cowpasture, and enlarged the Toll Bar Cottage &c. In 1901, he had the chapel decorated and a new altar put up. In the winter of 1901-2 he pulled down the wall at the top of the front stairs, inserted steel gir​ders and wooden pillars, and floored the servants hall with wood. In 1903, he added the decorations round the Alcoves in the large drawing room. In 1905, the east window in the Red drawing room was opened out by his wife. In 1906, he built the new porch to the Chapel. In 1907, he placed the armorial window on the stair case. In 1907-8, he opened out the underground passage from the kitchen yard to the conservatory, made the area and set balustrades above and in 1909 made a new stone doorway near the conservatory.

He planted largely, both in clumps and singly. The lime avenue to the West Lodge was set in 1895, Miss Tempest's clump in Cowpasture, and Mrs Tempest's clump in front of the Hall next year. He renewed nearly all the farm buildings on the estate and added machinery to the joiners shop etc. In 1897 he bought Mickleber farm for £2670 and in 1907 two closes in Coleby for £520.

He sold the Rowston estate in 1912 for £18,200 and bought the Low Ground farm in Elslack for £3588. Living 11 February 1917.

Died in the Bow Bedroom Broughton Hall at 2.15a.m. 21 June 1920, buried St Stephen's Skipton June 24.

Arthur Cecil Tempest (606) married Eleanor Blanche (607), 2nd daughter of Edward Horner Reynard of Sunderlandwick, E.R. Yorks, Esquire, by his wife Elizabeth daughter and coheir of Thomas Mason of Copt Hewick Hall, co. York, esquire. Born at Sunderlandwick 11 February 1853, baptized at Great Drif​field church 19 May 1853. Godparents, George Horner Reynard of Waite hill park, co. Durham, Esquire (uncle), Elean​or, Mrs Hamilton (maternal aunt) and Mary Anne, Mrs Robert
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Reynard (aunt) (Inf. her mother and Par. Reg.).

Received into the Catholic church by Dr Gilbert Talbot at the church of the Assumption, Warwick Street, London, June 1873, and confirmed by Cardinal Manning in his private chapel 20 June 1873.

She has written various Genealogical articles in the Lanc: and Chesh: Hist. Soc. and Yorks Archaeological Journals, the Genealogist, Bradford Hist. Soc., Notes on the Linc. Visita: of 1634 &c.

She carved the oak mantel pieces in the dining and ante rooms and library at Coleby Hall. She collected many books, and tho' blind of one eye from 1895, collected and wrote these pedigrees. Died at Hobgreen 10.40p.m. January 26, 1928. Buried St Stephens January 29.

Arthur Cecil Tempest (606) and Eleanor Blanche (607) had issue -

i. Roger Stephen Tempest (639), see below XLV.

ii. Blanche Cecil (640), born at Flore House, co. Northampton, at 4.p.m., 14 October 1874, baptized there October 18 by the Very Rev. Canon Oleron. Godparents, Sir Charles Henry Tempest Baronet and Elizabeth Drinkall. Entered the S. Heart Convent, Roehampton, as pupil May 1886, left July 1892. Living the comfort of her parents February 1917. [In the transcript there are two marginal notes here, “died 1943,” the other “Has Medaille de la Rein Elizabeth for services rendered to Belgian refugees 1914 – 1918.”  She died 20 August 1943]

XLV. ROGER STEPHEN TEMPEST (639), son and heir apparent, born at Flore House, near Weedon, co. Northampton, 26 May 1876, near midnight, baptized there May 28 by the Very Rev. Canon Oleron. Godparents, Jemima, Mrs Tempest, and Charles Henry Walmesley esq. Entered the Oratory, School, Edgbaston, May 1886, and as Philosopher at Stonyhurst College January 1893.

Gazetted sub-Lieutenant 3 Battalion (Militia) York​shire Regiment (old 19th) by Commission signed 7 August 1894, Sub-Lieutenant, Scots Guards, 3 May 1898, Lieutenant 28 March 1900. Sailed with his Regiment (2nd Battalion Scots
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Guards) to South Africa, March, 1900, appointed Transport Officer on landing, till 11 : 6 : 00, then attached to Driscoll's Scouts till 12: 8 : 00, when he was given Command of the Scouts known as "Tempest's Scouts" from 13 August 1900 till 28 : 8 : 01, when they were disbanded and he was put into command of the 2nd Battalion Scots Guards Mounted infantry from 15 October 1901 till 2 June 1902, when Peace was declared and he was one of the officers selected to be sent home in charge of the coronation Parties 6 : 6 : 02.

He has for his service in the Boer War, the Queen's Medal with 3 clasps, and the king's with 2 clasps. He was at the Battles of Biddulphsberg &c. at the taking of Foureisberg and the second occupation of Senekal, June 1900. Did Guard of Honour to General Sir Leslie Rundle at the surrender of Prinsloo and his 4300 Boers at Slap, Krantz, 30 : 7 : 00.

Mentioned in General Lord Roberts Despatches 10 : 9 : 01, and in those of General Lord Kitchener 29 : 7 : 02. Was in the operations in the Orange Colony May 1900 to May 1902. Gazetted Captain 12 : 3 : 04, adjutant to 3rd Battalion Scots Guards 1 : 7 : 04 till the Battalion was disbanded October 1906.

In November 1910, his father assigned to him the Coleby estates to avoid death duties.

He has King George V coronation medal 1911.

Married at the Catholic church, Spanish Place, London, 31 October 1912, Valerie Arthur, elder daughter of the late Arthur Leone Glover, by his wife Nea Mildred Arthur, daughter of Colonel George Nangle, R.A. and has a son Stephen Tempest, born at 26 St. George's Road, London, S.W., 29 October 1913.

Was Regiment Adjutant Scots Guards 3 : 2 : 14, Major 28 : 10 : 14, Brigade Major to the 47th Division and Brigade of Guards .... Went to the Front March 1915, was at the battle of Bethune and Loos; mentioned in General Sir John French's despatches 30 : 11 : 15 and in General Sir Douglas Haig's 30 : 4 : 16, Temporary Lieutenant Colonel Scots Guards 23 December 15, commanded the
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2nd Scots Guards, promoted Brevet Lieutenant Colonel "for distinguished service in the Field" in Birthday Honours, 3, June '16., in command of 2nd Scots Gds., Guards Brigade, 9th Division on the Somme, July '16, and wounded near Flers 15 September 1916 and invalided home; D.S.O. in New Year's Honours 1 January 1917, and named in General Sir Douglas Haig's Despatches 17 January 1917. Brig: Genl (temp. 12 Oct. '17 from 2 September, in command of 43rd Brigade, 5th Army, till . . . , mentioned in Gen: Sir D. Haig's Despatch 1918 & C.M.G. in Birthday Honours 3 June 1918, invested July 3 at Buckingham Palace. Mentioned in Genl Sir Douglas Haig's Despatches 8 November 1918 for service, 25 February '18, to 16-17 September 1918.

Retired with rank of Brigadier General 7 January 1921. Given the Croix de Guerre with Palm, for service in the Retreat in March '18 when in command of 43 Brig: 29/1/'19. [He died 12 February 1948. Valerie Arthur (Glover) Tempest died 13 March 1978]
Roger Stephen has issue

i. Stephen (641) born London 29 Oct., 1913 [died 1970].
ii. Henry Roger (642) born London 2 April, 1924.

iii. Iris Mary (643) born at Broughton 6 Nov., 1921. [Married 1949 Richard Whiteside Leeming of Skirsgill Park, Cumberland]
463.

GILIOT OF BROUGHTON - IN - CRAVEN .

[Broughton Sheet I]

I. PETER GYLOT (223) was witness to a grant before 1216 from Alice, daughter of Elias de Rilleston to Furness abbey (36 Rep: Dep: Keep: P.R. App: 1, p.182, No.186), to one from William fil: William Graindorge of land in Flasby (Ibid: p. 183, No. 191) and to several other grants of land to Furness abbey in Hetton-in-Craven before 1226 (Ibid. p.184, No. 200 and p.185, No. 201). He attested with William de Hebbeden, William Graindorge, John de Eston, Simon and Robert de Marton, a grant from Hugh, prior of St John of Pontefracat (1225-30) of two bovates of land in Brocton (Broughton) to Adam fil: Peter de Brocton (Pontefract Chart: [Y.R.S.] vol. 1, p.643).

By undated charter, Beatrice de Stainford gave to Peter Gylot one carucate of land in Thorpe and Burnsall, for his homage and forinsic service due thereon, being 1 fourteenth of a knights fee. These Attested - William de Hebden, Simon de Montealto, William de Lineton, William de Arches, Peter de Marton, William de Hertlington, Roger de Kikeley, Simon de Marton, Simon de Kirkeby and Ralph de Oterburn (Burnsall No. 1).

He was dead by 1233, when his widow sued for dower (Cal: close Ro: 1231-34, p.297). Richard de Normanville, by un​dated charter, to which Sir John de Eston and William Anglico, constable of Skipton etc: were witnesses, granted to Amice widow of Peter Gylot the custody of the lands in Thorpe and Burnsall to which the children of the said Peter were heirs (Burnsall No. 2)

Peter Gylot (223) married Amice (224), daughter of William fil: Everard de Methley a widow of Henry de Kayley. She had 120 acres of land and meadow in Methley of her father's gift (Assize Ro: 1046, m. 1d). In 1233, Amice, the widow of Peter Gilot, tenant of William, earl of Albemarle, claimed of him her dower out of one carucate in Brocton (Broughton), and as
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Anna, widow of Peter Gilot, she also claimed dower in 5 caru​cates 2 bovates of land in Braydon (Cal: Clo: Ro: 1231-34, pp. 297 & 308). By undated charter Richard de Normanville granted to Amice, widow of Peter Gylot, the wardship of the lands in Thorpe and Burnsall to which Peter's children were heirs (Burnsall No. 2). She was dead before September 1251 (Assize Ro: 1046, m. 1d).

Peter (223) and Amice (224) had a son -

II. PETER GYLOT (225) of Broughton, probably a minor when his father died, as Amice his mother was given custody of his father's lands in Burnsall to which the children were heirs (Burnsall No. 2). In September 1251, Peter Gylot sued for 120 acres of land and 5 acres of meadow in Methley and 5a of meadow in Alreton of which he claimed his mother Amice de Methley died seised in her demesne, and which John fil: Henry de Kayley holds. It was declared that William fil: Everard, father of Amice, gave her the land in marriage with Peter Gylot father of the plaintiff. John de Kayley replied that Amice married first his father Henry, which Peter acknowledged, and the land was therefore John's (Assize Ro: 1046, m. 1d) and Peter paid 20s to concord with Ralph Normanville and one mark fine for his false claim to land in Methley (Ibid: Ro. 1047, m.19 & m.21).

By undated charter (between 1245 & 1255), Adam fil: Gil​bert de Dentun granted to "Dno Petro Gillot" for homage and service and for 6 marks, 2 bovates of land in Elslack, which Walter de Bovington held, also the toft and croft there held by Henry de Walley: paying for the same 1 pound of pepper yearly. Amongst the witnesses are Thomas now prior of Bolton, William English (Longleis) constable of Skipton, Sir William de Hebden, Sir Eustace de Rilleston (died 1278), Sir John de Eston, Sir Richard Tempest (died 1268). (Collect: Topo: et
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Geneal: vol. 6, p.139, Charter).
The 9 September 1260 (44 Henry iij) Peter Gyllot and William de Marton were pledges for John de Arnhull, parson of Lund (E.R.Y.). in a suit of land in Bukethorpe (Bugthorpe) at the Assize at Malton (Assize Ro: 1049, Yorks Rec: Soc: vol. 44, p.114). He was a witness to a release from William le Mauleverer of Calton to the prior of Bolton of land in Calton and Airton (Ribblesdale MSS, Calton No. 10) and to several relating to Elslack (Collect: Topo: et Geneal: vol. 6, pp.130 to 136). He was dead before 1278 (Assize Ro: 1056).

Peter Gylot (225) of Broughton married Anna (226) (query, wife of Peter). In April 1260, Anna Gillot sued Henry fil: Mauger le Vavasour for a messuage and carucate of land in Horton which she claimed as of her right (Coram Rege Ro: 166, m.8d). In 1303, John de Cailey (or Kayley) held land in Hor​ton (Surtees Soc: vol. 49, p.198).

Peter Gylot (225) and Anna (226) had a son –
III. SIR JOHN GILOT (227) of Broughton knight, In February 1274-5, John Gilot was one of the jury to decide the rights of the canons of Bolton to elect a prior during vacancy (Yorks Inq: (Y.Rec: Soc:) vol. 1, p.150). In 1278-9 (7 Ed. 1) John Gillot demanded against John de Cayley 140 acres of land 15a of meadow and 10a of wood in Methley, of which he claimed his grandmother Amice de Methley (whose heir as son of her son Peter Gillot he was) died seised, but judgment was given for Cayley (Assize Ro: 1055, m.35 & Ro: 1056, m.54d).

In June 1279 (7 Edward j) “Dno Johe’ Gilioth” with Sir William de Hertlington knt. etc: attested at York to a grant from John de Feusare of five bovates of land in Airton to Dereham abbey (Ribblesdale MSS Calton No. 23). In April 1280, John Gillot sued the prior of Bolton for the custody of 12 bovates of land in Thorpe, which Henry de Alnesham had held
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of Peter Gillot, John's father (Assize Ro: 1067, m.1).

In October 1282, John Giliot was returned as holding 1/4 of a knights fee of Skipton Castle which (inter alia) was assigned to Queen Eleanor, the king's mother for dower (Cal: Pat: Ro: 1281-92, p.88). In November 1284, John fil: Henry de Blackburn brought an action at Lancaster against Elias de Knoll, John Gilliot, Preciosa de Auteryve, Godfrey fil: Thomas de Auteryve and Henry fil: William de Marton for the death of his brother Adam in Yorkshire (Ibid: p.199).

In January 9 Edward j (1280-1) John Gylot sued the prior of Bolton for 3 bovates of land in "Pakenhale" (Pathenall) near Horton which Robert de Goldburg held of Peter Gylot his father (Assize Ro: 1067, m.61d). In October 1287 he was found to hold 5 carucates, 1 bovate of land of the earl of Albemarle's fee of Skipton (Cal: Inq: Edward j, vol. 2, p.352).

By undated charter (before 1288) Sir John de Eaton gran​ted to Sir John Gyhillot knt and heirs a toft and croft in the vill of Brochton (Broughton) which William Newlond once held, lying near the manor of the said Sir John on the south and 2 selions of land to the east of the croft. Witnessed by Sir Roger Tempest knt (who died between November 1287 and June 1288), Sir John Vavasour etc: (Dodsw: Mss, vol. 92, fol. 114, Copy of No. 18 of Stephen Tempest's of Bro'ton deeds). Sir John Gilliot knt with Sir Roger Tempest knt. attested the grant of Sir John de Eston knt to his brother Richard de Eston of his manor and lands in Broghton-in-Craven (Bro'ton No. 2) besides several other undated ones (Ibid. Nos 7,8,10, 11, 12 & 13). In June 1293 (21 Edward j), John Gylot again tried to obtain the lands in Methley and sued Agnes, widow of John de Methley for 2 acres of land which William fil: Everard gave to Peter Gylot and Avice his wife (Assize Ro: 1099, m.14) and sued Nicholas fil: John de Cayley for a
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messuage and 140 acres of land in Methley which he maintained descended to him as grandson of Avice producing a writing of confirmation from John de Lacy, constable of Chester, of Everard's grant to Avice and Peter Gylat (Ibid: m.14d).

Sir John Gylot knt, was a juror at the Inq: p.m. of Elias de Rilleston at Skipton 14 May 1295 (Yorks Inq: p.m. (Y. Rec: S:) vol. 3, p.12) and in November 1296, he with Richard Tem​pest was a juror at Skipton castle at the inquest on the hold​ings of William de Geremouth (Ibid: p.48), and 26 October 1296 witnessed a release from Thomas de Alta Ripa of land in Gargrave to the church there (Cal: Close Ro: 1288-96, p.517). The 17 December 1301, Sir John Gylot knt witnessed a grant from Alan de Ryncbill to Hugh called Forester, of a toft etc: in Broghton lying on Micklebergh near a toft of Sir John Gylot's (Bro'ton No.14). In 1303 (31 Edward j), at the inquest of knight's fees, Sir John Gylliot was returned as holding 1 carucate in Burnsall, 5 carucates and 1 bovate in Broughton, of which 2 1/2 carucates and 1 bovate are in demesne, held in chief of Skipton castle, 2 carucates in Marton held of William de Marton, 1 bovate in Elslack held of Elias de Stretton and 3 bovates in Pattenall held of Henry lord Percy (Surtees Soc: Vol. 49, pp.189-191, 192, 194 & 198).

At the Inq: p.m. of William de Marton 23 October 1305, he was declared to hold the 2 carucates in Marton by the yearly payment of a moulted hawk (Yorks Inq: p.m. (Y.R.S.) vol. 4, p. 101). He witnessed at Elslack 29 September 1307, a demise of the capital messuage of Elslack from Godfrey de Alta Ripa to Henry de Marton (Collect: Topo: et Geneal: vol. 6, p.140). In February 1307-8, he witnessed an agreement between Sir Reyner de Knoll and Sir Henry de Percy, knt. as to the advow​son of the church and land at Arncliffe (Fountain's Chart. vol. 1, Cotton MSS, Tib: C.12, fol.143) and same date to the
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assignment from Sir Reyner to Sir Henry of the rents etc: due from the abbot of Fountains on the land there (Lancaster's Fount: Chart: p.80).

He was Coroner for co. York and died 1313, as 10 May 1313 (6 Edward ij) the king directed the sheriff to elect a new coroner in place of John Gillot deceased (Cal: Clo: Ro: 1307-13, p.531).

Sir John Gilot (227) married Avice (228) (query). In 1308, John Gilyat and Avice his wife etc: were accused of an assault on Edmund de Chaunay at Wold Neuton, co. Lincoln (Cal: Pat: Ro: 1307-8, p.167). Query whether this was John Gilyot of Bro'ton ? (E.B.T.)

Sir John Gilot (227) and Avice (228) had a son –
IV. PETER GILOT (229) of Broughton Esq. At the Inq: p.m. at York, 12 January, 8 Edward ij (1314-5), of Robert Clifford, 1st baron, Peter Giliot was found to hold 5 carucates of land of the Skipton fee (Cal: Inq: pm. Edward ij, vol. 5, p.306) and in 1316 he was declared joint lord of Burnsall, Broughton, Glusburn and Marton (Surtees Soc: vol. 49, pp.254 & 356). He held land in Broghton of Sir John Tempest of Bracewell, his services being conveyed by deed (between 1316 and 1324) from William son and heir of Richard de Eston to Sir John Tempest (Bro'ton No. 16).

The 9 February 1317-8, Peter Gilot granted land and a native to John de Bosco in West Marton (Dodsw: MSS, vol. 83, fol. 34d) and in August 1316, he witnessed a release from Agnes, widow of William Legette of Marton to John her son, of 2 messuages in Broghton (Bro'ton No. 15). In July, 18 Ed​ward ij (1325), Peter Gillioth was a juror at the inquest whether the king would suffer if William de Eston granted 1 messuage and 6 bovates of land in Broghton-in-Craven to Richard de Merclesden (Inq: ad q: damn: File 174, No.19) and 20 August 1331 (5 Edward iij), he witnessed the settlement
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of the same by Richard de Mersden (or Merclesden) on his son John de Mersden (Bro'ton No. 18) and at Broughton 22 September 1332 he attested a release from William fil: William de Skipton of land in Broghton to Richard de Merclesden (Ibid: No. 20).

The 3 February, 7 Edward iij (1332-3), Peter, abbot of St Mary Montebourg named Reginald de Boun and Peter Gyliot (? of Bro'ton) his attorneys for 3 years while he stayed abroad (Cal: Pat: Ro: 1330-34, p.401). In May 1340, Peter Giliot, with William de Marton, John Maunsel, John de Cather​ton, Richard de Merclesden, chief forester of Blackburn forest etc: was a juror on the inquest for an Exemplification for the abbot of Kirkstall (Ibid. 1338-40, p.535). By deed of 6 March, 19 Edward iij (1344-5), Peter Gylyot granted the reversion of a messuage and 2 bovates of land in Broghton-in-Craven to his son Thomas Gylyot, and a messuage and 2 bovates in the same to his other son Edmund to hold for life (Assize Ro: 1490: 3-8 Richard ij, m.7).

In the Return for the Aid for knighting the Black Prince, 20 Edward iij (1346) Peter Gyliot paid 8 3/4d for two bovates and 7s.6 1/2 for 2 1/2 carucates in Broghton and 4 1/2d for 1 bovate in Elslack, all which Sir John Gyliot had held of the Skipton fee (Each: K.R. Miscell: Bks 3, fols. 72d and 73). By deed at Broghton 15 November 1358, Peter Gyliot and Margaret his wife enfeoff their son Sir Randolf of their manor of Broghton, its buildings, 20 tofts and crafts, 22 1/2 bovates of land and the mediety of the water mill and services of William fil: Adam de Broghton, John de Lofthus and William fil: et her: Hen: de Aula, free tenants, also their natives and sequela Walter att moor (Bro'ton No. 22).

Peter Gilot (229) married Margaret (230) daughter of . . . In 1358, she joined her husband in the feoffment of the manor of Broughton on their son Randulf
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(Bro'ton No. 22).

Peter Gilot (229) and Margaret (230) had issue -

i. William Giliot (231) see below V

ii. Randolf Giliot (233), a priest. The 15 November 1358, Peter Giliot and Margaret his wife enfeoffed "Dno Randufo Gyliot fil: nostro" of their manor of Broghton with lands etc: there to hold to him and his assigns (Bro'ton No. 22).

iii. Thomas Giliot (234), to whom his father 6 March 1344-5, gave a messuage and 2 bovates of land in Broghton for life (Assize Roc 1490, m.7). In 1374, Thomas Dautrey of Elslack sued Thomas Giliot on a covenant of a lease for 10 years of Broghton manor (De Banco: Ro: 449, 43 Edward iij, m.351). The 25 December 1375, his brother William Giliot gave him the rever​sion of their brother Edmund's land in Broghton for life which the son of William disputed and recovered July 1379 (Assize Ro: 1490, m.7). In 1378, William Malham sued Thomas Giliot of Bro'ton etc: for debt (De Banco Ro: Hilary, 1 Richard 2, m.185). In 1379, he paid 4d Poll tax for Self and wife at Broghton (Poll Tax Returns W.R.Y. p.262). Possibly father of William Giliot of Bellasize and John Giliot of Lockington, E.R.Y. Living 1403-9 (De Banco Ro: 571, mm.417 & 553d & Ro: 586, m.483).

iv. Edmund Giliot (235) to whom his father Peter gave the reversion of a messuage and land in Bro'ton (Assize Ro: 1490, m.7).

V. WILLIAM GILIOT (231) of Broughton, of age before 1346. At the "Aid", 20 Edward iij, William Giliot paid 2s.2d. for 6 bovates of land in Marton, formerly held by Sir John Giliot, 4 1/2d for a bovate in Cowling, late held by Adam fil: Ralph, of the Skipton fee; 17 1/4d for one carucate in Thorpe, late held
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by Henry de Edlingham of the Mowbray fee; and 3s.4d. for a carucate in Burnsall formerly Sir John Giliot's of the Skipton fee (Book of Aids, Exch: K.R., Miscell: Bks, iii, fols. 73 & 76). In 1364, as son of Peter, he released to Thomas fil: Godfrey de Altaripa his title to 17 bovates of land 8 tofts and half the mill in Broghton, which were Peter's (Dodsw: MSS, vol. 155, fol.181).

In June 1365, he and his wife Isabel, with William Hopwood and Katherine his wife conveyed by fine to 10 bovates of land in E. & W. Marton to Nicholas de Scardeburgh (Feet of Fines, 39 Edward iij, No. 27). The 10 Match 1366-7, he was bound in £100 to Thomas Dautre (Altaripa) about which date he probably enfeoffed as William le fitz Piers Gilliot de Broghton, this Thomas Dautrey of Carleton of lands etc: in Burnsall and Thorpe, who in July 1368 (42 Edward iij) demised the same to Richard de Freckleton (Collect: Topo: et Geneal: vol. vj, p.144, T. 66 & 67). By deed dated at Broghton 25 December, 49 Edward iij (1375) William Giliot granted the reversion of his brother Edmund's messuage and 2 bovates in Broghton to his other brother Thomas Giliot (Assize Ro. 1490, m.7). He was dead before 5 August 1376 (Collect: Topo: et Geneal: vol. 6, p.307, No. 69).

William Giliot (231) married Isabel (232) daughter of . . . In June 1365, she joined her husband in a fine of land in East and West Marton (Feet of Fines, 39 Edward iij, No. 27).

William (231) and Isabel (232) had a son -

VI. WILLIAM GILIOT (236) of Broughton. The 5 August 1376 (50 Edward iij), Richard de Frekylton conveyed to William Gyliot of Broghton-in-Craven, son and heir of William Gyliot of same deceased, all the lands etc: which he had of the feoffment of the said William deceased, in Burnsall and Thorpe to hold on condition Richard receives 10 marks at
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Skipton at Pentecost and Martinmas ensuing (Collect: Topo: et Geneal: vol. 6, p.307, No. 69). In August 1378, Alan fil: Thomas . . . and his wife convey to William Gillot of Broghton, a messuage and 12 bovates of land in Elslack, which had been Henry fil: Thomas Byrebeck's. (Ibid. p.147, T.47).

In July, 3 Richard ij (1379), William fil: William Gyliot sued his uncle Thomas Gyliot to recover seisin of the messuage and land in Broghton which his grandfather Peter had granted to Edmund Gyliot for life and which William's father William had granted to Thomas, and he recovered same (Assize Ro: 1490, m.7).

In 1379, he paid 40d Poll tax at Broghton as a "Franklyn" for self and wife (Poll tax Return, p.262). In April 1383, he witnessed at Elslack a grant from Thomas de Alta Ripa (Dawtry) of Carleton (Collect: Topo: et Geneal: vol. 6, P. 309 T.102). In 1389, William Giliot was found to hold half a knight's fee in Broghton of the Skipton Castle fee (Inq: p.m. Roger, lord Clifford, 13 Richard ij, No. 14).

In October 1403, Isabel de Copley sued William Gilyot of Broghton for 46s and in June 1404, the abbot of Fountains sued William Gylyot of Craven to recover 1 bovate of land in Thorpebrynsall (Burnsall) (De Banco Ro: 571, m.437d Ro: 574, m.359).

William Giliot (236) married Joan (237), daughter of . . . (?Freckleton). Joined her husband in a suit July 1379 (Assize Ro: 1490, m.7).

William (236) and Joan (237) had a son –

VII. PETER GILIOT (238) of Broughton-in-Craven, son of William (Dodsw: MSS, vol. 6, fol. 52d, Giliot Ped:). I can find no mention of any Peter Giliot living after November 1358, and think that Catherine Giliot was probably daughter and heiress of William and Joan Giliot who lived 1379-1403

[image: image13.jpg]
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unless her father d.v.p. (E.B.T.). The arms of Giliot of Broughton-in-Craven, as allowed by the Heralds among the quarterings of Tempest of Broughton, are Argent, a fesse between 6 martlets, sable (Sir William Slingsby's copy of Glover's Visita: of Yorks 1584-5, authentic copy Coll: of Arms, 2. D. 5, p.116, Tempest of Bro'ton Ped:).


Peter Giliot (238) married . . . (239) daughter and heir of . . . Thorpe (Glover's Visita: of Yorks 1584-5, Northern Visita: Coll: of Arms, 2.D.5, p.116, Tempest Ped:). Whitaker states that Peter Giliot's wife was daughter and heir of . . . Creyke of Thorpe by a daughter and heir of . . .  Thorpe (Hist: of Craven (1805), p.80). No evidence of either statement yet been found (E.B.T). A Dennis de Thorpe was holding land of Roger Tempest and Catherine his wife in Thorpe in 1437 (Bro'ton deeds No. 26). The arms of Thorpe, allowed among the quarterings of Tempest of Bro'ton are - Argt a lion rampt gules within an orle of xij demi fleurs de lys azure (Coll: of Arms, Glover's Visita: 2 D.5, p.116).

Peter (238) and his wife perhaps had a daughter Cather​ine (240), who married Roger Tempest (222) of Broughton in Craven. For Catherine see pages 273-5.
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[Broughton Sheet II]

I. THOMAS TEMPEST (251) of Marton, 2nd son of William Tempest1 (242) of Broughton-in-Craven, born say 1445. By fine at Westminster, 27 June, 16 Edward iv (1476), John Smith and Margaret his wife conveyed to William Tempest and Thomas his son 4 messuages, 10 oxgangs of land, 10 acres of meadow, and 20a of pasture with appurtenances in Marton-in-Craven. To hold to William and Thomas, and the heirs of Thomas, for default to John Tempest, brother to the said Thomas, with remainder to the right heirs of William the father (Yorks Fines, File 164, No. 26).

The 2 April, 1 Richard iij (1484), Margaret Tempest, daughter of Roger and Katherine Tempest, released to Thomas Tempest and heirs title to 4 messuages, 10 oxgangs of land, 10a of meadow and 20 acres of pasture &c. in Marton in Craven (Bro'ton deeds No. 31). He is probably the Thomas Tempest who, with Roger Tempest of Broughton (his nephew) and James Metcalfe of Nappay, was plaintiff in a fine of land in Hert​lington against Roger Metcalfe in 1506 (Yorks Fines [Y. Rec: Soc:] vol. 1, p.20) or query his son?

Thomas Tempest (251) married . . . (252) daughter of . . .  by whom he had a son –

II. THOMAS TEMPEST (311), believed to be son of above, born say 1470. The 3 July, 23 Henry vij (1508), a Thomas Tempest "of London" joined James Metcalfe etc: in a Recognizance to Sir Thomas Lovell and other officers of the State (Cal: Lett: & Pap: Henry viij, vol. 1, No. 5608). In April 1517, he sued Thomas and Richard Metcalfe of Northryngton yeoman for £5 (Comm: Ro. 31, Easter, 9 Henry viij, m.6). A Thomas Tempest was on the Muster Roll, April 1539, at Glusburn (Exch: L.T.R. Miscell: Bk No. 34, fol. 69). Thomas Tempest "of Yolysome" in Craven was dead by Easter 1540 (Common Ro: Easter, 31 Henry
1 For this William see pp.276-9, XXXI
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viij, m.313).


Thomas Tempest (311) married . . . (312) daughter of . . . Query whether related to Gilbert son of Sir Henry Bold. In 1472 Sir John Bold granted his manor of Carleton and land in Yolesome etc: to Sir Henry and Lady Grace Bold (Dodsworth MSS, vol. 83, fol. 23d). In 1523, the wife of Thomas Tempest held land in Carleton worth xvs. and goods worth iijli (Exch: Lay: Subs: W.R.Y. 206/116, fol. 52).

Thomas Tempest (311) and . . . (312) had issue ‑

i. Gilbert Tempest (313), priest, born say 1496. The 7 January, 29 Henry viij 1537-8 "Syr Gylbert Tempest, prest" arbitrated between John Lambert and others, and Edward Wayte as to payment of tithes in Burnsall (Ribblesdale MSS, Var. No. 16). At Easter 1540, Gilbert Tempest, son and heir of Thomas Tempest of Yolysome was defendant in a fine of 4 messuages, 10 oxgangs of land etc: in Marton-in-Craven,' against Arthur and Anthony Tempest (Common Ro: 114, Easter, 31 Henry viij, m.313) O.S.P.

ii. Arthur Tempest (314) see below III.

iii. Anthony Tempest (316), born say 1500. In 1523, Anthony Tempest was tenant to Stephen Hamerton, at Wigglesworth, with goods worth 30s (Exch: Lay Subs: W.R.Y. 206/116, fol. 6d). In April 1540, he joined his brother Arthur as demandent in a fine of recovery of 4 messuages etc: in Marton against Gilbert Tempest, clerk (Comm: Ro: 114, Easter, 31 Henry viij, m.313). In October 1542, Anthony Tempest of Hymsworth joined his brother Arthur in a fine of 2 messuages etc: in Marton (Yorks Fines vol. 1, p.102). Hymsworth till 1473 was part of the Martons of Marton estates (Hunter's South Yorks, vol. 2, p.426). In 1582, . . . Tempest of East Marton was buried at Marton (Par: Reg:) Query whether Anthony ?
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iv. Robert Tempest (317), query son of Thomas? In 1523, Robert Tempest held land in Carleton, of Lord Clif​ford, and assessed at 5 marks in goods (Exch: Lay Subs: W.R.Y. 206/116, fo. 52d).
III. ARTHUR TEMPEST (314), born, say 1498. On the Muster roll April 1539. Arthur Tempest was to furnish a horse and har​ness at Carleton (Exch: T.R. Miscell Bks 34, fol. 19). In April 1540, Arthur and Anthony Tempest demanded against Gilbert Tempest, clerk, son and heir of Thomas Tempest of Yolysome, 4 messuages, 10 oxgangs of land, 10 acres of meadow and 20a of pasture &c. in Marton-in-Craven as their just right and recovered seizen of same (Common Ro: 114, Easter 31 Henry viij, m.313).

In October 1542 Arthur Tempest of Est Marton "gent" and Anthony Tempest of Hymesworth gent. conveyed 2 messuages, 40 acres of land, 12a of meadow and 40 acres of pasture &c: in Est Marton to Gilbert Watson (Yorks Fines [Y.Rec. Soc:] vol. 1, p.102). Possibly this was part of the land recov​ered in 1540 (E.B.T.). In 1563, Arthur Tempest was assessed at Marton at vli in land and viijs ivd in goods (Lord Rib​blesdale's MSS, Var: No. 25, m.2d). Arthur Tempest of East Marton buried at Marton 4 November 1580 (Par: Reg:).

Arthur Tempest (314) married Agnes (315), daughter of . . . Agnes, wife of Arthur Tempest, buried at Marton 1560 (Par: Reg:). They had a son –
IV. ARTHUR TEMPEST (318) of Marton, born say 1523. Overseer to his son Thomas's will 2 March 1585-6 (R. Test: Ebor:). Query the Arthur who before 1583 had held a lease under Fran​cis Sandys of Hawkeshead co. Lanc: (Chetham Soc: N.S., vol. 28, p.142). "Arthur Tempest a very old man" buried at Mar​ton 1613 (Par: Reg:).

Arthur Tempest (318) married Jane (319), daughter of 
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. . . . Jane wife of Arthur Tempest of East Marton buried at Marton 1596 (Par: Reg;).

Arthur Tempest (318) and Jane (319) had issue ‑

i. Thomas Tempest (320), see below V.

ii. Edward Tempest (322), son of Arthur, baptized at Marton 1568 (Par: Reg:). Curate of Upholland co. Lanc: 1605, of Wigan 1614-18 at £8 a year, to 1625, then to take charge of Billing (Hist: of Church etc: of Wigan [Chetham Soc: N.S. xviij.] p.723, pt ij, p.234 & 757). In 1617, he acted as attorney for Dr Bridgeman, rector of Wigan, to inquire into a claim there for him (Ib: p.209, & 226). Dead when his brother Robert Tempest of Marton made his will February 1639-40 (R.T.E.). Edward Tempest cleric, buried at Lancaster, 26 December 1639 (P.R.)

Edward Tempest (322) married . . .  (323) daughter of . . .  Query? a Baldwin of Marton. Her son names "uncle William Baldwine" in his will 1649 (Chester Reg:).

Edward (322) and . . . (323) had issue -

1. Thomas Tempest (330) son of Edward left 20 nobles by his uncle Robert Tempest of Marton February 1639-40 (R.T.E.) and £10 by his brother William Tempest of Wigan 1649 (Chest Reg:).

2. William Tempest (331) son of Edward left 20 nobles by his uncle Robert Tempest of Marton February 1639-40 (R.T.E). Settled at Wigan co. Lanc: and owned the "Eagle Inn", a butcher's shop etc: In 1634 &c he witnessed agreements for Bishop Bridgeman, and 30 May 1636 was one of the 11 followers of the bishop's wifes corpse, who wore cloaks (Hist: of ch: of Wigan, pp.375, 391 & 394). The 1 May 1649, he petitioned on his delinquency and
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paid £7:14:0 May 15 (Roy Compo: Pap. G. 210, p. 828 & R. 210, p. 825). His will at Wigan, 12 November 1649 proved 19 December 1660 (Chester Reg:). 
William Tempest (331) married . . . (332) daughter of . . . Rigby. Her husband names brother-in-law, James Rigby, in his will 1649. She is not named (Chest. Reg:). They had issue -

a. James Tempest (344) born 1644. Left the "Eagle Inn", a house in Walgate and other premises in Wigan by his father 12 November 1649, whose will he proved 19 December 1660 (Chest: Reg:). In his marriage licence 4 August 1671, he is described “of Clement's Danes”, gentleman aet 27, a bachelor (Westm: Marr: Lic: Harl. Soc: vol. 23, p.194). His will "of Clerkenwoll" Green, London, names estates at Prescott and Wigan, brother Arthur Tempest and sister Margaret Tempest and left £5 to "the poor of Wigan where I was born". His sons minors. Proved at York, 4 October 1680 (Reg: Test: Ebor:).

James Tempest (344) married Elizabeth (345) daughter of Sir William Bowles, knt, of St James’ Clerkenwell, co. Midd: Licence to wed, 4 August 1671, at St Saviour's South​wark, or Lambeth, aet. 21 (Harl: Soc: vol. 23, p.194). Left an estate at Prescott, co. Lanc:, by her husband June 1680, and proved his will 4 October 1680 (Reg. T.E.). Ad​ministration of her goods "late of St James's Clerkenwell" granted 20 May 1686, to John Wight and William Cooke with tuition of her sons William and James Tempest (P.C.C.).

James (344) and Elizabeth (345) had issue -
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A.  William Tempest (356) born 1673. His father left him his Prescott estate, co. Lanc:, when 21. £40 charged on it yearly for his and his brother's educations, June 1680 (R.T.E.). His uncle John Wight was his guardian on his mother's death 1686 (P.C.C.). Aged about 21 in his marriage licence and "of Stoke" 18 May 1694 (Vicar Gen: Cant: Lic: Harl. Soc: vol. 31, p.291). His will "of Stoke", 16 March 1722-3, names lease of tithes in Lanc:, held of King's Coll: Cambridge to pay £100 yearly to his wife and daughter's portions. His house etc. in Stoke to his wife for life and then to son Wight Tempest, to whom residue of estate. Trustees, John and Arthur Wight. Executor son Wight Tem​pest; proved 4 July 1723 (P.C.C.). Buried at St Nicholas church Guildford 1 June 1723 (Par: Reg:).

William Tempest (356) married Mar​garet (357), daughter of John Wight of Brabaeuf manor by Cornelia Bowles his wife, of St. Nicholas Guildford, 18 May 1694, aet over 21 (Harl: Soc: vol. 31, p.291). Baptized 5 February 1671-2 (Manning & Braye's Surrey I, p.15). Her will "of Stoke" 25 May 1736; to be buried in the Lower church of Guild​ford. Names daughter Elizabeth Tempest, grandaughter Cornelia Tempest, and sisters Cornelia and Anne Wight. Exec​utors brothers John and Arthur Wight.
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Proved 12 September 1743 (P.C.C.). Buried at St Nicholas church Guildford, 17 November 1736 (Par: Reg:).

William (356) and Margaret (357) had issue -

aa. Wight Tempest (359) of Stoke Esq. bapt. at St Nicholas church Guildford, 16 November 1696 (Par: Reg:). Executor of his father's will, which he proved July 1723 (P.C.C.). His wife left him her property for life, and made him executor, 2 August 1749; he proved her will 18 April 1750 (P.C.C.). He was buried at St Nicholas Ch: Guildford 2 May 1760 (Par: Reg:)

Wight Tempest (359) married Mary (360), daughter and co-heir of John Goodyer of Alton, co. Southamp. "by his wife Mary, dau​ghter and heiress of Francis Car​ter of Guildford Castle" (Manning & Bray's Surrey vol. 1, p.15). Her will, 2 August 1749, recites her father's will of 9 December 1743. She leaves her estates in Truncheaunts, Alton and Chawton to her husband for life and then to her children. Proved by her husband, Wight Tempest, 18 April 1750 (P.C.C.).

Wight Tempest (359) and Mary (360) had issue -

AA. John Goodyer Tempest (363),
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eldest son, left half her es​tates by his mother August 1749 (P.C.C.). Owned the site of Guildford Castle 1804 (Manning's Surrey I, p.15) O.S.P. by October 1805 (P.C.C.).

BB. William Tempest (364), 3rd child, born 1739. Left 1/6 of his mother's estates August 1749. Heir to his brother. His will “of the parish of St Mary the Virgin, Guildford, gentleman”, 26 October 1806. To be buried in the Wight vault of St Nicholas church yard. Left great nephew Thomas Matchwick "Halfwayhouse" in Guildford etc: and to James Matchwick his brother the Bowling Green at ye Castle of Guildford etc: to Sarah, sister to Thomas and James, wife of James King of Crookham, malster, a farm at Alton etc: Names sister Cornelia Matchwick. Proved 30 March 1808 (P.C.C.).  O.S.P.

CC. Cornelia (365), named in Margaret Tempest's will 1736, second child, left 1/6 of her mother's estates 1749 (P.C.C.). Wed James Matchwick and had James, father to Thomas and James Matchwick and Sarah wife of James King &c. amongst whom William Tempest her brother divided his estate 26 October 1805, she then living
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(P.C.C.).

DD. Mary (366), left 1/6 of her mother's estates 1749 (P.C. C.). Wed John Littlefield (Manning's Surrey I, p.15).

bb. Elizabeth (361), left £600 by her father, 16 March 1722-3. Named, unmarried, in her mother's will 25 May 1736 (P.C.C.).

cc. Cornelia (362), left £500 by her father March 1722-3, to be forfeited if she wed Richard Powell, before the sum was paid, Administration of her goods, as spinster, granted to her mother Margaret Tempest, 10 August 1724 (P.C.C.). Buried at St Nicholas church Guildford 10 November 1723 (Par: Reg:).

B. James Tempest (358), left the Wigan estate when 21, by his father, June 1680 (R.T.E.). His uncle John Wight guardian to him on his mother's death May 1686 (P.C.C.). [Query? Went to Malham. Jos​eph son of James Tempest baptized 5 June 1703. Jane wife of James Tempest buried 22 July 1703 (Malham Par: Reg:)1].

b. Arthur Tempest (346), younger son, left £100 and leases of 3 houses in Wigan by his father November 1649 (Chest: Reg:) and £20 by his brother James 1680 (R.T.E.).

c. Ellen (347), eldest, left 150li by her father November 1649 (Ch: Reg:).

1 Struck through with pencil and "NO" written against the paragraph.
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d. Elizabeth (348), left 100li by her father November 1649 (Ch: Reg:).

e. Margaret (349), left £100 by her father November 1649 (Chest: Reg:) and £150 by her brother James 1680, the 100li left by her father, held by Ralph Brown of Ince (R.T.E.).

f. Anne (350), left £100 by her father Novem​ber 1649 (Chester Reg:).

3. Robert Tempest (333), baptized at Wigan, 5 Dec​ember 1614 (Par: Reg:). Left 20 nobles by his uncle Robert Tempest of Marton 1639-40 (R.T.E.). Not named in his brother William Tempest's will 1649 (Chest. Reg:). Query? An agent to the Par​liamentary Army in Lancashire 1657, with a salary of £20 a year (Commonwealth Exch: Papers, Bdle 115).

4. Margaret (334), daughter of Edward, left £10 by her uncle Robert Tempest of Marton February 1639​-40 (R.T.E.). William Tempest of Wigan left £5 to my sister Margaret Walker's children 1649 (Chest: Reg:).

5.   Elizabeth (335), daughter of Edward left £10 by her uncle Robert Tempest of Marton, February 1639-40 (R.T.E.) and £5 by her brother William Tempest (1649), then wife of . . . Waddington, with a daughter Margery Waddington and other children (Chest. Reg:).

iii. Robert Tempest (324), of East Marton, yeoman. Licence to marry Alice Hollestead of Burnley 1591 (Paver's Marr: Lic: vol. 7, York Arch: Journ: 293). The 20 March 1614-15, Robert Wilson assigned him 4000 year lease of Pettie Myer Inge in Marton, and 30 March 1618, Robert Wyndle his long lease of Newhouse in
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Marton, and bought other land there 1626-34 (Col. Roundell's Marton deeds Nos 3,5,6,7 & 9) . . . wife of Robert Tempest buried at Marton 1624 (Par: Reg:). His will, 20 February 1639-40 "being aged and farre spent in yeres" leaves money to Thomas William Robert Margaret and Eliz​abeth children of late brother Edward Tempest. Residue to the 4 existing children of nephew Arthur Tempest. Supervisor John Waite, vicar of Gargrave, executor, neph​ew Arthur Tempest, proved 28 July 1640 (R.T.E.). "Robert Tempest, pius homo," buried at Marton 14 March 1639-40 (Par: Reg:). O.S.P
iv. 
(325) daughter of Arthur Tempest, baptized at Marton in 1558 (Par: Reg:).

V. THOMAS TEMPEST (320), born say 1555. His will "of East Marton, 2 March 1585-6. Names his father Arthur Tempest, wife Helen and daughter Margaret, also "child in my wife's womb". John Lound and my father Arthur Tempest overseers, Wife Helen executrix. Proved at York, 1 April 1586 (Reg: Test: Ebor.). Thomas son of Arthur Tempest buried at Marton ... March 1585-6 (Par: Reg:).

Thomas Tempest (320) married Helen (321), daughter of [John] Lound, "Ellene Lound of Preston" wed Thomas Tempest at Marton 1582 (Par: Reg;). Executrix to her husband's will March 1585-6 &c. (Reg: Test: Ebor:).

Thomas (320) and Helen (321) had issue ‑

i. Arthur Tempest (326), see below VI.

ii. Margaret (328), daughter of Thomas Tempest, baptized at Marton, 12 August 1584 (Par: Reg:). Named in her father's will 1585-6 (R.T.E.). Wed at Marton, 28 Sept​ember 1607, John Browne of Long Preston (Par: Reg:). Her children named in will of Robert Tempest of 1639-40 (R.T.E.).
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iii. Anne (329), posthumous daughter of Thomas Tempest, baptized at Marton 1586 (Par: Reg:). Wed at Marton 20 January 1619-20, William Hartley of Marton (P.R.). 

VI. ARTHUR TEMPEST (326) of Marton, born circa 1585, wed circa 1627. Executor and heir of his uncle Robert Tempest of East Marton February 1639-40 (R.T.E.). In June 1640, he bought a close etc: in Marton for £41 of Laurence Marton (Col: Roun​dall's Marton No. 11). Administration of his goods granted to his son Robert 23 September 1656 (Reg: Test: Ebor:). Ar​thur Tempest buried at Marton 14 August 1644 (Par: Reg:).

Arthur Tempest (326) married Anne (327) daughter and coheir of George Tempest (3 s. of Henry Tempest of Bro'ton) by Jane his wife daughter of John Parker of Extwisle, baptized at Carleton, 24 February 1610-11 (Par: Reg:). Named in her father's will 1643 (R.T.E.). Buried at Marton 24 August 1644 (Par: Reg:).

Arthur Tempest (326) and Anne (327) had issue -

i. Robert Tempest (336), see below VII.

ii. George Tempest (338), son of Arthur, baptized at Mar​ton 4 October 1638 (Par: Reg:).

iii. Thomas Tempest (339), son of Arthur, baptized at Mar​ton on 21 April 1641 (Par: Reg:). Query? of Ripon. Administration of ye goods of Thomas Tempest of Ripon to his brother Arthur Tempest 8 December 1665 (List of Act Book at York 1834, Absent 1918).

iv. Arthur Tempest (340), son of Arthur baptized at Mar​ton 6 August 1643 (Par: Reg:). By his will 18 May 1690, of Giggleswick, saddler, he names his children George, Arthur, Anne, Elizabeth and Jane and child unborn. His lands and tenements in Giggleswick to his wife for life, then to son George; £20 to each of his younger children when of age. Wife Margaret sole ex​ecutor, who proved the will at York, 22 July 1690
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(Reg: Test: Ebor:).

Arthur Tempest (340) married Margaret (341) daughter of . . . Coket [?Cokel] of of Giggleswick. Wed there 2 November 1671 (Par: Reg:). Sole executrix to her husband's will 1690 (Reg: Test: Ebor:). They had issue -

1. George Tempest (351), son of Arthur, baptized at Giggleswick, 2 November 1673 (Par: Reg:). Left property and £15 by his father 18 May 1690 (R.T.E.). Was a sadler at Giggleswick and by will 19 April 1741, left his brother Arthur Tempest trustee of his will to sell and pay legacies &c. Names brother-in-law John Roberts and others, evidently his sister's children. Proved by Arthur Tempest at York 9 July 1741 (Reg: Test: Ebor:). O.S.P aet 68.

2. Arthur Tempest (352) son of Arthur. Left £20 by his father May 1690 (Reg: Test: Ebor:). In April 1741, his brother George Tempest left him his house, 2 closes etc: in Giggleswick in trust to pay various legacies &c. and he was sole executor. He proved the will 12 June, 1741, as of Marton, yeoman, along with Robert Tempest of the same, gentleman (Reg: Test: Ebor:).

3. Ann (353), baptized at Giggleswick, 29 August 1672 (P. Reg:). Left £20 by her father 1690 (R.T.E.)? wed Christopher Titterington, daughter Ann and sons named in George Tempest's will 1741  (R.T.E.).

4. Elizabeth (354), baptized at Giggleswick 11 Jan​uary 1678-9 (Par: Reg:). Left £20 by her father 1690 (R.T.E.) ? married James Bell of Bainbridge and had George and Margaret. Named 1741 in George Tempest's will 1741 (R.T.E.).
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5. Jane (355), baptized at Giggleswick, 4 September 1682 (Par: Reg:). Left £20 by her father 1690 (R.T.E.). Wed at Marton 18 September 1718, John Roberts of Gisburn, she being "of Kirkby Malham" (Par: Reg:). She with husband and son Henry named in her brother George Tempest's will April 1741 (Reg: Test: Ebor).

v. Jane (342), daughter of Arthur Tempest, baptized Marton 27 June 1634 (Par: Reg:). Named in Robert Tempest's will February 1639-40 (R.T.E.).

vi. Mary (343), named in Robert Tempest's will February 1639-40 (R.T.E.). A daughter of Arthur Tempest baptized Marton July 1636 (Par: Reg:). She wed Roland Carr 11 October at Giggleswick 1669 (Par: Reg:).

VII. ROBERT TEMPEST (336), filius Arthur Tempest, baptized at Marton, 18 .... 1632 (Par: Reg:). Named in the will of his great uncle, Robert Tempest of East Marton, 20 February 1639-40 (Reg: Test: Ebor:). Administration of his father's goods granted him 23 September 1656 (Ibid). In 1654, Christopher Bradley paid hay tithe on Tempest house at Marton, 1656, Anthony Bawdwen paid the same and 1656 Robert Tempest paid 6s.1 1/2d for the tithe and "made straight" (Marton Tithe Papers). He was churchwarden of Marton 1662 (Archbishops Transcripts, York). The 26 January 1680-1, he witnessed a lease from Thomas Heber to Robert Wilson of Bellflatts close in Marton (Tempest MSS, Various, No.20). In January 1686-7, Robert Tempest witnessed an exchange of land in Marton between the rector and William Sawley (Par: Reg:). 24 October 1704, he bought Brimmingdale close in Marton for £50 (Roundell MSS, Marton No. 12). Rob​ert Tempest de East Marton Vetus et pius homo bur. at Marton, 3 November 1709 (Par: Reg:)

Robert Tempest (336) married Elizabeth (337) daughter of
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. . .  Elizabeth wife of Robert Tempest of Marton, buried there 24 October 1673 (Par: Reg:). They had issue -

i. Robert Tempest (368), see below VIII

ii. Arthur Tempest (370), ye son of Robert baptized at Marton 1 December 1663 (Par: Reg:). Admitted to Trin​ity College Cambridge as a sizar under Mr Boteler, 1679, and took B.A. degree 1683 (Inf: Dr R. Skinner D.D. Trinity Coll. 1892). He was curate of Great Harwood near Blackburn 1706-1714 (Abram's Blackburn p.550). Instituted vicar of Bracewell 5 December 1717 (Bps' Certificates, R.O. York, File 37). He was also vicar of Gill church, Barnoldswick, 1725.

He wed (by licence of 26 May) at Gill church 18 October 1725, Mary Lancaster of Barnoldswick, widow (Par: Reg: & York Marr: Bonds 1725, Bdle). Deeply venerated for his piety &c. (Whitaker's, Craven (1812) pp.85 & 86). Dead by 27 December 1750, his successor being Instituted on his death (Bishop's Certificates R.O., Yorks File 37). O.S.P
iii. Anne (371), daughter of Robert baptized at Marton, 12 January 1659-60, buried there as daughter of Robert and Isabel Tempest, 3 February 1684-5 (Par: Reg:).

iv. Elizabeth (372), daughter of Robert baptized at Marton 19 February 1661-2, wed there 24 October 1691, Rev​erend Reginald Heber rector of Marton (Par: Reg:).

v. Jane (373) ? daughter of Robert. Mrs Jane Tempest of Marton, wed there by licence 24 July 1697, to Thomas Mason of Crofton nigh Wakefield (Par: Reg:). 
VIII. ROBERT TEMPEST (368) of Marton, gentleman, son of Robert and Elizabeth, baptized at Marton, 14 February 1655-6 (Par: Reg:). Wed 1stly 5 June 1690 (Par: Reg:), 2ndly November 1706, "aged 46, of Marton generosum" (York Marr: Bonds).
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In April 1715, he bought "Pittemyer" Ing in Marton (Roundell MSS, Marton No. 13). The 16 May 1715, he witnessed the award against Ellis Nutter, vicar of Bro'ton made by Mr Reginald Heber and William Drake in dispute over Ugh day's work etc: (Bro'ton No. 330/8g).

In August 1716, he with James Allyson, rector of Thorn​ton, awarded as to payment of rent for tythes to Mr Nutter by Stephen Tempest Esq: and witnessed 20 October 1717, the confirmation by Reg: Heber and William Drake of their award of 16 May 1715 (Ib: 8g & 8h). The 16 November 1721, Thomas Heber sold him a parcel of land ajoining Tempests close &c.in Marton, and award was made between them as to expired lease (Marton No. 14 & Craven No. 8). Buried at Marton, 9 March 1743, aet. 87 (Par: Reg:).


Robert Tempest (368) married lstly Isabel (369), daughter of . . . Towne of Burnley, co. Lanc., wed there 5 June 1690. Marr: bond 5 May '90 (Marton Par: Reg: & Chest. Marr: Bonds). Isabel Tempest of E. Marton buried there 15 January 1699-1700 (Par: Reg;).

Robert Tempest (368) and Isabel (369) had issue ‑

i. Robert Tempest (374), son of Robert and Isabel, bap​tized at Marton, 2 April 1691, born March 15 (Par: Reg:) Robert, son of Robert Tempest junior buried at Marton, 26 December 1705 (Par: Reg:) O.S.P.

ii. James Tempest (375) see below IX.

iii. Mary (377), daughter of Robert and Isabel Tempest of East Marton baptized there 4 August 1692 (Par: Reg:). Marriage Bond 22 October 1720, she aged 22. Wed at Marton, 23 October 1720, Joseph Mason of Skyrack in Skipton yeoman (York Marr: Bonds & Par: Reg:).

iv. Anne (378), daughter of Robert and Isabel Tempest of E. Marton baptized there 20 December 1695, buried there 8 November 1698 (Par: Reg:).
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v. Elizabeth (379), daughter of Robert and Isabel Tem​pest of E. Marton, born 19 December, baptized there 13 January 1696-7 (Par: Reg:). Marriage bond 9 May 1720, she aged 23, to wed Christopher Smith of Ful​shaw Head, plebius aet 27 at Gill church (York Marr: Bonds).

Robert Tempest (368) married 2dly Anne Hayes (367) of Burnsall, spinster, Marr: Bond, 9 November 1706, she aged 40, to wed at Addingham (York Marr: Bond). Query? daughter of John Hayes, baptized at Burnsall, 23 January 1664-5 (P.R.). Anne, wife of Robert Tempest of East Marton, buried there 21 April 1723 (P.R.). No issue.

IX. JAMES TEMPEST (375), son of Robert and Isabell of E. Marton, born 18 February, baptized at Marton, 17 March 1693-4 (Par: Reg:). Signed his marr: bond "of Marton, yeoman aet 27" January 23 1721 (York, Marr: Bonds 1721). Executor to the will of his son Robert, October 1760 (R.T.E.). He owned Newton Grange, par: of Gargrave, with land on Hungerhill Micklebury etc: which November 1759 he mortgaged to Robert Lane of Bramham Esq. for £500 (Gargrave No. 40). The will of James Tempest of Myer House in Marton the elder, gentleman, 23 September 1763, left £40 to daughters Anne and Mary, £140 to son James and £40 in trust for daughter Elizabeth Martin​dale, £50 to son George and £50 in trust for Robert, son of his son Robert. Proved 10 March 1764 (R.T.E.). Buried Marton 13 October 1763 (Par: Reg:).

James Tempest (375) married Elizabeth (376), daughter of. . . Avis of Addingham. Marriage Bond 23 January 1721-2, she aged 22 (Yorks Marr: Bonds). They had children -

i. Robert Tempest (380), see below X

ii. Stephen Tempest (382), son of James baptized at Mar​ton, .. December 1730, buried there 29 March 1731 (Par: Reg:). O.S.P.
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iii. James Tempest (383), son of James, yeoman "baptized at Marton, 19 October 1733 (Par: Reg:). Living at Newton Grange 1759 &c (Gargrave No. 40). Left £40 by his brother Robert, and was co-executor of the will, which he proved 1762 as "husbandman". Also executor to his father's will 1763 (Reg: Test: Ebor.). The 12 May 1764 as his father's executor, he sold the Newton Grange farm to Christopher Greenwood for £1240 to pay legacies (Gargrave No. 42). Buried at . . .

James Tempest (383) married Isabel (384), daughter of . . . Joined her husband in the fine for sale of Newton Grange May 1764 (Gargrave No.44). They had issue ‑

1. Mary (389), daughter of James and Isabel of ye Graing baptized at Gargrave 5 October 1758 (Par: Reg:).

2. Elizabeth (390), daughter of James and Isabel of Grange Newton, baptized at Gargrave 23 October 1760 (P.R.).

3. Susan (391) daughter of James baptized at Marton 8 February 1763 (Par: Reg:).

4. Jane (392), daughter of James baptized at Marton 16 January 1766 (Par: Reg:).

5. Anne (393), daughter of James and Isabel, buried at Marton 21 August 1768 (Par: Reg:).

6. James Tempest (394), son of James, baptized at Marton, 8 October 1769 (Par: Reg:).

7. Ann (395) daughter of James and Isabel, baptized at Marton 26 April 1772 (Par: Reg:).

8. George Tempest (396), son of James baptized at Marton 10 August 1775 (Par: Reg:).

iv. George Tempest (385) baptized Marton, 20 September 1735 (Par: Reg:). Left £50 by his father 1763 (Reg.
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T.E.). Query dead by November 1764. No receipt (E.B.T.).

v. Anne (386), daughter of James, baptized at Marton, 13 July 1724 (Par: Reg:). Left £40 by her father 1763 (R.T.E.). Signed receipt for it 30 November 1764, as wife of Francis Sanderson of Tadcaster, gentleman (Gargrave No. 43).

vi. Mary (387), daughter of James, baptized at Marton 24 June 1727 (Par: Reg:). Left £140 by her father 1763 (R.T.E.). Signed receipt for same 20 November 1764 and unmarried (Gargrave No. 43).

vii. Elizabeth (388), daughter of James and Elizabeth of E. Marton, baptised there 18 February 1728-9. Wed at Gargrave 2 May 1757, to Richard Martindale, saddler (Par: Reg:). In 1763, her father left £40 in trust for her and her 4 children, Robert, Anne, Mary and Elizabeth Martingale, they alive June 1782 (Marton No. 17). Bur​ied Gargrave 4 July 1769 (Par: Reg:)

X. ROBERT TEMPEST (380), son of James of E. Marton, yeoman baptized there 19 November 1722 (Par: Reg:). By will 21 October 1760, he left his children James, John, Stephen, Elizabeth, Jane and Isabel each £100, to his brother James Tempest £40, his estate to his eldest son Robert. Executors his brother James Tempest, father James Tempest and John Wilcock gent. Proved at York, 22 April 1762 (Reg: Test: Ebor:). Robert Tempest yeoman, buried at Marton, 28 March 1762 (Par: Reg:).

Robert Tempest (380) married Elizabeth (381), daughter of ? John Wilcocks. John Wilcocks was co-executor of her husband's will 1760 (R.T.E.). Elizabeth wife of Robert Tem​pest buried at Marton 30 September 1754 (Par: Reg:). They had issue ‑

i. Robert Tempest (397), son of Robert, baptized at Marton 15 May 1748 (Par: Reg:). Named in the wills of his
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father 1760 and grandfather 1763 (R.T.E.). Mortgaged his property at Marton 1796 (Roundell's Marton No. 15). He lived at Kirkby Malham. Administration of his goods was granted to his brother James Tempest of St Duns tan's Landon, &c. 30 August 1774 (Reg. Test. Ebor:). Buried at Marton 23 July 1774 (Par: Reg:). O.S.P
ii. James Tempest (398), son of Robert, baptized at Marton 14 July 1751 (Par: Reg:). Left £100 by his father 21 October 1760 (R.T.E.). As a banker's clerk of St Dunstan's in the W. London, he had administration of his brother Robert's goods 30 August 1774 (Reg: Test: Ebor.). The 30 December 1775, then of Fleet St London, gentle​man, he sold the house with Pittymyre Inge &c. in Mar​ton to Rev. William Roundell of Gledstone for £1800, his surviving brothers and sisters giving releases for their portions out of same 5 August 1775 (Roundell Marton Nos. 16 & 18).

iii. John Tempest (400) see below XI

iv. Stephen Tempest (402), son of Robert, baptized at Mar​ton 18 November 1753 (Par: Reg:). Left £100 by his father 1760, gave release for same May 1775, as of Kirkby Malham, yeoman (Roundell's Marton No. 18b).

v. Jane (403), daughter of Robert, baptized at Marton, 11 June 1749 (Par: Reg:). Left £100 by her father 1760 and gave release for it May 1775, a Spins. of K. Malham (Marton No. 18c, Roundell MSS).

vi. Elizabeth (404), left £100 by her father 1760 (R.T.E.). Wife of Timothy Parkinson of Kirkby Malham 5 August 1775 (Roundell MSS, Marton No. 18e).

vii.  Isabel (405), daughter of Robert, baptized at Marton 3 July 1750 (Par: Reg:). Living unwed at Kirkby Malham August 1775, and gave release for her £100 (Marton No.
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18D, Roundell MSS).

XI. JOHN TEMPEST (400) son of Robert, baptized at Marton 14 July 17511 (Par: Reg:). Left £100 by his father 1760 (R.T.E.). As "Butcher of Marton" gave release for same 3 October 1775 to his brother James (Roundell's Marton No. 18a). John Tempest butcher, buried at Marton 30 September 1816 (Par: Reg:). Administration 6 February 1817 (Reg: Test: Ebor:). John Tempest (400) by his first wife (399) had issue ‑

i. Robert Tempest (406), son of John, baptized at Marton 24 March 1776, buried there 23 May 1777 (Par: Reg:). 

ii. Stephen Tempest (407), son of John, baptized at Marton 27 May 1781, buried there 3 March 1782 (Par: Reg:).

iii. James Tempest (408), son of John, baptized at Marton 28 September 1783, wed there, then a butcher, 1805 (Par: Reg:). James Tempest (408), married Anne Horner (409), of Marton, wed there by banns 1805 (Par: Reg:).

iv. Arthur Tempest (410), son of John "butcher" buried Marton 5 March 1787 (Par: Reg:).

v. Elizabeth (411), daughter of John T. "butcher", bap​tized at Marton 2 November 1777, buried there 4 November 1794 (Par: Reg:).

vi. Anne (412), daughter of John, baptized at Marton 1779 (P.R.).

vii. Mary Tempest (413), [Query daughter of John], wed at Marton 1796, Richard Chester of Marton (P.R.).

John Tempest (400), married secondly Mary Taylor (401) of Gargrave, wed there 4 November 1790, John Tempest of Mar​ton butcher (Par: Reg:). Administration of husband's goods to her 6 February 1817 (R.T.E.).

1 A pencil note says 1752
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